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Αθήνα, σήµερα στις 30 Αυγούστου 2016, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.21’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κατ’ αρχάς καλό φθινόπωρο, µιας και είναι νωρίς για χειµώνα.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε, στη συνεδρίασή της
στις 3 Αυγούστου του 2016, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
δύο συνεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής. Στην αυριανή συνεδρίαση θα συζητη-
θούν τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία
ενότητα.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να πάρετε τον λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Υ-

πουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Θα µιλήσετε, κύριε Υπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ναι, θα µιλήσω.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι µετά τους εισηγητές;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν προβλέπεται αυτή η διαδικα-

σία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός έχει το

δικαίωµα, κύριε συνάδελφε. Θέλει να µιλήσει στην αρχή. Δεν θέ-
λετε να τον ακούσετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Είναι κάτι που δεν είθισται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι …
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα ανοίξετε τον κατάλογο των οµι-

λητών, κύριε Πρόεδρε;
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Οι εγγραφές θα γίνουν τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τον πρώτο ειση-

γητή.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθούµε «καλή
χρονιά». 

Η συζήτηση γίνεται σήµερα, λίγες µέρες πριν από τον αγιασµό
και έντεκα µήνες µετά τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρ-
νησης. Είµαστε εδώ για να αναµετρηθούµε όχι µε τις δυσοίωνες
προβλέψεις και την καταστροφολογία που τόσο καιρό ακούγαµε,
αλλά µε αυτά που εµείς είπαµε πριν από έντεκα µήνες και έχουµε
πράξει. Τον Οκτώβριο είχαµε δεσµευτεί σε έναν εθνικό κοινωνικό
διάλογο για την παιδεία χωρίς περιχαρακώσεις και τώρα αξιο-
ποιούµε τα συµπεράσµατα του διαλόγου. 

Όλες οι µεταρρυθµίσεις στην εκπαίδευση, για να πετύχουν,
έχουν ως προϋπόθεση την εµπιστοσύνη στον εκπαιδευτικό. Τού
εµπιστευόµαστε τα παιδιά µας. Γιατί να µην εµπιστευτούµε και
την κρίση του για την πορεία της εκπαίδευσης; Άλλωστε, το σχο-
λείο ήταν και είναι πάντα οι άνθρωποί του, οι εκπαιδευτικοί, οι
γονείς και, βεβαίως, οι µαθητές.

Η πρώτη πράξη της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ήταν να επα-
ναφέρει το κλίµα δηµοκρατίας στα σχολεία, να σταµατήσουν οι
εκδικητικές απολύσεις µε το ψευδώνυµο της αξιολόγησης, να
επιστρέψουν οι εκπαιδευτικοί σε διαθεσιµότητα και ακόµη να
σταµατήσει η κατρακύλα των δηµοσίων δαπανών για την εκπαί-
δευση στο 2,8% του ΑΕΠ. Διότι αν κυβερνούσε ακόµη η συγκυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, σύµφωνα µε το µεσο-
πρόθεσµο που είχαν ψηφίσει, οι δαπάνες θα κατρακυλούσαν
ακόµα περισσότερο στο 1,8% του ΑΕΠ και αυτή η διαφορά σε
απόλυτους αριθµούς ισοδυναµεί µε 175.000.000 ευρώ. Τόσο
φτωχότερο θα ήταν το ήδη φτωχό δηµόσιο σχολείο στη χώρα
µας.

Σταµατήσαµε, λοιπόν, την απαξίωση της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης. Θέσαµε ως προτεραιότητα το σχολείο ισότητας και ποιότη-
τας. Σχολείο ανοιχτό, φιλόξενο και δηµοκρατικό για όλα τα παι-
διά που ζουν στη χώρα µας. Το άριστο σχολείο παντού και όχι
λίγες εκατοντάδες σχολεία αρίστων σε ένα τοπίο καθηµαγµένης
πραγµατικότητας για τα υπόλοιπα χιλιάδες σχολεία.

Πολύς λόγος γίνεται για την αριστεία. Θα το κουβεντιάσουµε
και σήµερα εδώ στη Βουλή. Δεν θα ήθελα να προκαταλάβω αυ-
τόν τον διάλογο, αλλά ας γνωρίζουµε ότι πίσω από τη λέξη «αρι-
στεία» διακυβεύονται διαφορετικές, µερικές φορές διαµετρικά
αντίθετες πολιτικές. Υπάρχουν στοιχεία πως αυτή η επίκληση της
λέξης «αριστεία» έχει οδηγήσει τα τελευταία χρόνια σε όξυνση
των εκπαιδευτικών και κοινωνικών ανισοτήτων στα σχολεία.

Στο νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας, αντιµετωπίζουµε
πολλά κρίσιµα ζητήµατα του σχολείου. Το ένα αφορά στην ελ-
ληνόγλωσση εκπαίδευση. Θα µιλήσει µετά ο Υφυπουργός, ο κ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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Πελεγρίνης. Το δεύτερο ζήτηµα αφορά στην ιδιωτική εκπαίδευση
και έχει καταστεί αντικείµενο ενός έντονου δηµόσιου διαλόγου.
Το τρίτο ζήτηµα αφορά στην ειδική αγωγή. Το τέταρτο ζήτηµα
αφορά στο θέµα του προσφυγικού. 

Θα αναφερθώ εισαγωγικώς στα δύο ζητήµατα που έχουν µια
ιδιαίτερη σηµασία.

Ιδιωτική εκπαίδευση. Γνωρίζετε όλοι ότι υπάρχει συνταγµατική
επιταγή. Η εκπαίδευση δηµόσια ή µη κρατική τελεί υπό κρατική
εποπτεία και έλεγχο, ακριβώς διότι το Σύνταγµα αναγνωρίζει ότι
το δικαίωµα στην παιδεία είναι ενιαίο. Τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια,
λοιπόν, µε βάση το Σύνταγµα δεν είναι αµιγείς επιχειρήσεις.

Η διασφάλιση των εργασιακών δικαιωµάτων των ιδιωτικών εκ-
παιδευτικών είναι προϋπόθεση για την αξιοπιστία της εκπαίδευ-
σης και του ιδιωτικού σχολείου. Δεν είναι συντεχνιακό δικαίωµα.
Οι εκπαιδευτικοί είναι υπεύθυνοι για τους δηµόσιους τίτλους
σπουδών που εκδίδουν τα ιδιωτικά σχολεία. Μπορεί να τελούν
υπό το άγχος, τον φόβο ή και την απειλή της αιφνίδιας, αναιτιο-
λόγητης και συνήθως καταχρηστικής απόλυσης; Το δέχεται αυτό
κανένας ως µια φυσιολογική κατάσταση; 

Οι κινητοποιήσεις των εκπαιδευτικών µετά τη Μεταπολίτευση
οδήγησαν, µε βάση και τη συνταγµατική επιταγή, στον νόµο
Ράλλη του 1977. Έχει σηµασία να διαβάσουµε τα Πρακτικά εκεί-
νης της συνεδρίασης. Κυβέρνηση Κωνσταντίνου Καραµανλή,
Υπουργός Παιδείας Γεώργιος Ράλλης και από τους βασικούς
υποστηρικτές της ρύθµισης, που σήµερα κατηγορείται ως σο-
βιετοποίηση της εκπαίδευσης, ο Ευάγγελος Παπανούτσος. Στα
θεωρεία και τότε, όπως και σήµερα, διακρίνω µια ιστορική φυ-
σιογνωµία του κινήµατος των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, τον ιστο-
ρικό πρόεδρο της ΟΙΕΛΕ, τον Γιώργο Φυσάκη. 

Δεν θα ήθελα να αναφερθώ αναλυτικά στο τι έλεγαν τότε ο Γε-
ώργιος Ράλλης, ο Ευάγγελος Παπανούτσος. Θα αναφερθώ όµως
σε ένα κείµενο, το οποίο κατά τη γνώµη µου έχει σηµασία, διότι
απαντά µε τρόπο σαφή στα όσα ακούγονται. Δεν τα υιοθετώ όλα,
αλλά να τα ακούσουµε, πριν τα απορρίψουµε.

Λέει, λοιπόν, αυτό το κείµενο ενός προσώπου, που, αν του
αποδώσουµε τους χαρακτηρισµούς που έχουµε δεχθεί αυτόν
τον καιρό, πρέπει να είναι απαίδευτος, να είναι σοβιετόφρων, να
είναι άνθρωπος της ήσσονος προσπάθειας, να είναι άνθρωπος
που θέλει να ισοπεδώσει τη δηµόσια εκπαίδευση και ταυτοχρό-
νως να διαλύσει το ιερό δικαίωµα της ιδιοκτησίας στον χώρο της
ιδιωτικής εκπαίδευσης, λέει αυτό το πρόσωπο – διαβάζω:

«Η έλλειψη της µονιµότητας των ιδιωτικών εκπαιδευτικών δεν
αποτελεί µειονέκτηµα µόνο για τους εκπαιδευτικούς, που αν πε-
ριοριζόταν σε αυτό θα είχε µόνο κοινωνική σηµασία. Προκαλεί
σειρά άλλων ανωµαλιών». «Οι διδάσκοντες εξαρτώνται πλήρως
από τον εργοδότη που έχει ως βασικό στόχο το κέρδος. Κι όσο
περισσότερο εξαρτάται αυτός που διδάσκει από τον εργοδότη,
τόσο περισσότερο είναι το σχολείο επιχείρηση και τόσο λιγότερο
είναι σχολείο και εκπαιδευτήριο. Η ανασφάλεια δε αυτή των ιδιω-
τικών εκπαιδευτικών οδηγεί αναγκαστικά σε σειρά υποχωρή-
σεων, που τελικά καταλήγουν σε βάρος της εκπαιδεύσεως.
Ιδιαίτερα εµφανές γίνεται αυτό στην κατηγορία εκείνη των ιδιω-
τικών σχολείων που συγκεντρώνουν µαθητές που για οποιονδή-
ποτε λόγο δεν µπόρεσαν να προχωρήσουν στο δηµόσιο σχο-
λείο».

Και συνεχίζει: «Η πρώτη υποχρέωση που θα έπρεπε να επιβλη-
θεί στους επιχειρηµατίες-πωλητές παιδείας» -αν τα λέγαµε αυτά
εµείς σήµερα θα είχαµε ακούσει επί σταλινισµώ πολλές κατηγο-
ρίες- «είναι η µονιµότητα του διδακτικού προσωπικού, για να
µπορεί αυτό απερίσπαστο και µακριά από επιχειρηµατικές πιέ-
σεις να αφιερωθεί στη δουλειά του. Με µόνιµο διδακτικό προσω-
πικό στα ιδιωτικά σχολεία θα ασκείται καλύτερα και αποτελε-
σµατικότερα και η κρατική εποπτεία σε αυτά. Κι όλα αυτά φυσικά
για το µεταβατικό χρονικό διάστηµα που θα υπάρχει ακόµα ιδιω-
τική εκπαίδευση. Γιατί η µακροχρόνια πολιτική της πολιτείας πρέ-
πει να είναι η κατάργησή της και η προσφορά από το κράτος
δωρεάν παιδείας».

Ποιος τα λέει αυτά; Παύλος Μπακογιάννης, Κυριακή 7 Νοεµ-
βρίου 1976, στην εφηµερίδα «Το Βήµα της Κυριακής». 

Παρακαλώ να µπει όλο το άρθρο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εµείς τίποτα από αυτά τα οποία περιγράφει τότε ο Παύλος
Μπακογιάννης δεν εισηγούµαστε. Πολύ λιγότερα, θα έλεγα, ει-
σηγούµαστε. 

Βέβαια, τότε ο Μπακογιάννης ζούσε στον αστερισµό του πο-
λιτικού βίου όπου υπήρχε ένας πολιτικός ριζοσπαστισµός που
έφερνε η Μεταπολίτευση στη χώρα µας. Υπήρχαν κινήµατα, διεκ-
δικήσεις, υπήρχε ενδιαφέρον για µια πραγµατική δηµοκρατική
εκπαίδευση στη χώρα µας µετά από το έρεβος της επταετίας.
Υπήρχε, βεβαίως, τότε και η ιστορία της «σοσιαλµανίας» - αυτό
σε πολλά εισαγωγικά. Και κατηγορείτο ο Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής και γι’ αυτά και για άλλα ζητήµατα ότι ήταν σοσιαλµανής.

Σήµερα, ζούµε την εποχή κατά την οποία η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση έχει δει το φως το αληθινό του νεοφιλελευθερισµού.
Αλλά, αν είναι να απαντήσει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε επι-
χειρήµατα στην πολιτική της Κυβέρνησης, πρέπει να απαντήσει
ταυτοχρόνως µε πιο ισχυρά επιχειρήµατα στο παρελθόν του ρι-
ζοσπαστικού φιλελευθερισµού και όχι του νεοφιλελευθερισµού
της παράταξής της, δηλαδή, στο παρελθόν εκείνου του καρα-
µανλισµού.

Είναι προφανές ότι η κατάργηση του καθεστώτος των αιτιολο-
γηµένων απολύσεων –γιατί αυτό συζητάµε σήµερα- από την Κυ-
βέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου µε Υπουργό Παιδείας των Κωνστα-
ντίνο Αρβανιτόπουλο άνοιξε µια µεγάλη τρύπα σε όλα αυτά τα
οποία νωρίτερα ανέφερε ο µακαρίτης Παύλος Μπακογιάννης. 

Τώρα, βεβαίως, µου κάνει εντύπωση ότι ο κ. Αρβανιτόπουλος
υιοθετεί ανερυθρίαστα την προπαγάνδα των σχολαρχών για το
νοµοσχέδιο ότι «έρχονται τα Σοβιέτ στην Ελλάδα».

Παρακαλώ να κατατεθεί στα Πρακτικά της Βουλής το άρθρο
του κ. Αρβανιτόπουλου, συνηγόρου των σχολαρχών, από τις 12
Αυγούστου του ’16 στην εφηµερίδα «Τα Νέα».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι προφανές ότι οι αιτιολογηµένες απολύσεις και το όργανο
–συµβούλιο πέστε το- που κρίνει προτού το θέµα αχθεί ενώπιον
της Δικαιοσύνης αποτελεί το αντικείµενο της πολιτικής δηµόσιας
διαφωνίας. 

Αν θα είναι υπηρεσιακά συµβούλια ή κάποιο άλλο όργανο –
υπάρχουν προτάσεις, τις ακούµε και τις συζητούµε- έχει µικρή
σηµασία. Το βασικό είναι να υπάρξει διακοµµατική συνεννόηση.
Συζητούµε, λοιπόν, σχήµατα που επί της ουσίας δεν έχουν µε-
γάλη διαφορά, αλλά θέτουν ένα όργανο που θα κρίνει επί του αν
είναι αιτιολογηµένες οι απολύσεις ή όχι, πριν το θέµα αχθεί ενώ-
πιον της δικαιοσύνης.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να κρατήσουµε το κλίµα σύγκλισης
που φάνηκε στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υπο-
θέσεων. Από διαφορετικούς δρόµους το ΚΚΕ, το ΠΑΣΟΚ, το Πο-
τάµι, αλλά και από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Φορτσάκης συνέκλι-
ναν στην επαναφορά του καθεστώτος των αιτιολογηµένων απο-
λύσεων, που είχε δυστυχώς ξηλωθεί επί υπουργίας Διαµαντο-
πούλου και καταργήθηκε εντελώς επί υπουργίας Αρβανιτόπου-
λου.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να αναφερθώ στη δήλωση που
έκανε ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Απόστολος Κακλαµά-
νης, ο οποίος µε παρρησία διατυπώνει την άποψη υπέρ του νο-
µοσχεδίου και µάλιστα στο επίµαχο αυτό ζήτηµα. Παρακαλώ η
δήλωση του κ. Κακλαµάνη να καταχωρηθεί στα Πρακτικά της
Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα δήλωση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αλλά υπάρχει και η δήλωση της ΓΕΣΕΕ, που θα βάλουµε στα
Πρακτικά, νεότερη δήλωση, καθώς επίσης και η κοινή ανακοί-
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νωση των τριών συνδικάτων των εκπαιδευτικών, της ΔΟΕ, της
ΟΛΜΕ και της ΟΙΕΛΕ. Παρακαλώ και αυτή η δήλωση να καταχω-
ρηθεί στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Είναι προφανές ότι υπάρχει ένα κοινωνικό µέτωπο υπέρ της
εκπαίδευσης, υπέρ της εκπαίδευσης όχι ως εµπόρευµα, αλλά ως
κοινωνικό δικαίωµα. Αυτό διατυπώνεται –στον ένα ή άλλο βαθµό
συµπίπτουν οι απόψεις µε πολλά κόµµατα µέσα στη Βουλή– και
µε τις δράσεις, µε τις ανακοινώσεις, µε τις δηµόσιες παρεµβά-
σεις των παραγόντων που ανέφερα νωρίτερα.

Είναι, επίσης, σαφές ότι την πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης
να δηµιουργήσει ένα κλίµα ανόρθωσης της αξιοπιστίας συνολικά
της εκπαίδευσης µέσα από την ενίσχυση της αξιοπιστίας των εκ-
παιδευτικών και ειδικότερα ένα κλίµα ανόρθωσης της αξιοπιστίας
συνολικά και της ιδιωτικής εκπαίδευσης µέσα από τη δηµιουργία
συνθηκών που να µπορεί ο εκπαιδευτικός να ασκεί ανεπηρέα-
στος το λειτούργηµά του υπέρ της µορφώσεως των παιδιών µας,
αυτήν την απόφαση δεν υπάρχει περίπτωση να την πάρουµε
πίσω. Θα την θέσουµε στην κρίση της ελληνικής Βουλής όσο και
αν δηµιουργούνται και παρακινούνται, από τα ιδιοτελή συµφέ-
ροντα, άλλου τύπου παρενέργειες και παρεµβάσεις. Η Κυβέρ-
νηση διαθέτει τη νοµοθετική πρωτοβουλία και την αυτονοµία της
νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Αυτά, για να µην υπάρχουν όνειρα
θερινής ή µάλλον, τώρα πια, φθινοπωρινής νυκτός.

Το δεύτερο ζήτηµα, το οποίο περιλαµβάνεται στο νοµοσχέδιο
για την ιδιωτική εκπαίδευση, αφορά στα φροντιστήρια. Είναι προ-
φανές ότι τα φροντιστήρια πρέπει να λειτουργούν µε στοιχει-
ώδεις εργασιακές συνθήκες των νέων συνήθως σε ηλικία εργα-
ζοµένων εκπαιδευτικών σε αυτά.

Καθιερώνουµε τη διαδικασία, ώστε µε είκοσι µία ώρες εργα-
σίας εβδοµαδιαίως να έχουν πλήρη ασφάλιση κοινωνική και αυτό
σηµαίνει και µια καλύτερη αµοιβή. Και είναι προφανές ότι για δε-
κάδες χιλιάδες –επαναλαµβάνω- νεότερους εκπαιδευτικούς είναι
ένας δρόµος µιας στοιχειώδους εργασιακής εξασφάλισης, που
ταυτοχρόνως τους δίνει την δυνατότητα να µπορούν µε καλύ-
τερο τρόπο να εργάζονται απέναντι στα παιδιά στα φροντιστή-
ρια.

Υπάρχει και το ζήτηµα που αφορά τα παράτυπα πτυχία. Και
αυτό έχει πολυσυζητηθεί. Θα ήθελα να πω ότι εµείς θα εφαρµό-
σουµε τον νόµο Γιαννάκου, µετά από πολλά χρόνια απραξίας των
προηγουµένων µνηµονιακών κυβερνήσεων. Και κυρίως είναι χα-
ρακτηριστική και εξόφθαλµη η απραξία του σηµερινού Προ-
έδρου της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος αν και ψήφισε τον νόµο
Γιαννάκου, τον υποστήριξε, τον γνώριζε, κατόπιν ως Υπουργός
Διοικητικής Μεταρρύθµισης δεν τον εφήρµοσε.

Εµείς τον εφαρµόζουµε. Τον εφαρµόζουµε και θα έχουµε συν-
τόµως αποτελέσµατα. Η περίπτωση να ισχύουν άτυπα πτυχία δεν
υπάρχει. Θα µπει τάξη. Για τα πλαστά δεν συζητούµε. Είναι το
έργο της εισαγγελίας. 

Για το θέµα των ελέγχων στα ιδιωτικά σχολεία: Πρέπει να σας
πω ότι επί των ηµερών της Κυβερνήσεώς µας έγινε ο µοναδικός
έλεγχος για τις κτιριολογικές προδιαγραφές που αφορά αυθαί-
ρετα, πυροπροστασία, πρόσβαση για ΑΜΕΑ στα ιδιωτικά σχολεία
από την ψήφιση του ν.4093 του 2012. Θα έπρεπε όλοι αυτοί οι
έλεγχοι να έχουν τελειώσει στις 31/8/2013, δηλαδή τρία χρόνια
πριν. 

Από τα µέχρι σήµερα στοιχεία, σε σύνολο διακοσίων δεκαεν-
νέα ιδιωτικών σχολείων που υπέβαλαν φάκελο για χορήγηση
άδειας λειτουργίας –τα οποία ήλεγξε ο ΕΟΠΠΕΠ, ο αρµόδιος
φορέας του Υπουργείου Παιδείας-, το 27% απ’ αυτά είχαν προ-
βλήµατα ως προς τις κτιριολογικές τους προϋποθέσεις. Από τα
εκατόν δύο σχολεία που εγκρίθηκε ο φάκελός τους, µόνο το 30%
δεν παρουσίαζε κανένα πρόβληµα. Πρόθεση του Υπουργείου
είναι να ολοκληρωθούν συντόµως όλοι οι έλεγχοι των ιδιωτικών
σχολείων. 

Ακούµε ένα επιχείρηµα αντιπερισπασµού για τα δηµόσια. Ο
κτιριολογικός έλεγχος των δηµόσιων σχολείων είναι έργο των

δήµων και των κοινοτήτων. Προχωρεί κι όσο προχωρεί, θα επι-
σπευθεί. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να αφήσουµε τα
κτίρια των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων στο έλεος των παρανοµιών
που µπορεί να έχουν και πολύ σοβαρές συνέπειες για τη λειτουρ-
γία τους.

Προχωρώ στο θέµα της ειδικής αγωγής. Είναι µια τροπολογία,
η οποία κατατέθηκε σε δηµόσια διαβούλευση, όπου συµµετείχαν
περίπου πέντε χιλιάδες ενδιαφερόµενοι, αναπτύχθηκε πλούσιος
διάλογος και µε αντιθετικά επιχειρήµατα.

Θα ήθελα να πω, κατ’ αρχάς, ότι για εµάς η ειδική αγωγή είναι
υποχρέωση και δεν είναι απλώς µία από τις συνηθισµένες πολι-
τικάντικες ρουκέτες. Το αποδείξαµε εµπράκτως τη χρονιά που
πέρασε, όπου υπήρξε ρεκόρ προσλήψεων αναπληρωτών για την
ειδική αγωγή. Κάναµε και τώρα κάνουµε νέα βήµατα για τη συµ-
περίληψη, ώστε το σχολείο να είναι για όλα τα παιδιά, χωρίς
γκέτο για τα παιδιά µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες.

Αυτό σηµαίνει διαφοροποιηµένη διδασκαλία και συνεπώς επι-
µόρφωση του διδακτικού προσωπικού. Το Ι.Ε.Π. θα προχωρήσει
σε ανάλογο πρόγραµµα συντόµως. Σηµαίνει, επίσης, προσλή-
ψεις, αλλά και διορισµούς – και τονίζω τη λέξη «διορισµούς»,
διότι ειδικά η ειδική αγωγή έχει µικρό αριθµό µόνιµων διορισµών.
Τη χρονιά που έρχεται, που θα προχωρήσουµε σε µόνιµους διο-
ρισµούς, κατά προτεραιότητα θα έχουµε διορισµούς στην ειδική
αγωγή. 

Όµως, θα ήθελα να αναφερθώ και στη δηµιουργία εκατοντά-
δων νέων δοµών ειδικής αγωγής. Μετά από οχτώ χρόνια αδια-
φορίας για την κάλυψη των ειδικών εκπαιδευτικών αναγκών των
µαθητών, ιδρύθηκαν φέτος και θα λειτουργήσουν από φέτος
πεντακόσια τριάντα ένα τµήµατα ένταξης, εξήντα ένα σε νηπια-
γωγεία, τριακόσια σαράντα τέσσερα σε δηµοτικά και εκατόν εί-
κοσι έξι σε γυµνάσια. Τρία ειδικά νηπιαγωγεία, έξι ειδικά δηµο-
τικά σχολεία, πέντε Ε.Ε.Ε.Ε.Κ., εννέα ειδικά επαγγελµατικά γυ-
µνάσια και δώδεκα λυκειακές τάξεις. 

Από τη µεθεπόµενη σχολική χρονιά, όλα τα ειδικά επαγγελµα-
τικά γυµνάσια, παλιά και νέα, δηλαδή τριάντα δύο συν εννέα, θα
λειτουργήσουν υπό τη νέα µορφή του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελ-
µατικού Γυµνασίου – Λυκείου, τέσσερα συν τεσσέρα χρόνια. 

Για τις προσλήψεις αναφέρθηκα νωρίτερα και θα ήθελα να πω
και τούτο: Φέτος θα προσληφθούν εννέα χιλιάδες εκπαιδευτικοί
για την ειδική αγωγή. Είναι εξασφαλισµένες οι πιστώσεις. Κι ακό-
µα εξασφαλίσαµε άλλες τετρακόσιες πιστώσεις για ψυχολόγους
και κοινωνικούς λειτουργούς, που θα ενισχύσουν το δίκτυο υπο-
στήριξης των σχολείων και γενικής εκπαίδευσης. 

Αποτελέσµατα: Υπερδιπλασιάζεται το σύνολο των σχολείων
γενικής εκπαίδευσης, που οι µαθητές τους θα τύχουν εξειδικευ-
µένης εκπαιδευτικής και ψυχοσυναισθηµατικής υποστήριξης από
ειδικό επιστηµονικό προσωπικό.

Οι προσλαµβανόµενοι για τον σκοπό αυτό δεν θα αµείβονται
µε τους µισθούς των Προγραµµάτων Κοινωφελούς Εργασίας,
αλλά µε τους µισθούς των αναπληρωτών, πράγµα που σηµαίνει
ότι διπλασιάζονται οι αποδοχές τους σε σχέση µε τα προηγού-
µενα χρόνια. Άρα, µιλάµε για ένα σύνολο 9.500 εργαζοµένων που
θα στελεχώσουν την ειδική αγωγή κατά τη σχολική χρονιά 2016-
2017. 

Θα ήθελα τελειώνοντας να αναφερθώ στο θέµα –το ακούµε-
που έχει ανακύψει. Διατυπώνεται ένας φόβος µήπως οι πτυχιού-
χοι των ειδικών τµηµάτων, ειδικής αγωγής, δεν προσληφθούν.
Αυτό δεν ισχύει. Η τροπολογία αφορά προσλήψεις αναπληρω-
τών. Έχουµε ανάγκη –επαναλαµβάνω- από 9.100 εκπαιδευτι-
κούς. Οι πτυχιούχοι από τον Βόλο και το ΠΑΜΑΚ είναι 2.000 και
είναι σίγουρο ότι θα προσληφθούν. Πολλοί απ’ αυτούς έχουν µε-
γάλη προϋπηρεσία. Ακόµα και λόγω της προϋπηρεσίας τους
έχουν το προσόν να προσληφθούν.

Το ερώτηµα το οποίο υπάρχει είναι πώς θα καλύψουµε την
ανάγκη από τους 2.200 έως τους 9.100 του έκτακτου προσωπι-
κού των αναπληρωτών. Και εκεί είναι λογικό να αξιοποιούµε αν-
θρώπους οι οποίοι έχουν αυξηµένα τυπικά προσόντα και παρου-
σία στο έργο της ειδικής αγωγής στα σχολεία µας, ακόµα και δα-
σκάλους –αυτό γίνεται την τελευταία πενταετία, δεν είναι καινού-
ριο- οι οποίοι αναλαµβάνουν έργο στον χώρο της ειδικής αγω-
γής. Είναι µάλιστα δάσκαλοι χωρίς ειδικά προσόντα. Διότι είσαι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14657



σε ένα δίληµµα: τι θα κάνεις στην περίπτωση όπου υπάρχει
ανάγκη στήριξης; Θα αφήσεις το παιδί χωρίς στήριξη ή θα στεί-
λεις έναν δάσκαλο να τον βοηθήσει;

Δεν είναι δική µας –επαναλαµβάνω- αυτή η πραγµατικότητα.
Την τελευταία πενταετία-εξαετία -απ’ ό,τι έχω δει- προσλαµβά-
νονται από το δηµόσιο 500 έως 1.000 δάσκαλοι χωρίς ειδική εξει-
δίκευση και προσόντα –είναι η αλήθεια- για να στηρίξουν την
ειδική αγωγή. Άρα, δεν υπάρχει κανείς φόβος να µην προσληφ-
θούν φέτος όσοι είναι απόφοιτοι των δύο τµηµάτων ειδικής αγω-
γής.

Το θέµα των διορισµών, που αφορά το µόνιµο καθεστώς, είναι
ένα θέµα που πρέπει να συζητήσουµε και θα το συζητήσουµε ως
Υπουργείο συντόµως από τον Νοέµβριο για το σύνολο των εκ-
παιδευτικών. Διότι δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή ένα σαφές, δίκαιο
σύστηµα, κατά τη γνώµη µας, προκειµένου να υπάρξουν µαζικοί
διορισµοί. Άρα, θα συζητήσουµε το θέµα αυτό και στο πλαίσιο
αυτής της συζήτησης βεβαίως θα ληφθούν υπ’ όψιν και τα καλώς
εννοούµενα συµφέροντα των πτυχιούχων των δύο παιδαγωγικών
σχολών ειδικής αγωγής. 

Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να φοβόµαστε. Έχουµε αποδείξει ότι
συζητούµε, ότι λύνουµε προβλήµατα και δεν δηµιουργούµε.
Έχουµε αποδείξει ότι είναι δυνατόν να προχωρήσουµε και σε ένα
σύστηµα µόνιµων διορισµών τον Σεπτέµβριο του 2017. Για να
γίνει αυτό, όµως, πρέπει να είµαστε έτοιµοι ήδη από τα Χριστού-
γεννα.

Πέρυσι θέλαµε να έχουµε αυτήν τη δυνατότητα των µόνιµων
διορισµών για τον Νοέµβριο του 2016. Δεν έγινε δυνατό για τον
απλούστατο λόγο ότι δεν είχε τελειώσει η πρώτη αξιολόγηση.
Τώρα έχει τελειώσει και προχωρούµε.

Για το προσφυγικό θέµα, η Κυβέρνηση ανταποκρίνεται στην
αλληλεγγύη που έχει δείξει η κοινωνία και στην υποδοχή της κοι-
νωνίας προς τους πρόσφυγες. Ανταποκρινόµαστε όχι µόνο στις
διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας –επαναλαµβάνω- αλλά και στο
κλίµα αγάπης και αλληλεγγύης που δείχνει η κοινωνία. 

Το σχέδιο το έχουµε αναφέρει. Δεν µπορεί να διατυπωθεί σε
έναν νόµο µέσα γιατί έχει πολλές µεταβλητές. Το γνωρίζουµε
αυτό το πράγµα. Ποια είναι η κατεύθυνση; Τµήµατα ένταξης στα
σχολεία γύρω από τα camp, νηπιαγωγεία µέσα στα camp -διότι
τα παιδιά της προσχολικής ηλικίας δεν φεύγουν εύκολα µακριά
από τη µητέρα τους ούτε η µητέρα τους τα αφήνει να φύγουν-,
σχολικές µονάδες σε όσα camp είναι µακριά και εκτός από τον
οικιστικό ιστό και συνεπώς, δεν είναι δυνατόν να µεταφερθούν
για τάξεις υποδοχής και ένταξης σε σχολεία της περιοχής. 

Έχουµε εξασφαλίσει από τον Διεθνή Οργανισµό Μετανάστευ-
σης 9 εκατοµµύρια ευρώ για τις µετακινήσεις, έχουµε 7 εκατοµ-
µύρια από κοινοτικούς πόρους για την οργάνωση και το εκπαι-
δευτικό προσωπικό. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να ενηµερώσω την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία ότι 24 εκατοµµύρια βιβλία έχουν πάει από τα µέσα Αυ-
γούστου σε όλα τα σχολεία της χώρας. Και αυτό το αυτονόητο
δεν ήταν αυτονόητο όταν, για παράδειγµα, τη χρονιά της κ. Δια-
µαντοπούλου µέχρι τον Δεκέµβριο τα µαθήµατα γίνονταν µε φω-
τοτυπίες.

Επίσης, θα υπάρξουν είκοσι χιλιάδες οκτακόσιοι αναπληρω-
τές, που οι περισσότεροι, η µεγάλη πλειοψηφία τους, επιδιώ-
κουµε να πάνε από τις πρώτες ηµέρες στα σχολεία και όχι κατά
κύµατα µέχρι τον Δεκέµβριο, όπως συνέβαινε τα τελευταία είκοσι
χρόνια και ιδιαίτερα τα χρόνια των µνηµονίων. 

Το άνοιγµα των σχολείων στην ώρα τους είναι κέρδος για ολό-
κληρη την κοινωνία. Σηµατοδοτεί τη σταθερή επιστροφή της
χώρας στην κανονικότητα, για να βγει από την κρίση. Καθιστά
ακόµα πιο αξιόπιστο το δηµόσιο σχολείο. Γι’ αυτό λίγες ηµέρες
πριν ανοίξουν τα σχολεία είναι λάθος να στήνεται κοµµατική αν-
τιδικία και να µετατρέπεται το άνοιγµα των σχολείων, όπως ει-
πώθηκε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ως «η µητέρα των
µαχών» και από κοντά να αθροίζονται νοοτροπίες του πελατει-
ακού κράτους στην εκπαίδευση και αντιλήψεις ενός κακώς εννο-
ούµενου κηδεµονευόµενου συνδικαλισµού µε µοναδικό στόχο να
καθυστερήσει το άνοιγµα των σχολείων, έστω σε ορισµένα ση-
µεία, µπας και υπάρξει φθορά της κυβερνητικής εικόνας.

Στην προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση στη Βουλή σε λίγο

καιρό, όταν το πρόγραµµα του Πρωθυπουργού το επιτρέψει,
συντόµως, θα παρουσιάσει η κάθε µία παράταξη το σχέδιό της
για το σχολείο. Για εµάς είναι το σχέδιο της δηµοκρατικής µε-
ταρρύθµισης της εκπαίδευσης για ένα σχολείο ποιότητας και
ισότητας, για την αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Αυτό το δηµόσιο σχολείο υπονοµεύει ο νεοφιλελευθερισµός,
όταν µάλιστα επαναφέρει σήµερα και την ιστορία µε τα κουπόνια,
να µην έχει το κράτος την ευθύνη για τη λειτουργία του σχο-
λείου, αλλά δήθεν να υπάρχει η επιλογή του γονιού να παίρνει
το κουπόνι, το αντίτιµο των διδάκτρων, και να επιλέγει σε ποιο
δηµόσιο ή σε ποιο ιδιωτικό σχολείο θα πάει τα παιδιά του. Στη
χειρότερη των περιπτώσεων αυτό σηµαίνει, όπως καταλαβαίνετε,
µια πλήρη διάλυση και της δηµόσιας και της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης. Στην «καλύτερη» -σε πολλά εισαγωγικά- σηµαίνει αδιαφά-
νεια και διαφθορά. Αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει δηµόσιο χρήµα,
το οποίο το ενθυλακώνει ο καθένας και το αξιοποιεί κατά το δο-
κούν µε συναλλαγές που δεν γνωρίζουµε, για να πάνε τα παιδιά
του στο ένα ή το άλλο σχολείο; Είναι η λογική που θέλει σχολεία
πολλών ταχυτήτων. Όχι καλά σχολεία, αλλά σχολεία τα οποία για
κοινωνικούς λόγους θα ενισχύονται και σχολεία τα οποία για κοι-
νωνικούς λόγους θα καταβαραθρώνονται. 

Εµείς θέλουµε όλα τα σχολεία να είναι καλά, να είναι άριστα.
Δεν θέλουµε σχολεία τα οποία θα λειτουργούν στη βάση συντα-
γών του Φρίντµαν και του Πινοσέτ, σχολεία δηλαδή που καταβα-
ραθρώνουν τον δηµόσιο χαρακτήρα του σχολείου της γειτονιάς
και δίνουν κέρδη στην ιδιωτική εκπαίδευση, µια ιδιωτική εκπαί-
δευση την οποία µάλιστα η Νέα Δηµοκρατία θέλει να την αφήσει
ασύδοτη, χωρίς κανέναν νοµικό έλεγχο, χωρίς καµία εποπτεία
του κράτους, όπως λέει η Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Περνάµε στους ειση-
γητές.

Τον λόγο έχει ο πρώτος στη σειρά, ο κ. Νίκος Θηβαίος, ειση-
γητής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γεγονός ότι στη συζήτηση στις επιτροπές, µε αφορµή το

συγκεκριµένο νοµοσχέδιο άνοιξαν µια σειρά ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε το πολιτικό και ιδεολογικό στίγµα της εκπαίδευσης,
όπως ανέφερε προηγουµένως και ο Υπουργός.

Είναι πολλοί που ακόµα και τώρα αναρωτιούνται γιατί αυτό το
νοµοσχέδιο συζητείται στις 30 Αυγούστου. Για έναν πολύ απλό
λόγο, ότι θέλουµε να είµαστε πανέτοιµοι τα σχολεία να λειτουρ-
γήσουν για πρώτη φορά, παντού, σε όλες τις βαθµίδες στις 12
Σεπτεµβρίου.

Ως εκπαιδευτικός σάς ενηµερώνω ότι ουδέποτε στην επαγγελ-
µατική µου καριέρα υπήρξαν σχολεία που να λειτουργήσουν στις
12 του µήνα. Ουδέποτε! Τις περισσότερες φορές, στην καλύτερη
περίπτωση, τα σχολεία λειτουργούσαν µετά τις 15 Οκτωβρίου.
Κατά τα άλλα, έφταιγαν οι µαθητές που έκαναν καταλήψεις και
έπρεπε να αναπληρώσουµε τις ώρες το Πάσχα!

Είναι µία υποκριτική εικόνα για την εκπαίδευση που την έχουµε
ζήσει πάρα πολλά χρόνια και αξίζει τον κόπο -µε αφορµή και τη
συζήτηση στη Βουλή σε επίπεδο Αρχηγών- να γίνει µία κουβέντα,
να ανοίξει ένας ουσιαστικός διάλογος για µία σειρά ζητήµατα
που αφορούν κυρίως την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση. Είναι πάρα πολλά τα θέµατα που «καίνε» αυτή τη
στιγµή, κυρίαρχα βέβαια τον µαθητή και τον Έλληνα γονιό.

Ας έρθουµε λίγο στο νοµοσχέδιο. Στο νοµοσχέδιο µε τίτλο
«Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση…» πρέπει να
πούµε ότι το θέµα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης είναι ένα
σηµείο πολύ σηµαντικό, γιατί σήµερα απαιτείται η οργανωµένη
παρουσία της ελληνικής γλώσσας και παιδείας και πολιτισµού
στον σύγχρονο κόσµο και γενικότερα σε ένα ανθρωπιστικό πλαί-
σιο, που να προάγει το δηµοκρατικό φρόνηµα των σύγχρονων
κοινωνιών. 

Πρέπει να πούµε ότι το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο έχει εξαντ-
λήσει τη δυναµική του εξαιτίας της οικονοµικής συγκυρίας που
οδηγεί στην αδυναµία του κράτους να ανταποκριθεί στις υπερ-
βολικές δαπάνες και υποχρεώσεις, εξαιτίας των εξελίξεων στις
εκπαιδευτικές ανάγκες και στις µορφωτικές απαιτήσεις των σύγ-
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χρονων κοινωνιών -µην ξεχνάµε ότι σήµερα υπάρχουν Έλληνες
τέταρτης και πέµπτης γενιάς στο εξωτερικό- καθώς και στις ιδι-
αίτερες µορφωτικές ανάγκες όπως διαµορφώνονται σήµερα σε
διεθνή πλαίσια. 

Επίσης, πρέπει να δούµε την επιτακτική σήµερα ανάγκη επα-
νασύνδεσης στις συνειδήσεις των πολιτών του κόσµου της ελ-
ληνικής παιδείας και του πολιτισµού µε το ανθρωπιστικό και
δηµοκρατικό τους περιεχόµενο. 

Το µοντέλο παροχής της ελληνικής παιδείας και της ελληνό-
γλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό αναπτύχθηκε τα τελευταία
κυρίως χρόνια µε πρακτικές διάχυτης και ανεξέλεγκτης διάθεσης
πόρων, εκπαιδευτικών, χρηµάτων, χωρίς σχεδιασµό, χωρίς όρα-
µα, χωρίς έλεγχο. Έχει αποτύχει σε γενικές γραµµές να εκπαι-
δεύσει τα παιδιά των Ελλήνων του εξωτερικού και να ανταποκρι-
θεί στις ανάγκες τους. Έχει οδηγήσει στην αποµόνωση των Ελ-
λήνων της διασποράς, καθώς δεν τους επιτρέπει να ενταχθούν
στο εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας εγκατάστασής τους, κρα-
τώντας τους ακόµα και κοινωνικά περιθωριοποιηµένους. Σήµερα,
λοιπόν, γι’ αυτούς τους λόγους, είναι µεγάλη ανάγκη µε το προ-
τεινόµενο σχέδιο να γίνει ένας εκ νέου σχεδιασµός της πολιτικής
της Ελλάδας στον τοµέα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης. 

Πρέπει να πούµε ορισµένες αλήθειες. Σήµερα το Υπουργείο
Παιδείας γνωρίζει πόσοι εκπαιδευτικοί υπάρχουν στη χώρα, σε
κάθε βαθµίδα, σε κάθε σχολείο, πόσοι µαθητές, ποια είναι τα
αναλυτικά προγράµµατα, εάν τηρούνται, ποια είναι η ύλη, την
πορεία της ύλης. Όλα αυτά τα γνωρίζει. Ε, λοιπόν, στη Γερµανία
δεν τα ξέρουµε όλα αυτά, ούτε το τι γίνεται ούτε καν πόσοι κα-
θηγητές διδάσκουν. Δεν ξέρουµε ούτε πόσα παιδιά είναι ούτε
εάν τηρούνται τα προγράµµατα ούτε τίποτα. Δηλαδή, αυτό το
γνωστό σε όλους «myschool», αυτό το στοιχειώδες, το απλό,
είναι καιρός να εφαρµοστεί και για την εκπαίδευση των παιδιών
στο εξωτερικό. 

Το σχέδιο νόµου προβλέπει την αναβάθµιση των δραστηριο-
τήτων στον τοµέα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης, που αντα-
ποκρίνεται και στις ανάγκες των ατόµων µη ελληνικής καταγω-
γής, µε σκοπό την υποστήριξη της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης. 

Επίσης, προβλέπεται ότι στη Μόνιµη Διυπουργική Επιτροπή
Συνεργασίας θα συµµετέχει εκπρόσωπος του Ινστιτούτου Εκπαι-
δευτικής Πολιτικής και ο πρόεδρος του εξειδικευµένου φορέα
ελληνικής γλώσσας. 

Θα υπάρχουν προγράµµατα ανταλλαγών µαθητών και εκπαι-
δευτικών, µε διακρατικές συµφωνίες. 

Θα προχωρήσουµε στο πιστοποιητικό ελληνοµάθειας, το ο-
ποίο πρέπει να εκδίδεται από εξειδικευµένο φορέα του Υπουρ-
γείου. 

Θα υιοθετηθεί η σύσταση µόνιµης επιτροπής για την παρακο-
λούθηση του έργου των φορέων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Επίσης, ορίζεται ότι η εποπτεία των δίγλωσσων σχολείων θα
ισχύσει και θα λειτουργήσει µετά από διακρατική συµφωνία. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση ορίζονται λεπτοµερώς τα τυπικά
και ουσιαστικά προσόντα επιλογής και ανάδειξης των συντονι-
στών και διευθυντών του σχολείου. Η επιτροπή επιλογής των
συντονιστών διευρύνεται µε την τοποθέτηση ενός µέλους από
τη Γενική Γραµµατεία Απόδηµου Ελληνισµού, προκειµένου να
ενισχυθεί και ο ρόλος της οµογένειας. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση θεσπίζονται για τα συντονιστικά
γραφεία διαδικασίες προκήρυξης για την πρόσληψη εκπαιδευτι-
κών οµογενών ή αλλογενών, µε σκοπό τον εξορθολογισµό των
δαπανών για την κάλυψη θέσεων σε χώρες που δεν υπάρχουν
υποψηφιότητες για απόσπαση. 

Τέλος, εξορθολογίζεται το καθεστώς των αποσπάσεων και ορί-
ζεται σαφώς η θητεία των εκπαιδευτικών να είναι τρία χρόνια µε
επιµίσθιο και δυο χρόνια χωρίς επιµίσθιο, µη επιτρεποµένης
όποιας παράτασης πέραν της πενταετίας. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αναφερόµαστε στις
ρυθµίσεις για τη διαπολιτισµική εκπαίδευση. Πρέπει να πούµε ότι
οι συνέπειες της οικονοµικής κρίσης και της οξύτατης προσφυ-
γικής κρίσης, όπως εµφανίζεται, συνοδεύτηκαν µε την επανεµ-
φάνιση ως έναν βαθµό και την ενίσχυση ενός ακροδεξιού εξτρε-
µισµού και ρατσιστικών αντιλήψεων και έναν κοινωνικό φόβο
µέσα στην ελληνική κοινωνία. Το φαινόµενο αυτό είχε το ανά-

λογό του την ίδια χρονική περίοδο στην εκπαίδευση, µε χαρα-
κτηριστικό σύµπτωµα την αύξηση περιστατικών ρατσιστικής
βίας, σε περιορισµένο βέβαια αριθµό σχολείων, όπως διαπιστώ-
νουν οι ετήσιες εκθέσεις του Συνηγόρου του Παιδιού. 

Η διαπολιτισµική κατανόηση µπορεί να επηρεάσει θετικά
όλους τους µαθητές, τις µαθήτριες και συνολικά, αν θέλετε, τη
σχολική κοινότητα. Η ευαισθητοποίηση και η εκπαίδευση σε θέ-
µατα που αφορούν τη διαφορετικότητα πρέπει να ακουµπήσουν
όλον τον µαθητικό πληθυσµό και γενικότερα το σύνολο της κοι-
νωνίας και να ξεκινά από την προσχολική ηλικία. 

Σε σηµαντικούς τοµείς, όπως είναι τα αναλυτικά προγράµµατα
και τα λοιπά διδακτικά υλικά, είναι επιτακτική η ανάγκη να γίνουν
δραστικές παρεµβάσεις σε συγκεκριµένα διδακτικά αντικείµενα,
κυρίως αυτά που καλλιεργούν, αν θέλετε, την κοινωνία, τις επι-
στήµες της κοινωνίας και την ανάπτυξη του ανθρωπισµού. 

Επίσης, χρειάζεται να προχωρήσουµε σε µια ψυχοκοινωνική
υποστήριξη των µεταναστών και προσφύγων, µαθητών και µα-
θητριών, ενισχύοντας και µε αυτόν τον τρόπο τη διαδικασία εκ-
παίδευσης των προσφυγόπουλων µέσα στα camps, όπως ανέ-
φερε προηγουµένως ο Υπουργός, αλλά και στα πέριξ σχολεία,
που θα πρέπει να στελεχωθούν µε το αντίστοιχο εκπαιδευτικό
προσωπικό. 

Επίσης, στόχος στη διαπολιτισµική εκπαίδευση είναι ότι τα ση-
µερινά σχολεία διαπολιτισµικής εκπαίδευσης θα πρέπει να µετα-
τραπούν σε πειραµατικά σχολεία, σε σύνδεση τόσο µε άλλα
δηµόσια σχολεία της χώρας όσο και µε τα ΑΕΙ. 

Επίσης, υπάρχει ανάγκη για τη σύσταση των αναγκαίων θέ-
σεων προσωπικού, για να λειτουργήσουν τα συγκεκριµένα σχο-
λεία, και πέραν των εκπαιδευτικών, µε ψυχολόγους, κοινωνικούς
λειτουργούς. 

Ρυθµίζεται η σταδιακή µετατροπή των εκπαιδευτικών µονάδων
που λειτουργούν µε ελληνόγλωσσο πρόγραµµα µέχρι σήµερα σε
όλες τις βαθµίδες και η µετατροπή τους τελικά σε δίγλωσσα σχο-
λεία. Αυτή η προοπτική πιστεύουµε ότι µπορεί να ξεκινήσει από
το σχολικό έτος 2018-2019. 

Ερχόµαστε στο τρίτο κεφάλαιο, που αφορά τις ρυθµίσεις για
την ανώτατη εκπαίδευση. Εδώ, από ό,τι καταλάβαµε, υπάρχει µια
κοινή αντίληψη: Ότι σχετικά µε τη ρύθµιση για τους Ειδικούς Λο-
γαριασµούς Κονδυλίων Έρευνας των ΑΕΙ είναι καθαρό ότι ουδέ-
ποτε ο νοµοθέτης είχε ως σκοπό να εξαιρέσει από την υποχρέω-
ση απόδοσης ποσοστού στους ΕΛΚΕ τους καθηγητές οι οποίοι
ασκούσαν ή ασκούν ελεύθερο επάγγελµα µέσω εταιρειών, διότι
κάτι τέτοιο θα αντέβαινε προφανώς στην αρχή της ισότητας. 

Κατά παρέκκλιση, ορίζεται εικοσαετής παραγραφή των οφει-
λόµενων προς τους ΕΛΚΕ και θεσπίζεται η δυνατότητα επικοινω-
νίας των ΕΛΚΕ µε τις ΔΟΥ, προκειµένου να εντοπίζονται τα
έσοδα των υπόχρεων και να υπολογίζεται το ύψος της οφειλής. 

Ερχόµαστε στο επίµαχο θέµα που µονοπώλησε -θα τολµούσα
να πω- τη συζήτηση στις επιτροπές, αλλά και τη µεγάλη αρθρο-
γραφία στον Τύπο και στο διαδίκτυο: τις ρυθµίσεις για την πρω-
τοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Οι ρυθµίσεις αυτές δεν κάνουν τίποτε άλλο από το να προσπα-
θούν να αποκαταστήσουν τη συνταγµατικότητα, τη νοµιµότητα
και να εναρµονιστούν µε τις προβλέψεις του Αναθεωρηµένου Ευ-
ρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη. 

Πραγµατικά, εδώ περιµένουµε να µας πει κάποιος αν αυτές οι
ρυθµίσεις που ισχύουν σήµερα έχουν κάποια σχέση µε το Ευρω-
παϊκό Δίκαιο, µε το Σύνταγµα και µε τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό
Χάρτη. Δεν το άκουσα µέχρι τώρα και ελπίζω ότι κανείς δεν θα
τολµήσει να ισχυριστεί κάτι τέτοιο. 

Είναι ξεκάθαρο και έχει κατ’ επανάληψη κριθεί, ακόµα και σε
δικαστικό επίπεδο, ότι τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια δεν αποτελούν
αµιγείς επιχειρήσεις. Οι νοµοθετικές ρυθµίσεις θα πρέπει να εξα-
σφαλίζουν στους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς λειτουργούς σταθε-
ρές σχέσεις εργασίας. Νοµίζουµε ότι αυτό είναι απαραίτητο για
µια αποτελεσµατικότερη εκπλήρωση του σκοπού της παιδείας,
ο οποίος έχει αναχθεί στον συνταγµατικό λόγο, σαν θέµα δηµο-
σίου συµφέροντος. 

Είναι γνωστές σε όλους µας -τις ακούσαµε και στις επιτροπές-
οι θέσεις και της ΓΣΕΕ και της ΟΙΕΛΕ και η πρόσφατη ανακοί-
νωση που είδαµε σήµερα, η οποία λέει ξεκάθαρα ότι πρέπει να
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περάσει η εποπτεία της ιδιωτικής εκπαίδευσης στο Υπουργείο
Παιδείας. 

Θα πρέπει να καταπολεµηθεί η µαύρη εργασία και η φοροδια-
φυγή, µέσω της υποχρεωτικής δήλωσης όλων των δραστηριοτή-
των των ιδιωτικών σχολείων στο Υπουργείο Παιδείας. Θα πρέπει
να σταµατήσει το φαινόµενο των αναιτιολόγητων απολύσεων των
ιδιωτικών εκπαιδευτικών, όπως είδαµε πρόσφατα. Θα πρέπει να
σταµατήσει η καταστρατήγηση των ωρολογίων προγραµµάτων,
η νόθευση βαθµολογιών και η έκδοση παράνοµων τίτλων σπου-
δών, όπως κατήγγειλε ο Συνήγορος του Πολίτη και όπως κατα-
δεικνύουν συγκεκριµένα παραδείγµατα που έχουν φθάσει στα
δικαστήρια. 

Πρέπει να δούµε ορισµένα ζητήµατα σύγχρονα. Είναι ανυπο-
λόγιστα τα κέρδη τα οποία έχουν οι σχολάρχες από τον τρόπο
µε τον οποίο λειτουργούν σήµερα και όχι µονάχα σε επίπεδο κερ-
δών, αλλά και σε µια σειρά ζητήµατα που αφορούν στην έλλειψη
εποπτείας στα ιδιωτικά σχολεία. 

Στη συζήτηση που έγινε ακούσαµε από την πλευρά της Νέας
Δηµοκρατίας το επιχείρηµα όσοι θεωρούν άδικη την απόλυσή
τους να πάνε στα δικαστήρια. Καλά, πιστεύει κανείς σήµερα ότι
ένας ιδιωτικός εκπαιδευτικός µπορεί να αντέξει δικαστήρια, εφε-
τεία για τέσσερα-πέντε χρόνια και συγχρόνως να είναι άνεργος;
Είναι πολιτική απάντηση αυτή; Νοµίζω, λοιπόν, ότι κάποιοι απλά
υπεκφεύγουν ή πιστεύουν σε αυτή την κοινωνία -ακόµα χειρό-
τερα. 

Τι µας λέει η Δηµοκρατική Συµπαράταξη; Να επανέλθουµε
στον νόµο Διαµαντοπούλου. Να το συζητήσουµε. Τι λέει ο νόµος
Διαµαντοπούλου; Ποια ήταν η ουσία του νόµου Διαµαντοπούλου;
Στην απέξω η αιτιολογηµένη απόλυση. 

Όχι, εδώ πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι ότι η απόλυση πρέπει
να είναι αιτιολογηµένη και µη καταχρηστική. Εδώ λοιπόν εµείς
υιοθετούµε την άποψη…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να µην εκτροχια-

στούµε από τώρα, κύριε συνάδελφε. Κάντε γρήγορα, να βαί-
νουµε προς το τέλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Εµείς, λοιπόν, υιοθετούµε τη γνωµο-
δότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, τον Απρίλιο του
2012, που υπεγράφη και από τον κ. Μπαµπινιώτη και ορίζει ότι
οι απολύσεις στον ιδιωτικό τοµέα θα πρέπει να ελέγχονται ως
προς τη νοµιµότητα και την καταχρηστικότητά τους από Υπηρε-
σιακά Συµβούλια. Αυτό ερχόµαστε σήµερα να υιοθετήσουµε. Δε-
χτείτε το. 

Το τελευταίο θέµα αφορά την ειδική αγωγή, ένα τεράστιο ζή-
τηµα. Με την προτεινόµενη τροπολογία ρυθµίζονται επείγοντα
και σοβαρά θέµατα της ειδικής αγωγής, που ανέπτυξε προηγου-
µένως ο Υπουργός. Ορίζεται ρητά το δικαίωµα της ισότιµης συµ-
µετοχής του ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού στους συλλό-
γους διδασκόντων και των σχολικών µονάδων ειδικής αγωγής.
Αποκαθίσταται η αρχή της ισότητας σχετικά µε τη στελέχωση
των δοµών ειδικής αγωγής και εξασφαλίζεται ο ενιαίος χαρακτή-
ρας της δηµόσιας εκπαίδευσης. Καθορίζονται µε σαφήνεια και
οµοιοµορφία για όλους τους κλάδους της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης οι όροι και οι προϋποθέσεις µε
τους οποίους αποδεικνύεται η εξειδίκευση στην ΕΑΕ. Καταρ-
γούνται διατάξεις που διαχώριζαν του εκπαιδευτικούς µε τη δη-
µιουργία διαφορετικών κλάδων. 

Με το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα επαναπροσδιορίζεται η ει-
δική αγωγή ως αναπόσπαστο µέρος του εκπαιδευτικού συστή-
µατος και όχι σαν αυτόνοµο, παράλληλο σύστηµα δοµών, το
οποίο στερείται της απαιτούµενης επικοινωνίας και δηµιουργεί
ζητήµατα κοινωνικής δυσλειτουργίας. Κατοχυρώνεται µε σαφή-
νεια η δυνατότητα µετακίνησης των εκπαιδευτικών µε εξειδίκευ-
ση στην ειδική αγωγή, από δοµές ειδικής αγωγής στην εκπαί-
δευση, στη γενική και επαγγελµατική εκπαίδευση. Εξορθολογί-
ζεται το θεσµικό πλαίσιο της ειδικής επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και ιδρύεται ένα νέου τύπου ενιαίο ειδικό επαγγελµατικό
γυµνάσιο-λύκειο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε συνάδελφε, πέ-

ρασαν και το δύο λεπτά. Βάλτε µια τελεία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Η τροπολογία για την ειδική αγωγή,

µαζί µε το πλήθος των διορισµών για τις ανάγκες, ανοίγει έναν
νέο κοινωνικό και εκπαιδευτικό δρόµο στη χώρα µας, προσπα-
θώντας να βγάλει την ειδική αγωγή από το εκπαιδευτικό και κοι-
νωνικό περιθώριο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµος
Χαρακόπουλος.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα αποφύγω να σας χαρακτηρίσω θαυµαστή

του καθεστώτος της Βορείου Κορέας, απαντώντας στον αφορι-
σµό που εκτοξεύσατε προς την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, χα-
ρακτηρίζοντάς µας «οπαδούς του Πινοσέτ». Προτιµώ να οµιλώ
περί πραγµάτων και ουχί περί προσώπων, γιατί τα πράγµατα
είναι δυσάρεστα και, µέρα µε την ηµέρα, γίνονται ακόµη περισ-
σότερο δυσάρεστα για εσάς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Παιδείας για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση
πραγµατοποιείται λίγες µέρες µετά την ανακοίνωση των αποτε-
λεσµάτων των πανελληνίων εξετάσεων για την εισαγωγή στα πα-
νεπιστήµια και τα ΤΕΙ. 

Στον απόηχο, λοιπόν, της εισαγωγής στα ΑΕΙ της χώρας φοι-
τητών που έγραψαν «1,5», η Κυβέρνηση προαναγγέλλει στον Τύ-
πο την αλλαγή του τρόπου εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. 

Σύµφωνα µε όσα διαρρέουν από το Υπουργείο Παιδείας, η Κυ-
βέρνηση προωθεί την «ελεύθερη πρόσβαση» στα τµήµατα µει-
ωµένου ενδιαφέροντος. Αντί να επαναφέρει τη βάση του «10»,
που απέτρεπε τέτοια φαινόµενα εκφυλισµού στις εισαγωγικές
εξετάσεις, τις καταργεί, προφανώς για να γίνει αρεστή στους µα-
θητές, που θα έχουν πλέον και το δικαίωµα του να ψηφίζουν στα
δεκαεπτά έτη της ηλικίας τους. 

Όπως όµως πληροφορούµαστε, για τις σχολές υψηλής ζήτη-
σης δεν θα ισχύει η ελεύθερη πρόσβαση. Δύο µέτρα και δύο
σταθµά, που, εκ των πραγµάτων, θα οδηγήσουν στην υποβάθ-
µιση και απαξίωση των ΑΕΙ, που θα εγγράφουν ελεύθερα τους
φοιτητές στα τµήµατά τους και, κατ’ επέκταση, στην απονοµή
τίτλων που κινδυνεύουν να µην έχουν κανένα κύρος στην κοινω-
νία και στην αγορά εργασίας. 

Ήδη οι πρόεδροι των ΤΕΙ, καταθέτοντας τη διαφωνία τους για
την κατάργηση της βάσης του «10» για την εισαγωγή στα ΑΕΙ,
επισήµαναν στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων το µέγα
πρόβληµα που δηµιουργήθηκε µε τους λιµνάζοντες φοιτητές,
που εισάγονται µεν, αλλά αδυνατούν να πάρουν πτυχίο δε. Μπαί-
νουν στα ΤΕΙ και στα πανεπιστήµια, αλλά, αδυνατώντας να αντα-
ποκριθούν στο επίπεδο των σπουδών, µετατρέπονται σε αιώ-
νιους φοιτητές. Δηµιουργούν µια ψευδαίσθηση επιτυχίας στην
οικογένειά τους, η οποία, στην πορεία του χρόνου, συνειδητο-
ποιεί το κόστος της αυταπάτης, γιατί τα παιδιά τους δεν παίρ-
νουν πτυχίο και δεν µπορούν να ολοκληρώσουν τις σπουδές
τους. 

Αυτή τη φενάκη πάτε να διευρύνετε µε τη λεγόµενη «ελεύθερη
πρόσβαση», µία επιλογή που επιβεβαιώνει το µήνυµα της ήσσο-
νος προσπάθειας που θέλετε να στείλετε στην ελληνική κοινωνία.
Εµφανίζετε ως δήθεν φιλολαϊκό µέτρο την είσοδο χωρίς εξετά-
σεις, υποστηρίζοντας ότι θα αντιµετωπίσει την ανάγκη προσφυ-
γής στα φροντιστήρια. Εκείνο που θα καταφέρετε είναι να
γενικεύσετε το φροντιστήριο και για τους φοιτητές, προκειµένου
να µπορέσουν να πάρουν πτυχίο. 

Ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Παιδείας µίλησε για
baccalauréat. Όπου αυτό εφαρµόζεται υπάρχει αδιάβλητο σύ-
στηµα εξετάσεων µε τράπεζα θεµάτων. Θυµίζω ότι όχι µόνο δια-
βάλατε και κατασυκοφαντήσατε την τράπεζα θεµάτων που εµείς
καθιερώσαµε, αλλά σπεύσατε, µόλις αναλάβατε, να την καταρ-
γήσετε. 

Εµείς πιστεύουµε ότι για την πρόσβαση των µαθητών στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση θα πρέπει να υπάρχει ένα σύστηµα αξιο-
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λόγησης. Προς αυτή την κατεύθυνση εργαζόµαστε. Επεξεργα-
ζόµαστε προτάσεις που σύντοµα θα παρουσιάζουµε στην ελλη-
νική κοινωνία µε υπευθυνότητα και όχι χαϊδεύοντας αυτιά, όπως
κάνει η Κυβέρνηση.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµο-
σχεδίου γίνεται και τις παραµονές έναρξης του νέου σχολικού
έτους, µε αλλαγές που έχουν προαναγγελθεί στη βάση –υποτί-
θεται- του λεγόµενου «εθνικού διαλόγου για την παιδεία», ενός
διαλόγου που επικαλέστηκε πριν από λίγο ο κύριος Υπουργός
και που πραγµατοποιήθηκε µε το καθ’ ύλην αρµόδιο Εθνικό Συµ-
βούλιο Παιδείας να παρακολουθεί ως θεατής, µια παρωδία δια-
λόγου, στη διάρκεια του οποίου το Υπουργείο κατέθετε ρυθµί-
σεις, κατά κανόνα µε εκπρόθεσµες τροπολογίες της νύχτας και
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου για ζητήµατα που υποτίθεται
ότι αποτελούσαν αντικείµενο του διαλόγου. 

Όλες οι παρεµβάσεις που βαφτίζονται µεταρρυθµίσεις διέπον-
ται από την αρχή της ισοπέδωσης προς τα κάτω. Την κατάργηση
των πρότυπων σχολείων ακολούθησε η κατάργηση του ολοήµε-
ρου σχολείου µε ενιαίο αναµορφωµένο πρόγραµµα, σε µια προ-
σπάθεια εξοικονόµησης ανθρωπίνων πόρων. Τούτο γιατί, παρά
τις µεγαλόστοµες και κατ’ επανάληψη διαβεβαιώσεις του Υπουρ-
γού Παιδείας και φέτος δεν θα υπάρξουν διορισµοί µόνιµων εκ-
παιδευτικών στα σχολεία. 

Έτσι η κατάργηση του ΕΑΕΠ µε µείωση των ωρών διδασκα-
λίας σε χίλια τριακόσια τριάντα επτά δηµοτικά, από τριάντα πέντε
σε τριάντα ώρες την εβδοµάδα, µεταφράζεται σε τέσσερις χιλιά-
δες εκπαιδευτικούς λιγότερους. Η κατάργηση των δύο χιλιάδων
τετρακοσίων κλασικών ολοήµερων και η µετατροπή τους σε ενι-
αίου τύπου ολοήµερα, µε µείωση των µαθηµάτων κατά εννέα
ώρες την εβδοµάδα, συνεπάγεται άλλους εννιακόσιους εκπαι-
δευτικούς λιγότερους. 

Στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση η µείωση στα γυµνάσια των
ωρών διδασκαλίας από τριάντα πέντε σε τριάντα δύο την εβδο-
µάδα δηµιουργεί ένα πλεόνασµα περίπου τεσσάρων χιλιάδων εκ-
παιδευτικών, ενώ άλλοι πεντακόσιοι θα εξοικονοµηθούν από τις
ρυθµίσεις για την εργαστηριακή διδασκαλία. 

Προφανώς, κύριε Υπουργέ, αν µειώνατε κι άλλο τις ώρες δι-
δασκαλίας θα γλιτώνατε όχι εννιάµισι χιλιάδες εκπαιδευτικούς,
όπως σας παρουσίασα, αλλά πολλούς περισσότερους. Είναι,
όµως, πρόκληση αυτό να βαφτίζεται αναβάθµιση των δηµόσιων
σχολείων. Όλα αυτά γίνονται σε βάρος της ποιότητας της εκπαί-
δευσης, καθώς επιπλέον αυξάνονται τα µονόωρα µαθήµατα και,
όπως λένε οι εκπαιδευτικοί, «µία ώρα ίσον καµµία». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνηθίζουµε να λέµε ότι οι
εκτός συνόρων Έλληνες είναι δυο φορές Έλληνες. Νοιάζονται
για την πατρίδα και, όποτε χρειάστηκε, σήκωσαν ψηλά τη σηµαία
των εθνικών µας δικαίων. Σε αυτούς, οι οποίοι στα ξένα είναι Έλ-
ληνες και στην Ελλάδα ξένοι, η πατρίδα έχει χρέος να τους προ-
σφέρει τη δυνατότητα να διδαχθούν τη µητρική τους γλώσσα. 

Εµείς πιστεύουµε ότι οφείλουµε να τους δώσουµε και το δι-
καίωµα της ψήφου στον τόπο της κατοικίας τους, το δικαίωµα
να έχουν λόγο για τον τόπο που αγαπούν και πολλοί επιθυµούν
να επιστρέψουν, πόσω δε µάλλον όταν πολλοί έχουν µετανα-
στεύσει σε αναζήτηση καλύτερης µοίρας.

Μιλώντας για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, οφείλουµε να
αναγνωρίσουµε τη συµβολή της Ορθόδοξης Εκκλησίας στην παι-
δεία των οµογενών και στη διατήρηση της εθνικής τους συνεί-
δησης, ιδιαίτερα στην Αµερική και στην Αυστραλία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
επιβάλλει τη µετατροπή των αµιγών ελληνικών σχολείων σε δί-
γλωσσα από το 2018-2019. Τούτο γίνεται σε µία περίοδο που πα-
ρατηρείται αύξηση των µεταναστευτικών ροών προς τη Γερµανία
από εργαζόµενους γονείς, που, όπως δηλώνουν, επιλέγουν την
πόλη εγκατάστασής τους και µε βάση την ύπαρξη ελληνικού σχο-
λείου για τη συνέχιση των σπουδών των παιδιών τους.

Βεβαίως, στόχος µας θα πρέπει να είναι η µετάβαση στα δί-
γλωσσα. Για ποιο δίγλωσσο, όµως, σχολείο µιλούµε; Τα υφιστά-
µενα δίγλωσσα σχολεία στη Γερµανία επιπέδου αντίστοιχου
δεκατάξιου, τα λεγόµενα gesamtschule, τα γενικά σχολεία, είναι
από τις χαµηλότερες βαθµίδες εκπαίδευσης, που οι απόφοιτοί
τους δεν έχουν τη δυνατότητα πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκ-

παίδευση. Η δική µας ξεκάθαρη θέση είναι ότι το δίγλωσσο σχο-
λείο στο οποίο προσβλέπουµε είναι το ποιοτικό σχολείο, που
δίνει δυνατότητα πρόσβασης στα ΑΕΙ τόσο της χώρας υποδοχής
όσο και της ηµεδαπής. 

Πραγµατικά, δεν περίµενα από µία Κυβέρνηση της Αριστεράς
να µην επιτρέπει στα παιδιά των οµογενών µας να έχουν δι-
καίωµα στο όνειρο για µία καλύτερη ζωή από τους γονείς τους,
για ευκαιρίες σε πανεπιστηµιακή µόρφωση, αλλά η µόνη διέξο-
δος που επιφυλάσσει για αυτά να είναι οι κατώτερες σχολές µα-
θητείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ελλάδα της κρίσης φαίνε-
ται ότι λεφτά υπάρχουν στο Υπουργείο Παιδείας. Έτσι, αντί να
προτάσσονται για τις αποσπάσεις εκπαιδευτικών στα σχολεία
της οµογένειας οι εκπαιδευτικοί χωρίς επιµίσθιο, που είναι σύζυ-
γοι Ελλήνων του εξωτερικού ή αλλοδαπών, η Κυβέρνηση θέτει
µία σειρά εµποδίων, προκειµένου να κάνει αποσπάσεις µε επιµί-
σθιο, µε επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το υπόµνηµα της ΕΛΜΕ Βάδης-Βυρ-
τεµβέργης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κι επειδή, προφανώς, αυτοί που έχετε κατά νου δεν έχουν τα
απαραίτητα προσόντα, τα ψαλιδίζετε. Συνεπής στο δόγµα «η αρι-
στεία είναι ρετσινιά», η Κυβέρνηση υποβαθµίζει την προϋπόθεση
της άριστης γνώσης της γλώσσας στη χώρα υποδοχής για την
κατάληψη θέσης συντονιστών εκπαίδευσης ή διευθυντών σχο-
λείων. Πάλι καλά, θα πει κανείς, σε σχέση µε τη Σιβιτανίδειο,
όπου εκεί καταργήθηκε τελείως η προϋπόθεση γνώσης ξένης
γλώσσας, προκειµένου να τοποθετηθεί ο διευθυντής της αρε-
σκείας σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πιο εµβληµατική, όµως, διά-
ταξη στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, που δείχνει τις εµµονές και
τις ιδεοληψίες της Κυβέρνησης µε τον ιδιωτικό τοµέα, είναι η
ρύθµιση για την ιδιωτική εκπαίδευση. Αντί να αναβαθµίσει το δη-
µόσιο σχολείο µε την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών δοµών, η
Κυβέρνηση επιχειρεί να «κοντύνει» το ιδιωτικό σχολείο. Αφού δεν
µπορεί να διορίσει εκπαιδευτικούς στο δηµόσιο, παρά τα µεγάλα
λόγια, επιχειρεί να µονιµοποιήσει τους εκπαιδευτικούς στην ιδιω-
τική εκπαίδευση. 

Με τη νέα ρύθµιση, ουσιαστικά το σχολείο δεν θα µπορεί να
διαφυλάξει την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών εκπαίδευ-
σης, όταν δεν θα µπορεί µετά την παρέλευση διετίας να αντικα-
ταστήσει τον εκπαιδευτικό που θεωρεί ότι δεν αποδίδει. 

Ο καλός εκπαιδευτικός, κύριε Υπουργέ, δεν χρειάζεται καµµία
ρήτρα µονιµότητας. Είναι διαφήµιση για το σχολείο. Το επιχεί-
ρηµα της απόλυσης των παλαιοτέρων, διότι στοιχίζουν ακριβό-
τερα από τους νέους εκπαιδευτικούς, καταρρίφθηκε κατά τη
συζήτηση στην επιτροπή. Η διαφορά είναι µόλις 150 ευρώ τον
µήνα, όταν τα ετήσια δίδακτρα είναι περί τις 5.000 ευρώ. Ποιο
σχολείο θα ρίσκαρε να χάσει µαθητές αντικαθιστώντας καταξιω-
µένους δασκάλους; 

Επιπλέον, αν ένας εκπαιδευτικός δεν συµπληρώσει το ωράριό
του, θα πρέπει να αµείβεται πλήρως, µε την υποχρέωση του σχο-
λείου να εφευρίσκει πρόσθετες δράσεις, για να συµπληρώσει το
ωράριό του. 

Δεν ξέρω αν πράγµατι αναζητείτε ταξικούς εχθρούς ή χρησι-
µοποιείτε την παιδεία για να δώσετε εξετάσεις αριστεροφροσύ-
νης στον κοµµατικό σας πυρήνα, που δυσανασχετεί µετά την
υπογραφή του αριστερού µνηµονίου µε τον κόφτη. Θα πρέπει,
όµως, να ξέρετε ότι οι ογδόντα πέντε χιλιάδες οικογένειες που
επιλέγουν την ιδιωτική εκπαίδευση δεν είναι οι πλούσιοι κάποιων
κολλεγίων. Κατά κανόνα ανήκουν στη µεσαία τάξη, που σφίγγει
το ζωνάρι για να προσφέρει κάτι καλύτερο στα παιδιά της. 

Το επιχείρηµα ότι η παιδεία είναι δηµόσιο αγαθό και θα πρέπει
να έχει λόγο το Υπουργείο Παιδείας στις προσλήψεις και απολύ-
σεις των εκπαιδευτικών είναι έωλο. Δηµόσιο αγαθό είναι και η
υγεία, αλλά ο Υπουργός Υγείας δεν καθορίζει τις προσλήψεις ή
τις απολύσεις των γιατρών στα ιδιωτικά θεραπευτήρια, εκτός και
αν αυτό είναι το πρώτο βήµα. 
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Αντί να ανοίξετε τη συζήτηση για την κατάργηση του κρατικού
µονοπωλίου στην τριτοβάθµια εκπαίδευση -κινδυνεύει να χαθεί
και αυτή η ευκαιρία της συνταγµατικής Αναθεώρησης- επιχειρεί-
τε να «στραγγαλίσετε» και την ιδιωτική πρωτοβάθµια και δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση. 

Αναφορικά µε την τροπολογία που ενσωµατώσατε για τα
φροντιστήρια και τα κέντρα ξένων γλωσσών χωρίς κανέναν διά-
λογο µε τους εµπλεκόµενους φορείς, όπως οι ίδιοι κατήγγειλαν,
φοβούµαι ότι ο υπερβάλλων ζήλος σας να φανείτε αρεστοί στους
εργαζόµενους µπορεί να φέρει τα αντίθετα αποτελέσµατα. 

Ο καθορισµός πλήρους ωραρίου µε είκοσι µία ώρες, όταν στη
δηµόσια εκπαίδευση το ωράριο είναι είκοσι τρεις ώρες µε επι-
πλέον επτά ώρες για διοικητικά καθήκοντα, θα οδηγήσει σε
έξαρση των ιδιαίτερων µαθηµάτων και της αδήλωτης εργασίας,
φέρνοντας τελικά λουκέτα σε πολλά συνοικιακά φροντιστήρια. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη διαµαρτυρία της Οµοσπονδίας Εκ-
παιδευτικών Φροντιστών Ελλάδος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά στη ρύθµιση για τα παράτυπα πτυχία που χορη-
γήθηκαν από ΤΕΕ που δεν λειτουργούσαν µε νόµιµες προδια-
γραφές, ο νόµος Γιαννάκου, όταν έγινε γνωστό το ζήτηµα, έδωσε
τη δυνατότητα χορήγησης τίτλων στους µαθητές των σχολικών
ετών από το 2004 έως το 2008 µε γραπτές εξετάσεις. Με τη ρύθ-
µιση που εσείς φέρνετε καταργείτε κάθε χρονικό περιορισµό, πα-
γιώνοντας αυτή τη διαδικασία. Σε κάτι τέτοιο δεν µπορούµε να
συναινέσουµε. Μετά τον θόρυβο που υπήρξε το 2008, κανείς δεν
έχει άλλοθι άγνοιας. Δεν δίνουµε, λοιπόν, άφεση αµαρτιών σε
όσους µετά το 2008 έκαναν χρήση αυτών των τίτλων και διορί-
στηκαν στο δηµόσιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ τα δυο λεπτά που δώσατε και
στον προηγούµενο συνάδελφο. 

Αυτό δεν µπορεί να γίνει δεκτό από τη Νέα Δηµοκρατία, η
οποία ως κυβέρνηση, µε Υπουργό Δηµόσιας Διοίκησης τον νυν
Πρόεδρό της Κυριάκο Μητσοτάκη, είχε την τόλµη να στείλει το
θέµα στο Σώµα Επιθεωρητών Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης. 

Παρά τις επανειληµµένες ερωτήσεις µας δεν λάβαµε απάν-
τηση από την Κυβέρνηση για τον «σκοτεινό» αριθµό αυτών των
δηµοσίων υπαλλήλων, για το πόσοι είναι και σε ποια Υπουργεία
διορίστηκαν. Επιπλέον, τι θα πράξετε, αν κάποιος δεν πετύχει τη
βαθµολογία µε την οποία διορίστηκε; Θα απολυθεί και θα δηµι-
ουργηθούν νέοι πίνακες διοριστέων µε επιλαχόντες εκείνης της
περιόδου; 

Σε µια εποχή έκρηξης της ανεργίας και µετανάστευσης νέων
µε προσόντα είναι πρόκληση η επέκταση της ρύθµισης έως σή-
µερα. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, ενδεικτική του τρόπου µε τον οποίο νο-
µοθετεί η Κυβέρνηση, αλλά και της σηµασίας που δίνει στην ει-
δική αγωγή εκπαίδευσης, αποτελεί η τροπολογία για την ειδική
αγωγή. Επιφέρει την ισοπέδωση, καθώς ακόµα και εκπαιδευτικοί
που δεν έχουν καµµία απολύτως εξειδίκευση στην ειδική αγωγή
θα µπορούν να διδάσκουν εφεξής σε αυτή. Είναι πρόχειρη, απο-
σπασµατική και έρχεται ουσιαστικά για να τοποθετήσει πλεονά-
ζοντες δασκάλους της γενικής εκπαίδευσης στην ειδική αγωγή. 

Καταθέτω το υπόµνηµα του Συλλόγου Αναπληρωτών Καθηγη-
τών Ειδικής Αγωγής στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους αυ-
τούς τους λόγους καταψηφίζουµε επί της αρχής και καλούµε την
Κυβέρνηση να πάψει να πειραµατίζεται στον χώρο της παιδείας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Ηλιόπουλος, εισηγητής της Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Για εµάς είναι ντροπή ακόµα και

ο τίτλος του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου: «Ρυθµίσεις για την ελ-
ληνόγλωσση και διαπολιτισµική εκπαίδευση». Για το «διαπολιτι-
σµική» θα µιλήσουµε στη συνέχεια, θα αφιερώσουµε το µεγαλύ-
τερο µέρος της οµιλίας µας. 

Η ελληνική νεολαία εντός και εκτός Ελλάδος έχει ανάγκη
πραγµατικά ελληνικής και εθνικής παιδείας και όχι απλά ελληνό-
γλωσσης, όπως την έχετε καταντήσει τις τελευταίες δεκαετίες. 

Ελληνόφωνοι είστε εσείς, οι περισσότεροι στον ΣΥΡΙΖΑ, που
καλύπτετε τους φίλους σας, που βεβηλώνουν καθηµερινά εκκλη-
σίες, που διακόπτουν τη θεία λειτουργία, που ξυλοκοπούν ανε-
λέητα ενστόλους, επειδή υπηρετούν την πατρίδα, που καίνε την
ελληνική σηµαία και άλλα τόσα. Όµως, αν είχε διακοπεί µία προ-
σευχή σε ένα τζαµί, θα είχατε κάψει την Ελλάδα. 

Δεν βγάλατε ούτε µία ανακοίνωση για όλα αυτά που συµβαί-
νουν. Και πώς να βγάλετε, άλλωστε, αφού αυτοί είναι οι πολιτικοί
σας φίλοι όλα αυτά τα χρόνια και τους καλύπτετε, για να σας
βοηθούν στις δύσκολες στιγµές, οι παρακρατικοί σας φίλοι; 

Ξεχάσατε, όµως, ότι δεν είσαστε ακόµη η «γκρούπα» των αρι-
στεριστών του 2%, αλλά δυστυχώς για τη χώρα είστε η Κυβέρ-
νηση της πατρίδας µας. Έχετε καταντήσει να φυλάσσονται οι
εκκλησίες, για να µη βεβηλωθούν, και όλα αυτά στην Ελλάδα του
2016. Δεν έχετε ίχνος εθνικής συνείδησης και µισείτε κάθε τι ελ-
ληνικό και εθνικό.

Θα ξεκινήσω µε ένα θέµα παιδείας, που δεν αφορά όµως το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά αφορά χιλιάδες οικογένειες,
που δεν µπορούν να στείλουν τα παιδιά τους σε βρεφονηπιακούς
σταθµούς, λόγω της παγίδας των εισοδηµατικών κριτηρίων. 

Βλέπετε και εδώ, αν είσαι λαθροµετανάστης και δεν δηλώνεις
απολύτως κανένα εισόδηµα, αλλά έχεις εισβάλει στη χώρα µας
και εργάζεσαι «µαύρα», µπορείς να έχεις προτεραιότητα σε βρε-
φονηπιακούς σταθµούς. Αν είσαι Έλληνας και δηλώνεις, όπως
όλοι µας, όλα τα εισοδήµατά σου, είσαι εκτός των σταθµών. Πε-
ρίπου τριάντα επτά χιλιάδες παιδιά θα µείνουν φέτος εκτός βρε-
φονηπιακών σταθµών, δηλαδή ένα στα τρία. 

Υπάρχει και ένα άλλο θέµα, για να µπούµε και στο σηµερινό
νοµοσχέδιο. Ο τόσο ευαίσθητος Υπουργός Φίλης, στο ενάµισι,
δύο χρόνια που είναι Κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχει µεριµνήσει
ούτε για να σιτίζονται τα Ελληνόπουλα που αποδεδειγµένα οι οι-
κογένειές τους δεν έχουν ούτε τα προς το ζην. 

Ερχόµενοι στο σηµερινό νοµοσχέδιο, να ξεκαθαρίσουµε πρώ-
τα τι είναι πρόσφυγας και τι είναι λαθροµετανάστης. Πρόσφυγες
ήταν οι παππούδες µας, που ήρθαν κατασφαγµένοι από τους φί-
λους σας τους Τούρκους µετά τη Μικρασιατική Καταστροφή. Οι
άνθρωποι αυτοί που µπαίνουν παράνοµα, λαθραία, που εισβάλ-
λουν στην πατρίδα µας τα τελευταία χρόνια, δεν έρχονται από
εµπόλεµες περιοχές, κανένας τους. Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν µπορείς
να στραγγίζεις οικονοµικά τον Έλληνα φορολογούµενο, τον Έλ-
ληνα πολίτη, για να δίνεις αφειδώς ανέσεις σε αυτούς που έχουν
εισβάλει στην πατρίδα σου.

Στα περίφηµα hot spot -µας έχει γίνει συνήθεια αυτή η λέξη τα
τελευταία χρόνια- υπάρχει το εξής παράδοξο, να χρησιµοποιούν-
ται οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις, τα Ελληνόπουλα, τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων, για να γίνονται «Φιλιππινέζες», για να
καθαρίζουν τους λαθροµετανάστες. 

Θέλετε να τους µάθετε και γράµµατα. Μάθετέ τους πρώτα
πώς να ζουν καθηµερινά χωρίς να είναι υπάλληλοί τους οι Έλλη-
νες. Εκεί που λιάζονται –όπως λέει και Υπουργός σας- και έχουν
τους Έλληνες οπλίτες να τους εξυπηρετούν, να µάθουν να αυ-
τοοργανώνονται. Αν θέλουν, µπορούν να αυτοοργανωθούν και
στην εκπαίδευσή τους. 

Όλο αυτό το νοµοσχέδιο που έχετε φέρει -θα πω µερικά ση-
µεία µόνο- δείχνει ότι τους λαθροµετανάστες δεν τους έχετε
φέρει στην πατρίδα µας για ένα µικρό χρονικό διάστηµα, αλλά
σίγουρα θα τους µονιµοποιήσετε και θα τους νοµιµοποιήσετε. 

Προσλαµβάνετε, λοιπόν, οκτακόσιους, ίσως και περισσότε-
ρους, εκπαιδευτικούς, ακόµα και πολιτισµικούς διαµεσολαβητές.
Με ποια κριτήρια και τι προσόντα, άγνωστο, µόνο µε την υπο-
γραφή του Υπουργού. Δηµιουργείτε οκτακόσια πενήντα τµήµατα
µόνο για λαθροµετανάστες εντός των hot spot, αλλά και εντός
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των ελληνικών σχολείων. Μόνο το κόστος για τη µεταφορά τους
είναι 9,2 εκατοµµύρια. Συγκρατείστε λίγο τα νούµερα. 

Τεράστιο το κόστος για κατάλληλο εκπαιδευτικό υλικό, τεχνο-
λογικό εξοπλισµό, όπως προβλέπεται στο νοµοσχέδιο και στις
εκθέσεις της επιτροπής. Υπάρχει πρόβλεψη και για εξοικείωσή
τους µε νέες τεχνολογίες. Θα βλέπουµε, λοιπόν, τα Αφγανάκια
να κυκλοφορούν µε τα iPad στα ελληνικά σχολεία. 

Βάλατε αρκετούς πανεπιστηµιακούς όλο αυτό το τελευταίο
διάστηµα, να ασχολούνται µε το να φτιάξουν µια έκθεση για την
εκπαίδευση αυτών των παιδιών, η οποία περιλαµβάνει από εκµά-
θηση ξένων γλωσσών µέχρι και παροχή ψυχοκοινωνικής στήρι-
ξης. Αυτή η επιτροπή έβγαλε µια έκθεση την οποία µας µοιράσα-
τε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, αλλά θα πρέπει να
τη διαβάσουν όλοι οι Έλληνες. 

Θα πρέπει να διαβάσουν ότι µόνο στα Διαβατά -είναι µια πο-
λυσέλιδη έκθεση, την οποία θα βγάλουµε στη δηµοσιότητα σιγά-
σιγά τις επόµενες ηµέρες- δώδεκα έµµισθοι υπάλληλοι µαθαί-
νουν ατοµική καθαριότητα από τις 9.00’ µέχρι τις 17.00’ σε δέκα,
όπως τα λέτε, προσφυγόπουλα. Στο Σχιστό δέκα υπάλληλοι της
«ACTIONAID». 

Οι συνάδελφοι εδώ της Νέας Δηµοκρατίας γνωρίζουν την «Ac-
tionaid». Την έχει η αδερφή του Κυριάκου Μητσοτάκη, του Προ-
έδρου σας. 

Δέκα ψυχολόγοι, δύο κοινωνικοί λειτουργοί και δύο µεταφρα-
στές της «ACTIONAID» απασχολούνται από τις 13.00’ µέχρι τις
17.00’ για να τους µάθουν πλέξιµο -τα µεταφέρω από την έκθεσή
σας- και χειροτεχνία στο Σχιστό. Αξιωµατικοί και στρατιώτες δι-
δάσκουν -στο Σχιστό πάλι- αγγλικά και ελληνικά. Στη Λέσβο –
«ACTIONAID» κι εδώ- έµµισθοι υπάλληλοι διδάσκουν ζωγραφική.
Να τους χαίρεστε!

Θέλετε να προσεγγίσετε τοπικές, λέει, ποδοσφαιρικές οµάδες
για να εντάξουν αυτά τα παιδιά στο δυναµικό τους. Θα τους περ-
νάτε χωρίς εξετάσεις στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, την ώρα που
η ελληνική οικογένεια «µατώνει» για να περάσει το παιδί της σε
µια σχολή. Εκεί, βέβαια, θα τους παρέχετε, γιατί δεν έχουν τη
δυνατότητα, υποτροφίες, σίτιση και στέγαση. 

Προβλέπονται δράσεις για τους γονείς, για να τους πείσετε να
στείλουν τα παιδιά τους σε αυτά τα ειδικά τµήµατα, ενηµέρωση
και επιµόρφωση στελεχών της εκπαίδευσης, των εκπαιδευτικών,
των µαθητών, των γονέων, των τοπικών αρχών και των κοινωνιών
για την ιστορία των προσφύγων, το θρήσκευµά τους, τα δικαιώ-
µατά τους και την ένταξή τους.

Αυτή την έκθεση την έχουν φτιάξει οι δικοί σας άνθρωποι. Δεν
πήρατε κάποιους τυχαίους. Πήρατε δικούς σας πανεπιστηµια-
κούς για να φτιάξουν την έκθεση. Το τονίζω αυτό. Εσείς µας τη
µοιράσατε. 

Και κλείνει η δική σας έκθεση µε κάτι πάρα πολύ ενδιαφέρον.
Η συµβολή, λέει, κάποιων ΜΚΟ είναι µηδενική, παρά τη γενναία
χρηµατοδότησή τους. Μπράβο σας! 

Οι άνθρωποι, λοιπόν, αυτοί είναι χωρισµένοι σε θρησκείες,
δόγµατα και φυλές. Πόσα διαφορετικά τµήµατα θα φτιάξετε,
κύριε Φίλη, µέσα στα σχολεία; Θα κάνατε τα σχολεία όπως έχετε
κάνει και τα hot spots. Θα τα κάνετε πεδία µαχών. 

Για τη φυµατίωση, την ηπατίτιδα και τις άλλες ασθένειες, που
ξαφνικά µάθαµε ότι έχουν επανεµφανιστεί στην πατρίδα µας, δεν
λέτε τίποτα. Θα γίνει και η υγεία των παιδιών µας θυσία στις διε-
θνιστικές σας ονειρώξεις. 

Έχουν καταλάβει oλυµπιακά γήπεδα, στα οποία θα έπρεπε να
αθλούνται τα ελληνόπουλα και κατασκηνώσεις. Ένα ολόκληρο
εκπαιδευτικό σύστηµα θα ασχολείται αυτή τη χρονιά, από τα
πρώτα στάδια µέχρι την τριτοβάθµια εκπαίδευση, µε λαθροµε-
τανάστες. 

Και κάτι άλλο: Αποδεδειγµένα αυτοί οι άνθρωποι δεν ενδιαφέ-
ρονται να ενσωµατωθούν στις δυτικές κοινωνίες, δεν ενδιαφέ-
ρονται για τον δικό µας τρόπο ζωής. Θέλουν να παραµείνουν µε
τις µαντήλες τους και τα δικά τους ήθη και έθιµα. Και θα έρθει η
ώρα -ελπίζω να µην έρθει ποτέ- που η θρησκεία θα τους επιβάλ-
λει -γιατί η θρησκεία τούς µαθαίνει να µισούν καθετί αλλόθρη-
σκο- να ανατινάζονται στην πατρίδα µας όπου βρουν. Και µην
πείτε ότι δεν είναι όλοι τζιχαντιστές. Ένας αρκεί για να σπείρει
τον πανικό. Το έχουµε δει να συµβαίνει σε χώρες όπως η Γαλλία

και το Βέλγιο, οι οποίες τους έχουν µεταφέρει και τους έχουν δι-
δάξει, για παράδειγµα στη Γαλλία, τον γαλλικό πολιτισµό και τη
γαλλική παιδεία. Και αυτοί το «ευχαριστώ» ξέρουµε όλοι πώς
τους το ανταποδίδουν κάθε τρεις και λίγο. 

Μας µιλάτε για διαπολιτισµική εκπαίδευση, αλλά δεν µας λέτε
για τους αναπληρωτές. Μας είπατε, βέβαια -η οµιλία σας, όµως,
ήταν τραγική όπως πάντα- ότι οι αναπληρωτές θα έρθουν από
την αρχή της σχολικής χρονιάς. Ψεύδεστε, βέβαια. Έχουν βγει
ήδη στη δηµοσιότητα τα κενά που θα υπάρξουν µε την έναρξη
της σχολικής χρονιάς. 

Συνεχίζετε να συντηρείτε ένα αισχρό για εµάς µέτρο, αυτό των
αναπληρωτών. Κανονικά όσες είναι οι ανάγκες των σχολείων.
τόσοι θα πρέπει να είναι οι µόνιµοι καθηγητές. Δεν µπορούµε να
περιµένουµε σωστή εκπαίδευση των παιδιών µας από ανθρώ-
πους που δεν γνωρίζουν αν την καινούργια χρονιά θα προσλη-
φθούν για να διδάξουν και πού θα πάνε να διδάξουν.

Βέβαια, δεν συζητούµε για τον µισθό τους που δεν καλύπτει
ούτε τις βασικές τους ανάγκες. Και περιµένουµε µε αυτό το κα-
θεστώς αυτοί οι άνθρωποι να προσφέρουν σοβαρή παιδεία! Αυτά
είναι για γέλια!

Απ’ ό,τι µαθαίνουµε, υπάρχουν γονείς σε σχολεία που λένε
«πόσους αναπληρωτές θα έχει φέτος το σχολείο;», για να κάνουν
την επιλογή τους σε ποιο σχολείο θα πάνε τα παιδιά τους.

Ερχόµαστε στη Νέα Δηµοκρατία. Ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας λίγο πριν, ξαφνικά, µέσα στην εισήγησή του και ενώ
δεν είχε πει τίποτα για λαθροµετανάστες, ανέφερε το εξής: «Να
σας πω και ποιο είναι το πιο εγκληµατικό άρθρο σε αυτό το νο-
µοσχέδιο». Περιµένω, λοιπόν, να πει ότι θα είναι το άρθρο που
δίνει απεριόριστες δικαιοδοσίες στον Υπουργό για τους λαθρο-
µετανάστες στα σχολεία. Αντ’ αυτού, βέβαια, ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας µάς είπε κάποιες αερολογίες γι’ αυτό που τον
καίει πιο πολύ, έτσι όπως καίει το νεοφιλελεύθερο µόρφωµα -
γιατί κάτι τέτοιο είναι η Νέα Δηµοκρατία- για τα ιδιωτικά σχολεία.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν είπε στα δεκαεπτά λεπτά που µίλησε ο
εισηγητής της, ούτε λέξη για τις είκοσι δύο χιλιάδες λαθροµετα-
νάστες που θα κατακλύσουν φέτος τα σχολεία µας. Και τι να πει,
βέβαια, ένας νεοφιλελεύθερος γι’ αυτό; Η Νέα Δηµοκρατία θα
υπερψηφίσει µε χέρια και µε πόδια, όπως έκανε µε τα τζαµιά και
όπως κάνει σε τόσα άλλα νοµοσχέδια, βάζοντας πλάτη στην
εθνοπροδοτική Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Μην ξεχνάµε, βέβαια, ότι και οι λαθροµετανάστες για ένα νε-
οφιλελεύθερο µόρφωµα όπως είναι η Νέα Δηµοκρατία, είναι και
αυτό µία µπίζνα. Και το αποδεικνύει και µε πράξεις. Σας είπα και
πριν ότι η αδερφή του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει την «ACTION-
AID», η οποία βέβαια ελέγχεται από τις γαλλικές οικονοµικές
υπηρεσίες, απ’ ό,τι µάθαµε, αλλά δεν ελέγχεται από τις ελληνικές
υπηρεσίες. Βέβαια, αν σε λένε Μητσοτάκη, σιγά µη σε ψάξουν
οι ελληνικές υπηρεσίες!

Τουλάχιστον, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ο Φίλης, ο Τσί-
πρας και το παρεάκι τους είχαν δηλώσει πριν βγουν ότι είναι διε-
θνιστές, ότι είναι αριστεριστές, ότι δεν τους ενδιαφέρει τίποτα
εθνικό. Μάλιστα, ηδονίζονται -και γι’ αυτό το κάνουν κιόλας- να
βλέπουν τους φαντάρους µας µε το εθνόσηµο να γίνονται υπη-
ρέτες λαθροµεταναστών.

Εσείς, όµως, είστε ακόµα χειρότεροι, γιατί εσείς φοράτε την
προβιά του πατριώτη. Και φορώντας αυτή την προβιά, µπορεί
κάποιους να τους πείθετε ή να θέλουν οι ίδιοι να τους πείθετε
ότι εκπροσωπείτε κάτι δεξιό, κάτι εθνικό. Βέβαια, ευτυχώς, αυτές
τις λέξεις τις βγάζει ο Πρόεδρός σας, τις έχει αφαιρέσει ήδη.

Αφαιρείτε τη Γενοκτονία των Ποντίων, µειώνετε τις ώρες διδα-
σκαλίας των αρχαίων ελληνικών, την ίδια στιγµή που η Γαλλία εν-
σωµατώνει τα αρχαία ελληνικά στα σχολεία της, προσπαθείτε να
εξισώσετε τα πάντα προς τα κάτω, όποια παιδεία λαµβάνουν τα
παιδιά µας προσπαθείτε να την υποβαθµίσετε. Μάλιστα, ο Φίλης
προχθές, σε µια εκδήλωση στον Γράµµο, µας είπε ότι θα αλλάξει
και τα βιβλία για τον συµµοριτοπόλεµο.

Σε µια χώρα όπου, δυστυχώς, την ιστορία την έχουν γράψει οι
ηττηµένοι, δεν σας έφταναν όλα αυτά τα ψέµατα και οι ανακρί-
βειες που γράφουν τα βιβλία, αλλά θέλετε να την αλλάξετε ακό-
µη περισσότερο, να την κάνετε ακόµη πιο διεθνιστική. Μπορείτε
να βάλετε µέσα και αποσπάσµατα για τον «πατερούλη» σας, για
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τον Στάλιν, για τον Λένιν, για όλους αυτούς και από τα βιβλία της
Ιστορίας και να τα βάλετε στα Θρησκευτικά, αφού τον έχετε και
σαν θεό! Η ιστορία δεν αλλάζει, βέβαια, ό,τι και εάν κάνετε, όσο
και εάν προσπαθείτε να την παραποιήσετε.

Εµείς, λοιπόν, εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό και του λέµε
ότι όλες αυτές οι µεθοδεύσεις του ανεκδιήγητου αντεθνιστή
Υπουργού συνιστούν ωµές προπαρασκευαστικές ενέργειες µο-
νιµοποιήσεως και αφοµοιώσεως τεράστιων κυµάτων αλλογενών
ανθρώπων, πλήρως ασύµβατων µε τον ελληνικό τρόπο ζωής µε
τα ήθη και την παράδοσή µας. Οι συνεχείς παροχές στα τέκνα
λαθροµεταναστών είναι απροκάλυπτες πράξεις εγκαταστάσεως
µέσα στην πατρίδα µας χιλιάδων αλλοεθνών. Δεν ρώτησαν κα-
νέναν, δεν δίνουν λογαριασµό πουθενά. Σε αφανίζουν µε µεθο-
δολογία, πατώντας πάνω στα ανθρωπιστικά σου αισθήµατα. Μην
τους αφήσεις να εξαφανίσουν εσένα και τα παιδιά σου και το
µέλλον της πατρίδας µας.

Με το ανθελληνικό αυτό νοµοσχέδιο δεν διακυβεύεται µόνο η
συνέχεια της ελληνικής παιδείας. Η διείσδυση τέκνων λαθροµε-
ταναστών στα σχολεία είναι το πρώτο βήµα. Έπεται ο αφανισµός
του ελληνικού λαού. Δηµογραφικό, υπογεννητικότητα και µαζική
αφοµοίωση αλλογενών, οδηγούν αναµφιβόλως την Ελλάδα στον

θάνατο. Η Ελλάδα, όµως -πάρτε το χαµπάρι- ανήκει στους Έλ-
ληνες. Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να κατα-
θέσω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Καταθέτω µία νοµοτεχνική βελτίωση που αφορά το
θέµα µε τους ΕΛΚΕ και µία άλλη που αφορά τα ζητήµατα της
ιδιωτικής εκπαίδευσης για τη συστέγαση των ιδιωτικών σχολείων
µε φροντιστήρια και µε κέντρα ξένων γλωσσών που δεν είναι επι-
τρεπτή, καθώς επίσης και ζητήµατα τα οποία αφορούν άλλα ζη-
τήµατα για την ιδιωτική εκπαίδευση. Είναι δευτερεύουσας σηµα-
σίας. 

Τις καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

14664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14665



14666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14667



14668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 30 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14669



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος από τη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο µετά τα αποτελέσµατα των
πανελλαδικών εξετάσεων, επιτρέψτε µου να συγχαρώ τους επι-
τυχόντες και να τους ευχηθώ τα καλύτερα. Θα ήθελα, ωστόσο,
να ευχηθώ και σε αυτούς που δεν τα κατάφεραν να συνεχίσουν
να αγωνίζονται και η επιτυχία θα έρθει. Θα έρθει στο αµέσως
επόµενο διάστηµα. 

Θα ήθελα, επίσης, να συγχαρώ τους επιτηρητές, τους βαθµο-
λογητές, τους υπαλλήλους του Υπουργείου Παιδείας και όλους
τους εµπλεκόµενους για το υψηλό αίσθηµα ευθύνης και καθή-
κοντος σε χαλεπούς καιρούς. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το ζήτηµα της ελληνόγλωσσης εκπαί-
δευσης στο εξωτερικό είναι κοµβικό για την οργανωµένη παρου-
σία της ελληνικής γλώσσας, της παιδείας και του πολιτισµού
στον σύγχρονο κόσµο, για την υποστήριξη των Ελλήνων της Δια-
σποράς, για τη διατήρηση του γλωσσικού και πολιτισµικού δε-
σµού της Ελλάδας µε τα παιδιά της. 

Η µέχρι σήµερα παρέµβαση της ελληνικής πολιτείας στα πα-
ραπάνω πεδία στηρίχθηκε σε ένα θεσµικό δίπολο, στο νοµικό
πλαίσιο της δεκαετίας του 1970 -µε τα νοµοθετικά διατάγµατα
695/1970 και 154/1973- που θέσπισε και οργάνωσε την ίδρυση
και λειτουργία αµιγώς ελληνικών σχολείων στο εξωτερικό και ιδι-
αίτερα στη Γερµανία και, κατά δεύτερον, στις πολιτικές διαπι-
στώσεις και παραδοχές της δεκαετίας του 1970, οπότε και
συµπληρώθηκε το παραπάνω θεσµικό πλαίσιο µε τον ν.2413/
1996. 

Με τα παραπάνω δόθηκε έµφαση στην ενίσχυση των ελληνι-
κών κοινοτήτων του εξωτερικού, καθώς και των φορέων της Δια-
σποράς, µε πόρους, εκπαιδευτικό προσωπικό και πλήρη εκπαι-
δευτικό σχεδιασµό. Έτσι, διαφυλάχθηκε η πολιτιστική και κυρίως
η γλωσσική µας κληρονοµιά. Στη συνέχεια, η οικονοµική, κοινω-
νική και πολιτιστική πραγµατικότητα, η ύπαρξη Ελλήνων τέταρ-
της και πέµπτης γενιάς στο εξωτερικό, οι µορφωτικές τους
ανάγκες, όπως διαµορφώνονται στο πλαίσιο των κοινωνιών που
ζουν, οδήγησαν στην ανάγκη εκσυγχρονισµού του θεσµικού
πλαισίου. 

Τότε, να θυµίσω ότι η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε Υπουργό την
κ. Φώφη Γεννηµατά έκανε µία νοµοθετική παρέµβαση µε τον
ν.4027/11. Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα, λοιπόν, να απαντήσει στις
ανάγκες και τις απαιτήσεις της ελληνόγλωσσης και διαπολιτισµι-
κής εκπαίδευσης µε τρόπο σύγχρονο και επιστηµονικά τεκµηριω-
µένο.

Δηλαδή, κύριοι της Κυβέρνησης, όπως και στο νοµοσχέδιο για
την έρευνα, έτσι και στο παρόν νοµοσχέδιο, πατάτε σε χαρτο-
γραφηµένα µονοπάτια.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στη συζήτηση για την ελληνόγλωσση
και διαπολιτισµική εκπαίδευση, η πολιτεία συνειδητοποιεί το γε-
γονός της πολυεθνικότητας και πολυπολιτισµικότητας. Η διαπο-
λιτισµική φιλοσοφία δεν θεωρεί τους πρόσφυγες πρόβληµα
ούτε, φυσικά, ενοχλητικό παράγοντα. Τους συµπεριλαµβάνει ισό-
τιµα και δίκαια στις εκπαιδευτικές διαδικασίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αποτε-
λεί διευθέτηση του ν.4027/2011. Επιχειρείται, λοιπόν, µία επανα-
διατύπωση των εισηγητικών εκθέσεων των ν.2413/96 και 4027/11,
χωρίς φυσικά ουσιαστικές αλλαγές και βελτιώσεις. 

Θα έλεγα επί της αρχής ότι διευθετεί κυρίως ζητήµατα διοικη-
τικού χαρακτήρα, χωρίς προοπτική, χωρίς όραµα, χωρίς στρα-
τηγική, χωρίς έναν πραγµατικό βηµατισµό προς τα µπροστά. 

Τα θέµατα της διαπολιτισµικής ή αντιρατσιστικής εκπαίδευσης
περιέχονται σε πέντε άρθρα, δηλαδή στα άρθρα 20-25. 

Ωστόσο, δεν διευκρινίζεται τι είναι διαπολιτισµική εκπαίδευση,
όπως και ποιο µοντέλο εκπαίδευσης προωθεί για την ένταξη των
αλλόγλωσσων µαθητών και προσφύγων. Θα συνεχιστούν τα προ-
γράµµατα διαπολιτισµικής εκπαίδευσης που υλοποιούνται από
τα πανεπιστήµια της χώρας; Αυτό είναι ένα ερώτηµα.

Επίσης, παρά τις εξαγγελίες του κυρίου Υπουργού -και µάλι-

στα στις 10/2/2015- για την αντιρατσιστική εκπαίδευση, για τους
Ροµά, για τα σχολεία του εξωτερικού, για την αναβάθµιση της
εκπαίδευσης των µουσουλµάνων της Θράκης, στο παρόν νοµο-
σχέδιο δεν βλέπουµε προτάσεις αξιόλογες και τεκµηριωµένες
επιστηµονικά. Δεν υλοποιούνται προγράµµατα διαπολιτισµικής
εκπαίδευσης, δεν περιγράφεται καµµία πολιτική για τους Ροµά.
Οι Ροµά για άλλη µια φορά βρίσκονται στο περιθώριο. Γιατί αυτή
η εγκατάλειψη των Ροµά, κύριε Υπουργέ; Και αυτά τα παιδιά
είναι παιδιά µας. 

Κύριοι συνάδελφοι, και αυτά τα παιδιά έχουν ανάγκη από µόρ-
φωση και εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να τους την παρέχουµε. 

Και έρχοµαι στο άρθρο 22, όπου και εδώ διαπιστώνεται µια
ανακολουθία. Μετατρέπει τα σχολεία διαπολιτισµικής εκπαίδευ-
σης σε πειραµατικά σχολεία διαπολιτισµικής εκπαίδευσης. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να θυµίσω στους Βουλευτές της
Συµπολίτευσης τη σφοδρή κριτική που είχαν ασκήσει στο παρελ-
θόν για τα σχολεία αυτά, τα οποία να θυµίσω ότι τα ονόµαζαν
«σχολεία γκέτο». Σήµερα όλα ξεχάστηκαν. Φυσικά τα συµπερά-
σµατα είναι δικά σας!

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε επιση-
µάνει ότι προκειµένου να επικεντρωθούµε στη συζήτηση και µά-
λιστα στον πυρήνα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που αφορά
τους απανταχού Έλληνες και τον Ελληνισµό και την προσαρµογή
του εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας µας στις νέες προ-
κλήσεις που δηµιουργεί το ρεύµα των προσφύγων, θα έπρεπε
να αποσυρθούν άρθρα και τροπολογίες που απαιτούν, κύριε
Υπουργέ, ουσιαστικό διάλογο και συζήτηση σε βάθος.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, ζητήσαµε να αποσυρθεί το άρθρο 28.
Δεν το κάναµε για να κρυφτούµε, αλλά για να έρθει ως νοµοσχέ-
διο και να µην κρυφτεί ως ένα άρθρο µέσα σε ένα νοµοσχέδιο.
Το κάναµε για να γίνει συζήτηση και διαβούλευση σε βάθος και
όχι να κρυφτεί, όπως είπα και πριν, µέσα σε ένα άρθρο. 

Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι, κρύβεται όποιος δεν έχει έργο,
όποιος δεν έχει άποψη, όποιος δεν έχει πρόταση. Κρύβεται
όποιος δεν έχει να στηρίξει τα εργασιακά δικαιώµατα των ιδιωτι-
κών εκπαιδευτικών, όποιος δεν νοιάζεται για το περιεχόµενο της
παρεχόµενης εκπαίδευσης στα ελληνόπουλα που φοιτούν στα
ιδιωτικά σχολεία. 

Οι αγώνες των ιδιωτικών εκπαιδευτικών και τα αιτήµατά τους
βρήκαν ευήκοα ώτα στις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ από τις αρχές
της δεκαετίας του 1980. Μια σειρά από νοµοθετικές παρεµβά-
σεις που και εσείς ο ίδιος µνηµονεύσατε θετικά ξεκίνησαν επί
υπουργίας κυβερνήσεων και ανθρώπων του ΠΑΣΟΚ.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, στηρίζουµε την άποψη να εποπτεύεται
η ιδιωτική εκπαίδευση από το Υπουργείο Παιδείας. Άλλωστε,
όταν διοικητικά ανήκει στις διευθύνσεις εκπαίδευσης και παιδα-
γωγικά εποπτεύεται από τους σχολικούς συµβούλους, δεν µπο-
ρεί να ισχύει κάτι άλλο. Η κανονικότητα είναι σαφής και η θέση
µας ξεκάθαρη. 

Καταδικάζουµε και καταγγέλλουµε κάθε παρατυπία και παρα-
ποίηση τίτλων και απολυτηρίων, κάθε βαθµολογία και εξέταση
που δεν είναι αδιάβλητη και αντικειµενική. Στην εκπαίδευση δεν
χωρά το δόγµα «ό,τι πληρώνεις, παίρνεις».

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο της κανονικότητας, µε σεβασµό στα
εργασιακά δικαιώµατα των εκπαιδευτικών, στις αποφάσεις των
οργάνων της διοίκησης των ιδιωτικών σχολείων, µε εποπτεία και
έλεγχο από το Υπουργείο Παιδείας, εµείς µε µια σειρά νόµων,
όπως τον ν.1531/1983, τον ν.1566/1985, τον ν.2986/2002 και φυ-
σικά τον ν.3848/2010, διαµορφώσαµε ένα πλαίσιο που διασφα-
λίζει τα εργασιακά δικαιώµατα των εκπαιδευτικών µε την απαραί-
τητη, φυσικά, κρατική εποπτεία από το Υπουργείο Παιδείας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος οποι-
ασδήποτε ρύθµισης για τα ιδιωτικά σχολεία πρέπει να είναι η
βελτίωση της παρεχόµενης εκπαίδευσης. 

Ενδεικτικό της απορρύθµισης που προκαλεί το άρθρο 28 είναι
ότι στην παράγραφο 3 προβλέπεται η καταγγελία σύµβασης αο-
ρίστου χρόνου των εκπαιδευτικών λόγω κατάργησης των τµηµά-
των ή τάξεων, το οποίο ουσιαστικά, κύριε Υπουργέ, καταργείται
στην παράγραφο 13.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
προτείνει την επαναφορά των διατάξεων 3848/2010 και άκουσα
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τον αγαπητό συνάδελφο να αναφέρει αν είναι αιτιολογηµένη ή
αναιτιολόγητη η απόλυση. Να θυµίσω ότι και στη συζήτηση που
είχαµε στην επιτροπή ακούστηκε από όλους τους φορείς ότι οι
τότε απολύσεις µετριούνται στα δάχτυλα του ενός χεριού. Αυτό,
λοιπόν, ας καταγραφεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέµατα που ρύθµιζαν τα εργα-
σιακά ζητήµατα στα ιδιωτικά σχολεία ήταν το ένα ζητούµενο. Νο-
µίζω ότι ο ν.3848/2010 ουσιαστικά, αναδεικνύει λύσεις και αποτε-
λέσµατα αυτών. 

Κύριε Υπουργέ, µε το ν.3848/2010 και την εφαρµογή του από
τα συµβούλια σε περιφερειακό και κεντρικό επίπεδο, δεν υπήρξε
κανένα µπαράζ απολύσεων, δεν υπήρξε καµµία καταγγελία σύµ-
βασης που να έγινε δεκτή χωρίς αιτιολόγηση. 

Κύριε Πρόεδρε, σήµερα ζούµε µια πρωτόγνωρη κατάσταση.
Από τη µία η τροπολογία για την ειδική αγωγή και από την άλλη
η εργασιακή οµηρία των χιλίων τετρακοσίων εκπαιδευτικών, που
έθεσαν ουσιαστικά την παραίτησή τους για να πάρουν τη σύν-
ταξη, οι οποίοι πρέπει να επιστρέψουν λόγω πλάνης στην υπη-
ρεσία γιατί δεν δικαιούνται σύνταξη. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να το δείτε διεξοδικά, εκτενέστερα
και άµεσα το θέµα αυτό. 

Οι διατάξεις των άρθρων 33 του ν.4386/2016 και 239 του
ν.4389/2016 θα έλεγα ότι είναι έωλες. Οδηγούν σε απόγνωση
τους εκπαιδευτικούς. Πρέπει, λοιπόν, το θέµα να ρυθµιστεί νοµο-
θετικά άµεσα. Και όταν λέµε άµεσα, κύριε Υπουργέ, εννοούµε
αύριο. 

Σε σχέση µε την τροπολογία της ειδικής αγωγής, κύριε Υπουρ-
γέ, εµείς ζητάµε την απόσυρση της. Η τροπολογία συνθλίβει
τόσο τους µαθητές µε αναπηρία, καθώς και ειδικές εκπαιδευτι-
κές ανάγκες, όσο και τους εκπαιδευτικούς της ειδικής αγωγής
εκπαίδευσης ΠΕ61 και ΠΕ71. 

Η αποσπασµατικότητα νοµοθετικών διατάξεων συνεχίζεται
χωρίς τη διεξαγωγή ενός εθνικού διαλόγου για µια ολοκληρω-
µένη νοµοθετική πρόταση -θα έλεγα- µε τη συµµετοχή όλων των
εµπλεκόµενων φορέων. 

Στο άρθρο 2 της τροπολογίας δυστυχώς είµαστε µάρτυρες
ενός πισωγυρίσµατος αναφορικά µε τη στελέχωση των δοµών
της ειδικής αγωγής εκπαίδευσης και τον τρόπο διαχείρισης του
εκπαιδευτικού προσωπικού. Όταν ο βασικός τίτλος σπουδών,
κύριε Υπουργέ, ουσιαστικά αποτελούσε πάντα το προσόν διορι-
σµού, σήµερα τι γίνεται; Υποβαθµίζεται. Όµως, έτσι, υποβαθµί-
ζεται και η ποιότητα της εκπαίδευσης. Έτσι δίνεται η δυνατότητα
τοποθέτησης στην ειδική αγωγή εκπαιδευτικών χωρίς -θα έλεγα-
κανένα πρόσθετο προσόν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ανάγκες της ειδικής αγωγής
καλύπτονται εδώ και πολλά έτη µε αναπληρωτές από τους πτυ-
χιούχους των Τµηµάτων Ειδικής Αγωγής Βόλου και Μακεδονίας,
δάσκαλοι και νηπιαγωγοί ειδικής αγωγής ΠΕ71 και ΠΕ61. Σε κα-
νέναν άλλο εκπαιδευτικό κλάδο δεν συµβαίνει τέτοια απαξίωση
του βασικού πτυχίου, δηλαδή να µην διορίζεται κάποιος µε το
βασικό του πτυχίο, αλλά να καταλαµβάνει τη θέση του κάποιος

βάσει του µεταπτυχιακού του ή κάποιων σεµιναρίων τετρακοσίων
ωρών στην ειδική αγωγή. 

Κύριε Υπουργέ, µε τις ρυθµίσεις για το ολοήµερο σχολείο, µε
την κατάργηση των ΕΑΕΠ, µε τις πέντε χιλιάδες πεντακόσιες λι-
γότερες εγγραφές στα νηπιαγωγεία, θα έλεγα ότι έχετε δηµιουρ-
γήσει πλεονάσµατα σε δασκάλους και νηπιαγωγούς, τα οποία
και επιδιώκετε να απορροφήσετε µε κάθε τρόπο, καθώς και µε
τη µείωση στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση από τις τριάντα πέντε
στις τριάντα δύο ώρες. Και εδώ έχουµε τέσσερις χιλιάδες λιγό-
τερες θέσεις εργασίας. 

Η εύκολη, λοιπόν, λύση είναι η στελέχωση των ειδικών σχο-
λείων και των τµηµάτων ένταξης µε τα πλεονάσµατα σε βάρος,
όµως, της ποιότητας της  παρεχόµενης εκπαίδευσης. 

Η ειδική αγωγή πρέπει να στηριχθεί µε µόνιµους διορισµούς
άµεσα. Είναι το χρέος µας απέναντι στα παιδιά µε τις ειδικές δε-
ξιότητες. Είναι το ελάχιστο της στήριξης στις οικογένειες που δί-
νουν τον δικό τους αγώνα. Η στήριξη της ειδικής αγωγής δίνει,
αγαπητοί συνάδελφοι, ποιότητα στη δηµοκρατία µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο θα µπο-
ρούσε να τύχει ευρείας αποδοχής. Ο Υπουργός, όµως, µας αιφ-
νιδίασε µε το άρθρο 28 και την τροπολογία για την ειδική αγωγή
που καταθέτει. Εµείς καλούµε τον κύριο Υπουργό να έρθει στο
τραπέζι του διαλόγου και της συναίνεσης. Η παιδεία, άλλωστε,
δεν προσφέρεται για αιφνιδιασµούς. Ξεπερνάει τα κόµµατα και
-θα έλεγα- τις στείρες αντιπαραθέσεις. 

Ο διάλογος, όµως, κύριε Υπουργέ, θέλει δύο. Και η Κυβέρ-
νηση, επιτέλους, πρέπει να προσέλθει ουσιαστικά σε αυτόν.
Αυτόν τον διάλογο περιµέναµε, αλλά ακόµη δεν τον είδαµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Τάσσος, εισηγητής του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να κατα-
θέσω µια νοµοθετική βελτίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Συγγνώµη, κύριε συνάδελφε.

Κατ’ αρχάς, υπάρχει νοµοτεχνική βελτίωση που αφορά το
θέµα -και θα το δείτε τώρα- της καταχρηστικότητας για την από-
λυση των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, ότι µπορούν να κρίνουν για
το ζήτηµα αυτό τα υπηρεσιακά συµβούλια για περιπτώσεις που
αφορούν την προηγούµενη χρονιά. Μόνο, όµως, για το θέµα της
καταχρηστικότητας. 

(Στο σηµείο αυτό o Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση η οποία έχει ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Δεύτερον, θα ήθελα πολύ σύντοµα, επειδή δηµι-
ουργούνται εντυπώσεις, να πω ότι είναι ανακριβή τα δηµοσιεύ-
µατα για το συνταξιοδοτικό θέµα των εκπαιδευτικών. Δεν πρό-
κειται για χίλιους πεντακόσιους που υπέβαλαν αίτηση συνταξιο-
δότησης φέτος, αλλά για περίπου εκατό, εκατόν τριάντα άτοµα.

Η πρόταση του Υπουργείου που ψηφίστηκε από τη Βουλή,
ήταν ότι όσοι έχουν υποβάλει αίτηση για να φύγουν και να πά-
ρουν σύνταξη τον Μάϊο, όπως είναι η νοµοθεσία, θα φύγουν µε
το παλαιό καθεστώς συνταξιοδότησης, µε δεδοµένο ότι 31/8 τυ-
πικά φεύγουν οι εκπαιδευτικοί από την υπηρεσία τους. Όσοι δεν
έχουν συµπληρώσει µέχρι 4-5-2016 τις απαιτούµενες προϋποθέ-
σεις συνταξιοδότησης και τις συµπληρώνουν αργότερα, είναι
προφανές ότι δεν µπορούν αυτή τη στιγµή να φύγουν και να θε-
ωρηθεί ότι από 5-5-16 έως 31-8-16 διανύουν ή διήνυσαν συντά-
ξιµη υπηρεσία.

Επαναλαµβάνω, δεν αφορά τους χίλιους πεντακόσιους που
αναφέρθηκαν. Αφορά εκατό, εκατόν είκοσι εκπαιδευτικούς. Αυτό
το ζήτηµα θα αντιµετωπιστεί, όµως για τη δική τους τάξη και
ασφάλεια ως προς τα συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα δώσαµε
τη δυνατότητα µέχρι 31-8-16 να ανακληθεί η αίτηση παραίτησης.

Επαναλαµβάνω, πρόκειται για εκατό, εκατόν είκοσι εκπαιδευ-
τικούς και όχι για χίλους πεντακόσιους που είναι το σύνολο των
συνταξιοδοτηθέντων φέτος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Κύριε Τάσσο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τους καλούµε όλους

πίσω.
Γι’ αυτούς που έχουν κάνει αίτηση συνταξιοδότησης θα ήθελα

να το δείτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Επαναλαµβάνω ότι για όσους έχουν υποβάλει αί-
τηση συνταξιοδότησης έως τις 4-5-2016 και εκείνη την ηµερο-
µηνία πληρούν τις απαιτούµενες προϋποθέσεις συνταξιοδότη-
σης, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Όσοι δεν πληρούσαν στις
4-5-2016 τις προϋποθέσεις συνταξιοδότησης και υπολόγιζαν να
τις πληρούν στις 31/8, όπως ξέρετε αποχωρούν οι εκπαιδευτικοί
και τυπικά από τα σχολεία, αυτοί δεν καλύπτονται. Το ποσοστό
αυτό των ανθρώπων είναι µικρό. Είναι µόλις εκατό, εκατόν τριά-
ντα άτοµα το πολύ σε σύνολο χιλίων πεντακοσίων.

Η προσπάθεια του Υπουργείου ήταν και είναι να συνταξιοδο-
τηθούν οι εκπαιδευτικοί µε το παλαιό καθεστώς που ίσχυε. Ήταν
µια αδικία, επειδή αναγκάζονταν να βγουν 31/8 οι άνθρωποι
αναγκαστικά, να τους πηγαίνουµε µε το νέο καθεστώς. Για τους
χίλιους διακόσιους – χίλιους τριακόσιους το πετύχαµε και συν-
ταξιοδοτούνται µε το παλαιό καθεστώς. Για τους εκατό, εκατόν
τριάντα δεν το πετύχαµε, διότι υπήρχε αντίδραση από το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους, που επικαλείται σχετική νοµολογία του
Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Κύριε Τάσσο, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο µε τίτλο «Ρυθµί-

σεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαί-
δευση και άλλες διατάξεις», όπως κάθε νοµοσχέδιο άλλωστε,
έχει την ιδεολογική, πολιτική και οικονοµική του διάσταση. Ιδεο-
λογικά κινείται στη µεταφυσική και ιδεαλιστική αντίληψη του κό-
σµου, όπου έχουµε τυχαία συσσώρευση πραγµάτων και φαινοµέ-
νων, ασύνδετων και αποµονωµένων το ένα από το άλλο, που βρί-
σκονται σε σταθερή κατάσταση.

Συνέπεια αυτής της βασικής θέσης, είναι ότι δεν υπάρχει µια
αντικειµενική πραγµατικότητα και ότι η συνείδηση του καθένα
από εµάς καθορίζει το είναι του και την πραγµατικότητά του.

Στον αντίποδα είναι η διαλεκτική και υλιστική αντίληψη, όπου
τα πράγµατα και τα φαινόµενα είναι συνδεδεµένα σε ένα ενιαίο
όλον, εξαρτηµένα και καθορισµένα το ένα από το άλλο µε σχέ-
σεις αιτίου και αποτελέσµατος, σε συνεχή κίνηση και αλλαγή και
µετάβαση από το απλό στο σύνθετο τόσο στη φύση όσο και στην
κοινωνία.

Ο υλικός κόσµος, η πραγµατικότητα, υπάρχει ανεξάρτητα από
τη συνείδηση του ανθρώπου και η συνείδησή του δεν είναι παρά
η αντανάκλαση αυτής της ενιαίας και µιας πραγµατικότητας, που
είναι ανεξάρτητη από τη θέλησή του και την οποία µπορεί να αλ-
λάξει µε τη θέλησή του, χωρίς όµως να µπορεί να καταργήσει
τους αντικειµενικούς νόµους της κίνησής της.

Για να φέρουµε ένα παράδειγµα για να γίνει κατανοητό αυτό
που λέµε, αν το νερό το αφήσεις ανεξέλεγκτο, υπακούοντας
στον νόµο της βαρύτητας, θα πληµµυρίσει µια πεδιάδα. Αν το
καναλιζάρεις, θα το κατευθύνεις εκεί που θέλεις, χωρίς βέβαια
να καταργήσεις τον νόµο της βαρύτητας.

Συνέπεια της µεταφυσικής και ιδεαλιστικής αντίληψης είναι η
αυτονοµία και ο ατοµικισµός, τόσο στο επίπεδο του σχολείου
όσο και στο επίπεδο του µαθητή, όπου ο µαθητής διαπαιδαγω-
γείται και κοινωνικοποιείται να δρα και να λειτουργεί µε ατοµικι-
στικό τρόπο, µέσα από ατοµικές διαδικασίες µάθησης, εξέτασης
και βαθµολόγησης, έτσι ώστε να δηµιουργεί τη δική του εικονική
πραγµατικότητα. Μια πραγµατικότητα που στο τέλος τον οδηγεί
στη σύγχυση, την αποξένωση, την παθητικότητα, την αδιαφορία
και τη φυγή στους τεχνητούς παραδείσους των ναρκωτικών.

Αντίθετα οι συλλογικές και ενιαίες διαδικασίες που παράγουν
τη συνεργασία και την οµαδικότητα ανάµεσα στους µαθητές,
τους οπλίζουν µε αγωνιστικότητα και αισιοδοξία, µε στόχο πρώτα
να γνωρίσουν και µετά να αλλάξουν την αντικειµενική πραγµατι-
κότητα. Είναι η ταυτότητα της διαλεκτικής και υλιστικής αντίλη-
ψης.

Στο πλαίσιο αυτό και στο Κεφάλαιο Α’, που αφορά την ελλη-
νόγλωσση εκπαίδευση και σε συνδυασµό µε την πολιτική και οι-
κονοµική διάσταση του νοµοσχεδίου, δεν υπάρχει ένα ενιαίο
σύστηµα του ελληνικού κράτους για την ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση, αλλά το σύστηµα προσαρµόζεται πλήρως στις ανάγκες
της αγοράς, ανάλογα και µε τη χώρα υποδοχής και το εκπαιδευ-
τικό της σύστηµα. Ανοίγει διάπλατα η πόρτα για ιδιωτικούς φο-
ρείς, παραδείγµατος χάριν ΜΚΟ, εκκλησία, κοινότητες, ιδρύ-
µατα, συλλόγους, σωµατεία και νοµικά ή φυσικά πρόσωπα να
µπουν σαν φορείς στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση, όπου ο κα-
θένας θα προωθεί την πραγµατικότητά του. Η ιστορία θα ξανα-
γράφεται, ο κοµµουνισµός εξισώνεται µε τον φασισµό, το δηλη-
τήριο του αντικοµµουνισµού, που είναι η επίσηµη ιδεολογία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα µολύνει το µυαλό των νέων ανθρώπων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η προσαρµογή στις ανάγκες του κεφαλαίου διαπερνά όλο το
νοµοσχέδιο, ιδιαίτερα όσον αφορά την οικονοµική διάσταση.
Παρά το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια η ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση στο εξωτερικό είχε υποστεί µεγάλη συρρίκνωση και
µετρά τραγικές ελλείψεις σε εκπαιδευτικούς, παρά το ότι οι Έλ-
ληνες µετανάστες στο εξωτερικό έχουν αυξηθεί, το νοµοσχέδιο
δεν φέρνει καµµιά αισιοδοξία ότι θα αντιστραφεί αυτό το κλίµα,
αφού στο άρθρο 5, αναφέρεται ότι το Υπουργείο Παιδείας µπο-
ρεί να ενισχύει τις µονάδες ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο
εξωτερικό, που σηµαίνει ότι το Υπουργείο, δηλαδή το ελληνικό
δηµόσιο, δεν έχει την υποχρέωση να χρηµατοδοτεί και να λει-
τουργεί αυτές τις µονάδες αλλά µπορεί να τις ενισχύει -µπορεί
και όχι-, για να εξοικονοµεί έτσι πόρους για τους δανειστές και
το κεφάλαιο να κάνει επενδύσεις. Για ενίσχυση των ενταγµένων
και µη ενταγµένων τµηµάτων ελληνικής γλώσσας βάζει αυστηρές
προδιαγραφές και απαιτεί οι µαθητές που τα παρακολουθούν να
είναι πάνω από πενήντα, οι έξι µαθητές ανά βαθµίδα, και οι απου-
σίες τους να µην υπερβαίνουν το 20% των ωρών της διδασκα-
λίας.

Στη λογική αυτή της εξοικονόµησης πόρων για το κεφάλαιο κι-
νείται και η εξ αποστάσεως εκπαίδευση, ιδιαίτερα για τα τµήµατα
ελληνικής γλώσσας και πολιτισµού, που προβλέπεται ότι µπο-
ρούν να λειτουργούν ενταγµένα σε ΑΕΙ της ηµεδαπής και τα
οποία προσφέρουν εξ αποστάσεως εκπαίδευση. Άρα εξοικονο-
µούνται έτσι εκπαιδευτικοί. Ακόµα και αν δεν εντάσσονται σε ελ-
ληνικά ΑΕΙ, προβλέπεται γενικά για τα τµήµατα ότι η διδασκαλία
µπορεί να πραγµατοποιείται και εξ αποστάσεως, µε τη χρήση
των νέων τεχνολογιών, πληροφοριών και επικοινωνίας, ειδικά σε
περιπτώσεις ολιγοµελών τµηµάτων σε αποµακρυσµένες περιο-
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χές, όπου είναι ανέφικτο οικονοµικά να αποσπαστεί εκπαιδευτι-
κός. Κανείς βέβαια δεν µπορεί να είναι αντίθετος µε τη χρήση
επιτευγµάτων της επιστήµης και της τεχνολογίας στην εκπαί-
δευση. Αυτό, όµως, δεν µπορεί να αντικαταστήσει τη φυσική πα-
ρουσία του δασκάλου, αλλά να τον διευκολύνει και να τον κάνει
πιο αποτελεσµατικό στο έργο του. Συστήνεται επίσης -και σω-
στά- πιστοποιητικό ελληνοµάθειας, για το οποίο οι όροι και οι
προϋποθέσεις απόκτησής του και η διαδικασία των εξετάσεων
θα οριστούν µε προεδρικό διάταγµα.

Για τους εκπαιδευτικούς που αποσπώνται σε σχολεία του εξω-
τερικού µε µισθό στην Ελλάδα και επιµίσθιο στο εξωτερικό προ-
βλέπεται µεταξύ άλλων. Η παροχή του επιµισθίου είναι σε άµεση
συνάρτηση µε την παροχή διδακτικού έργου. Αν για οποιονδή-
ποτε λόγο ο εκπαιδευτικός κατά τη διάρκεια της απόσπασής του
δεν παρέχει διδακτικό έργο πέραν του διµήνου, η παροχή επιµι-
σθίου διακόπτεται για να επαναληφθεί όταν αναλάβει και πάλι τα
καθήκοντά του. Κοινώς, αν κάποιος αποσπασµένος εκπαιδευτι-
κός, παραδείγµατος χάριν στη Γερµανία ή στη Βρετανία, αρρω-
στήσει σοβαρά και χρειαστεί να νοσηλευτεί για πάνω από δύο
µήνες, θα αναγκαστεί να διακόψει την απόσπασή του και να επι-
στρέψει στην Ελλάδα.

Γενικότερα στο νοµοσχέδιο γίνεται µια προσπάθεια αυστηρο-
ποίησης και ελέγχου των αποσπάσεων και της χορήγησης επιµι-
σθίου, συνεχίζοντας ουσιαστικά την πολιτική των προηγούµενων
κυβερνήσεων, την ώρα βέβαια που οι ελλείψεις εκπαιδευτικών
στα σχολεία του εξωτερικού είναι µεγάλες και το επιµίσθιο είναι
απαραίτητο σε χώρες µε υψηλό κόστος διαβίωσης.

Στο Κεφάλαιο Β’ που αφορά στην αναγκαιότητα της διαπολι-
τισµικής εκπαίδευσης στη χώρα µας, το νοµοσχέδιο ορίζει ότι τα
διαπολιτισµικά σχολεία που ιδρύθηκαν µε τον ν.1566/1985 µετα-
τρέπονται σε πειραµατικά σχολεία διαπολιτισµικής εκπαίδευσης
και αναπτύσσουν σε συνεργασία µε τα ΑΕΙ πειραµατικές µεθό-
δους διδασκαλίας. Ορίζεται ακόµα ότι µε απόφαση των Υπουρ-
γών Παιδείας και Οικονοµικών, µπορεί να ιδρύονται και νέα
πειραµατικά διαπολιτισµικά σχολεία ή να µετατρέπονται κοινά
σχολεία σε τέτοια, τάξεις υποδοχής σε κοινά σχολεία κ.ο.κ.. Συµ-
φωνούµε µε τις περισσότερες διατάξεις αυτού του άρθρου αλλά
νοµίζουµε ότι δεν αρκούν οι διακηρύξεις και οι γενικολογίες.
Απαιτούνται άµεσα µέτρα και όχι µόνο εκπαιδευτικά.

Στο Κεφάλαιο Γ’ που αφορά ρυθµίσεις για την ανώτατη εκπαί-
δευση, νοµιµοποιείται και πάλι η παράλληλη εργασία διδασκόν-
των σε ΑΕΙ και ερευνητών. Η πολλές φορές εκφρασµένη θέση
του ΚΚΕ, είναι αντίθετη µε την παράλληλη εργασία και υπέρ τη
µόνιµης, σταθερής και αποκλειστικής απασχόλησης διδασκόν-
των και ερευνητών. 

Παράλληλα, επεκτείνεται η επιχειρηµατική δραστηριότητα του
ΔΙΠΑΕ -Διεθνές Πανεπιστήµιο Ελλάδας- που λειτουργεί πλήρως
ως ανώνυµη εταιρεία και οι δυνατότητες της ΑΣΠΑΙΤΕ -Ανώτατη
Σχολή Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης- να πουλά
προγράµµατα κατάρτισης, που σχετίζονται και µε την εξέλιξη της
αφαίρεσης της παιδαγωγικής επάρκειας από τα πτυχία µιας σει-
ράς σχολών και αντικειµένων, µεταξύ των οποίων και αυτά που
διδάσκονται στην ΑΣΠΑΙΤΕ. Δηλαδή, ενώ η παιδαγωγική επάρ-
κεια ήταν µέσα στο πτυχίο, τώρα βγαίνει εκτός και θα πρέπει να
την ακριβοπληρώνουν οι φοιτητές και οι σπουδαστές, προκειµέ-
νου να την κατοχυρώσουν.

Το Κεφάλαιο Δ’ αφορά ρυθµίσεις για την πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Το άρθρο 28 –ρυθµίσεις για την
ιδιωτική εκπαίδευση- δεν αλλάζει σε τίποτα την ουσία της ιδιωτι-
κής εκπαίδευσης, που αντιµετωπίζει την εκπαίδευση ως εµπό-
ρευµα προς πώληση µε σκοπό το κέρδος και τους µαθητές ως
πελάτες και πολύ περισσότερο δεν εκφράζει την αντίθεση της
Κυβέρνησης προς την ιδιωτική εκπαίδευση. Το αντίθετο µάλιστα.
Τη θεωρεί απόλυτα θεµιτή. 

Οι ρυθµίσεις αυτές, καθώς και η εκπρόθεσµη τροπολογία για
τα φροντιστήρια και τα κέντρα ξένων γλωσσών, σε καµµία περί-
πτωση –και αυτό το τονίζουµε- δεν ανατρέπουν τη γενικότερη
κατάσταση για τους εργαζόµενους, ιδιαίτερα σε µια περίοδο που
ετοιµάζεται νέα σφαγή και επίθεση στα εργασιακά.

Το ΚΚΕ, παίρνοντας υπ’ όψιν το γεγονός ότι έστω και κουτσου-
ρεµένα µε τις πιο πάνω ρυθµίσεις ικανοποιούνται ορισµένα αιτή-

µατα των εργαζοµένων, θα ψηφίσει υπέρ των άρθρων 28 και 29,
καλώντας ταυτόχρονα τους εργαζόµενους στα ιδιωτικά σχολεία
και φροντιστήρια σε κάθε περίπτωση να κρατάνε µικρό καλάθι.

Από τις προβλέψεις του άρθρου 28, παρά το γεγονός ότι υλο-
ποιούνται µια σειρά από αιτήµατα, παραδείγµατος χάριν σε
σχέση µε το καθεστώς απολύσεων, γίνονται βήµατα πίσω, όχι
µόνο από την πρώτη εκδοχή του νόµου από την περίοδο Μπαλτά.
Παραδείγµατος χάριν, δεν υπάρχει η πρόβλεψη για δυνατότητα
σύναψης συµβάσεων υψηλότερων από τη σύµβαση που ισχύει
και στο δηµόσιο, αύξηση ωραρίου στα φροντιστήρια ξένων
γλωσσών και άλλα, αλλά ακόµα και από την πιο πρόσφατη εκ-
δοχή του νόµου Φίλη που είδε το φως της δηµοσιότητας πριν
από λίγους µήνες, παραδείγµατος χάριν, καταργείται η διάταξη
που απαγόρευε την ίδρυση φροντιστηρίων εντός των ιδιωτικών
σχολείων.

Ρωτάµε την Κυβέρνηση και το Υπουργείο Παιδείας που κοµ-
πάζει ότι βάζει τάξη στο καθεστώς των απολύσεων, γιατί φέρνει
τη συγκεκριµένη ρύθµιση µέσα στον Αύγουστο, όταν ήδη έχουν
πραγµατοποιηθεί δεκάδες απολύσεις εργαζοµένων από ιδιωτικά
σχολεία και οι όποιες θετικές ρυθµίσεις δεν τους καλύπτουν.

Αλήθεια, τα µέτρα της Κυβέρνησης για περικοπές στο ωρολό-
γιο πρόγραµµα των γυµνασίων δεν σηµαίνουν απολύσεις εργα-
ζοµένων στα ιδιωτικά σχολεία; Γιατί οι ρυθµίσεις για τα φροντι-
στήρια έρχονται µε µορφή τροπολογίας και γιατί οι σαφώς ορι-
σµένες άδειες των εργαζοµένων που υπήρχαν στο προηγούµενο
άρθρο τώρα απαλείφονται; 

Η όλη πορεία της Κυβέρνησης γύρω από το ζήτηµα της ιδιω-
τικής εκπαίδευσης είναι µια συνεχής προσαρµογή προς τις θέ-
σεις και τις απαιτήσεις των εργοδοτών. Αυτή είναι η αλήθεια, πα-
ρά τον αποπροσανατολιστικό καυγά στα ηλεκτρονικά και έντυπα
µέσα µε υπερβολές και δηµοσιεύµατα ένθεν κακείθεν και πρω-
ταγωνιστές την Κυβέρνηση και τους σχολάρχες. 

Η κατεδάφιση των ασφαλιστικών δικαιωµάτων πάει χέρι-χέρι
µε την επιδείνωση των εργασιακών σχέσεων. Δεν έχουµε καµµία
ψευδαίσθηση ότι µ’ ένα νοµοσχέδιο που καθιστά υποχρεωτική
την αιτιολόγηση της απόλυσης διασφαλίζονται οι εργαζόµενοι. 

Η καταιγίδα των επερχόµενων µέτρων για τα εργασιακά πρέ-
πει να σηµάνει συναγερµό. Το τσάκισµα των κατακτήσεων που
υπήρχαν τα προηγούµενα χρόνια και των εργασιακών δικαιωµά-
των, είναι στρατηγική επιλογή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Κυβέρνησης.

Οι όποιοι τακτικοί ελιγµοί εξυπηρετούν αυτή ακριβώς την επι-
λογή. Οι σηµερινές επιτυχίες είναι βέβαιο ότι θα µετατραπούν σε
οδυνηρή υποχώρηση, αν δεν υπάρξει ένα µαχητικό κίνηµα που
θα βάλει φρένο συνολικά στην αντιλαϊκή πολιτική.

Με την τροπολογία για την ειδική αγωγή και εκπαίδευση, η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έρχεται να δώσει ένα νέο χτύπηµα στον
πολύπαθο χώρο της ειδικής αγωγής. Σε συνέχεια της πολιτικής
των προηγούµενων κυβερνήσεων νοµοθετεί όχι µε βάση τις
ανάγκες των παιδιών µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, αλλά µε
όρους µνηµονίων και µε γνώµονα τις αντοχές της οικονοµίας που
υπηρετεί τα επιχειρηµατικά κέρδη. 

Το Υπουργείο, µε πρόσχηµα να αξιοποιήσει µε τον βέλτιστο
τρόπο το υφιστάµενο ανθρώπινο δυναµικό, να εξυπηρετούνται
άµεσα οι ανάγκες των µαθητών και να διασφαλίζεται η εύρυθµη
λειτουργία των δοµών ΕΑΕ, ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης,
όπως αναφέρει στην αιτιολογική έκθεση, στην ουσία υποβαθµί-
ζει, για να µην πούµε εξαφανίζει, τα ειδικά παιδαγωγικά προ-
σόντα που απαιτεί το µάθηµα, προωθεί τη διδασκαλία α λα καρτ
και το τσουβάλιασµα των συναδέλφων ανεξαρτήτως επιστηµο-
νικής κατάρτισης. 

Στη συνέχεια της αιτιολογικής έκθεσης κάνει ακόµα πιο σαφές
το πώς θα ικανοποιηθούν αυτές οι ανάγκες. Στην κατ’ άρθρο δια-
τύπωση διαβάζουµε ότι αν συντρέχει αδυναµία εκπλήρωσης των
κενών, διατίθενται εκπαιδευτικοί χωρίς κανένα από τα ανωτέρω
προσόντα ή χαρακτηριστικά, πτυχίο, µεταπτυχιακές σπουδές ή
µετεκπαίδευση στην ειδική αγωγή. Οι εκπαιδευτικοί αυτοί συµ-
µετέχουν υποχρεωτικά σε προγράµµατα επιµόρφωσης και εξει-
δίκευσης. Σύµφωνα µε τον Υπουργό, δηλαδή, αρκούν κάποιες
ώρες σεµιναρίων, για να γίνουν κάποιοι εκπαιδευτικοί ικανοί να
αντεπεξέλθουν στο δύσκολο και σύνθετο έργο του ειδικού παι-
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δαγωγού. Αλήθεια, τα παιδαγωγικά τµήµατα ειδικής αγωγής τι
διδάσκουν τέσσερα χρόνια στους φοιτητές, όταν το Υπουργείο
µπορεί -σε παγκόσµια πρωτοτυπία οφείλουµε να πούµε- και δη-
µιουργεί εκπαιδευτικούς ειδικής αγωγής µέσα σε λίγες ώρες µε
ταχύρρυθµα σεµινάρια;

Η τροπολογία αποτελεί πισωγύρισµα στη δεκαετία του 1980,
τότε που προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες της ειδικής αγω-
γής και εκπαίδευσης µεταθέτονταν ή αποσπώνταν σ’ αυτή εκπαι-
δευτικοί χωρίς κανένα προαπαιτούµενο. Ενώ τότε ήταν αυτονόη-
το να γίνει αυτό, καθώς δεν υπήρχαν τότε ούτε πανεπιστηµιακά
τµήµατα ούτε εκπαιδευτικοί µε ειδίκευση σ’ αυτή την ειδική αγω-
γή, η ιστορία επαναλαµβάνεται ως φάρσα, σε µια περίοδο που
υπάρχουν χιλιάδες αδιόριστοι εκπαιδευτικοί ειδικευµένοι στην ει-
δική αγωγή. 

Με την τροπολογία δίνεται η δυνατότητα, να τοποθετηθούν
στην ειδική αγωγή εκπαιδευτικοί της γενικής αγωγής που δεν
έχουν καµµιά σχέση µε το αντικείµενο. Με λίγα λόγια, αντί το
Υπουργείο Παιδείας να προχωρήσει στην πρόσληψη µόνιµου εκ-
παιδευτικού προσωπικού, κάτι που έχει γίνει µεγάλη ανάγκη στην
ειδική αγωγή σήµερα, προαναγγέλλει την αδιοριστία και ανεργία
των εκπαιδευτικών της ειδικής αγωγής και τη βίαιη τοποθέτηση
στην ειδική αγωγή των εκπαιδευτικών της γενικής αγωγής που
θα περισσέψουν. 

Τέλος, τα προσόντα που τίθενται στην τροπολογία για τους
εκπαιδευτικούς, αναδεικνύουν τον απαράδεκτο και αντιεπιστη-
µονικό τρόπο που η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Παιδείας αντι-
λαµβάνεται την ειδική αγωγή. Απαιτούµε σε πρώτη φάση, την
άµεση απόσυρση της απαράδεκτης τροπολογίας του Υπουρ-
γείου Παιδείας για τα θέµατα ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης,
πλην της παραγράφου που αφορά την αναγνώριση όλου του
προσωπικού στις µονάδες της ειδικής εκπαίδευσης να συµµετέ-
χουν ισότιµα στον σύλλογό τους. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους δεν µπορούµε να ψηφί-
σουµε υπέρ επί της αρχής το παραπάνω νοµοσχέδιο. Ψηφίζουµε
«παρών», µόνο και µόνο επειδή ικανοποιεί έστω και κουτσουρε-
µένα κάποια αιτήµατα των εργαζοµένων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής από το Ποτάµι, ο κ. Μαυρωτάς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο «Ρυθµίσεις

για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαί-
δευση και άλλες διατάξεις». Παρά το γεγονός ότι τα δυο πρώτα
στοιχεία του τίτλου είναι µείζονος σηµασίας, εντούτοις η συζή-
τηση επικεντρώθηκε στις άλλες διατάξεις. 

Στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων είχαµε πει να δοθεί
χρόνος για διαβούλευση κυρίως γι’ αυτές τις άλλες διατάξεις
που όλο και αυγατίζουν. Έρχονται τροπολογίες κατά ριπάς. Έ-
χουµε εννέα µέχρι σήµερα. Δεν έγινε δεκτό το αίτηµά µας. Έτσι
σήµερα βλέπουµε να εµφανίζονται αµφιλεγόµενες τροπολογίες,
που αφορούν στην ειδική αγωγή χωρίς να έχει συζητηθεί το θέµα
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, χωρίς να έχουµε ακού-
σει τους φορείς στη Βουλή. Γιατί; Η δικαιολογία ότι σχολιάστηκε
επαρκώς το θέµα στην ηλεκτρονική διαβούλευση δεν αντέχει.
Τότε ας τα κάναµε έτσι όλα τα νοµοσχέδια µε ηλεκτρονική δια-
βούλευση χωρίς επιτροπές. Τι τις θέλουµε; 

Λένε ότι είναι επείγον γιατί ξεκινάει η χρονιά. Δεν το ξέραµε
αυτό αρχές Αυγούστου, όταν συζητάγαµε όλο το νοµοσχέδιο
στις επιτροπές, έτσι ώστε να έρθουν και οι διατάξεις για την ει-
δική αγωγή; Τα τελευταία εκατόν ογδόντα χρόνια ξέρουµε ότι η
σχολική χρονιά ξεκινάει τον Σεπτέµβριο. Αιφνιδιάστηκε η Κυβέρ-
νηση; Ήρθε µέσα στον Αύγουστο και αφού είχε τελειώσει η συ-
ζήτηση στις επιτροπές για το υπόλοιπο νοµοσχέδιο, που και εκεί
έφερε πράγµατα αιφνιδιαστικά, όπως για παράδειγµα το θέµα
µε τα φροντιστήρια. Δεν είµαι σίγουρος αν είναι κακός σχεδια-
σµός ή κουτοπονηριά. Δεν είµαι, επίσης, σίγουρος ποιο από τα
δύο είναι χειρότερο. 

Στο Κεφάλαιο Α’, στα θέµατα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευ-
σης, δεν έχουµε αντιρρήσεις στην πλειοψηφία των διατάξεων,
µόνο στην αντιµετώπιση των εκπαιδευτικών που ήδη έχουν προ-
σαρµόσει τη ζωή τους σε ένα συγκεκριµένο καθεστώς, που

απαλλάσσει κιόλας την πολιτεία από έξοδα επιµισθίων κ.λπ.. Εκεί
έχουµε αντιρρήσεις. Η κατάχρηση του φαινοµένου αυτού θα
µπορούσε να καταπολεµηθεί από την πολιτεία µε συστηµατικούς
ελέγχους και αξιολόγηση και όχι µε νοµοθετικές διατάξεις. 

Στο Κεφάλαιο Β’, για τη διαπολιτισµική εκπαίδευση, φαίνεται
ότι η Κυβέρνηση ανακάλυψε τη γοητεία των πειραµατικών σχο-
λείων, αυτά που υποβάθµισε την προηγούµενη χρονιά µε τις ρυθ-
µίσεις της. Θα λειτουργούν, λοιπόν, τα διαπολιτισµικά σχολεία
ως πειραµατικά για όλα τα υπόλοιπα σχολεία της πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που θα είναι οιονεί πολυπολι-
τισµικά. 

Το θέµα, όµως, είναι ότι στα πειραµατικά σχολεία υπηρετεί και
προσωπικό αυξηµένων προσόντων, κάτι που στο παρόν νοµο-
σχέδιο δεν περιγράφεται, απλώς ανάγεται σε µια απόφαση Υ-
πουργού το ποια θα είναι αυτά τα αυξηµένα προσόντα. Δεν είχε
γίνει, όµως, έτσι στον ν.3966/2011 για τα πειραµατικά, όπου
υπήρχε αναλυτική περιγραφή.

Πάµε στο Κεφάλαιο Γ’ για τις ρυθµίσεις για την ανώτατη εκ-
παίδευση, ξεκινώντας από το άρθρο 27. Φαίνεται να υπάρχει
θέµα µε τη συµµετοχή καθηγητών σε εταιρείες, καθότι τίθεται εν
αµφιβόλω ο ερµηνευτικός χαρακτήρας της ρύθµισης. Συγκεκρι-
µένα, διαβάζω στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας για το
άρθρο 27 στη σελίδα 6 επί λέξει: «Υπ’ αυτήν την έννοια, δεν φαί-
νεται να συνάδει προς το Σύνταγµα η προτεινόµενη ρύθµιση, στο
µέρος που αφορά σε καθηγητές και λέκτορες, που µέχρι έναρ-
ξης ισχύος του παρόντος ασκούσαν ή ασκούν ελεύθερο επάγ-
γελµα µέσω εταιρείας και όχι ως ατοµική επαγγελµατική δρα-
στηριότητα». Ίσως, λοιπόν, η Κυβέρνηση θα έπρεπε να το ξανα-
δεί το συγκεκριµένο.

Πάµε στο Κεφάλαιο Δ’ και στο περίφηµο άρθρο 28 που αφορά
στην ιδιωτική εκπαίδευση. Να ξεκινήσω λέγοντας ότι ούτε εγώ
πήγα σε ιδιωτικό σχολείο ούτε τα παιδιά µου, έτσι ώστε να έχω
κάποια ιδιαίτερη σχέση µε τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια, όπως πι-
θανώς να έχουν άλλοι. Τα ιδιωτικά σχολεία έχουν την εξής ιδιαι-
τερότητα. Είναι επιχειρήσεις αλλά είναι και σχολεία που πα-
ρέχουν δηµόσιους τίτλους. Ως εκ τούτου πρέπει να βρεθεί ένα
modus vivendi, µια χρυσή τοµή στο µέχρι πού επεµβαίνει το κρά-
τος. Να µπορεί δηλαδή το κάθε σχολείο να αναπτύξει δραστη-
ριότητες, να δηµιουργήσει ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα, χωρίς
όµως να ξεφεύγει από τους περιορισµούς που θέτει ο νόµος και
που πρέπει να είναι οι ίδιοι για όλους. 

Ο κάθε επιχειρηµατίας, λοιπόν, πρέπει να θεωρεί πρωταρχικής
σηµασίας το έµψυχο δυναµικό του σχολείου του και πρέπει να
µπορεί να το επιλέγει και να το τροποποιεί µέσα σε συγκεκριµένα
πλαίσια. Από την άλλη ο εκπαιδευτικός θα πρέπει να έχει την
ελευθερία να ασκεί τα καθήκοντά του µε ευσυνειδησία, χωρίς να
επικρέµαται από πάνω του ο φόβος της απόλυσης όταν κάνει
καλά τη δουλειά του, δηλαδή να µην είναι ευάλωτος σε τυχόν
πιέσεις της ιδιοκτησίας για να κάνει εκπτώσεις στην εκπαιδευτική
δεοντολογία που πρέπει να τηρεί. 

Πώς παντρεύεται, όµως, η ελευθερία του ιδιοκτήτη να αξιολο-
γεί και να επιλέγει το προσωπικό του, µε την εργασιακή ασφά-
λεια του καλού εκπαιδευτικού; Κατά τη γνώµη µας, βάζοντας
ασφαλιστικές δικλίδες. Η απόλυση ενός εκπαιδευτικού δεν µπο-
ρεί να είναι καταχρηστική. Από την άλλη δεν µπορεί να θεωρούν-
ται και όλες οι απολύσεις καταχρηστικές. Ποιος θα το κρίνει
αυτό; Με βάση το νοµοσχέδιο που παρουσιάζετε, είναι τα ΠΥΣΠΕ
και ΠΥΣΔΕ, δηλαδή συνάδελφοι των εκπαιδευτικών. Όπως κατα-
λαβαίνετε, δεν µπορεί να είναι αυτά τα αµερόληπτα όργανα,
όπως προβλέπεται στο άρθρο 24 στην τελευταία παράγραφο του
αναθεωρηµένου ευρωπαϊκού κοινωνικού χάρτη, όπως ενσωµα-
τώθηκε στην ελληνική νοµοθεσία µε τον ν.4359/2016, όπου έκανε
λόγο για αµερόληπτα όργανα.

Για τον λόγο αυτό, το Ποτάµι κατέθεσε τροπολογία µε βάση
την οποία, αντί για τα ΠΥΣΠΕ και ΠΥΣΔΕ, θα υπάρχει µια πεντα-
µελής επιτροπή που θα στελεχώνεται από έναν εκπρόσωπο του
Υπουργείου, έναν εκπρόσωπο των ιδιοκτητών, έναν εκπρόσωπο
της ΟΙΕΛΕ και δύο καθηγητές πανεπιστηµίου µε ειδικότητα ο
ένας στο Εργατικό Δίκαιο και ο άλλος στη διδακτική. Οι δύο τε-
λευταίοι θα προέρχονται µε κλήρωση. 

Η επιτροπή, λοιπόν, αυτή θα συνεδριάζει τέσσερις φορές τον
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χρόνο και εκτάκτως όποτε χρειαστεί και θα αποφασίζει µε πλει-
οψηφία αν οι απολύσεις εκπαιδευτικών είναι καταχρηστικές ή
όχι. 

Πιστεύουµε ότι αυτή είναι µια συµβιβαστική και δίκαιη λύση
για την αιτιολόγηση ή όχι των απολύσεων. Όλες οι πλευρές θα
εκπροσωπούνται και επίσης θα ακούγεται και η γνώµη των ειδι-
κών. Αν η Κυβέρνηση την θεωρεί σωστή και δίκαιη αυτή την
λύση, όπως είχε ήδη αναφέρει και ο Υπουργός στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, ας την υιοθετήσει, χωρίς να κρύβεται
πίσω από το δάχτυλό της, βάζοντας ως προϋπόθεση την υιοθέ-
τηση και από άλλα κόµµατα.

Το περιεχόµενο µιας πρότασης και όχι η πατρότητα της πρέπει
να είναι το βασικό κριτήριο αποδοχής της. Η λογική του «αν δεν
είναι δική µου η λύση, δεν την υιοθετώ» ή «αν δεν την κάνουν
όλοι δεκτή, δεν την υιοθετώ» ακυρώνει την ουσία της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας, όπου υποτίθεται αναζητούµε τις βέλτιστες
νοµοθετικές λύσεις µέσα από διάλογο, συζήτηση και συµβιβα-
σµούς. Αν είναι να κάνουµε παράλληλους µονόλογους και στο
τέλος να ψηφίζει η Πλειοψηφία αυτό που η ίδια προτείνει, είµα-
στε ακόµη πολύ µακριά από την αποτελεσµατική νοµοθέτηση.

Πάµε στο θέµα της τροπολογίας για την ειδική αγωγή. Για την
διαδικασία τα είπα στην αρχή το ότι θα έπρεπε να είχε έρθει µε
το σώµα του νοµοσχεδίου και να υπάρχει ο χρόνος να συζητηθεί
και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, να ακούσουµε τους
φορείς, κ.λπ.. Ας προχωρήσουµε στην ουσία τώρα. Πέρα από τα
επιχειρήµατα και τις διεκδικήσεις των εργαζοµένων, το πρωταρ-
χικό κριτήριο είναι να παρέχεται σε όλα τα παιδιά που φοιτούν
σε αυτά τα σχολεία η κατάλληλη εκπαίδευση. Είναι, δηλαδή, ένα
θέµα ποσοτικό -σε όλα τα παιδιά- αλλά και ποιοτικό η κατάλληλη
εκπαίδευση. 

Χωρίς να έχουµε επαρκή χρόνο να εξετάσουµε το θέµα από
όλες τις πλευρές, το σίγουρο είναι ότι τόσο οι σπουδές όσο και
η εµπειρία, παίζουν σηµαντικό ρόλο στην καταλληλότητα του εκ-
παιδευτικού. Τελικά το ποιος είναι κατάλληλος, θα το δείξει µια
πραγµατική αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου κάθε δασκά-
λου. Αν δεν υπάρχει αυτή η αξιολόγηση, φαίνεται λογικό όσοι
σπούδασαν τέσσερα χρόνια το συγκεκριµένο αντικείµενο να
έχουν προτεραιότητα, σε σχέση µε άλλους που σπούδασαν ένα
ή ενάµιση χρόνο ή έκαναν απλώς κάποια σεµινάρια.

Επίσης το να τοποθετηθεί ένας εκπαιδευτικός στις δοµές ειδι-
κής αγωγής χωρίς τα προσόντα, µόνο και µόνο για να καλυφθεί
η θέση ή επειδή στη γενική εκπαίδευση είναι υπεράριθµος, υπο-
τιµάει τα παιδιά αυτά και τις οικογένειές τους. Το θέµα δεν πρέ-
πει να το δούµε συντεχνιακά οι ΠΕ70 εναντίον των ΠΕ71 και οι
ΠΕ60 εναντίον των ΠΕ61, αλλά µε γνώµονα τα συµφέροντα των
παιδιών. Αυτό θα πρέπει να κρίνουµε και αυτό περνάει πάντα
µέσα από µια ουσιαστική αξιολόγηση, µια λέξη-κλειδί.

Εξυπακούεται δε ότι στα σχολεία τυφλών και κωφών, θεω-
ρούµε απαραίτητο και όχι προαιρετικό το να γνωρίζει ο διδάσκων
γραφή Μπράιγ και νοηµατική γλώσσα. Το «κατά προτεραιότητα»
που αναφέρεται στην τροπολογία δεν επαρκεί, καθώς αφήνει
ανοικτό το ενδεχόµενο να τοποθετηθούν και εκπαιδευτικοί µη
γνωρίζοντες τον τρόπο επικοινωνίας µε αυτά τα παιδιά, οπότε
καταλαβαίνετε τι µάθηµα µπορεί να γίνει τότε. Αν δεν υπάρχουν
αρκετοί εκπαιδευτικοί µε τα απαιτούµενα προσόντα, να δοθούν
κίνητρα για την επιµόρφωσή τους πριν την τοποθέτησή τους σε
αυτά τα σχολεία.

Επίσης τα εργαστήρια ειδικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης,
είναι σχολικές µονάδες που ανήκουν στην δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση και αποτελούν ξεχωριστό τύπο σχολείων στα οποία ολο-
κληρώνεται η υποχρεωτική εκπαίδευση. Πρέπει να έχουν εκτός
από διοικητική και διδακτική ένταξη στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, δηλαδή να δίνουν τίτλους µε αντίκρισµα.

Για όλους αυτούς τους λόγους και επειδή θίγονται πολλά και
ευαίσθητα θέµατα, θεωρούµε ότι δεν έχει εξαντληθεί η συζήτηση
στη διαβούλευση που έχει γίνει και αν είναι να εφαρµοστούν
αυτά το 2017-2018, δηλαδή τη µεθεπόµενη σχολική χρονιά,
έχουµε όλο τον χρόνο µπροστά µας και για αυτό ζητούµε την
απόσυρση της τροπολογίας, για να έχουµε τον χρόνο να συζη-
τηθεί και να έχουµε τη βέλτιστη δυνατή λύση.

Για τις υπόλοιπες τροπολογίες θα µιλήσουµε αύριο, όπως και

για το άρθρο 30 για τα φροντιστήρια. Φαίνεται ότι χρειαζόταν πε-
ραιτέρω διαβούλευση που δεν υπήρχε. Μας το είπαν αυτό και οι
εκπρόσωποι της ΟΕΦΕ, που αιφνιδιάστηκαν ουσιαστικά όταν
ήρθε ως τροπολογία στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.

Ούτε είναι σωστό να δουλεύουν για 4,6 ευρώ την ώρα οι διά-
φοροι εκπαιδευτικοί στα φροντιστήρια ή να µην παίρνουν υπε-
ρωρίες αλλά ούτε είναι και σωστό να έχει µια ιδιωτική επιχείρηση
εργαζοµένους που τους πληρώνει, ενώ δεν εργάζονται στις σχο-
λικές διακοπές.

Αυτό θα οδηγήσει τελικά όλους τους ιδιοκτήτες φροντιστη-
ρίων, να παίρνουν µόνο εργαζόµενους µε µπλοκάκι και να µην
κάνουν κανονικές προσλήψεις ή θα οδηγήσουν κόσµο στα ιδιαί-
τερα, δηλαδή ουσιαστικά στη µαύρη παραπαιδεία. Θα τα πούµε,
όµως, αυτά αύριο πιο συγκεκριµένα, όπως επίσης για την τρο-
πολογία για το ΕΛΙΔΕΚ, για το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Και-
νοτοµίας που έχει έρθει. 

Τέλος κάτι επίκαιρο. Τώρα πού ανοίγουν τα σχολεία, είναι µια
καλή ευκαιρία να δούµε πού απασχολούνται οι εκπαιδευτικοί που
είναι εκτός τάξης. Μας είχε ζητήσει ο κύριος Υπουργός τον
αριθµό των αποσπασµένων εκπαιδευτικών στο κόµµα και στους
Βουλευτές στα τέλη Ιουλίου µε µία επιστολή που είχε στείλει στα
κόµµατα. Του απαντήσαµε στις 29 Ιουλίου ως Ποτάµι ότι έχουµε
έξι αποσπασµένους εκπαιδευτικούς, έναν στο κόµµα και πέντε
σε γραφεία Βουλευτών. Του ζητήσαµε µάλιστα, στην επιστολή
εκείνη που στείλαµε, να δηµοσιεύσει τα στοιχεία για τους απο-
σπασµένους σε όλα τα κόµµατα. Δηµοσιεύτηκαν, όµως, τελικά
µόνο οι αποσπάσεις του Ποταµιού και του ΠΑΣΟΚ που ήταν δώ-
δεκα εκπαιδευτικοί, καθότι ήταν τα µόνα δύο κόµµατα που απάν-
τησαν ως τη διορία της 10ης Αυγούστου. 

Το τραγελαφικό της υπόθεσης είναι ότι ανταποκρίθηκε µέρος
της Αντιπολίτευσης στην επιστολή του Υπουργού και δεν αντα-
ποκρίθηκαν τα κυβερνώντα κόµµατα στην απαίτηση του Υπουρ-
γού. Γιατί άραγε; Δεν θα έπρεπε αυτά να δώσουν το καλό πα-
ράδειγµα ή το καλό παράδειγµα είναι να µη σκαλίζουµε αυτά τα
πράγµατα; 

Περιµένουµε, λοιπόν, τον Υπουργό να δηµοσιεύσει τα στοιχεία
των αποσπασµένων και στα άλλα κόµµατα, γιατί τα γνωρίζει. Τα
ζήτησε και από το Υπουργείο Εσωτερικών, οπότε καλό θα είναι
να υπάρχει διαφάνεια και να τα ξέρουµε. 

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου κάποιες πιο γενικές σκέψεις. Οι µε-
γάλες αλλαγές που έχει ανάγκη η παιδεία, θέλουν και µεγάλες
συναινέσεις. Οι συγκρούσεις όµως, όπως αυτές που παρακολου-
θούµε πολλές φορές στη Βουλή, είναι πιο πολλές από τις συν-
θέσεις. Ας δοκιµάσουµε, όµως, τον δύσκολο δρόµο, αυτόν της
σύνθεσης. Είναι πιο δύσκολο να κάνεις συµβιβασµούς που θα σε
πάνε µπροστά, από το να εµµένεις σε µία βολική ακινησία. 

Όµως όλα αυτά –επαναλαµβάνω- θέλουν κανονικές κοινοβου-
λευτικές διαδικασίες που θα αµβλύνουν τις διαφορές, θα δίνουν
χρόνο για ζύµωση και σύνθεση. Αντίθετα, οι κοινοβουλευτικοί
αιφνιδιασµοί οξύνουν τις διαφορές και αποµακρύνουν την όποια
συναίνεση. Υπάρχουν, πράγµατι, τροπολογίες που είναι επείγου-
σες και άλλες που δεν είναι. Όµως εκµεταλλεύονται τη fast track
διαδικασία νοµοθέτησης, για να µην ακουστούν οι όποιες αντιρ-
ρήσεις. Ίσως τελικά θα πρέπει να σκεφτούµε µήπως οι τροπο-
λογίες να γίνονται δεκτές µε αυξηµένη πλειοψηφία. Τροφή για
σκέψη για τον Κανονισµό της Βουλής. 

Για τη στάση µας επί της αρχής στο νοµοσχέδιο θα περιµέ-
νουµε και την αυριανή συζήτηση και τη ζύµωση που ελπίζουµε
να γίνει, ελπίζοντας να µην έχουµε κι αύριο βροχή άσχετων τρο-
πολογιών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μαυρωτά.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,
κ. Ζουράρις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Τα σέβη µου Πρόεδρε. 
Όπως θα έλεγε και ο υµνογράφος «Στίφη νοερών ουσιών,

απαύστως υµνούσί σε, ω τριµερές της καλύτερης τρόικας που
υφιστάµεθα τόσα χρόνια», διότι ευτυχώς έχουµε την παρέµβαση
σου, ως είσαι ο πρώτος Υπουργός επί της Παιδείας. 
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Η αλήθεια είναι ότι το σκέφτηκα µετά τη συζήτηση που είχαµε
στην επιτροπή: Τώρα που καταργήσαµε τα πνεύµατα, δεν είσαι
«πρωθυπουργός» είσαι «προτυπουργός» και δεν λέγεται «κάθο-
δος» λέγεται «κάτοδος». Γιατί; Διότι µε τη διευκρίνιση που κάνατε
για τους εννέα χιλιάδες εκατό που απορροφώνται πλήρως -µε
την λόγω ασάφειας παρεξήγηση για τους δύο χιλιάδες διακόσι-
ους της ΑΤΕΕ του ΠΕ61 και ΠΕ71- νοµίζω ρυθµίστηκε αυτό το
θέµα. 

Εκτός αυτού, βέβαια, θέλω να επανορθώσω κάτι, πάλι από την
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, διότι θυµάµαι το εξής: Εγώ
ως ηµίονος θηλυµανής από ρυτήρος ελαύνων -ξέχασα να σας
πω και ζητώ συγγνώµη γι’ αυτό και στους τρεις σας- ότι όταν άρ-
χισα να λέω για το θέµα του περιεχόµενου τι θα γίνει µε την εκ-
παίδευση, την εξωτερική, άρα και την εσωτερική, ξέχασα να σας
πω ότι εσείς παραλάβατε αυτά τα βιβλία. 

Αυτά τα βιβλία έγιναν–το λέω τώρα στην Ολοµέλεια- µε τη µε-
ταρρύθµιση του 2006. Φαίνεται ότι η παραγγελία είχε αρχίσει
από το 2002. Οι καταρτίσεις έγιναν το 2004. Άρα, και λόγω αχρη-
µατίας, συνεχίσατε.

Γι’ αυτό, όµως, θα πρέπει να δούµε το εξής σιγά, σιγά. Διότι
βλέπω τώρα στο άρθρο 4 και κυρίως στην παράγραφο 4 του
ίδιου άρθρου ότι πολύ σωστά το ωρολόγιο πρόγραµµα το κα-
ταρτίζετε εσείς, δηλαδή το Υπουργείο για απανταχού της γης,
του Ουαγκαντουγκού της Μπουρκίνα Φάσο του κ.λπ., που είναι
οι µαθητές µου και ενδεχοµένως ορισµένα πνευµατικά µου παι-
διά.

Το θέµα του περιεχοµένου παραµένει εις ακέραιο πάλι. Δη-
λαδή εάν αρχίσουν στις 6 Σεπτεµβρίου, τώρα ή αργότερα, τι θα
διδάσκονται αυτά τα παιδιά; Είδα από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ
που είπε πολύ σωστά ότι παραδείγµατος χάριν στη Γερµανία δεν
ξέρουµε ποιους έχουµε ως διδάσκοντες, άρα προφανώς δεν ξέ-
ρουµε και τι διδάσκουν. 

Το πρόβληµα είναι το εξής τώρα. Μιλάµε για τον ελληνικό πο-
λιτισµό και την ελληνογλωσία και την ελληνοτροπία. Είναι δυνα-
τόν να διδάσκονται τα παιδιά µας –ας πούµε- της 5ης Λεωφόρου
ή του Βαλπαράιχο της Χιλής –που έχω και ανθρώπους εκεί- στην
Ε’ δηµοτικού, τον Λεφάκη; Τρεις Σύριοι προχώρησαν του Σπίθα
και βρήκαν το αστερισµό του άυλου κ.λπ.. Αυτή η αρλουµπολο-
γία είναι βέβαιο ότι µπορεί ενδεχοµένως να είναι ανεκτή στην Ελ-
λάδα, διότι µε τον «παιδαγωγισµό» λέγεται ότι πρέπει τα παιδιά
να µαθαίνουν και ελληνικά από την καθηµερινή ζωή κ.λπ..

Ξέρεις, Υπουργέ, πώς έλεγε αυτό το πράγµα του Λεφάκη, ο
µέγας Αριστείδης Βουρλάκης στο Βραχάσι Κρήτης ή για την πε-
ρίφηµη Φρικαντέλα της Ε’ δηµοτικού, την µάγισσα που δεν αγα-
πούσε τα κάλαντα; Μα υπάρχει παιδί στον πλανήτη που δεν
αγαπά τα κάλαντα; Και είναι διδακτική ύλη για τα ελληνόπαιδα
εδώ και τα ελληνόπαιδα εκεί, να τους λες ότι υπάρχει µια Φρι-
καντέλα µάγισσα που δεν αγαπάει τα κάλαντα; 

Ξέρεις πώς έλεγε αυτήν την περίφηµη παιδαγωγική παρέµ-
βαση, η οποία σηµαίνει την αµεσότητα του παιδαγωγισµού; «Εχέ-
στηκε απου ’κλανε στου Καγιαµπή το αλώνι». Αυτό είναι και ο
Λεφάκης, αυτή είναι και η φοβερή κατάσταση µε τα «µακαρόνια
µε κιµά». 

Άρα πρέπει σιγά, σιγά µέσα από µια επιτροπή και µε την υφι-
σταµένη και µε το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής να αντι-
καθίστανται προσωρινά ορισµένες σελίδες απ’ αυτά τα εκτρώ-
µατα µε παρεµβάσεις, όπως κάναµε κάθε φορά πάντα στο σχο-
λειό. Και θα πούµε ότι θα επανέλθουν τα σαράντα δύο δηµοτικά
τραγούδια τα οποία υπήρχαν στην Ε’, στην ΣΤ’, στην Α’ και Β’γυ-
µνασίου και στη γλώσσα και στα βοηθητικά. Ένα παιδί εννέα χρο-
νών δεν µπορεί να µαθαίνει συνταγές µαγειρικής. Αυτά να τα
µάθει στα δεκαέξι ή στα δεκαεπτά του χρόνια.

Και εν πάση περιπτώσει πραγµατικά πιστεύουµε ότι στο Ουαγ-
καντουγκού οι δικοί µας θέλουν, µατη συνταγή του «µακαρόνια
µε κιµά»; Ξέρεις τι θέλουν; Θέλουν, µα «πώς πια θα ζούσαµε
χωρίς τους τάφους των προγόνων µας προπάντων, των πολεµι-
στών, ή των σοφών» -Γιάννης Ρίτσος 20 Μαρτίου 1968- όπου
ξανά είναι δέσµιος, δεσµώτης στη Λέρο. Αυτά γράφει, αυτά πρέ-
πει να διδάξουµε. Πώς πια θα ζούσαµε χωρίς τους τάφους των
προγόνων προπάντων των πολεµιστών ή των σοφών µας; Γιάν-
νης Ρίτσος. 

Λοιπόν, έλεος, η τρισήλιος Υπουργία σας. Βάλτε σιγά-σιγά την
αντικατάσταση, να επανέλθει. Μπορούµε να βάλουµε µικρά κεί-
µενα. Είναι δέκα-δεκαπέντε. Πάρτε τον Σαράντο Καργάκο, πάρτε
την Ελένη Οικονόµου και κάποιους ακόµη και θα σας δώσουν
τρία-τέσσερα µικρά κείµενα ελληνοτροπίας µε άριστα ελληνικά. 

Παραδείγµατος χάριν, είναι δυνατό να µην βάλετε εκείνες τις
δεκαπέντε σειρές στις ηµέρες του 1940, που ο Σεφέρης περι-
γράφει το πώς έµαθε την άτιµη εκείνη βύθιση του «ΈΛΛΗ» τον
Δεκαπενταύγουστο του 1940 από τους Ιταλούς; Είναι ένα υπο-
δειγµατικό κείµενο σε ελληνικά και τρυφερή πατριδογνωσία και
ελληνολατρεία. 

Είναι δυνατόν να µην διδάξουµε αυτό το περίφηµο κείµενο –
πέντε σειρές είναι- από τον Μενέξενο του Πλάτωνος, όπου λέει
ο Μενέξενος, δηλαδή, ο Πλάτων, πώς –γιατί είµαστε και Ευρω-
παίοι- εν πάση περιπτώσει τότε ήµασταν όχι µόνο οι πρώτοι Ευ-
ρωπαίοι, αλλά που σώσαµε την Ευρώπη και επί χιλιετίες υπήρ-
ξαµε οι µόνοι Ευρωπαίοι; 

Να, κείµενα τα οποία θα ζητήσει και στη Σαχαλίνη τη νήσο, η
ελληνική κοινότητα και στο Βαλπαράιχο και δεν θα ζητήσει αναµ-
φισβήτητα τις συνταγές µαγειρικές, τη Φρικαντέλα και την υβρι-
στική αυτή, θα έλεγα, που είναι και κατευθυνόµενη πολλές φορές
–τρέχα-γύρευε από ποιους- µείωση της ελληνοπρέπειας και ελ-
ληνοτροπίας. Αφού λέµε να διδαχθεί και ο ελληνικός πολιτισµός,
είναι προφανές ότι δεν µπορούν να διδαχθούν τον ελληνικό πο-
λιτισµό από αυτά τα εκτρωµατικά ελληνικά ορισµένων σελίδων
απ’ αυτά τα σχολικά βιβλία. Και εν πάση περιπτώσει να ξαναβά-
λετε τον κύκλο τον Ακριτικό και τον Πορφύρη, όλον τον κύκλο
του Πορφύρη, µήπως επανέλθουµε εις εαυτόν. Αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ζουράρι.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια της Ένωσης Κεντρώων κ.

Μεγαλοοικονόµου.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργοί, θα ήθελα κατ’ αρχάς ως τοµεάρχης των µορ-

φωτικών υποθέσεων της Ένωσης Κεντρώων να συµπληρώσω µια
παράλειψη –δεν ξέρω- στο σηµερινό νοµοσχέδιο που µιλάµε όλοι
και να συγχαρώ τους ολυµπιονίκες, που έφεραν τα µετάλλιά
τους, πάλεψαν για την αριστεία που θέλουµε να καταργήσουµε,
µας έκαναν, τη δύσκολη αυτή περίοδο που βιώνουµε, να αισθαν-
θούµε εθνική υπερηφάνεια γιατί ακούσαµε τον εθνικό ύµνο και
είδαµε την ελληνική σηµαία να υψώνεται στα πέρατα του κό-
σµου. Και πραγµατικά αισθανθήκαµε εθνική υπερηφάνεια. Εγώ,
τουλάχιστον, αυτό αισθάνθηκα.

Ας εξετάσουµε τώρα το νοµοσχέδιο. Δυστυχώς, βρισκόµαστε
για άλλη µια φορά θεατές στην ίδια παράσταση. Παραµονές της
σχολικής χρονιάς, κύριε Υπουργέ της Παιδείας, πριν χτυπήσει το
πρώτο κουδούνι των σχολείων, µας φέρατε άρον-άρον ένα
ακόµη νοµοσχέδιο για την παιδεία. Και το χειρότερο όλων είναι
ότι περίπου πριν ένα έτος έχει ξεκινήσει ο διάλογος για την παι-
δεία σε όλα τα θέµατα και ποτέ –το τονίζω, ποτέ- δεν είχαµε
θέσει σε συζήτηση το θέµα των ελληνικών σχολείων στην οµο-
γένεια. Και τώρα ασχολούµεθα σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Αντί, λοιπόν, να έχουµε έναν σοβαρό, γενικευµένο διάλογο και
να έχουµε τους εκπροσώπους των οµογενών να µπορούν να µας
εκφράσουν αναλυτικά τις απόψεις τους έρχεστε, κύριε Υπουργέ,
εν µέσω του καλοκαιριού, µε µια κατεπείγουσα διαδικασία και
µας φέρνετε ένα σηµερινό νοµοσχέδιο. Και ποια είναι η παρωδία;
Δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν καµµία αντίρρηση ή βελτίωση που ζη-
τήσαµε στην επιτροπή. 

Και σας ερωτώ: Είστε υπερήφανοι για το επίπεδο του κοινο-
βουλευτικού έργου που επιτελούµε; Τότε, γιατί είµαστε εδώ, εάν
δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τίποτα απ’ ό,τι προτείνουµε;

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι µια ακόµα ξεκάθαρη απόδειξη ότι
ο Υπουργός Παιδείας απλώς νοµοθετεί κατά βούληση. Και δεν
υπάρχει µεγαλύτερη επιβεβαίωση από το άρθρο 36 του νοµο-
σχεδίου. Στο άρθρο 36 προβλέπεται ο Υπουργός Παιδείας να
αποφασίζει απολύτως µόνος του για όλα τα ζητήµατα της εκπαί-
δευσης των προσφύγων. Δηλαδή, µας ζητάτε να σας δώσουµε
µια λευκή επιταγή για τα σχολεία των προσφύγων, που θα τη χει-
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ριστείτε µόνος σας, χωρίς καµµία απολύτως δέσµευση, χωρίς
κανέναν προσανατολισµό και κανέναν περιορισµό φυσικά.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να είµαι ξεκάθαρη. Η Ένωση Κεν-
τρώων και εγώ προσωπικά θεωρούµε απόλυτη προτεραιότητα
την καταγραφή, την ταυτοποίηση σε συχνή περιοδική βάση όλων
των παιδιών στους χώρους φιλοξενίας. Βεβαίως και θα πρέπει
να φροντίσουµε τα παιδιά να έχουν πρόσβαση στα σχολεία. Μην
ξεχνάµε ότι υπάρχει και η Διεθνής Σύµβαση για τα δικαιώµατα
του παιδιού και πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν ότι και πάρα πολλά
από τα παιδιά των προσφύγων είναι ασυνόδευτα και χρήζουν επι-
πλέον βοήθειας, φροντίδας και προστασίας. Όµως, αυτό δεν ση-
µαίνει ότι η ελληνική πολιτεία δεν θα πρέπει να δρα οργανωµένα
και κατόπιν συνεννοήσεως µε όλες τις πολιτικές δυνάµεις και
τους φορείς. 

Αντίθετα, κύριε Υπουργέ, εσείς επιλέγετε έναν άλλο τρόπο. Ο
µοναδικός τρόπος που επιλέγετε είναι η απόλυτη ελευθερία κι-
νήσεων και αποφάσεων. Μάλιστα, µας δίνετε και ένα έναυσµα µε
τη µυστικοπάθεια που κρατήσατε, αφού είχατε ζητήσει τον πε-
ρασµένο Μάρτιο σύσταση ειδικής επιστηµονικής επιτροπής µε
θέµα τα κέντρα φιλοξενίας των προσφύγων και τη δυνατότητα
ύπαρξης εκπαιδευτικών δοµών για αυτά τα παιδιά. Το πόρισµα
της επιτροπής δηµοσιεύθηκε σε site στις αρχές Ιουνίου, αλλά
εµείς οι Βουλευτές λάβαµε γνώση στις 3 Αυγούστου, στην τε-
λευταία συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων,
µια ηµέρα πριν η Βουλή κλείσει για τις θερινές διακοπές. Πολύ
ωραία ενηµέρωση! 

Και πού κατέληξε το συµπέρασµα της επιτροπής που εσείς
φτιάξατε; Κατέληξε ότι οι συνθήκες φιλοξενίας για τους πρόσφυ-
γες είναι ακατάλληλες. 

Σε κάθε περίπτωση, τον Ιούνιο του 2016, υπήρχαν στα κέντρα
φιλοξενίας περίπου δεκατρείς χιλιάδες ανήλικοι, έφηβοι και παι-
διά. Σας ερωτώ: Τώρα ξέρετε µε βεβαιότητα, κύριε Υπουργέ, εάν
είναι δεκατρείς χιλιάδες ή δεκαπέντε χιλιάδες ή είκοσι τρεις χι-
λιάδες ή πέντε χιλιάδες τα παιδιά που φιλοξενούνται στα κέντρα
φιλοξενίας των προσφύγων; Ξέρετε τον ακριβή αριθµό; Πώς θα
µπορέσει να υπάρξει σχεδιασµός για τη δηµιουργία σχολείων
από το Υπουργείο, αφού δεν γνωρίζετε καν τον αριθµό; Πώς θα
χειριστείτε όλα αυτά τα ευαίσθητα σηµεία, χωρίς να έχετε τη
συνδροµή του Κοινοβουλίου; Δεν µας ζητάτε καµµία συνδροµή.
Δεν ζητάτε τη συνδροµή µας, µας θεωρείτε περιττούς και προ-
χωράτε µόνος σας. 

Πάω τώρα στο άρθρο 28. Είναι ένα ακόµη µεγάλο ζήτηµα. Πε-
ριορίζεται υπερβολικά η δυνατότητα που έχει το ιδιωτικό σχολείο
να απολύει έναν ανεπαρκή εκπαιδευτικό. Εγώ, από την πλευρά
µου, είµαι απόλυτα κάθετη ως προς την τήρηση της εργατικής
νοµοθεσίας και την προστασία των εργαζοµένων έναντι της αυ-
θαιρεσίας του εργοδότη. Το λέω και το τονίζω ότι είµαι κάθετη.
Όµως, σε ένα τόσο ευαίσθητο σηµείο, που επηρεάζει την εύ-
ρυθµη συνεργασία µεταξύ εκπαιδευτικών και εργοδοτών, θα
πρέπει να υπάρχει σ’ αυτό το θέµα στο σχολείο µια σύµπνοια µε-
ταξύ εργαζοµένων και εργοδοτών. 

Εποµένως, πώς θα γίνει αυτό; Δεν θα πρέπει να προηγηθεί
ένας διάλογος συντονισµένος µε όλες τις πλευρές, ώστε να βρε-
θεί µια χρυσή τοµή; Δηλαδή, τόσο οι εκπαιδευτικοί, εάν δεν αι-
σθάνονται ότι επιτελούν το λειτούργηµά τους σε ένα φιλικό περι-
βάλλον όσο και οι ιδιοκτήτες, εάν δεν έχουν ευελιξία στις δύσκο-
λες µνηµονιακές αυτές στιγµές όταν ένας εκπαιδευτικός δεν
τους κάνει, δεν θα µπορούν να το διαχειριστούν και δεν θα µπο-
ρούν να βρουν κάποια άκρη.

Θα σας πω µάλιστα και µια υποκρισία που κρύβεται πίσω από
την απόφασή σας, κύριε Υπουργέ. Ως Υπουργός Παιδείας κάθε
χρόνο προσλαµβάνετε αναπληρωτές καθηγητές µε κριτήρια που
ορίζονται κάθε φορά από την αρχή και άλλα απ’ αυτά τα κριτήρια
συνεχίζουν να ισχύουν ή δεν συνεχίζουν να ισχύουν την επόµενη
χρονιά. 

Και ο καθένας δεν είναι σίγουρος αν την επόµενη χρονιά θα
διοριστεί ή όχι. Οπότε έχετε µια υποκρισία, την οποία δεν θέλετε
να εφαρµόσετε στην ιδιωτική εκπαίδευση. 

Το µέληµα του Υπουργείου Παιδείας είναι η κατάργηση αυτήν
τη σχολική χρονιά των αδιόριστων καθηγητών. Πρέπει να φέ-
ρουµε προς ψήφιση µια διάταξη, που δεν θα επιτρέπει στα ιδιω-

τικά σχολεία να επιλέγουν εκπαιδευτικούς και θα πρέπει να συ-
νεργάζονται µαζί τους και να έχουν το δικαίωµα της απολύσεως
αφ’ ότου είναι τεκµηριωµένος ο λόγος από τον εργοδότη, ποιος
είναι, γιατί τον απολύει και αφ’ ότου περάσει το υπηρεσιακό συµ-
βούλιο και επιβεβαιώσει εάν η απόλυσή του είναι νόµιµη ή όχι.

Όµως, ο απολυµένος καθηγητής εάν φέρει αντιρρήσεις, θα
συνεχίσει να απασχολείται µέχρι να αποφανθούν τα αρµόδια όρ-
γανα για την απόλυσή του; Πότε θα αποφανθεί το υπηρεσιακό
συµβούλιο και ο διευθυντής εκπαίδευσης; Δεν υπάρχει κανένας
χρονικός ορίζοντας. Δηλαδή, το ιδιωτικό σχολείο θα αναγκάζεται
να πληρώνει στο διδακτικό προσωπικό του έναν καθηγητή, τον
οποίο θεωρεί ακατάλληλο. Μάλιστα. Μπορεί να γίνει αυτό στην
πράξη;

Επίσης, έχουµε λάβει υπ’ όψιν τις επιθυµίες των γονιών που
επιλέγουν να φοιτήσει το παιδί τους σε ένα συγκεκριµένο ιδιω-
τικό σχολείο; Ρώτησε κανείς τους γονείς, οι οποίοι πληρώνουν,
πώς αισθάνονται, όταν διδάσκει το παιδί τους ένας εκπαιδευτι-
κός που έχει αποδειχθεί ότι είναι ανεπαρκής; Μάλιστα, οι γονείς,
που πληρώνουν για την ιδιωτική εκπαίδευση, δεν επιβαρύνουν
τον δηµόσιο προϋπολογισµό και δεν παίρνουν ούτε βιβλία από
το κράτος. Όλα τα πληρώνουν από την τσέπη τους. Τώρα, µπο-
ρεί να µην τρώνε, αλλά πληρώνουν την ιδιωτική εκπαίδευση.
Άραγε, θα έχουν και εκείνοι το δικαίωµα να απαιτήσουν από τον
ιδιοκτήτη της ιδιωτικής εκπαίδευσης να έχουν τον καλύτερο εκ-
παιδευτικό και θα έχουν και εκείνοι έναν λόγο.

Τώρα, ως προς το άρθρο 27 παράγραφος 1, περίπτωση β’, δεν
αντιλαµβάνοµαι γιατί παραγράφονται οι οφειλές, που δηµιούρ-
γησαν οι καθηγητές, οι λέκτορες εντός εικοσαετίας και κατά πα-
ρέκκλιση κάθε άλλης νοµοθετικής διάταξης. Θέλω να επαναλά-
βω ότι η συγκεκριµένη διάταξη µπορεί να οδηγήσει τελικώς σε
παραγραφή των σχετικών οφειλών από το δηµόσιο και να έχει
τα τελείως αντίθετα αποτελέσµατα απ’ αυτά που επιθυµείτε.

Μάλιστα, προ ολίγου µας δώσατε µια νοµοτεχνική βελτίωση,
µε την οποία µας λέτε ότι υποχρεούνται οι διοικήσεις ΕΛΚΕ να
στείλουν τα στοιχεία οφειλών εντός έξι µηνών. Μάλιστα. Αυτό
βοηθά στην επίσπευση των διαδικασιών και στο ότι θα υπάρχει
χρονική πίεση στις αρµόδιες υπηρεσίες. Είναι µια βελτίωση.
Όµως, νοµίζετε ότι είναι ικανό να λύσει αυτό το πρόβληµα; Αυτό
εδώ είναι µια βελτίωση. Τους λέτε κάντε κάτι πιο γρήγορα, δεν
λύνετε κανένα πρόβληµα. 

Για το τέλος άφησα, κύριε Υπουργέ, το µέγα θέµα των σχο-
λείων της ελληνικής οµογένειας. Βεβαίως, ένα θετικό βήµα γίνε-
ται για την πιστοποίηση της ελληνοµάθειας για τα παιδιά που
µένουν στον εξωτερικό. Ήταν ένα κενό, που έπρεπε να συµπλη-
ρωθεί. Η µετατροπή των σχολείων αυτών από ελληνόφωνα σε δί-
γλωσσα γίνεται, για να µην υπάρχει κοινωνικός αποκλεισµός των
παιδιών και να µπορούν να ενταχθούν οµαλά στις τοπικές κοινω-
νίες που ζουν.

Όµως, δεν θα πρέπει σε καµµία περίπτωση να φθάσουµε στο
άλλο άκρο, να διδάσκονται ελάχιστα την ελληνική γλώσσα. Πρέ-
πει όλοι να αντιληφθούµε πόσο δύσκολο και πόσο ουσιώδες είναι
να διατηρηθεί η ελληνική ταυτότητα αυτών των παιδιών µέσα στα
σχολεία. Φυσικά, για να γίνει κάτι τέτοιο, δεν αρκούν οι λίγες
ώρες διδασκαλίας Νέων Ελληνικών. Τα παιδιά αυτά ακούν πολ-
λές φορές τη γλώσσα τους µόνο στο σχολείο, ειδικά όταν από
τους δύο γονείς είναι µόνο ο ένας Έλληνας. 

Θα ήθελα να σας πω και κάτι άλλο, που πρέπει να το σκε-
φθούµε τώρα. Σύµφωνα µε τα στατιστικά στοιχεία περίπου δια-
κόσιοι πενήντα χιλιάδες νέοι Έλληνες και µάλιστα επιστήµονες
έφυγαν, για να ζήσουν στο εξωτερικό. Πιστεύετε ότι αυτοί θα ξα-
ναγυρίσουν ή θα µείνουν εκεί για πάντα και θα κάνουν οικογέ-
νειες, παιδιά;

Εποµένως, φτιάχνουµε µια νέα γενιά οµογενών, µια νέα γενιά
µε Ελληνόπουλα του εξωτερικού, που πρέπει να µάθουν την ελ-
ληνική γλώσσα. Και έτσι δεν πρέπει να χάσουν τους δεσµούς µε
την πατρίδα. Αφού διώχνουµε τα παιδιά µας, τουλάχιστον ας
κρατήσουν τους δεσµούς µε την πατρίδα. Έτσι, πρέπει να ανα-
βαθµιστούν τα σχολεία της οµογένειας. 

Λέτε το ελληνικό δηµόσιο να προσλάβει αλλοδαπούς καθηγη-
τές να διδάσκουν τα παιδιά σε άλλη γλώσσα πέραν των ελληνι-
κών. Η πρόσληψη αλλογενών, που προβλέπεται στα άρθρα 5 και
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15, µας βρίσκει τελείως αντίθετους. 
Δηλαδή, υπάρχει ένας µεγάλος αριθµός δασκάλων και καθη-

γητών, που επιθυµούν να διδάξουν στο εξωτερικό τα Ελληνό-
πουλα και εσείς προτιµάτε να διορίσετε ξένους. Δηλαδή, προ-
τιµάτε τα χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου να δίνονται σε ξένους
καθηγητές;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Σε ποιους ξένους, συγγνώµη;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αν πάρετε αλλογενείς και
διδάσκουν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Πού το διαβάσατε αυτό; 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έτσι λέει το άρθρο του
νοµοσχεδίου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Λέει αυτό; Ποιοι αλλογενείς; Δεν υπάρχει δυνατό-
τητα να πάρει το ελληνικό δηµόσιο αλλογενείς.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Στα άρθρα 5 και 15 προ-
βλέπεται πρόβλεψη αλλογενών. Κοιτάξτε τα άρθρα 5 και 15. 

Προτιµάτε, δηλαδή, τα χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου να
δίδονται σε ξένους καθηγητάς, οι οποίοι µάλιστα δεν θα διδά-
ξουν τα παιδιά µας στα ελληνικά. Ρωτάω, θα ξέρουν ελληνικά να
τα διδάξουν; 

Τώρα, ως προς το άρθρο 4, περίπτωση β 3, επιτρέπεται η δι-
δασκαλία σε Ελληνόπουλα του εξωτερικού µέσω διαδικτύου.
Αυτή η περίπτωση της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης είναι εύκολη
και οικονοµική για την ελληνική πολιτεία. Όµως, ίσως µπορούµε
να την επεκτείνουµε τώρα και στα δικά µας αποµακρυσµένα
χωριά. Όταν είναι δύο και τρία παιδιά, γιατί να στέλνουµε δασκά-
λους; Μπορούµε να τους κάνουµε µέσω διαδικτύου µάθηση. Δεν
χρειάζεται να πηγαίνει δάσκαλος. Είναι µια αµφίδροµη διαδικα-
σία. Νοµίζω ότι θα καταργήσουµε την επαφή δασκάλου-µαθητή.
Θα την κάνουµε µέσω ίντερνετ. 

Τα ελληνικά σχολεία πρέπει να ενισχυθούν και να µην τους πε-
ρικόψουµε αυτά που δικαιούνται. Γιατί τα ελληνικά σχολεία για
την οµογένεια είναι ένας κρίκος που δεν συνδέει µόνο τα παιδιά
µε τους δασκάλους. Συνδέει και τους γονείς, που µένουν πιστοί
στα ήθη και στα έθιµα της πατρίδος. Αυτό επεσήµανε και ο Πρό-
εδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ιδιωτικών Κέντρων Ξένων
Γλωσσών, ο κ. Μιχαηλίδης. 

Επειδή δεν προλαβαίνω, θα ήθελα να αναφερθώ, τέλος, στην
ειδική εκπαίδευση, που έχει σηκώσει θύελλα αντιδράσεων. Αρ-
χικώς, νοµίζω ότι η σκέψη του Υπουργείου ήταν θετική προς
αυτή την κατεύθυνση. Νοµίζω ότι υπήρχαν νοµικά λογικά πράγ-
µατα. Έπρεπε να αποκατασταθεί η αδικία που υφίσταται οι µόνι-
µοι εκπαιδευτικοί, που στελεχώνουν τόσα χρόνια τις δοµές της
ελληνικής αγωγής. 

Επίσης, είναι σηµαντικό ότι κατοχυρώνεται η ισότιµη αντιµε-
τώπιση των εκπαιδευτικών γενικής αγωγής µε εξειδίκευση στην
ειδική αγωγή σε σχέση µε τους εκπαιδευτές της ειδικής αγωγής.
Η µέχρι σήµερα προσέγγιση ήταν απόλυτη και προβληµατική. 

Ωστόσο, η σχετική τροποποίηση του άρθρου 21 του ν.3699/
2008, παράγραφος 4, περίπτωση γ, προβλέπει ότι σε περίπτωση
που υπάρχουν κενά, θα µπορούν να αποσπώνται µόνιµοι εκπαι-
δευτικοί χωρίς κανένα απολύτως προσόν. 

Αυτό είναι απολύτως απαράδεκτο, κύριε Υπουργέ, τόσο για τα
παιδιά που χρειάζονται ειδική φροντίδα από εξειδικευµένους εκ-
παιδευτικούς όσο και για τους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς,
που κατέχουν βασικό πτυχίο ή επιπρόσθετα προσόντα. 

Εποµένως, το σωστό θα ήταν να εξαντλούνται πρώτα οι πίνα-
κες των αναπληρωτών ειδικής αγωγής και εφόσον και τότε υπάρ-
χουν κενά, να παίρνουµε εκπαιδευτικούς χωρίς ειδικά προσόντα. 

Συνολικά, το άρθρο 27 και το άρθρο 28 πρέπει να αποσυρθούν
και να επανέλθουν προς συζήτηση. 

Ως προς το άρθρο 36, που είναι για τους πρόσφυγες, πρέπει
να γίνει επαναδιατύπωση και πλήρης περιγραφή του τρόπου λει-
τουργίας της εκπαίδευσης των προσφύγων. 

Συνολικά, το νοµοσχέδιο παρουσιάζει µεγάλα προβλήµατα ως
προς την εκπαίδευση των οµογενών και των προσφύγων. Έχει
γίνει λάθος προσέγγιση και έπρεπε να προηγηθεί διάλογος, για
να υπάρξει έντονος προβληµατισµός. 

Τελικά, δεν µας δόθηκε ο χρόνος και δεν µπορέσαµε να τα συ-
ζητήσουµε, όπως έπρεπε. Όµως, το κυριότερο είναι τα παιδιά
µας. Το επίπεδο της παιδείας που πρέπει να λάβουν έχει το µε-
γαλύτερο πρόβληµα και πρέπει να το εξετάσετε σοβαρά. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Μεγαλοοικονόµου, µε την οποία ολοκληρώθηκε ο κύκλος των
ειδικών αγορητών και των εισηγητών για το νοµοσχέδιο. 

Πριν ξεκινήσουµε τον κύκλο των οµιλητών, έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Πετρόπουλος, για να τοποθετηθεί για µια τροπολογία.
Στη συνέχεια, θα τοποθετηθεί επί του νοµοσχεδίου ο κ. Πελεγρί-
νης, ο Υφυπουργός Παιδείας. 

Έχουν ζητήσει κατόπιν των Υπουργών τον λόγο δύο Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι: ο κ. Παππάς από τη Χρυσή Αυγή και µετά
θα ακολουθήσει ο κ. Θεοχαρόπουλος. Μετά τον δεύτερο Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο, δηλαδή τον κ. Θεοχαρόπουλο, θα συ-
νεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 

Κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο για την τροπολογία. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πάντως το έθιµο

είναι ότι κλείνει ο πρώτος κύκλος των οµιλητών, προτού υπάρ-
ξουν παρεµβάσεις άλλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι έθιµο. Από
εκεί και πέρα, κύριε Βορίδη, δεν ακουστήκατε. Η πρότασή σας
είναι να συνεχίσουµε µε κύκλο οµιλών. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ο πρώτος κύκλος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, στον κ. Πετρό-

πουλο να µην δώσουµε τον λόγο; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ο κ. Πετρόπουλος είναι για µια τρο-

πολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε, θέ-

λει να τοποθετηθεί επί της τροπολογίας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν συζητάµε για την τροπολογία

τώρα. Ακούω ότι ο κύριος Υπουργός θέλει να τοποθετηθεί. Ακού-
ω ότι θέλουν να τοποθετηθούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Ε, δεν γίνεται αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, υ-
πάρχει ένα ζήτηµα για αύριο, αν κατάλαβα καλά, όπως µου µε-
ταφέρθηκε από τον κ. Πετρόπουλο. Ζήτησε να παρέµβει µετά
τους εισηγητές…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν έλεγα για τον κ. Πετρόπουλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µε αφήσετε να

µιλήσω; 
Ζήτησε µετά τους εισηγητές να τοποθετηθεί επί µιας συγκε-

κριµένης τροπολογίας, που ενδεχοµένως κρίνουµε –αν θέλετε
και προσωπικά- ότι θα βοηθήσει και το Σώµα στην κατεύθυνση
της τοποθέτησης επί της συγκεκριµένης τροπολογίας. Δεν θέ-
λετε να του δώσουµε τον λόγο; 

Από εκεί και πέρα, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυ-
σής Αυγής ζήτησε τον λόγο, διότι έχει κάποια άλλα κωλύµατα,
για να παρέµβει µετά τους Υπουργούς. Έχει κάθε δικαίωµα, ό-
πως κάθε άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Ε, πώς να το
κάνουµε τώρα; Δεν αρνηθήκαµε ποτέ. Και ανοχή χρόνου υπάρ-
χει. Και χρόνος υπάρχει. Και ο κατάλογος των οµιλητών δεν είναι
και µεγάλος. Άρα, νοµίζω ότι έχουµε τα χρονικά περιθώρια και
σήµερα να µιλήσουµε. Εσείς είστε στην πρώτη επτάδα ή εξάδα,
αν θέλετε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι σηµασία έχει αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει σηµασία, γιατί

συνήθως παρεµβαίνουν αυτοί, οι οποίοι είναι πρώτοι στον κατά-
λογο των οµιλητών. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν το λέω γι’ αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για να µην καθυστε-

ρούµε, κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Θα αναπτύξω τη σκέψη µου σε τρία λεπτά. Άλλωστε, δεν τέ-
θηκε ένσταση για εµένα. Έτσι, πολύ σύντοµα, θα αναπτύξω τις
διατάξεις που προτείνει το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασ-
φάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Πρόκειται για διατάξεις,
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οι οποίες επιλύουν πρακτικά προβλήµατα.
Η πρώτη από αυτές αναφέρεται στην παράταση της απασχό-

λησης εργαζόµενων στα επιµέρους ταµεία ασφάλισης που είχαν
ενταχθεί από παλιά µέσα στο σύστηµα της κοινωνικής ασφάλι-
σης. Είναι εργαζόµενοι που είχαν παραχωρηθεί από τράπεζες,
ΟΤΕ, ΔΕΗ. Είναι αυτοί που απασχολούνταν στο ΤΑΥΤΕΚΩ και θα
παραταθεί η απασχόλησή τους µέχρι το τέλος του Δεκεµβρίου
του 2017, προκειµένου στο διάστηµα αυτό να εκδοθούν οι διαδι-
κασίες της οµογενοποίησης των όρων κοινωνικής ασφάλισης
στον ενιαίο φορέα κοινωνικής ασφάλισης. 

Η επόµενη διάταξη αναφέρεται στο πλαφόν του υπολογισµού
των εφάπαξ που θα καταβάλλονται στις κατηγορίες εκείνες των
ασφαλισµένων, οι οποίοι καταβάλλουν εισφορές που διαφορο-
ποιούνται από τις λοιπές, τις προβλεπόµενες στον νόµο, που ξε-
περνούν δηλαδή το 4% ή είναι σε ύψος σταθερής εισφοράς, η
οποία, όµως, δικαίως θα πρέπει να οδηγήσει σε µεγαλύτερη κα-
ταβολή εφάπαξ.

Κι επειδή έχουµε, σύµφωνα µε τον νόµο, το 60% του µέσου
όρου των αποδοχών της τελευταίας πενταετίας, πολλαπλασια-
ζόµενο µε τα έτη ασφάλισης, είναι λογικό, οι άνθρωποι αυτοί, να
πρέπει να έχουν παραπάνω ποσοστό αναπλήρωσης και όχι 60%
µόνο. Έχουµε βάλει, όµως, το όριο να µην είναι και πάνω από το
100%. Δίνεται δηλαδή ένα επιπλέον ποσοστό επαύξησης της ει-
σφοράς του εφάπαξ µέχρι και 40% παραπάνω σε αυτές τις περι-
πτώσεις. Αυτό είναι κάτι, το οποίο είναι δίκαιο και πρέπει να το
κάνουµε. 

Κι επειδή τώρα προχωράµε στην έκδοση των εφάπαξ, πρέπει
να πω µε την ευκαιρία αυτή, ότι µέχρι χθες εκδώσαµε, από το
2013 που σταµάτησαν να καταβάλλονται εφάπαξ, τρεις χιλιάδες
πενήντα εφάπαξ στο Ταµείο Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων,
χίλια εκατό εφάπαξ στο ΤΑΥΤΕΚΩ και άλλα ακόµα στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

Με την επόµενη διάταξη που εισάγουµε ως τροπολογία, θα
δώσουµε τη δυνατότητα για τους ασφαλισµένους του Ταµείου
Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων –επειδή είναι κάπου είκοσι οχτώ
χιλιάδες τριακόσιοι ακόµη ασφαλισµένοι από παλιά που πρέπει
να πάρουν εφάπαξ- µε πολύ πιο σύντοµες διαδικασίες, να λά-
βουν πολύ πιο γρήγορα το εφάπαξ και να ολοκληρώσουµε την
καταβολή σε άλλους είκοσι οχτώ χιλιάδες τριακόσιους που υπο-
λείπονται µέχρι τουλάχιστον το τέλος του 2017.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω µε τις δύο επόµενες πολύ σύντοµα.
Μιλάµε για τη ρύθµιση της λογιστικής διαχείρισης των παρο-

χών στο ΕΤΑΠ-ΜΜΕ και επειδή τα πράγµατα πρέπει πιο γρήγορα
να τα αντιµετωπίσουµε από τον Ιανουάριο του 2017 που κανονικά
θα λύνονταν µε τις ενιαίες διατάξεις του ΕΦΚΑ, δυστυχώς εκεί
υπάρχουν διαχειριστικά προβλήµατα ταµειακά και πρέπει να δώ-
σουµε τη δυνατότητα, χωρίς να παρανοµούν οι υπάλληλοι του
ΕΤΑΠ-ΜΜΕ, να µπορούν να δώσουν παροχές σε έναν κλάδο ο
οποίος δεν έχει καθόλου διαθέσιµα για να καταβάλει τα ποσά
αυτά.

Τελειώνω µε την τελευταία ερµηνευτική διάταξη. Αναφέρεται
στην Εθνική Αναλογιστική Αρχή. Υπάρχει µια διχογνωµία σε υπη-
ρεσίες του Υπουργείου και πρέπει ερµηνευτικά, µε αυθεντικό
τρόπο, να λυθεί αυτή η διχογνωµία, ώστε να µην υπάρχει ζήτηµα
κάλυψης κάποιων δαπανών λειτουργικών στην Εθνική Αναλογι-
στική Αρχή για βασικά και ουσιαστικά θέµατα που χρειάζεται για
να λειτουργεί.

Αυτά ήθελα να πω. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Πελεγρίνης, Υφυπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για εννέα λεπτά. Δικαιούστε

τον µισό χρόνο από τον χρόνο που δικαιούται ο Υπουργός. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πάντως, κύριε Πρόεδρε, ο Κανονι-

σµός παραβιάζεται τώρα. Τον παραβιάζετε εσείς.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε
µου να αρχίσω µε µια ανακρίβεια, την οποία διέπραξε ο αγορη-
τής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Χαρακόπουλος, ότι δηλαδή το

Υπουργείο Παιδείας έχει αλλάξει το καθεστώς και ότι στις απο-
σπάσεις προηγούνται αυτοί οι οποίοι ζητούν επιµίσθιο έναντι
εκείνων που δεν ζητούν. Το καθεστώς εξακολουθεί να παραµένει
το ίδιο. Αυτοί οι οποίοι προηγούνται είναι εκείνοι οι οποίοι δεν
ζητούν επιµίσθιο. 

Γίνηκε µια εξαίρεση φέτος για να αντιµετωπιστεί το καθεστώς
διαπλοκής, διαφθοράς, αδικίας, προσβολής της ισότητας που
παρατηρείται στα σχολεία της Βαυαρίας. Από το 1999 η βαυα-
ρική κυβέρνηση επιδοτεί τα σχολεία εκεί τα δίγλωσσα µε ένα
ποσό για τις λειτουργικές ανάγκες τους. Υπάρχουν αυτήν τη
στιγµή περίπου πενήντα εννέα εκπαιδευτικοί στο Μόναχο και στη
Νυρεµβέργη, οι οποίοι το γνωρίζουν αυτό και η αίτηση που έκα-
ναν για να αποσπώνται είναι άνευ επιµισθίου. Έτσι προτιµώντο
έναντι των άλλων και πηγαίνοντας εκεί διαµοιράζονταν αυτό το
ποσό που χορηγούσε η βαυαρική κυβέρνηση µε αποτέλεσµα
ένας εκπαιδευτικός πέρα από τον µισθό τον βασικό που έπαιρνε
εδώ, να εισπράττει άλλες 6.000 ευρώ περίπου τον µήνα. Παρα-
τηρήθηκε εκπαιδευτικός, ο οποίος σε έντεκα συνολικά έτη εισέ-
πραξε 794.294 ευρώ. Εάν δε, υπολογίσετε τα δεκατέσσερα χρό-
νια από το 1999 σηµαίνει ότι εισέπραξε περίπου 1.175.000 ευρώ.
Αυτό το καθεστώς θέλουµε να χτυπήσουµε. Κατά τα άλλα προ-
τιµώνται, επαναλαµβάνω, οι άνευ επιµισθίου αιτούντες την από-
σπαση. 

Το προς ψήφιση νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
αποτελεί µέρος της πολιτικής του Υπουργείου Παιδείας και γε-
νικότερα της Κυβέρνησης που αφορά στην πάταξη της διαπλο-
κής και της διαφθοράς. 

Θα ήθελα να σηµειώσω, προς αποφυγή παρεξηγήσεων, ότι η
συµπεριφορά των εκπαιδευτικών στη Βαυαρία δεν είναι παρά-
νοµη ούτε θίγει το ελληνικό δηµόσιο. Δεν παραβιάζουν κανέναν
νόµο. Απλώς θέλω να δηλώσω ότι είναι κάτι άηθες, ότι προσβάλ-
λει την αρχή της ισότητας και της δικαιοσύνης. Και γι’ αυτό δεν
µπορεί να παρέµβει αλλιώς το Υπουργείο, παρά µόνο µε το µέ-
τρο το οποίο σας ανέφερα.

Με το νοµοσχέδιο που έρχεται προς συζήτηση επιχειρείται ο
εξορθολογισµός της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτε-
ρικό, στην οποία επικρατεί, πέρα από το παράδειγµα που σας
έφερα, η αδιαφάνεια, η αυθαιρεσία, η αταξία, η ανισότητα, η αδι-
κία.

Είναι γνωστό ότι ένας εκπαιδευτικός που αποσπάται µπορεί να
υπηρετήσει στο εξωτερικό επί πέντε χρόνια. Αυτήν τη στιγµή
υπάρχουν εκπαιδευτικοί, οι οποίοι υπηρετούν εδώ και οχτώ και
δέκα και δεκαπέντε και είκοσι χρόνια, µε διάφορα τεχνάσµατα.
Και αυτά τα τεχνάσµατα είναι που θέλουµε να αντιµετωπίσουµε
µε το νοµοσχέδιο αυτό µεταξύ άλλων.

Ο στόχος του Υπουργείου είναι να δηµιουργηθεί ένας ενιαίος
χώρος εκπαίδευσης, ένας χώρος όπου οι εκπαιδευτικοί και οι µα-
θητές, είτε στην αλλοδαπή είτε στην ηµεδαπή, θα έχουν το ίδιο
µερίδιο συµµετοχής στην εκπαιδευτική διαδικασία. Επειδή ακρι-
βώς οι συνθήκες της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτε-
ρικό υπολείπονται των συνθηκών της εκπαίδευσης στην ηµε-
δαπή, λαµβάνεται µέριµνα, προκειµένου να υπερβαθεί αυτό το
έλλειµµα και να διασφαλιστεί η ισότητα µεταξύ των συντελεστών
της εκπαιδευτικής διαδικασίας και εισηγούµαστε τις διατάξεις
αυτές, που περιλαµβάνονται στο κεφάλαιο για την ελληνόγλωσ-
ση εκπαίδευση.

Πρέπει να πω, επίσης, ότι ο χρόνος σύνταξης και διαβούλευ-
σης του νοµοσχεδίου ήταν µακρύς. Συνεστήθησαν δύο επιτρο-
πές από τον περασµένο Οκτώβριο, η µια υπό τον καθηγητή Γιώρ-
γο Παπακωνσταντίνου για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό και η άλλη υπό τον Αντιπρόεδρο του ΙΕΠ, τον κ. Παύλο
Χαραµή, για τη διαπολιτισµική εκπαίδευση.

Στη συνέχεια, το νοµοσχέδιο αυτό ετέθηκε σε διαβούλευση.
Ήδη από τον περασµένο Απρίλιο δόθηκε στους εκπροσώπους
των κοµµάτων και των φορέων της ελληνόγλωσσης εκπαίδευ-
σης. Διαµορφώθηκε µια πλατφόρµα στο διαδίκτυο, όπου ο κα-
θένας µπορούσε να διατυπώσει τα σχόλιά του, προκειµένου οι
επισηµάνσεις και οι παρατηρήσεις, εφόσον εκρίνοντο εποικοδο-
µητικές, να ενσωµατωθούν στο νοµοσχέδιο. Αναρτήθηκε κατόπιν
στο διαδίκτυο για τη δηµόσια διαβούλευση και συζητήθηκε στις
προβλεπόµενες από τον νόµο συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορ-
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φωτικών Υποθέσεων.
Δύο είναι οι βασικές αρχές του νοµοσχεδίου αυτού κατά τη

σύνταξή του: Η πρώτη είναι να µην θιγούν, να µην καταργηθούν
θετικά κεκτηµένα του παρελθόντος, διατάξεις, δηλαδή, οι οποίες
κρίθηκαν θετικές µε παρελθόντα νοµοθετήµατα. Για παράδειγµα,
αναφέρω ότι ο θεσµός του δίγλωσσου σχολείου, που είχε θεσπι-
στεί µε τον νόµο του 2012, που είχε εισηγηθεί το ΠΑΣΟΚ, διατη-
ρείται. Η δεύτερη αρχή είναι οι όποιες µεταρρυθµιστικές αλλα-
γές να µην γίνουν µε βίαιο, άµεσο και αιφνιδιαστικό τρόπο, αλλά
να δοθεί ο κατάλληλος χρόνος για την ωρίµανσή τους. Γιατί είναι
ενδεχόµενο ένα µέτρο µεταρρυθµιστικό να είναι σωστό, αλλά ο
τρόπος εφαρµογής του να οδηγεί στην καταστροφή του.

Αναφέρω ενδεικτικώς ότι ο θεσµός των δίγλωσσων σχολείων,
που εισηγήθηκε το ΠΑΣΟΚ µε τον νόµο του 2012, απέτυχε, γιατί
ακριβώς επιχειρήθηκε να εφαρµοστεί άµεσα. Έτσι, η τότε Υ-
πουργός Αναπληρωτής πηγαίνοντας στη Γερµανία δήλωσε ότι
από την εποµένη χρονιά καταργείται το λύκειο. Αυτό δηµιούρ-
γησε µια µεγάλη αναταραχή στην οµογένεια και είχε δυσµενέ-
στατα αποτελέσµατα. 

Αναφέρω ενδεικτικώς ότι κατά την επίσκεψή µου ο γενικός
πρόξενος του Ντίσελντορφ µού ανέφερε ότι από τα εφτά χιλιά-
δες ελληνόπουλα που είχε επισηµάνει, µόνο τα τρεις-τρεισήµισι
χιλιάδες ελληνόπουλα ήξερε που βρίσκονταν. Διότι σαφώς οι γο-
νείς, ξέροντας ότι δεν υπάρχει προοπτική µε την κατάργηση του
λυκείου, φρόντισαν να στείλουν τα παιδιά τους αλλού.

Εµείς, αυτό που εισηγούµεθα µε τον θεσµό του δίγλωσσου
σχολείου είναι, πρώτον, να υπάρχουν διακρατικές συµφωνίες, να
υπάρχει συναίνεση τόσο της ελληνικής οµογένειας εκεί, όσο και
της γερµανικής πλευράς και η εφαρµογή του σε κάθε περίπτωση
θα ισχύει από το µεθεπόµενο σχολικό έτος.

Άλλες βασικές διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτού είναι η πιστο-
ποίηση της ελληνικής γλώσσας των τµηµάτων της ελληνικής
γλώσσας, βάσει αντικειµενικών κριτηρίων. 

Μια τρίτη βασική διάταξη είναι η επέκταση της υπηρεσίας του
«myschool» και στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση του εξωτερικού,
έτσι ώστε να ξέρουµε τις ανάγκες και τα χαρακτηριστικά της
κάθε σχολικής µονάδας είτε πρόκειται για νηπιαγωγείο είτε για
δηµοτικό είτε για γυµνάσιο είτε για λύκειο.

Θα ήθελα να πω δυο λόγια ακόµα -και να τελειώσω- για τη δια-
πολιτισµική εκπαίδευση. Είναι γεγονός ότι η ελληνική κοινωνία
λόγω της αυξηµένης εισροής στη χώρα µας µεταναστών και προ-
σφύγων έχει αλλάξει πλέον χαρακτήρα, έχει γίνει πολύ πιο πο-
λύχρωµη. Είναι αµφίβολο αν στα µεγάλα αστικά κέντρα υπάρχει
σχολείο, που να µην έχει παιδιά άλλων χωρών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Δώστε µου δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω. 
Αυτό σηµαίνει ότι η εκπαίδευση, η οποία πρέπει να εφαρµόζε-

ται στα σχολεία, θα πρέπει να είναι διαπολιτισµική, γιατί µόνο µε
αυτόν τον τρόπο θα µπορέσει να επιτευχθεί η ενσωµάτωση και
να αποφευχθούν αποκλεισµοί ή βίαιες προσπάθειες αφοµοίωσης
παιδιών άλλων χωρών. 

Τα διαπολιτισµικά σχολεία, τα οποία εισήχθησαν στη δεκαετία
του 1980, επετέλεσαν έναν πολύ σηµαντικό ρόλο, αλλά αυτή τη
στιγµή έχουν ξεπεραστεί από τις συνθήκες. Βάσει του νοµοσχε-
δίου αυτού, γίνεται η αναβάθµισή τους σε πειραµατικά πολιτι-
σµικά σχολεία, µε την έννοια ότι εκεί θα εφαρµόζονται οι κατάλ-
ληλες µέθοδοι, προκειµένου να διαχυθούν στην υπόλοιπη εκπαί-
δευση. 

Ολοκληρώνοντας, θέλω να πω ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέ-
διο λελογισµένο, ένα νοµοσχέδιο το οποίο στοχεύει να πάει την
ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό και τη διαπολιτισµική
εκπαίδευση µερικά βήµατα µπροστά, χωρίς να δηµιουργεί εντά-
σεις, χωρίς να δηµιουργεί ανατροπές, που θα υπονόµευαν τον
ίδιο τον νόµο. 

Θεωρώ ότι εάν οι Βουλευτές των κοµµάτων αρθούν πέρα από
τις κοµµατικές αντιπαραθέσεις και αν πράγµατι, βέβαια, στο-
χεύουν στην εξυπηρέτηση των µαθητών, θα πρέπει να υποστη-
ρίξουν αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρακόπου-
λε, τι θέλετε;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο
επί προσωπικού, διότι δηµιουργούνται ψευδείς εντυπώσεις µε
όσα είπε ο Υπουργός, αναφορικά µε τη θέση που διατύπωσα νω-
ρίτερα για το επιµίσθιο. Θα ήθελα να τοποθετηθώ σε µισό λεπτό,
διευκρινίζοντας αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρακόπου-
λε, σας παρακαλώ πολύ, σας κάνω θερµή παράκληση να τελει-
ώσετε σε µισό λεπτό.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που τονίσαµε κατ’ επανάληψη και στην
επιτροπή -και λυπούµαι γιατί επανέρχεται ο Υπουργός στην Ολο-
µέλεια- είναι το εξής: Στην περίοδο των παχέων αγελάδων η
χώρα είχε την πολυτέλεια να στέλνει εκπαιδευτικούς αποσπα-
σµένους στο εξωτερικό µε επιµίσθιο. Στην περίοδο της κρίσης
αυτή η πολυτέλεια δεν υπάρχει. Ο Υπουργός επικαλείται ότι στο
κρατίδιο της Βαυαρίας υπάρχει ένα κρυφό επιµίσθιο, που δίνεται
στους Έλληνες ή τους οµογενείς εκπαιδευτικούς που αποσπών-
ται εκεί. Είπα, λοιπόν, στην επιτροπή ότι δεν µπορούµε να υιοθε-
τούµε τη λογική «πονάει χέρι, κόβει χέρι». 

Εάν στη Βαυαρία συµβαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ, τότε εξαιρέ-
στε τις αποσπάσεις στη Βαυαρία από τον γενικό κανόνα. Δεν
µπορεί να βάζετε έναν γενικό κανόνα, στον οποίο θέτετε «φωτο-
γραφικά» εµπόδια στις αποσπάσεις εκπαιδευτικών συζύγων Ελ-
λήνων του εξωτερικού ή αλλοδαπών ή οµογενών. Δεν έχουµε
αυτή την πολυτέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρακόπου-
λε, ευχαριστούµε για την παρέµβασή σας.  

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θα
ξεκινήσουµε τώρα µια διαδικασία; Θα απαντήσετε εσείς, θα ζη-
τήσει ο κ. Χαρακόπουλος τον λόγο και πάει λέγοντας. Σας παρα-
καλώ!

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου τον λόγο για
µισό λεπτό. Σας εγγυώµαι ότι θα µιλήσω µόνο µισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για µισό λεπτό. 

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Το «πονάει χέρι, κόβει χέρι» εσείς το λέτε,
διότι αυτό που λέτε είναι να µη στέλνονται εκπαιδευτικοί στη
Βαυαρία, επειδή ορισµένοι εκµεταλλεύονται καταστάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, καλώς,
κύριε Υπουργέ.  

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, δεν είπα αυτό, κύριε Πρό-
εδρε! ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είδατε τώρα; 

Εντάξει, κύριε Υπουργέ. 
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Αυτό που λέµε εµείς είναι να συνεχίσουν
να πηγαίνουν εκπαιδευτικοί εκεί, θεραπεύοντας τη διαπλοκή, την
οποία εσείς υποστηρίζετε αυτή τη στιγµή.  

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας λέω ότι µπορείτε να µην
αποσπάτε στο κρατίδιο της Βαυαρίας, κύριε Υπουργέ, Έλληνες
του εξωτερικού που είναι ήδη αποσπασµένοι εκεί, να στέλνετε
από εδώ µε επιµίσθιο, αν θέλετε, κατ’ εξαίρεση στο κρατίδιο της
Βαυαρίας. 

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Σας απάντησα.  

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Φαίνεται, όµως, ότι και εσείς εν-
δίδετε στον πειρασµό των ρουσφετολογικών αποσπάσεων στο
εξωτερικό, που τόσο πολύ κατακρίνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρακόπου-
λε, δεν σας έδωσα τον λόγο. 

Κύριε Υπουργέ, εσείς τελειώσατε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής

Αυγής κ. Παππάς. 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα σας πω εξαρχής ότι
θα µιλήσω µόνο σήµερα. Δεν θα χρησιµοποιήσω άλλη στιγµή
χρόνο δευτερολογίας ή τριτολογίας. 

Θέλω να πω ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας, που συζητείται σήµερα και αύριο, ολοκληρώνεται ο κύ-
κλος της καταστροφικής Μεταπολίτευσης, σε ό,τι αφορά του-
λάχιστον την εκπαίδευση και την παιδεία. 

Οι λεγόµενες µεταρρυθµίσεις, οι πειραµατισµοί δηλαδή και το
έγκληµα κατά της ελληνικής παιδείας ξεκίνησε πολύ νωρίς, από
την εποχή της Μεταπολίτευσης και ειδικά από το σχολικό έτος
1974-1975, όταν κυβερνούσε την Ελλάδα η κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, του Κωνσταντίνου Καραµανλή, του πρώτου. Ήταν
τότε που ο ψευδοεθνάρχης άνοιξε τις πύλες της εκπαίδευσης
διάπλατα σε κάθε είδους Αριστερό. 

Ποιος θα ξεχάσει τον αλήστου µνήµης Υπουργό Παιδείας και
µετέπειτα Πρωθυπουργό Γεώργιο Ράλλη, γιο του Πρωθυπουρ-
γού της κατοχικής κυβέρνησης Ιωάννη Ράλλη και µεγαλοστέλε-
χος της ψευδοδεξιάς, της Νέας Δηµοκρατίας; 

Ο κατηφορικός δρόµος της παιδείας συνεχίστηκε όλα τα χρό-
νια της Μεταπολιτεύσεως. Να θυµηθούµε τον «Τζέφρυ» Παπαν-
δρέου, τον χασισοκαλλιεργητή της γλάστρας, τον µακαρίτη
πλέον Γεράσιµο Αρσένη, έναν εκ των πρωταγωνιστών της εθνι-
κής προδοσίας των Ιµίων του Ιανουαρίου του 1996. 

Να θυµίσω επίσης την υπουργία της κ. Γιαννάκου από τη Νέα
Δηµοκρατία, αυτής που ενέκρινε το εθνοµηδενιστικό βιβλίο της
Ιστορίας της κ. Ρεπούση, γιατί επί Νέας Δηµοκρατίας κυκλοφό-
ρησε αυτό το βιβλίο που µιλούσε για τον «συνωστισµό» στη
Σµύρνη. Κυβερνήσατε µαζί µε την κ. Ρεπούση της ΔΗΜΑΡ. Κο-
ροϊδεύετε τον λαό, παριστάνοντας τους πατριώτες, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Να φτάσουµε και στις ηµέρες µας, στις ηµέρες της υπουργίας
του σηµερινού Υπουργού, όχι Εθνικής Παιδείας φυσικά, γιατί το
«εθνικής» φρόντισαν να το διαγράψουν, καθώς οτιδήποτε εθνικό,
οτιδήποτε ελληνικό δεν συνάδει µε τις µαρξιστικές και διεθνιστι-
κές νεοταξίτικες αντιλήψεις τους. Σας δηµιουργεί πρόβληµα,
απέχθεια και πανικό καθετί εθνικό και ελληνικό. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο περίτρανα αποδεικνύει ότι οι ψευδε-
πίγραφοι υπερασπιστές του Συντάγµατος είναι καθ’ όλα αντισυν-
ταγµατικοί. Το θεωρούν κυριολεκτικά ένα κουρελόχαρτο. Δεν το
εφαρµόζουν και αυτοί, όπως και οι προηγούµενοι κυβερνώντες,
σε όλα τα ζητήµατα της κοινωνικής ζωής, αλλά και στο θέµα της
παιδείας. 

Στο άρθρο 16 του κανόνα που έχουµε, για να είµαστε ένα κρά-
τος δικαίου και όχι ζούγκλα, στην παράγραφο 2 ορίζεται ότι «η
παιδεία αποτελεί βασική αποστολή του κράτους και έχει σκοπό
την ηθική, πνευµατική, επαγγελµατική και φυσική αγωγή των Ελ-
λήνων, την ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης
και τη διάπλασή τους σε ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες». 

Ο ελληνικός λαός, που µας παρακολουθεί αυτή τη στιγµή,
γνωρίζει πως τίποτε από όλα αυτά δεν γίνεται σε όλες τις βαθµί-
δες της παιδείας, στο δηµοτικό, στο γυµνάσιο, στα λύκεια, αλλά
και στα διαλυµένα από την αριστερή προπαγάνδα και εκφυλι-
σµένα πλέον ελληνικά πανεπιστήµια. 

Η ζηµιά όπως είπα, η καταστροφή δηλαδή της παιδείας ξεκί-
νησε από πολύ νωρίς, από τα χρόνια της Μεταπολίτευσης. Έχει
τεράστιες ευθύνες η Νέα Δηµοκρατία, που υποκριτικά τώρα
κλαίει πάνω στα ερείπια, που αυτή δηµιούργησε. 

Εξάλλου σε ό,τι αφορά τον φιλοευρωπαϊσµό, τον εκσυγχρονι-
σµό, το χάδι και την υποταγή στους «έχοντες και κατέχοντες»,
δηλαδή στη ντόπια ελληνική πλουτοκρατία, στους σύγχρονους
κοτζαµπάσηδες, και οι δυο σας, Αριστερά και Δεξιά, συναγωνί-
ζεστε για το ποιος θα πάρει την πρώτη θέση και τελικά, ποιος θα
πάρει το χρίσµα της εξουσίας. 

Κοινή σας συνιστώσα το µνηµόνιο και η υποταγή στην ξενο-
κρατία. Ο λόγος και τα επιχειρήµατά σας είναι κοινός, τόσο για
την ενοποίηση χιλιάδων εισβολέων στην πατρίδα µας, που τους
καλοδέχτηκε η Δεξιά από την εποχή Σαµαρά ως Υπουργού Εξω-
τερικών και που θεωρήθηκε τιµή από το τότε στέλεχος της Νέας
Δηµοκρατίας και τώρα Πρόεδρο της Δηµοκρατίας η επιλογή της
πατρίδας µας ως χώρας προορισµού των παρανόµων, µέχρι και
το δίδυµο Σαµαρά-Δένδια που δηµιούργησε τα πρώτα hot spot,

για τα οποία ο νυν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας υπερηφανευόταν πως έχουν φως, νερό, τηλέφωνο,
ψύξη, θέρµανση. Να θυµηθούµε τις επισκέψεις Δένδια στην Αµυ-
γδαλέζα, που τώρα έχει το θράσος και την ατιµία να κοροϊδεύει
τον ελληνικό λαό και να πουλάει εκ του ασφαλούς φθηνή αντι-
πολίτευση; 

Και για να συνεχίσω, θυµίζω την κοινή σας οικονοµική πολιτική
µε τα µνηµόνια και τους εφαρµοστικούς νόµους, που από κοινού
ψηφίζετε ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, Αριστερά και Δεξιά, και
τη φοβική πολιτική σας στα εθνικά θέµατα. Αποτελείτε και οι δύο
κοινούς προσκυνητές του νεο-οθωµανισµού και του σουλτάνου
Ερντογάν. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ αποτελούν τις ιερές αγελά-
δες των κοµµάτων σας και είναι ο λόγος της ύπαρξής σας. Κοι-
νές οι συνιστώσες, λοιπόν, όλων εσάς των πολιτικών µας
αντιπάλων, που συγχρόνως όµως αποτελείτε και αντιπάλους του
ελληνικού λαού. Και όχι µόνον αυτό. Αποτελείτε και αυθάδεις
διαστρεβλωτές της ελληνικής Ιστορίας. Επικαλείστε και οι δύο
το απόσπασµα του «Πανηγυρικού» του Ισοκράτη, τον οποίο δια-
στρεβλώνετε συνειδητά. Γιατί δεν θέλω να πιστεύω ότι όλοι εσείς
είστε τόσο αµόρφωτοι, ιδιώτες, και δεν µπαίνετε στον κόπο, να
κάνετε έστω και µια απλή αναζήτηση του κειµένου στο διαδίκτυο.

Στον «Πανηγυρικό» του ο Ισοκράτης καλούσε τους Έλληνες
σε ενότητα, για να πολεµήσουν τους βαρβάρους. Το δε απόσπα-
σµα, που τεχνηέντως και καταχρηστικά χρησιµοποιούν οι δια-
στρεβλωτές, αναφέρει πώς φθάσαµε κυριολεκτικά στο σηµείο
να θεωρούνται Έλληνες οι µετέχοντες της αττικής παιδείας. 

Είναι δε τόσο «διεθνιστής» ο Ισοκράτης, ώστε αν κάποιος προ-
χωρήσει παρακάτω στο κείµενό του, θα δει –να δείτε εσείς, οι
αδαείς, σε εισαγωγικά ή εκτός εισαγωγικών- που λέει ο Ισοκρά-
της: «τους βαρβάρους ειλωτεύειν». Δίνει αυτή την κατεύθυνση ο
Ισοκράτης. Τους βαρβάρους ειλωτεύειν! 

Τα τελευταία χρόνια της Μεταπολίτευσης, ως το 2012 που η
Χρυσή Αυγή δεν εκπροσωπείτο στο Ελληνικό Κοινοβούλιο, άφο-
βα αριστεροί και δεξιοί απατεώνες γέµιζαν τσέπες και κοιλιές
από τα κλεµµένα του ελληνικού λαού, ρίχνοντας συγχρόνως και
ένα κοκκαλάκι µάσας στα κοµµατόσκυλά τους, αλλά και στους
µη κυβερνητικούς της Αριστεράς. 

Εσείς καταληστεύσατε τα ταµεία. Βυθίσατε ένα µεγάλο κοµ-
µάτι του λαού µας σε αδιανόητη και απάνθρωπη φτώχεια και ανέ-
χεια. Το κίνηµά µας προαναγγέλλει ότι οι κλέφτες θα πάνε φυλα-
κή και τα κλεµµένα θα αποδοθούν στον ελληνικό λαό. 

Το λαϊκό εθνικιστικό κίνηµα –εµείς- ένα κίνηµα πραγµατικά
αποτελούµενο από λαϊκούς αγωνιστές και όχι βολεψάκηδες, δεν
γύρεψε ούτε θα γυρέψει ποτέ µερίδιο από την πίτα της µίζας και
της διαφθοράς.

Γιατί άραγε κανείς από εµάς τους χρυσαυγίτες δεν διαθέτει
οικοσκευή «SIEMENS» και βίλες σε νησιά, όπως διαθέτουν οι πιο
µπαγαπόντηδες και ρεµουλαδόροι από εσάς; 

Η σηµερινή ελληνική νεολαία, όπως και να το κάνουµε, ήταν,
είναι και θα είναι το µέλλον του έθνους. Η νεολαία έχει κεντρική
θέση στην ιδεολογία µας. Βρίσκεται στον πυρήνα της ιδεολογίας
µας. Αυτή τη νεολαία φροντίσατε εσείς, αριστεροί και δεξιοί, οι
πολιτικές σας δυνάµεις, αλλά και το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία,
ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, να την εκδιώξετε από την ελληνική γη. Τετρα-
κόσιες πενήντα χιλιάδες νέοι Έλληνες, ικανοί πτυχιούχοι, µε προ-
σόντα, γερά µυαλά, αναζητούν την τύχη τους στις ευρωπαϊκές
χώρες για εργασία, εφόσον η ανεργία στη νεολαία υπερβαίνει
το 50%. Και στη θέση τους φέρνετε αλλοεθνείς, προσφυγάκια,
αλλοθρήσκους, µουσουλµάνους κάθε αίρεσης, ισλαµιστές, φο-
ρείς ασθενειών, αλλά και φορείς ενός πολιτισµού όπου βιάζουν,
όπου παντρεύονται ανήλικα παιδάκια και ανήλικα κορίτσια, καίνε
και αποκεφαλίζουν ανθρώπους, κρατούν οµήρους, συνεχίζουν
τη δουλεία και αντιµετωπίζουν τη γυναίκα ως αντικείµενο. 

Αυτούς θέλετε να κάνετε Έλληνες και να µετέχουν της ελλη-
νικής παιδείας; Οι περισσότεροι εξ υµών, αριστεροί και δεξιοί,
στα νιάτα σας ήσασταν µέλη του «Ρήγα Φεραίου» ή άλλων
γκρουµπούσκουλων της Αριστεράς και ξέρετε απέξω τσιτάτα
του Λένιν, αλλά δεν ξέρετε και δεν έχετε ιδέα περί Ισοκράτους.
Εξαιρώ εσάς, καθηγητά.

Ρωτώ και πάλι λοιπόν. Αυτούς θα κάνετε Έλληνες, κυρίες και
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κύριοι; Έλληνας γεννιέσαι, δεν γίνεσαι. Ναι, αυτούς θέλετε να
κάνετε, αυτούς τους λαθροµετανάστες εισβολείς µουσουλµά-
νους, που τους παρέχετε δωρεάν διαµέρισµα µε χρηµατοδότηση
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε πρόσβαση σε υπηρεσίες. Τους
παρέχετε διαµέρισµα µε εµβαδόν τουλάχιστον 60 τετραγωνικά
µέτρα, επιπλωµένο, µε φυσικό και επαρκή αερισµό, όπως λέτε,
µε φυσικό φωτισµό, απαλλαγµένο από υγρασία, επαρκή θέρ-
µανση, ψύξη, ζεστό νερό, πόσιµο νερό, αποχέτευση.

Ξεχάσατε τους Έλληνες άστεγους που έχουν κατακλύσει το
κέντρο των µεγάλων πόλεων και των Αθηνών; Γιατί; Αυτοί δεν
έχουν ψυχή; Δική τους είναι η ελληνική πατρίδα. Δεν είναι των
εισβολέων λαθροµεταναστών.

Για τους Έλληνες τι κάνετε; Πέρα από τη φοροκαταιγίδα που
έρχεται και τον ΕΝΦΙΑ, ο Έλληνας καλείται να πληρώσει φόρους,
κρατήσεις, έκτακτες εισφορές, ΦΠΑ ο οποίος πηγαίνει κατευ-
θείαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να πληρώνει ο ίδιος ο Έλληνας,
να πληρώνει ο πατέρας του, να πληρώνει ο γιός του, να πληρώνει
ο εγγονός του. Ένας στους δύο φορολογουµένους αδυνατεί να
ανταποκριθεί στις φορολογικές του υποχρεώσεις. Ένας στους
τέσσερις Έλληνες από είκοσι έως είκοσι τεσσάρων ετών, το
26,1% δηλαδή, δεν έχει δουλειά. Τα κόκκινα δάνεια από 7,7% το
2009 ανήλθαν στο 44,2% το 2015. Έλληνες, λοιπόν, σε κατά-
σταση φτώχειας. Το 2009 ήταν στο 23%. Το 2015 είναι στο
39,9%, στο 40%.

Κατασχέσεις τραπεζικών λογαριασµών. Κάθε µέρα από τη Γε-
νική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων φεύγουν χίλιες διακόσιες
ηλεκτρονικές εντολές κατάσχεσης. Δεκάδες ακίνητα βγαίνουν
στο σφυρί. Απειλούνται ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες
πολίτες της χώρας από την εφορία, µε κατασχέσεις περιουσια-
κών στοιχείων για οφειλές µικρότερες ή ανώτερες των 500 ευρώ.

Τώρα που ανοίγουν τα σχολεία έχει επιδοθεί σε αγώνα δρόµου
-το ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι κάνετε έναν αγώνα δρόµου, έτσι;-
το Υπουργείο σας, σκέτο το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, όχι µόνο για την οµαλή έναρξη της σχολικής
χρονιάς τη Δευτέρα 12 Σεπτεµβρίου, αλλά και για την έναρξη
του προγράµµατος εκπαίδευσης για τα παιδιά των προσφύγων,
που βρίσκονται στη χώρα.

Πόσα και πάλι προσφυγόπουλα -εντός ή εκτός εισαγωγικών-
υπολογίζετε ότι θα συµµετάσχουν στο πρόγραµµα; Μέχρι τώρα,
αν δεν κάνω λάθος, έχουν καταγραφεί εννέα χιλιάδες εν δυνάµει
µαθητές, αλλά το Υπουργείο θα φτιάξει, λέει, υποδοµές για τους
διπλάσιους, έως και είκοσι δύο χιλιάδες µαθητές. Υπολογίζετε,
προφανώς και αυτούς που θα έρθουν στο άµεσο µέλλον.

Όσον αφορά στο κόστος για την υλοποίηση αυτού του προ-
γράµµατος, υπολογίζετε ότι η πρώτη φάση µόνο θα είναι 9,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Για τα προσφυγόπουλα, λοιπόν, 9,5 εκατοµµύρια
ευρώ. Άρα και εσείς τι λέτε; Λεφτά υπάρχουν όχι για τους Έλλη-
νες, αλλά για τους λαθροµετανάστες.

Θα κλείσω, κυρίες και κύριοι, για να µαθαίνετε, µε τα τόσο επί-
καιρα λόγια του Ισοκράτη, που ίσως µπορεί να θεωρηθεί από
τους πρώτους που συνέβαλε στην πανελλήνια ιδέα. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο θεωρείται και πνευµατικός πατέρας του έθ-
νους, διατυπώνοντας ο Ισοκράτης πρώτος την ανάγκη διατήρη-
σής του. Στις ατοµικές του πεποιθήσεις υπήρξε θερµός υπέρµα-
χος της ενότητας του ελληνισµού. Στους λόγους του απέφευγε
να είναι επικριτικός και ακραίος. Κατέφευγε σε συµβουλές για
οµόνοια και συνένωση όλων των Ελλήνων προς αντιµετώπιση
των βαρβάρων. Όσον αφορά στην εξωτερική πολιτική, προ-
έτρεπε την κατάκτηση όλων των βαρβαρικών λαών, ενώ για την
εσωτερική προτιµούσε τη δηµοκρατία από την ολιγαρχία, επαι-
νώντας τον Περικλή και θαυµάζοντας τον Σόλωνα.

Αξίζει να σηµειωθεί, χωρίς να θέλω να γίνω κουραστικός, ότι
την πόλη του, την Αθήνα, τη θεωρούσε την αρχαιότερη πόλη, µε-
γάλη και γνωστή στα πέρατα του κόσµου. Χαρακτηριστικά δή-
λωνε: «Κατοικούµε όχι επειδή διώξαµε άλλους κατοίκους για να
την αρπάξουµε ούτε την βρήκαµε µια έρηµη πόλη και αποφασί-
σαµε να την κατοικίσουµε ούτε συγκεντρωθήκαµε πολλοί λαοί
και ήρθαµε να την καταλάβουµε, αλλά η καταγωγή µας είναι
τόσο καλή και γνήσια, ώστε η ίδια η γη στην οποία γεννηθήκαµε
βρίσκεται στην κατοχή µας χωρίς καµµία διακοπή. Είµαστε εδώ
αυτόχθονες».

Πίστευε, επίσης, πως την πόλη αυτή, µόνο εµείς οι Έλληνες
δικαιούµαστε να την ονοµάζουµε και µάνα και πατρίδα. Ο Ισο-
κράτης µεταλαµπάδευσε πλούτο ασύγκριτων γνώσεων στην ελ-
ληνική φυλή. Ωστόσο, αποδείχθηκε τροµερά διορατικός και
προφητικός.

Μεταφέρω από τον «Αρεοπαγιτικό» τα λόγια του: «Η Δηµοκρα-
τία µας αυτοκαταστρέφεται, διότι κατεχράσθη το δικαίωµα της
ελευθερίας και της ισότητας, διότι έµαθε τους πολίτες να θεω-
ρούν την αυθάδεια ως δικαίωµα, την παρανοµία ως ελευθερία,
την αναίδεια του λόγου ως ισότητα και την αναρχία ως ευδαιµο-
νία».

Μεταφερόµενα τα λόγια του στο σήµερα, αποδεικνύεται πιο
επίκαιρος από ποτέ, σε µία δηµοκρατία, την οποία ο καθένας αν-
τιλαµβάνεται και ερµηνεύει κατά το δοκούν και η οποία καµµία
σχέση δεν έχει µε την έννοια της δηµοκρατίας, όπως την εννο-
ούσαν και την εφήρµοζαν οι αρχαίοι µας πρόγονοι. Διαστρεβλω-
µένη, έχει µετατραπεί, έχει αλλοιωθεί και έχει καταλήξει να
ταυτίζεται µε την ασυδοσία, την ανυπακοή και την ισοπέδωση οι-
ασδήποτε αρχής και αξίας. Έτσι, επιστρατευµένη από τους
πλέον ανάξιους και ακατάλληλους ταγούς, µετατρέπεται στο κα-
λύτερο µέσο υποδούλωσης, ανελευθερίας και εκφυλισµού του
ανθρώπου και του πολιτισµού του. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, προσθέτω το εξής: Η ισοπέ-
δωση της εθνικής παιδείας αποτελεί το καλύτερο όχηµα, για να
πραγµατωθεί η επαπειλούµενη απόλυτη επιβολή της δικτατορίας
της νέας τάξης και της παγκοσµιοποίησης. Καθηγητές βγαλµένοι
από τον διαποτισµένο διεθνισµό και την «αριστεροθολοκουλ-
τούρα» δίδαξαν τους σηµερινούς καθηγητές του εθνοµηδενι-
σµού και της λοβιτούρας µε τα ευρωπαϊκά προγράµµατα και τις
ΜΚΟ, όλους αυτούς που δεν έχουν πίστη σε Θεό και πατρίδα.

Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους η Χρυσή Αυγή καταψηφίζει
κάθε αντεθνικό νοµοσχέδιο, ως γνήσια δύναµη αντιστάσεως.
Έχω πει ξανά στην Αίθουσα αυτή ότι ο εθνικισµός είναι η νιότη
του κόσµου, αλλά και ο ελληνικός εθνικισµός στηρίζεται στην ελ-
ληνική νιότη. Την ελληνικότητα, την επαναστατικότητα, το µαχη-
τικό πνεύµα της αντίστασης του Έλληνα νέου, του Έλληνα
εθνικιστή δεν µπορείτε να την κάµψετε µε κατάπτυστα νοµοσχέ-
δια. Δεν την κάµψατε εδώ και τέσσερα χρόνια µε διωγµούς,
σκευωρίες, φυλακίσεις, δολοφονίες. 

Η Ελλάς προώρισται να ζήσει και θα ζήσει, πέρα από τις βρώ-
µικες εξουσίες σας και τις ανίερες συµφωνίες σας. Η δύναµη του
ελληνισµού, η δύναµη της νεολαίας θα νικήσει και η Χρυσή Αυγή
είναι εγγυητής αυτού του λαµπρού ελληνικού µέλλοντος. Ήρ-
θαµε να αγωνιστούµε και να νικήσουµε. Θα νικήσουµε, γιατί
έχουµε πίστη, ιδέες, Αρχηγό και είµαστε πάνω απ’ όλα και πριν
απ’ όλα Έλληνες στο αίµα και στην ψυχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, κύριοι Υπουργοί, σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο εξαι-
ρετικά σηµαντικό, το οποίο αφορά τρεις άξονες, δηλαδή την
ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση και τε-
λικά την ιδιωτική εκπαίδευση. 

Για άλλη µία φορά βιώνουµε την τακτική της Κυβέρνησης να
επιλέγει την αποσπασµατικότητα στη νοµοθέτηση και τον αιφνι-
διασµό, καταθέτοντας πλήθος τροπολογιών και διατάξεις της τε-
λευταίας στιγµής, που δείχνουν τον συγκεντρωτισµό στη λήψη
των αποφάσεων και κυρίως την απουσία οράµατος και στρατη-
γικής. Τροπολογίες έρχονται και µία εξ αυτών αποσύρθηκε πριν
από λίγο. Νοµίζω ότι αυτή δεν είναι λογική. Λέµε και ξαναλέµε
ότι δεν πρέπει να συνεχίσουµε να λειτουργούµε µ’ αυτόν τον
τρόπο.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα προσεκτικά στην οµιλία σας και
θέλω να πω το εξής. Κατά πρώτον, χρειάζεται εθνικός διάλογος
για την παιδεία. Η παιδεία είναι ένα ζήτηµα το οποίο είναι υπε-
ράνω κοµµατικών σκοπιµοτήτων. Ξεκινήσατε έναν διάλογο µε
πολλές ενστάσεις, τις οποίες έχουµε παρουσιάσει, για τον τρόπο
µε τον οποίο γίνεται. Όµως, όλα αυτά τα ζητήµατα που είναι καί-
ρια, όπως για παράδειγµα το ζήτηµα της ιδιωτικής εκπαίδευσης,
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που απαιτεί ένα συνολικό νοµοσχέδιο, δεν έχουν έρθει ως προϊόν
αυτού του εθνικού διαλόγου. Έρχονται και συζητούνται αποσπα-
σµατικά στην Ολοµέλεια. 

Ταυτόχρονα, θέλω να τονίσω ότι υπάρχει ένα έντονο κλίµα πό-
λωσης και συγκρουσιακό, θα έλεγα, µεταξύ του ΣΥΡΙΖΑ και της
Νέας Δηµοκρατίας, µεταξύ της Κυβέρνησης και της Νέας Δηµο-
κρατίας. Αυτό το συγκρουσιακό κλίµα, ακόµη και στο θέµα της
παιδείας, αποκαλύπτεται και στη σηµερινή συνεδρίαση. Είναι ένα
κλίµα µε το οποίο δεν µπορούµε να βγούµε µπροστά. Δεν µιλάµε
για το αν µπορούµε να συνεννοηθούµε σε άλλα ζητήµατα. Εδώ
δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε στην παιδεία, µε τον τρόπο µε
τον οποίο γίνεται αυτή η συζήτηση.  

Και τώρα θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποια θέµατα στα οποία
αναφερθήκατε στην οµιλία σας και αφορούν, βέβαια, το νοµο-
σχέδιο. 

Είπατε για τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης.
Μας θυµίσατε τις προγραµµατικές δηλώσεις του Οκτωβρίου. Θα
µπορούσα να αναφερθώ σε πολλά θέµατα των προγραµµατικών
δηλώσεων που δεν έχουν τηρηθεί, σε πολλά θέµατα που δεν
αφορούν και την παιδεία. Όµως, δεν συνηθίζω να µιλάω για άλλα
ζητήµατα. 

Εσείς στην οµιλία σας, στις προγραµµατικές δηλώσεις, ανα-
φέρατε ότι θα διερευνήσετε τη δυνατότητα ενός αριθµού µόνι-
µων διορισµών µέσα στο 2016. Αυτοί οι διορισµοί δεν έχουν γίνει
ακόµα, αλλά υπάρχει δέσµευση, υπόσχεση θα το έλεγα καλύ-
τερα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): «Διερεύνηση» δεν λέει; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, ναι. Απαντώ. Το διε-
ρευνάτε, λοιπόν, µέσα στο 2016 και ακόµα συνεχίζετε να το διε-
ρευνάτε. Είµαι ακριβής. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μάλιστα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σε άλλο σηµείο στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης στις οποίες αναφερθή-
κατε λέτε: «Θα δώσουµε ιδιαίτερη προσοχή και µέριµνα για την
καθιέρωση ενός σύγχρονου συστήµατος ειδικής αγωγής και πα-
ροχής εκπαιδευτικής υποστήριξης για όλα τα παιδιά µε ειδικές
ανάγκες. Διότι αυτό σηµαίνει ότι προωθούµε στην πράξη εκπαί-
δευση ίσων ευκαιριών για όλους και για όλες. Έµπρακτη από-
δειξη του ενδιαφέροντός µας για την ειδική αγωγή –οι δηλώσεις
είναι στις 6 Οκτωβρίου του 2015- είναι η κυβερνητική απόφαση
να προσληφθεί φέτος επιπλέον προσωπικό, περίπου χίλια άτοµα,
για την ειδική εκπαίδευση». Αυτή ήταν η υπόσχεσή σας τον Οκ-
τώβριο του 2015! 

Σήµερα, λοιπόν, έχετε φέρει µια τροπολογία  -θα αναφερθώ
σε αυτή στη συνέχεια- για την οποία αναφερθήκατε στην οµιλία
σας. Είπατε, για παράδειγµα, ότι ενώ υπάρχει ανάγκη για περί-
που εννιά χιλιάδες ανθρώπους, υπάρχουν µόνο δύο χιλιάδες δια-
κόσιοι άνθρωποι που έχουν τελειώσει αυτές τις σχολές αυτήν τη
στιγµή. 

Η ερώτηση, λοιπόν, που προκύπτει είναι γιατί δεν παίρνετε
πρώτα αυτούς, γιατί δεν ξεκινήσατε και γιατί δεν τους πήρατε;
Να πείτε ξεκάθαρα ότι δεν µπορείτε να ξεκινήσετε λόγω των οι-
κονοµικών δεδοµένων της Κυβέρνησης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Αλλού γι’ αλλού!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα απαντήσετε, κύριε
Υπουργέ! Θα απαντήσετε στη συνέχεια. Μη βιάζεστε! Θα απαν-
τήσετε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ακούτε ή δεν ακούτε τι λέµε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα απαντήσετε! Εγώ σας
λέω λοιπόν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Αφού δεν ακούτε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αν δεν ακούω εγώ, κύριε
Υπουργέ, δεν ακούει, όπως βλέπω εδώ, ούτε ο Σύλλογος Απο-
φοίτων Τµηµάτων Ειδικής Αγωγής, ο οποίος σας έχει στείλει έγ-
γραφο…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Τι λέει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ µη διακόπτετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …µε τίτλο «Άµεση από-

συρση της τροπολογίας που συνθλίβει µαθητές µε αναπηρία ή
ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και εκπαιδευτικούς ΠΕ61 και
ΠΕ71».

Βεβαίως, όπως πολύ σωστά αναφέρθηκε προηγουµένως, εδώ
δεν υπάρχει θέµα σύγκρουσης µεταξύ ειδικοτήτων. Το ζήτηµα
που υπάρχει είναι να βρούµε πραγµατικά τον τρόπο, µε τον οποίο
θα υπάρχει η καλύτερη δυνατή εκπαίδευση και γι’ αυτούς τους
µαθητές, αλλά βεβαίως να υποστηρίξουµε και τους εκπαιδευτι-
κούς να έχουν αυτήν τη δυνατότητα. 

Όµως, κατά τη γνώµη µας, πρόκειται για µια απαράδεκτη διά-
ταξη, που θα πρέπει να αποσυρθεί. Η συγκεκριµένη ειδικότητα
απαιτεί γνώσεις, δεξιότητες και ψυχικές αντοχές που δεν µπο-
ρούν να καλύψουν κάποια επιµορφωτικά σεµινάρια. Υπάρχουν
πολλοί αδιόριστοι ειδικοί επιστήµονες που θα µπορούσαν να κα-
λύψουν τα κενά. 

Θα µπορούσε να δεχθεί κανείς την κάλυψη των κενών από
άτοµα που έχουν µεταπτυχιακά ή διδακτορικά στο συγκεκριµένο
αντικείµενο. Όµως, µε τίποτα δεν µπορούµε να δεχτούµε να εξο-
µοιωθούν όλα αυτά µε κάποια σεµινάρια, έστω και τετρακοσίων
ωρών, ενώ επιπλέον δεν διευκρινίζεται και από ποιον φορέα θα
προέρχονται. 

Συνεπώς, νοµίζω ότι αυτό το θέµα πρέπει να το δείτε ξανά και
δεν πρέπει να προχωρήσετε. Ακόµα, πρέπει να µπούµε σε µια
συζήτηση σε όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Επίσης, είπατε ότι επαναφέρατε τη δηµοκρατία στα σχολεία.
Κοιτάξτε, επειδή είναι βαριές οι κουβέντες που αφορούν τη δη-
µοκρατία, νοµίζω ότι δεν πρέπει να λέγονται κυρίως από εσάς, ο
οποίος γνωρίζει καλά περί τίνος πρόκειται, όταν µιλάµε για τη
δηµοκρατία. 

Είπατε, επίσης, να µην κατρακυλήσουν οι δαπάνες της παι-
δείας ως ποσοστό του ΑΕΠ. Είναι χαµηλές οι δαπάνες για την
παιδεία; Είναι χαµηλές! Έπρεπε και πρέπει να αυξηθούν; Θα πρέ-
πει να είµαστε ξεκάθαροι. Πρέπει να αυξηθούν! Δεν υπάρχει καµ-
µιά αµφιβολία. Είµαι ο πρώτος που θα σας το πω. Όµως, δεν
αυξήθηκε και στο δικό σας χρονικό διάστηµα. Εκτός αν θεωρή-
σετε αύξηση κάποια στιγµή ως ποσοστό του ΑΕΠ την αύξηση
των δαπανών, λόγω µείωσης του ΑΕΠ, επειδή δεν θα έχουµε
ανάπτυξη. Συνεπώς, εδώ χρειάζεται µια πραγµατική στροφή
στην πολιτική, για να µπορεί να υπάρξει αύξηση και των δαπανών
ως ποσοστό του ΑΕΠ. 

Βεβαίως, αναφερθήκατε και στην αριστεία. Και η δική µου κρι-
τική, κύριε Υπουργέ, στο συγκεκριµένο θέµα δεν είναι από τη νε-
οφιλελεύθερη πλευρά. Αναφέρατε ότι στην αριστεία κρύβονται
πολιτικές που οδηγούν σε όξυνση κοινωνικών ανισοτήτων. Μπο-
ρεί να υπάρχει και αυτή περίπτωση; Μπορεί να υπάρχει. Όµως,
όταν προβάλλεται αυτό και δεν προβάλλεται ότι η αριστεία έχει
και το θετικό, το οποίο µπορεί να παρακινήσει και να πάµε προς
τα πάνω και όχι προς τα κάτω την εκπαίδευση, σηµαίνει ότι θέ-
λουµε να δηµιουργήσουµε µία -θα έλεγα εγώ- τεχνητή σύγ-
κρουση στο συγκεκριµένο θέµα, η οποία δεν έχει κανένα νόηµα. 

Θυµίζω τον προκάτοχό σας, που έλεγε ότι η αριστεία είναι ρε-
τσινιά. Δεν είχα ακούσει εσείς να λέτε µέχρι τώρα ότι το υιοθε-
τείτε το συγκεκριµένο, αλλά άκουσα αυτή τη συγκεκριµένη
φράση σήµερα στην οµιλία σας. 

Και βεβαίως, αναφερθήκατε -και θα τα πω στη συνέχεια- στο
προσφυγικό και είπατε ότι η Κυβέρνηση συνολικά ανταποκρίνε-
ται στην αλληλεγγύη. Ξέρετε ότι µε πολύ µεγάλη διάθεση για συ-
νεννόηση προσπαθήσαµε να δούµε το προσφυγικό και µε τον
αρµόδιο Υπουργό και στα νοµοσχέδια, αλλά και όταν έφερε τη
συµφωνία Ευρώπης-Τουρκίας. Όµως, υπάρχουν πολλές καθυ-
στερήσεις, οι οποίες έχουν ως αποτέλεσµα και οι πρόσφυγες να
έχουν προβλήµατα και οι πολίτες, καθυστερήσεις οι οποίες
υπάρχουν και στο Ελληνικό –τις παραδέχθηκε και ο αρµόδιος
Υπουργός, ο κ. Μουζάλας- καθυστερήσεις οι οποίες υπάρχουν
παντού στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Θα αναφερθώ σε λίγο στο
συγκεκριµένο θέµα σε σχέση µε την εκπαίδευση. 

Είπατε, επίσης, ότι τα βιβλία είναι έτοιµα στην ώρα τους και
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αυτό καθιστά τη χώρα αξιόπιστη για να βγει από τη κρίση. Η
χώρα θα βγει από τη κρίση, όταν αλλάξουµε, επιτέλους, πολιτική,
όταν θα πούµε αλήθειες, θα προχωρήσουµε σε διαρθρωτικές µε-
ταρρυθµίσεις σε όλους τους τοµείς της πολιτικής και στην παι-
δεία, όπου χρειάζονται βαθιές αλλαγές, και όχι βέβαια όταν θα
κάνουµε τα αυτονόητα, τα αυτονόητα που είπατε ότι ορισµένες
χρονιές, για άλλους λόγους, µπορεί να µην είχαν συµβεί, αλλά η
αλήθεια είναι ότι ακριβώς τις προηγούµενες χρονιές, απ’ ό,τι είχε
αναλάβει η κυβέρνησή σας, είχαν συµβεί. Αυτό γνωρίζω, τουλά-
χιστον, σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχω δει. 

Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα της ελληνό-
γλωσσης εκπαίδευσης θα έπρεπε να αποτελεί προτεραιότητα
στο εξωτερικό, βέβαια, διότι πέρα από τα εθνικά χαρακτηριστικά
έχει σηµαντικό οικονοµικό, πολιτιστικό και κοινωνικό αποτύπωµα.
Θα περιµέναµε, λοιπόν, µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο να εξε-
λιχθεί και να προσαρµοστεί στα νέα πλέον δεδοµένα η πολιτική
της χώρας µας στον τοµέα αυτό, µέσα από σύγχρονες παραδο-
χές να επικαιροποιηθούν οι στόχοι, µε στοχευµένες και ποιοτικές
δράσεις, έτσι ώστε να επιτευχθεί µεγαλύτερη προσέλκυση οµο-
γενών µαθητών στις ελληνόγλωσσες σχολικές µονάδες και για
να αντιµετωπιστούν τα όποια προβλήµατα διοικητικής διάρθρω-
σης και αποτελεσµατικότητας. 

Οι διατάξεις, όµως, στις οποίες είµαστε θετικοί -στο Πρώτο
Κεφάλαιο αναφέροµαι- αλλά παρ’ όλα αυτά ρυθµίζουν την ελλη-
νόγλωσση εκπαίδευση, δεν µαρτυρούν κάποιο όραµα ή έναν
σαφή επανασχεδιασµό. Είναι ξεκάθαρο αυτό. Στοχεύουν µεν
στην επίλυση κάποιων ζητηµάτων, αλλά πρόκειται εν πολλοίς για
ήδη ψηφισµένες διατάξεις µε ελάχιστες τροποποιήσεις. 

Το ίδιο πάνω-κάτω ισχύει και για το Δεύτερο Κεφάλαιο του νο-
µοσχεδίου, που αφορά στο κρίσιµο ζήτηµα της διαπολιτισµικής
εκπαίδευσης. Δυστυχώς, δεν υπάρχει µια ουσιαστική νοµοθετική
παρέµβαση, αλλά µία διευθέτηση σε υφιστάµενους νόµους ζη-
τηµάτων διοικητικού χαρακτήρα, χωρίς προοπτική και στρατη-
γική. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γίνεται άραγε κατανοητό το πώς
εννοείται η διαπολιτισµική εκπαίδευση µέσα από το µοντέλο εκ-
παίδευσης που θα προωθηθεί για την ένταξη των αλλόγλωσσων
µαθητών και προσφύγων; Δεν γίνεται. 

Καθίσταται σαφές ότι ο στόχος της διαπολιτισµικής εκπαίδευ-
σης είναι η σχέση µεταξύ των οµάδων µε διαφορετικό πολιτι-
σµικό υπόβαθρο -εθνικό, γλωσσικό, θρησκευτικό- να βασίζεται
στην αλληλοκατανόηση, τον αµοιβαίο σεβασµό και την αλληλε-
πίδραση; Εννοώ µέσα από το θεσµικό πλαίσιο όλα αυτά, όχι σε
θεωρητικό επίπεδο. Δεν καθίσταται σαφές, διότι δεν προσδιορί-
ζονται ρητά οι σκοποί της διαπολιτισµικής εκπαίδευσης και η
αναγκαιότητα της ενίσχυσής της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε θα µου δώσετε και τη δευτερολογία µου.
Και προφανώς, η σηµασία της δεν έχει να κάνει µόνο, όπως

αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση, µε την αντιµετώπιση του
ακροδεξιού εξτρεµισµού ή µε τις ρατσιστικές αντιλήψεις και πρα-
κτικές, που σαφώς έχουν ενισχυθεί και πρέπει να αντιµετωπι-
στούν, αλλά η διαπολιτισµική κατανόηση στο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα έχει πολλαπλά οφέλη και σε άλλα επίπεδα. Δεν µπορεί να
προέλθει από ένα σύνολο µέτρων, τα οποία τα αθροίσαµε και
τώρα πρέπει να τα υλοποιήσουµε. 

Η έννοια, λοιπόν, της διαπολιτισµικότητας στην εκπαίδευση
οφείλει να διαπερνά, όχι µόνο το σχολικό πρόγραµµα, αλλά και
τη συλλογική λειτουργία του σχολείου, ενός σχολείου µέσα στο
οποίο ο µαθητής θα γνωρίζει, θα αντιλαµβάνεται, αλλά και θα
κρίνει ποιος είναι, την ιστορία, τη θρησκεία, τη γλώσσα, τις πα-
ραδόσεις, τα ήθη και τα έθιµα του. 

Η συνειδητοποίηση της ταυτότητας µε την παράλληλη τόνωση
της υπευθυνότητας των µαθητών, είναι το διαβατήριο τόσο για
την προστασία της ταυτότητας όσο και για την ενίσχυση της ανο-
χής και του σεβασµού των διαφορετικών εθνικών και πολιτιστι-
κών ταυτοτήτων. Μόνο η υιοθέτηση θετικών στάσεων από τη µε-
ριά των µαθητών µπορεί να οδηγήσει στην αξιοποίηση του πο-
λυπολιτισµικού δυναµικού της τάξης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η διαπολιτισµική εκπαίδευση

απαιτεί πράγµατι έναν συνεκτικό και ολοκληρωµένο σχεδιασµό.
Στο νοµοσχέδιο, όµως, αυτό περιέχονται απλώς αποσπασµατικές
ρυθµίσεις. Προβλέπονται και τέτοιες αποσπασµατικές ρυθµίσεις
και για το προσωπικό των σχολείων, καθώς και εξουσιοδότηση
για υπουργικές αποφάσεις που θα καθορίζουν σηµαντικά ζητή-
µατα, ενώ θα έπρεπε να εντάσσονται σε έναν γενικότερο σχεδια-
σµό.

Ζητάτε εν λευκώ εξουσιοδότηση και για τα ζητήµατα που αφο-
ρούν στην ίδρυση δοµών υποδοχής για την εκπαίδευση των προ-
σφύγων, που ανέφερα και προηγουµένως, και τον καθορισµό της
οργάνωσης της λειτουργίας του προγράµµατος εκπαίδευσης και
τα κριτήρια στελέχωσης αυτών.

Κύριε Υπουργέ, στις 23 Ιουνίου κατέθεσα ερώτηση σχετικά µε
την εκπαιδευτική ενσωµάτωση χιλιάδων παιδιών προσφύγων -
σύµφωνα µε τα στοιχεία της UNICEF είναι είκοσι δύο χιλιάδες-
που βρίσκονται στη χώρα µας.

Στην απάντηση που λάβαµε από εσάς και τον κ. Μουζάλα στις
14 Ιουλίου µας ενηµερώνετε για τη συγκρότηση επιτροπής για
τη στήριξη των παιδιών προσφύγων, για τη συγκρότηση επιστη-
µονικής οµάδας για υποβοήθηση της επιτροπής, για επιµόρ-
φωση στελεχών εκπαίδευσης και για τη δηµιουργία κατάλληλων
χώρων. Το δε Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης µας επισηµαίνει ότι η ακριβής εικόνα του αριθµού παι-
διών και κατ’ επέκταση των εκπαιδευτικών αναγκών, θα προκύψει
µετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας προκαταγραφής αιτή-
σεων ασύλου, που έχει ξεκινήσει από την Υπηρεσία Ασύλου και
την Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ. Απαντήσεις, δηλαδή, γενικόλο-
γες, που δεν δίνουν στοιχεία για συγκεκριµένες δράσεις, ενταγ-
µένες σε ένα αξιόπιστο και ρεαλιστικό χρονοδιάγραµµα. 

Παράλληλα, διαβάζουµε σε δηµοσιεύµατα πώς προβλέπονται
να λειτουργήσουν από τα τέλη Σεπτεµβρίου οι τάξεις υποδοχής,
όπου υπάρχουν περισσότερα στοιχεία. Λέτε εκεί «να µπορούν να
µάθουν ελληνικά, τη γλώσσα τους, να καλλιεργήσουµε κάποια
ξένη γλώσσα αν µπορούµε και µετά –σύντοµα- αφού περάσουµε
από το πρώτο στάδιο, να µπορούν να διδαχθούν στις ίδιες τάξεις
µαζί µε τα ελληνάκια» -αναφέροµαι στα δηµοσιεύµατα τα οποία
αναφέρονται σε δηλώσεις σας- και ότι «στις τάξεις αυτές θα κλη-
θούν να διδάξουν δάσκαλοι οι οποίοι έχουν µια εµπειρία από το
παρελθόν, εκπαιδευτικοί οι οποίοι γνωρίζουν να διδάσκουν την
ελληνική ως δεύτερη ξένη γλώσσα και θα αξιοποιηθούν και άν-
θρωποι που έχουν µια εµπειρία».

Επίσηµη, όµως, συγκεκριµένη και κοστολογηµένη πρόταση
υπάρχει, κύριε Υπουργέ; Υπάρχει στο συγκεκριµένο θέµα πλή-
ρης σχεδιασµός; Εµείς θα δώσουµε εξουσιοδότηση για να κά-
νετε τι ακριβώς; Πρέπει να µας εξηγήσετε αναλυτικά στη δευτε-
ρολογία σας, διότι διαφαίνεται σε αυτό το εξαιρετικά κρίσιµο
θέµα ένας συγκεντρωτισµός και µια προχειρότητα και, δυστυ-
χώς, απουσιάζει κάποιο ολοκληρωµένο σχέδιο.

Στην ερώτηση την οποία είχα καταθέσει και τις απαντήσεις τις
οποίες είχα πάρει µάλιστα από τον αρµόδιο Υπουργό κ. Μουζάλα
τον Ιούλιο, µου είχε πει ότι θα µου δώσει αναλυτικά στοιχεία τον
Σεπτέµβριο για όλα, όσον αφορά τον ακριβή αριθµό, την εθνικό-
τητα, την ηλικία και το µορφωτικό επίπεδο των παιδιών. Ως
πρώτα στοιχεία, όµως, ήδη έχουµε εντεκάµισι χιλιάδες προσφυ-
γόπουλα στην Ελλάδα, σύµφωνα µε τα στοιχεία. Δεν είναι ακρι-
βώς ίδια µε αυτά της UNICEF. Πάντως χρειάζεται ένας κοστολο-
γηµένος σχεδιασµός, γιατί υπάρχει και κόστος εδώ πέρα, δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα να µην εστιά-
σω και να πω δυο κουβέντες για το άρθρο 28, το οποίο άλλωστε
µονοπώλησε και τη συζήτηση. Επαναλήφθηκε και µια άλλη προ-
σφιλής τακτική της Κυβέρνησης, η ένταξη δηλαδή κάποιου άρ-
θρου το οποίο µονοπωλεί το ενδιαφέρον και στο οποίο επικεντ-
ρώνονται συζητήσεις και εντάσεις, αφήνοντας σε δεύτερη µοίρα
τα υπόλοιπα βασικά άρθρα του νοµοσχεδίου.

Στο νοµοσχέδιο της έρευνας ασχοληθήκαµε µε τα νηπιαγω-
γεία. Τώρα ασχολούµαστε µε το άρθρο 28 στην ιδιωτική εκπαί-
δευση και πιο συγκεκριµένα στις εργασιακές σχέσεις και στη λει-
τουργία των ιδιωτικών σχολείων. Δηµιούργησε ένταση το άρθρο
και τη γενικότερη αναταραχή στη συζήτηση.

Κατ’ αρχάς να τονίσουµε το βασικότερο όλων. Αυτό που απαι-
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τείται είναι η βελτίωση της παρεχόµενης εκπαίδευσης µε τη δια-
τήρηση ενός σταθερού πλαισίου κρατικής εποπτείας για τα ιδιω-
τικά σχολεία. Δεν µιλάµε για µια κατάσταση ασφυκτική από το
κράτος, αλλά ούτε για µια λογική άναρχης λειτουργίας. Πρέπει
να διασφαλιστεί η απαραίτητη ισορροπία µεταξύ της απουσίας
κρατικής εποπτείας και της ολοκληρωµένης -ολοκληρωτικής θα
έλεγα- κρατικής παρέµβασης. Πρέπει να υπάρχει ένα νοµικό
πλαίσιο, µε βάση το οποίο να προασπίζονται τα εργασιακά δι-
καιώµατα, χωρίς να ακυρώνεται η ευελιξία που χαρακτηρίζει την
ιδιωτική πρωτοβουλία. 

Πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι στο εξής: Στην εκπαίδευση δεν
χωρά το δόγµα «ό,τι πληρώνεις, παίρνεις». Η βελτίωση της πα-
ρεχόµενης εκπαίδευσης είναι το πρώτιστο, καθώς αυτός είναι ο
στόχος τόσο στα δηµόσια όσο και στα ιδιωτικά σχολεία: Να εξυ-
πηρετούν τον µαθητή και να του παρέχουν τις απαραίτητες γνώ-
σεις και δεξιότητες. Υπάρχει, όµως, αποσπασµατικότητα και
στρεβλή αντιµετώπιση του όλου θέµατος. 

Εµείς έχουµε τοποθετηθεί ξεκάθαρα. Θεωρούµε ότι και η ιδιω-
τική εκπαίδευση πρέπει να εποπτεύεται από το Υπουργείο Παι-
δείας. Θεωρούµε ότι πρέπει να επανέλθουν γι’ αυτό το θέµα οι
ρυθµίσεις του ν.3848/2010, που µπορεί να αποτελέσει τη βάση
για έναν νέο εφ’ όλης της ύλης διάλογο, καθώς ουσιαστικά δεν
είχε οδηγήσει ούτε σε απολύσεις, αλλά υπήρχε και η ευελιξία.

Η Κυβέρνηση έπρεπε και πρέπει να δείξει συναινετικό πνεύµα,
χωρίς εµµονές. Θεωρούµε ότι στόχος όλων µας πρέπει να είναι
να βελτιώσουµε την κατάσταση προς το καλύτερο, τόσο στα δη-
µόσια όσο και στα ιδιωτικά σχολεία και όχι µια εξοµοίωση προς
τα κάτω. 

Κοιτώντας το επίµαχο άρθρο, διαπιστώνει κανείς ότι εν πολ-
λοίς πρόκειται για έναν συνδυασµό παλαιότερων νόµων, όσον
αφορά το θέµα των εργασιακών σχέσεων και των απολύσεων
στα ιδιωτικά σχολεία. Όµως υπό το φως των διαρκώς µεταβαλ-
λόµενων συνθηκών, αυτό που θα έπρεπε να γίνει είναι ένας εκτε-
ταµένος διάλογος, που θα κατέληγε σε ένα συνολικό νοµοσχέδιο
για την ιδιωτική εκπαίδευση, η οποία θα πρέπει να αντιµετωπιστεί
συνολικά. Πέρα από αυτήν την αναγκαιότητα, µας προκαλούν
ανησυχία τόσο οι αιτιάσεις της Κυβέρνησης όσο και οι αντιδρά-
σεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τους εξής λόγους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση δεν πείθει ότι την απασχολεί η αποτελεσµατική

εποπτεία της ιδιωτικής εκπαίδευσης για την αποφυγή ανοµιών,
που όντως έχουν παρατηρηθεί. Από την άλλη, η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση σε καµµία περίπτωση δεν πείθει ότι ενδιαφέρεται για
την ποιότητα της παρεχόµενης ιδιωτικής εκπαίδευσης. Τα ιδιω-
τικά σχολεία δεν είναι σουπερµάρκετ, αλλά ταυτόχρονα δεν χρη-
µατοδοτούνται από το κράτος, αλλά από ιδιώτες. Συνεπώς,
πρέπει να βρεθεί η χρυσή τοµή εδώ, που θα στοχεύει στην προ-
στασία της παρεχόµενης εκπαίδευσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τότε γιατί λέτε για τα κουπόνια;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε ακούσει την πρό-
ταση αυτήν που αναφέρετε από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τι λέτε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε ακούσει νεοφιλελεύ-
θερες προτάσεις από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ερωτώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να το ρωτήσετε από εκεί
που τα ακούτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, µην διακόπτετε. 

Κύριε Θεοχαρόπουλε, ολοκληρώστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Απλώς διέκοψε ο κύριος

Υπουργός, κύριε Πρόεδρε. 
Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

αυτό µπορεί να περιλαµβάνει ορισµένες θετικές διατάξεις, όπως
του Πρώτου Κεφαλαίου για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό. Αυτό, όµως, δεν του αφαιρεί την αποσπασµατικότητα,

την προχειρότητα και κυρίως την έλλειψη του ολοκληρωµένου
σχεδιασµού, καθώς και του πλάνου µιας ολοκληρωµένης πολιτι-
κής, κοστολογηµένης. 

Θέλω να πιστεύω ότι όλοι σε αυτήν την Αίθουσα επιθυµούµε
µια παιδεία η οποία θα εξυπηρετεί τον µαθητή τόσο του δηµό-
σιου όσο και του ιδιωτικού σχολείου, χωρίς διακρίσεις από καµ-
µία πλευρά, ούτε υπέρ του µαθητή του δηµοσίου σχολείου ούτε
υπέρ του µαθητή του ιδιωτικού σχολείου, και θα διασφαλίζει τα
δικαιώµατα τόσο του δηµόσιου όσο και του ιδιωτικού λειτουρ-
γού, χωρίς παράλληλα να αφήνεται περιθώριο για καταχρηστικές
συµπεριφορές. Η παιδεία αφορά όλους τους πολίτες και πρέπει
να είναι υπεράνω των κοµµατικών σκοπιµοτήτων. Αυτό δεν πρέ-
πει να το ξεχνάµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Θεοχαρόπουλο.
Ξεκινάµε τον κύκλο των οµιλητών. Πριν ξεκινήσουµε µε τον

πρώτο οµιλητή, τον κ. Μιχελή, να γίνει µια συνεννόηση µε το
Σώµα. Έχει προαποφασιστεί, από την έναρξη της συνεδρίασης,
να διακόψουµε τη συνεδρίαση στις 12 τα µεσάνυχτα. Έως τότε,
λοιπόν, είναι δύο ώρες, εκατόν είκοσι λεπτά. Οι οµιλητές, δηλα-
δή, που µπορούν άνετα ως τότε να πάρουν τον λόγο είναι µέχρι
και την κυρία Καραµανλή, ενδεχοµένως και ένας ή δύο συνάδελ-
φοι Βουλευτές, επιπλέον. Ενδεχοµένως. Βάζουµε, όµως, ως κα-
ταλυτικό στόχο το όνοµα αυτό, για να γνωρίζουν και οι Βουλευ-
τές τα περιθώρια του χρόνου και ενδεχοµένως, να ετοιµάζονται.
Να ξεκινήσουµε, λοιπόν, µε τον κ. Μιχελή από το ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Μιχελή έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,

φθάσαµε σήµερα στην Ολοµέλεια µε το σχέδιο νόµου για ζητή-
µατα σχολείων των ελληνοπαίδων του εξωτερικού και την ιδιω-
τική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις. Είναι γνωστό ότι έχει προη-
γηθεί µια ενδιαφέρουσα έως και έντονη συζήτηση στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, αλλά κυρίως δηµοσίευση άρθρων,
ακραίων και υπερβολικών απόψεων σε διάφορα µαζικά µέσα ενη-
µέρωσης.

Θα σταθώ συγκεκριµένα σε ζητήµατα της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης. Οι γνώστες των εκπαιδευτικών πραγµάτων ξέρουν ότι η
ιδιωτική εκπαίδευση υπάρχει στη χώρα, σε πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια βαθµίδα, από πολλές δεκαετίες πριν. Όσοι εµβαθύ-
νουν στα εκπαιδευτικά ζητήµατα γνωρίζουν ότι αυτό δεν αποτέ-
λεσε ενέργεια κάποιων «φωτισµένων» επιχειρηµατιών, αλλά προ-
σπάθεια της ελληνικής ελίτ για την µόρφωση των παιδιών της σε
χωριστά και εκλεκτά σχολεία από αυτά των παιδιών των λαϊκών
στρωµάτων, παράλληλα βέβαια και προσφορά εύπορων Ελλή-
νων του εξωτερικού σε σχολεία της πατρίδας µας.

Στην πορεία του χρόνου η ιδιωτική εκπαίδευση επεκτάθηκε ευ-
ρύτατα σε ποικίλες µορφές –ξενόγλωσση, φροντιστήρια και
άλλες- εξυπηρετώντας νέες εκπαιδευτικές ανάγκες που προέκυ-
ψαν τις δεκαετίες του ‘60 και του ‘70, ανάγκες που αποδείχθηκε
ότι αδυνατούσε να εκπληρώσει το δηµόσιο σχολείο. Τότε απο-
τέλεσε ευρύ επιχειρηµατικό ενδιαφέρον. Ορθώς οι πολιτικές ηγε-
σίες του Υπουργείου Παιδείας ενέταξαν όλες τις µορφές αυτής
της ιδιωτικής εκπαίδευσης στον έλεγχό του, προκειµένου τα σχο-
λεία κυρίως να έχουν έγκυρους τίτλους σπουδών. Ο έλεγχος
αυτός είχε ως δεδοµένο ότι το ιδιωτικό σχολείο είναι πρωτίστως
σχολείο και όχι επιχείρηση και κατά συνέπεια πρέπει να ακολου-
θεί το αναλυτικό και ωρολόγιο πρόγραµµα του δηµοσίου, όπως
και τις άλλες διατάξεις λειτουργίας αυτού. 

Η λογική αυτή ανατράπηκε τελευταία επί υπουργίας κ. Αρβα-
νιτόπουλου. Ήταν την εποχή που καταργούσε παραγωγικές ειδι-
κότητες των ΕΠΑΛ, απέλυε µόνιµους εκπαιδευτικούς και την ίδια
στιγµή εγκαινίαζε ιδιωτικά ΙΕΚ. Αντίληψη που επιβαλλόταν: Τα
ιδιωτικά σχολεία είναι επιχειρήσεις, άρα υπάγονται στις αντίστοι-
χες υπηρεσίες και τα αντίστοιχα Υπουργεία πέραν αυτού του
Παιδείας, αντίληψη σύµφωνη µε τις απόψεις περί εκπαίδευσης-
εµπορεύµατος και µαθητή-πελάτη.

Πέρα από τα προαναφερόµενα, ας δούµε και την πρακτική λει-
τουργίας ορισµένων –θα το τονίσω- ιδιωτικών σχολείων, κυρίως
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της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Σταχυολογώ µερικά: Απουσία
φοίτησης µαθητών χωρίς να καταγράφεται. Για την πιστοποίηση
της παρουσίας του µαθητή αρκούσε η καταβολή διδάκτρων. Άρι-
στη προφορική και γραπτή βαθµολόγηση σε πολλές περιπτώσεις
όλων των µαθητών του σχολείου, απόντων συνήθως, µε απολυ-
τήριο «είκοσι», προκειµένου να αξιοποιήσουν ως αριστείο αυτό
το «είκοσι» για διεκδίκηση θέσης στο δηµόσιο, κάτι που έγινε.
Ταυτόχρονη εγγραφή σε δύο σχολεία του ίδιου µαθητή και από-
δοση σ’ αυτόν δύο τίτλων σπουδών µε διαφορετικές ειδικότητες
για αύξηση των τυπικών του προσόντων. Σχολάρχες που απο-
φεύγουν τον έλεγχο του διδακτικού τους προσωπικού είτε λόγω
ελλιπών προσόντων, είτε λόγω «µαύρης» εργασίας αυτών. Τα πα-
ραπάνω είναι µερικά από τα δεδοµένα που αναφέρθηκαν και από
τον ελεγκτή δηµόσιας διοίκησης στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων. 

Ερωτώ: Αλήθεια, φαντάζεται κανείς δηµόσιο σχολείο µε τέτοια
λειτουργία; Το θεωρώ απολύτως αδιανόητο. 

Πώς αντιµετωπίστηκαν αυτά; Είναι γνωστά από το 2006-2007.
Τότε το Υπουργείο Παιδείας προχώρησε σε νοµοθετική ρύθµιση
για τον επανέλεγχο, επανέλεγχος που ξεχάστηκε να γίνει και
είχαν περισσό θράσος µερικές εφηµερίδες να εγκαλούν τη ση-
µερινή ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας για το τι κάνει για τα
πλαστά πτυχία. Έτσι χαρακτήριζαν τα απολυτήρια αυτών των
ΤΕΕ. Το σηµερινό νοµοθέτηµα επαναφέρει τη λογική πως το
ιδιωτικό σχολείο δεν είναι επιχείρηση, είναι πρωτίστως εκπαιδευ-
τικό ίδρυµα. Κατά συνέπεια και εφόσον οι τίτλοι σπουδών αυτού
είναι ισότιµοι µε αυτούς του δηµοσίου, υπόκεινται στις εκπαιδευ-
τικές διατάξεις και τον έλεγχο του Υπουργείου Παιδείας. 

Στη χώρα µας ποτέ δεν περιορίστηκε το δικαίωµα γόνων εύ-
πορων οικογενειών να φοιτούν σε χωριστά σχολεία απ’ αυτά των
παιδιών των λαϊκών τάξεων. Δεν είναι, όµως, αποδεκτή η απαί-
τηση να παίρνουν τίτλους σπουδών µε όποια εκπαιδευτική δια-
δικασία επιλέγουν οι ιδιώτες σχολάρχες. Το παράδειγµα ιδιωτι-
κών πανεπιστηµίων της αλλοδαπής όπου ο πατέρας-χορηγός
του πανεπιστηµίου εξασφαλίζει τίτλο σπουδών για τον υιό του,
στην πλειοψηφία των Ελλήνων εκτιµώ πως δεν είναι αποδεκτό.
Η εµµονή κυρίως του εκπροσώπου των σχολαρχών να χαρακτη-
ρίζει ως συνδικαλιστικές επιτροπές, κάτι περίπου σοβιέτ, τα υπη-
ρεσιακά συµβούλια της εκπαίδευσης, δείχνει πού επιθυµούν να
οδηγήσουν τα πράγµατα, ουσιαστικά στην κατάργηση των υπη-
ρεσιακών συµβουλίων και την πλήρη ασύδοτη δράση των ιδιωτι-
κών σχολείων ως επιχειρήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Για όσους δεν γνωρίζουν, µε τον ν.309/1976 καθιερώθηκε η
συµµετοχή των εκπροσώπων των εκπαιδευτικών στα υπηρεσιακά
συµβούλια. Ενηµερώνω, επίσης, ότι αυτά τα υπηρεσιακά συµ-
βούλια των εκπαιδευτικών λειτουργούσαν ακόµα και επί της επο-
χής του Μεταξά. Βέβαια, τότε αντί για εκπρόσωπος των εκπαι-
δευτικών υπήρχε εκπρόσωπος στρατιωτικού διοικητή.

Καταλήγοντας, θα επισηµάνω πως το σχέδιο νόµου αντιµετω-
πίζει χρόνια ζητήµατα της εκπαίδευσης, όπως αυτά των Ελληνο-
παίδων, και επαναφέρει την ιδιωτική εκπαίδευση στη λογική του
εκπαιδευτικού ιδρύµατος. Όσοι την αµφισβητούν, εκτίθενται ανε-
πανόρθωτα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μιχελή.

Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρουδής Βορίδης, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να απολογηθώ εκ των προτέρων σε αγαπητούς καθηγητές

µου, τους οποίους θα στενοχωρήσω. Δεν είναι στην Αίθουσα,
ανάµεσά σας, αλλά ήταν στα θεωρεία. Ούτως ή άλλως τους στε-
νοχωρούσα και όταν ήµουν στο σχολείο και εποµένως, µε αυτή
την έννοια, θα το έχουν συνηθίσει σχετικώς. 

Ξεκινώ αυτή την παρέµβασή µου µε µια αναφορά στην οµιλία
την οποία έκανε στην επιτροπή ο Υπουργός κ. Φίλης, ο οποίος
αναρωτήθηκε αν αυτές οι διατάξεις είναι µπολσεβίκικου τύπου.
Το αληθές, βέβαια, είναι ότι ο µπολσεβικισµός σε αυτή την Αί-

θουσα εκπροσωπείται επαξίως από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας, το οποίο έχει και µια συνέπεια στην άποψή του. Τι λέει;
Λέει ότι δεν πρέπει να υπάρχουν καθόλου ιδιωτικά σχολεία. Απ-
λό, σαφές, καθαρό. Δεν στηρίζεται στο Σύνταγµα, αλλά το Σύν-
ταγµα είναι αστικό Σύνταγµα, αλλά αυτή είναι µια καθαρή άποψη. 

Το ερώτηµα είναι αν η νοµοθεσία την οποία προωθεί ο κ.
Φίλης, στην πραγµατικότητα οδηγεί στο αυτό αποτέλεσµα. Τι
είναι αυτό το οποίο κάνει ο κ. Φίλης; 

Ο κ. Φίλης και η Κυβέρνηση, για να είµαστε απολύτως συνεν-
νοηµένοι, λέει το εξής: Προσλήψεις γίνονται µε την έγκριση από
τον διευθυντή της οικείας διεύθυνσης. Για δυο χρόνια υπάρχει
µια περίοδος δοκιµής. Μετά τα δυο χρόνια, εάν αποφασίσει να
διατηρηθεί η σύµβαση, µετατρέπεται σε αορίστου χρόνου. Σύµ-
φωνοι. Μόνο που δεν λύεται κανονικά, όπως όλες οι συµβάσεις
αορίστου χρόνου, δηλαδή µε απλή καταγγελία, αλλά από τον ερ-
γοδότη. Για ποιους λόγους; Λέει τους λόγους. Κατάργηση σχο-
λείων -πρέπει να κλείσει το σχολείο- κατάργηση τάξεων και
τµηµάτων τάξεων, συµπλήρωση του εβδοµηκοστού έτους ηλι-
κίας. Αλλιώς, ο µόνος άλλος λόγος είναι -ακούστε!- αν ο εργο-
δότης επικαλείται και αποδεικνύει επαρκώς αιτιολογηµένη διατα-
ραχή του εκπαιδευτικού κλίµατος στο σχολείο -σε όλο το σχο-
λείο- λόγω αδυναµίας συνεργασίας εργοδότη - εκπαιδευτικού.
Πότε υπάρχει περίπτωση να γίνει αυτό; Υπάρχει µια κρίση ότι κά-
ποιος δεν κάνει τη δουλειά του καλά. Ε, δεν δηµιουργείται και
διαταραχή σε όλο το σχολείο απ’ αυτό. Άρα στην πραγµατικό-
τητα ο εργοδότης ποτέ. 

Όµως υπάρχει µια δεύτερη περίπτωση όπου απολύονται από
τον ιδιοκτήτη του σχολείου λόγω σωµατικής και πνευµατικής ανι-
κανότητας -µάλιστα- συµπλήρωσης του χρόνου υπηρεσίας για
λήψη πλήρους σύνταξης -µάλιστα- επιβολής πειθαρχικής ποινής
απόλυσης από το οικείο πειθαρχικό συµβούλιο -τι να έχει κάνει,
δηλαδή, ο άνθρωπος, φανταστείτε- ανεπάρκειας ως προς την
εκτέλεση των καθηκόντων τους -µάλιστα- η οποία διαπιστώνεται
από το οικείο υπηρεσιακό συµβούλιο, δηλαδή από το κράτος.
Μάλιστα.

Υπάρχει ένα απλό ερώτηµα: Παρέχεται στη χώρα µας δωρεάν
δηµόσια εκπαίδευση στα δηµόσια σχολεία. Σωστά; Σωστά. Ταυ-
τόχρονα το Σύνταγµα λέει ότι προστατεύεται η λειτουργία ιδιω-
τικών σχολείων. Σωστά; Σωστά. Ερώτηµα: Γιατί κάποιος επιλέγει
να στείλει τα παιδιά του σε ένα σχολείο στο οποίο πληρώνει και
δεν επιλέγει να τα στείλει σε ένα σχολείο στο οποίο δεν πληρώ-
νει; Είναι τρελός ο άνθρωπος αυτός; Το κάνει για έναν λόγο. Γιατί
το Σύνταγµα του δίνει το δικαίωµα να επιλέγει να µην εµπιστεύε-
ται τον Υπουργό Παιδείας, να µην εµπιστεύεται το δηµόσιο σύ-
στηµα. Γι’ αυτόν τον λόγο το κάνει. 

Προσέξτε, αν ήταν να το εµπιστευτεί -και πάµε τώρα στην επι-
λογή- το κάνει γιατί τα κτήρια είναι πιο ωραία; Δηλαδή, κάθεται
κάποιος και κάνει αυτή τη δαπάνη για να έχει ωραία κτήρια; Γιατί
το κάνει; Το σχολικό πρόγραµµα εν πολλοίς είναι το ίδιο. Το κάνει
στην πραγµατικότητα γιατί αποβλέπει σε καλύτερη εκπαίδευση
που συνδέεται µε το ανθρώπινο δυναµικό. 

Γιατί είναι καλύτερο το ανθρώπινο δυναµικό κατά την κρίση
αυτού; Μπορεί να µην είναι. Όµως, µπορεί να είναι κατά την
κρίση που θεµιτά δίνει τη δυνατότητα ο συνταγµατικός νοµοθέ-
της να κάνει ο πολίτης και να επιλέξει. Γιατί είναι καλύτερο; Σε τι
είναι καλύτερο; Τι το διαφοροποιεί; Η επιλογή του και η διαδικα-
σία αξιολόγησής του. 

Τι κάνετε, λοιπόν, εσείς σήµερα εδώ; Καταργείτε το δικαίωµα
της επιλογής. Καταργείτε τη διαδικασία αξιολόγησης. Άρα κα-
ταργείτε τους βασικούς λόγους για να επιλέξει κάποιος την ιδιω-
τική εκπαίδευση. Εξ ου και κάλλιστα µπορεί ο κύριος Υπουργός
να χαρακτηριστεί ένας ύπουλος µπολσεβίκος, πονηρός, ένας ο
οποίος δεν λέει τα πράγµατα µε το όνοµά τους, δεν έρχεται ευ-
θέως να πει αυτό το οποίο γίνεται, αλλά στην πραγµατικότητα
από την πίσω πόρτα προσπαθεί να καταργήσει κάτι εξαιρετικά
βασικό. Τι είναι αυτό; Το δικαίωµα επιλογής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που καταργείτε µε τη διά-
ταξη αυτή, είναι το δικαίωµα επιλογής. Αυτό κάνετε. Αυτό πλήτ-
τετε.

Και κάνετε και κάτι ακόµα. Λέτε τώρα: «Ξέρετε; Αυτό το κά-
νουµε γιατί το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει αναγνωρίσει…» -
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επικαλεστήκατε µια απόφαση του Συµβούλιου της Επικρατείας-
«…ότι πράγµατι δεν είναι αµιγώς επιχειρηµατικές οι δραστηριό-
τητες στα σχολεία, αλλά επειδή παρέχουν εκπαιδευτικό έργο,
υπάγονται στην εποπτεία, πράγµατι, του Υπουργείου Παιδείας
και της πολιτείας». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ένα λεπτό. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το ένα λεπτό το έχω ούτως ή άλλως.

Έλεγα για κάτι πρόσθετο. Το ένα λεπτό το δικαιούµαι. Δεν θα το
αιτούµην. Η αίτηση δεν θα είχε νόηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρήστε, κύριε
Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λέω, λοιπόν, το εξής: Το Συµβούλιο
της Επικρατείας, το οποίο επικαλείστε, τι λέει; Γιατί τα λέτε
πάντα λειψά όταν ερχόµαστε στα νοµικά. Διαβάζετε τα µισά που
σας αρέσουν. Τα άλλα µισά που δεν σας αρέσουν, δεν τα λέτε.
«Οι περιορισµοί αυτοί…» -λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας- «…
πρέπει να υπαγορεύονται από λόγους δηµοσίου συµφέροντος
αναγόµενους στη διασφάλιση και βελτίωση της παρεχόµενης
από τα ιδιωτικά σχολεία επαρκώς και να µην αναιρούν…» -ακού-
στε εδώ- «…ούτε να περιορίζουν υπέρµετρα τη συνταγµατικώς
προστατευόµενη ελευθερία ιδρύσεως ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων
και τη συνακόλουθη ελευθερία του ιδιοκτήτη του εκπαιδευτηρίου
να επιλέγει το διδακτικό του προσωπικό». Αυτά λέει το Συµβούλιο
της Επικρατείας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Τα επιλέγει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι, το να επιλέγει σηµαίνει να µπο-
ρεί να επιλέξει, να διώξει, να διαλέξει. 

Πάµε τώρα στην ουσία. Για ποιο λόγο γίνεται όλο αυτό; Έχουν
απελευθερωθεί οι απολύσεις την τελευταία διετία. Έτσι δεν είναι;
Πόσοι απολύθηκαν; Εκατόν πενήντα στους εννιάµισι χιλιάδες,
δηλαδή 0,5%. Γι’ αυτό;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Γι’ αυτό...

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν είναι αυτό. 
Στην πραγµατικότητα, επειδή οι περισσότεροι εξ υµών, ενδε-

χοµένως, δεν έχετε βρεθεί ποτέ µπροστά στο τι είναι να απολύεις
εργαζόµενο…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Το να απολύεσαι να δεις πώς είναι!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επειδή και το να απολύεσαι είναι βα-

ρύτατο, αλλά και το να απολύεις είναι εξίσου σκληρό, έχω µια
απλή ερώτηση σε σας που διασφαλίζετε τώρα µε όλο αυτό, υπο-
τίθεται, το εκπαιδευτικό επίπεδο και την άνεση της εκπαιδευτικής
δραστηριότητας και της διδασκαλίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δηλαδή, θα υπάρχει ικανός εκπαιδευτικός ο οποίος θα έχει

τους µαθητές του, ο οποίος θα έχει σχέση µε τους γονείς, ο
οποίος θα κρίνεται αξιόλογος, ο οποίος θα κρίνεται θετικός και
θα πάει ένας παλαβός, ο οποίος είναι ο ιδιοκτήτης του σχολείου,
να τον απολύσει;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μάλιστα! Γιατί να το κάνει αυτό;

Απαντώ εγώ: Γιατί είναι κοµµουνιστής αυτός και τον διώκει, και
ο άλλος είναι -ξέρω εγώ- δεξιός και θέλει να του καταγγείλει τη
σύµβαση. Γι’ αυτόν τον συγκλονιστικό λόγο!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεν είναι αυτό.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και δεν ελέγχεται αυτό -ρωτάει ο
αδαής πολίτης- ούτως ή άλλως; Απάντηση: Ε, βέβαια ελέγχεται.
Διότι αυτό που εσείς λέτε «αναιτιολόγητη καταγγελία», δεν υπάρ-
χει, γιατί ελέγχεται από τη νοµολογία του Αρείου Πάγου για κα-
ταχρηστικότητα, για εκδικητικότητα, η απόλυση αυτή. Κουνάτε
το χέρι. Κοιτάξτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε, κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, το έχω κα-

ταλάβει. Αυτό που λέγεται δικαιικό µας σύστηµα, αυτό που λέ-
γεται νοµικός µας πολιτισµός, αυτό που λέγεται προστασία, δεν
σας αφορά. Εσάς σας αφορά ένα άλλο σύστηµα: Μόνο κράτος,
καθόλου ελευθερία και όπως εύστοχα το είπε µια συνάδελφός
σας -νοµίζω απηχεί πλήρως της αντιλήψεις σας- τελείωσε η επο-
χή που ήµασταν αφεντικά του εαυτού µας, τώρα ο στόχος είναι
να γίνουµε όλοι υπάλληλοι του κράτους. 

Εξυπηρετεί και αυτό το νοµοσχέδιο την γενικότερη στόχευση
που έχετε ως Κυβέρνηση. Η Αριστερά υπήρξε πάντοτε, διαχρο-
νικά και ιστορικά, εχθρός της ελευθερίας. Υλοποιείτε αυτήν σας
την εχθρότητα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε ξεπεράσει τα
τρία λεπτά, κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω σε δεκαπέντε δευτερόλε-
πτα. Κοιτάξτε που µε κόβετε στο πιο ωραίο τώρα, στο κλείσιµο.

Υλοποιείτε, λοιπόν, αυτήν σας την εχθρότητα µε ποιον ακρι-
βώς τρόπο; Περιορίζοντας τα δίκτυα και τα κανάλια ενηµέρωσης,
περιορίζοντας τις δυνατότητες των δηµοσιογράφων, στοχοποι-
ώντας τους, να µιλάνε ελεύθερα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Βορίδη, έχετε
ξεπεράσει τον χρόνο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: …στοχοποιώντας τώρα τα ιδιωτικά
σχολεία και χρησιµοποιώντας παρεµβάσεις διαρκείς στη δικαιο-
σύνη για να υλοποιήσετε αυτό το σχέδιο.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα έρθει στην εξουσία κυριολεκτικά
φέρνοντας όραµα ελευθερίας ξανά στην χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
Θα παρακαλούσα τους οµιλητές, επειδή ο χρόνος µας είναι

µέχρι τις 24:00, να είναι συνεπείς στον χρόνο. Αλλιώς, θα κοπούν
οι οµιλητές σήµερα και θα πάνε αύριο.

Ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος έχει τον λόγο, µε συνέπεια στον
χρόνο σας παρακαλώ.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όσο είναι δυνατό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως. Ευχαρι-

στώ.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να υπενθυµίσουµε στον προηγούµενο οµιλητή

Βουλευτή που µιλάει για ελευθερίες, ότι το κόµµα του έχει ψη-
φίσει νόµους και έχει κάνει συµφωνίες, οι οποίες είναι ο ορισµός
του απολυταρχισµού, όπως για το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος» όπου δεν δίνεται η δυνατότητα σε κανέναν άλλο να έχει
αεροδρόµιο σε ακτίνα εκατό χιλιοµέτρων, όπως για τα µονοπω-
λιακά συµφέροντα που είχατε µέχρι πρότινος σε πολλές διαφο-
ρετικές εκφάνσεις της κοινωνικής και πολιτικής και οικονοµικής
ζωής και όλα τα υπόλοιπα. Όπου σας συµφέρει είσαστε φιλελεύ-
θεροι, όπου σας συµφέρει είσαστε πιο µπολσεβίκοι και από τους
µπολσεβίκους, κύριε Βορίδη. 

Και να θυµηθούµε, κιόλας, τον νόµο που υπογράψατε για τα
διόδια, όπου πηγαίνει στο αυτόφωρο όποιος δεν πληρώνει διό-
δια. Και γιατί να µην πηγαίνει στο αυτόφωρο και κάποιος που δεν
πληρώνει το τιµολόγιο κάποιου άλλου ιδιώτη; Διότι και τα διόδια
ιδιωτικά είναι, κύριε Βορίδη, όπως τα έχετε κάνει. 

Και βλέπουµε, βέβαια, ότι και οι επόµενοι από εσάς συνεχίζουν
την πολιτική αυτή αυξάνοντας τους σταθµούς διοδίων, αυξάνον-
τας τα διόδια και µάλιστα απαγορεύοντας και τη διέλευση από
παράπλευρες οδούς από όλους όσοι ήθελαν να γλιτώσουν το
αντίτιµο των διοδίων τους καιρούς των µνηµονίων.

Όσο για το εν λόγω νοµοσχέδιο, από την στιγµή που ολόκληρη
η Ευρώπη προσπαθεί να οχυρωθεί και να αµυνθεί απέναντι στην
ισλαµιστική λαίλαπα, η οποία έχει ξεπεράσει κάθε προηγούµενο
στα ζητήµατα που αφορούν την Ευρώπη και τον δυτικό κόσµο,
βλέπουµε την συγκυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων, αυτοί που µισούν κάθε τι το εθνικό, το ελληνικό, το ορθό-
δοξο, να κάνουν τα ακριβώς αντίθετα και να ανοίγουν διάπλατα
τον δρόµο στους πάσης φύσεως λαθροµετανάστες, στις οικογέ-
νειές τους, µε πάσης φύσεως ευκολίες στην Ελλάδα και µόνο
στην Ελλάδα. 

Ξεκινήσατε µε τα νοµοσχέδια για τη νοµιµοποίηση µε fast track
διαδικασίες όλων όσων εισβάλλουν στην πατρίδα µας την ίδια
ώρα που Έλληνες στο αίµα δεν µπορούν να έχουν ελληνικό δια-
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βατήριο, όπως µια Ολυµπιονίκης ελληνικής καταγωγής της
οποίας δεν της δίνουν ελληνικό διαβατήριο για να αγωνιστεί µε
την πατρίδα µας. Αυτό, όµως, είναι κάτι άλλο.

Είδαµε ότι προχωρήσατε µε τον εξισλαµισµό της πατρίδας µας
µε το τζαµί στον Βοτανικό -αλλά και µε άλλες διατάξεις ευεργε-
τικές ως προς τους ισλαµιστές- σύσσωµη η Βουλή πλην Χρυσής
Αυγής. Είδαµε τι έγινε µε το σύµφωνο συµβίωσης, αυτό το οποίο
επέβαλε ο κ. Τζώρτζ Σόρος, ο καλός σας φίλος. Και τώρα συνε-
χίζετε για να αποτελειώσετε την Παιδεία.

Ο τίτλος και µόνο αυτού του νοµοσχεδίου, όπου οµιλεί για ελ-
ληνόγλωσση εκπαίδευση, για διαπολιτισµική εκπαίδευση, σας
ξεµπροστιάζει. Και, φυσικά, δεν οµιλεί πουθενά για ελληνική εκ-
παίδευση, αφού την σιχαίνεστε, την απεχθάνεστε κι αν ήταν στο
χέρι σας, θα την εξαφανίζατε σε µια στιγµή.

Είπε ο κύριος Υπουργός -δεν είναι εδώ αυτήν τη στιγµή- «σχο-
λείο ανοικτό, δηµιουργικό για όλα τα παιδιά που ζουν στη χώρα
µας». Σώπα! Έτσι σας είπαν να λέτε; Μήπως το Σύνταγµα λέει
κάτι άλλο; Αναφέρεται στους Έλληνες πολίτες και σε αυτούς
που διαβιούν νοµίµως σε αυτήν την πατρίδα; Όµως, όχι, το Σύν-
ταγµα το έχετε γραµµένο στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας
και το επικαλείστε αλά καρτ όποτε σας συµφέρει και για ό,τι σας
συµφέρει. Και για ό,τι δεν σας συµφέρει, το γυρίζετε σε άλλο
τροπάριο, προκειµένου να πείσετε τους Έλληνες πολίτες -που
δεν πείθονται µε τίποτα- γι’ αυτά τα οποία θέλετε να δηµιουργή-
σετε. Λέτε, για όλα τα παιδιά που ζουν στη χώρα µας. Να σας
υπενθυµίσουµε, όµως -όπως σας είπε και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, αλλά και ο ειδικός αγορητής
της Χρυσής Αυγής- ότι και φέτος τριάντα επτά χιλιάδες ελληνό-
πουλα δεν θα µπορέσουν να πάνε στους βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς γιατί δεν τηρούν τα κριτήρια, γιατί έχουν προτεραιότητα
κάποια άλλα παιδιά, τα οποία στα χαρτιά φαίνεται ότι είναι από
πολύ φτωχές, πιο φτωχές οικογένειες. Ξέρουµε όλοι τι συµβαίνει.
Όµως, σίγουρα αυτά τα παιδιά δεν θα µπορέσουν να πάνε στους
βρεφονηπιακούς σταθµούς, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις οι-
κογένειές τους. 

Για να µην µιλήσουµε για κάποια ελληνόπουλα στην ελληνική
επαρχία που εν έτη 2016 αναγκάζονται να περπατήσουν χιλιόµε-
τρα ολόκληρα για να πάνε στα σχολεία τους, διότι το ελληνικό
κράτος δεν έχει µεριµνήσει για όλα τα ελληνόπουλα, αλλά µερι-
µνεί και είναι πολύ large για τα παιδιά των λαθροµεταναστών, τα
οποία στην τελική δεν ζουν στην πατρίδα µας. Όλοι λένε ότι
ήρθαν για ένα µικρό χρονικό διάστηµα. 

Να θυµίσουµε, κιόλας, τι συµβαίνει µε τα ελληνικά σχολεία του
εξωτερικού που κλείνουν το ένα µετά το άλλο, διότι το ελληνικό
κράτος δεν µπορεί να χρηµατοδοτήσει την εκπαίδευση των Ελ-
λήνων του εξωτερικού. Βλέπετε, οι Έλληνες του εξωτερικού δεν
είναι ισλαµιστές, δεν είναι τζιχαντιστές, δεν είναι µουσουλµάνοι,
δεν προέρχονται από ασιατικές, αφρικανικές χώρες, αλλά είναι
ευρωπαίοι, είναι Έλληνες πολίτες και, δυστυχώς, αυτό είναι ένα
µεγάλο µειονέκτηµα γι’ αυτούς. 

Ακούσαµε πόσο άνετα αναφερόταν σε προσλήψεις ο κύριος
Υπουργός, λέγοντας ότι θα γίνουν προσλήψεις εδώ, θα γίνουν
προσλήψεις εκεί, χιλιάδες εδώ χιλιάδες εκεί. Μα, εσείς δεν έχετε
σάλιο! Δεν µπορείτε να πληρώσετε τίποτα και θα προσλάβετε
κόσµο; Ποιον κοροϊδεύετε; Εκτός κι αν έχετε βρει από αλλού κά-
ποια ισοδύναµα και θα συνεχίσετε να στραγγαλίζετε τον ελληνικό
λαό προκειµένου να προσλάβετε επιπλέον καθηγητές για να δι-
δάσκουν ή οτιδήποτε άλλο θα κάνουν τα παιδιά των λαθροµετα-
ναστών. 

Αναφερθήκατε και στηλιτεύσατε την ιδιωτική εκπαίδευση µε
έµµεσο ή άµεσο τρόπο. Το γέλιο είναι, βέβαια, ότι εσείς, οι κα-
λύτεροι πελάτες της ιδιωτικής εκπαίδευσης, δεν θα έπρεπε να
οµιλείτε γι’ αυτό. Όµως, µε όλα όσα συµβαίνουν στην πατρίδα
µας, µε το δηµογραφικό κλπ., σε λίγο, ενδεχοµένως, δεν θα
υπάρχει καθόλου ιδιωτική εκπαίδευση, γιατί δεν θα υπάρχουν
παιδιά, ελληνόπουλα να πάνε σε αυτή. Οπότε, θα πάει τσάµπα
και ο κόπος σας, ο οποίος γίνεται προς όφελος κάποιων συντε-
χνιακών καταστάσεων. Έτσι δείχνει, γιατί ούτε αυτό µπορέσατε
να το παρουσιάσετε σωστά. 

Μιλήσατε για σχολεία ποιότητας. Εδώ γελάµε! Μόνο ένας
µωρός ή ηµιµαθής ή εκδικητικός ως προς την πατρίδα θα έλεγε

αυτό, το οποίο είπατε εσείς. Εκτός κι αν µε την ισοπέδωση και
την υποβάθµιση έρχεται η ποιότητα! Διότι περί αυτού πρόκειται. 

Με τις επιτροπές των διαφόρων εθνοµηδενιστών, απάτριδων,
άθεων, βουδιστών και ανθελλήνων που έχετε καταρτίσει στο
Υπουργείο σας, πιστεύετε ότι θα υπάρξει κάποια ποιότητα στην
εκπαίδευση. Σίγουρα δεν πρόκειται να αναβαθµιστεί, ούτε να
υπάρχει κάτι καλύτερο για την ελληνική παιδεία, ούτε καν για την
ελληνόφωνη παιδεία, όπως τη λέτε εσείς ή διαπολιτισµική. 

Με τα διάφορα ανθελληνικά σαβουροβιβλία που εκδίδετε -βέ-
βαια το είχε ξεκινήσει αυτό το έθιµο η Νέα Δηµοκρατία µε τη Ρε-
πούση, τη Δραγώνα και τους λοιπούς- αυτά τα ανθελληνικά
έντυπα, τα οποία δεν κάνουν ούτε για ανακύκλωση, πιστεύετε ότι
θα υπάρχει ποιότητα στην εκπαίδευση. 

Με την υποτέλειά σας και ως πιστά γιουσουφάκια της παγκο-
σµιοποίησης που είστε, δώσατε και τα διαπιστευτήριά σας για
το εν λόγω νοµοσχέδιο, αλλά και για τις άλλες ιδέες σας, στον
Ύπατο Αρµοστή του ΟΗΕ τον κ. Φίλιππο Γκράντι, µην τυχόν και
κάνετε κάτι που δεν θα είναι της αρεσκείας των διεθνιστών και
όλων αυτών οι οποίοι απεργάζονται τη διάλυση των εθνικών κρα-
τών. 

Πρέπει να πήρατε και έγκριση από τον κ. Σόρος. Τις τελευταίες
ηµέρες, εβδοµάδες, βλέπουµε δεκάδες χιλιάδες e-mail και πλη-
ροφορίες που δείχνουν πώς λάδωνε πολιτικούς, στελέχη κοµµά-
των, ΜΜΕ για να περνούν οι διάφορες διαλυτικές ως προς την
πατρίδα ιδέες και υπέρ της παγκοσµιοποίησης. 

Εν τέλει, ποσώς σας ενδιαφέρει η εκπαίδευση των λαθροµε-
ταναστών ή των προσφύγων, όπως το λέτε. Εξ άλλου αυτό το
δείχνετε και µε το ενδιαφέρον σας στη διαβίωσή τους. Γιατί όπου
δεν υπάρχει «µάσα» -όπως είναι στα hot spots- µίζα, κοµπίνα και
λοβιτούρα, αλλά είναι κάπου σε σηµεία όπως είναι στο Ελληνικό,
στη χαβούζα του Ελληνικού, δεν έχετε κανένα απολύτως ενδια-
φέρον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 
Αυτό, το οποίο επιθυµείτε, είναι η διάλυση του εθνικού κρά-

τους και ο αφανισµός της ελληνικής φυλής.
Είναι ταυτόσηµη επιθυµία µε τους «πατριώτες» -εντός πολλών

εισαγωγικών- της Νέας Δηµοκρατίας, της Ρεπούση, της Δρα-
γώνα και όλων των διαφόρων εθνοµηδενιστών, που στα χρόνια
της Νέας Δηµοκρατίας ξεκίνησαν και µπήκαν δυνατά στον αφελ-
ληνισµό της πατρίδας µας και της παιδείας.

Είστε οι χειρότεροι ρατσιστές εις βάρος των Ελλήνων πολιτών.
Είστε µια απίθανη παρέα άσχετων, έµµισθων, ανθέλληνων,
εκτρωσάκιδων χαβαλέδων. Αλλά να είστε σίγουροι ότι στο τέλος,
µε τη βοήθεια του Θεού, η Ελλάδα θα νικήσει.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει η κ.
Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ καλή αρχή. 

Σήµερα συζητάµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας
για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση υπό τη σκιά του ευτράπελου
διαγωνισµού για την αδειοδότηση των τηλεοπτικών σταθµών.

Εάν δεν ήταν τόσο τραγικό το πισωγύρισµα σε συνθήκες ολο-
κληρωτισµού που διαπράττεται αυτή τη στιγµή από την Κυβέρ-
νηση, θα µπορούσε να είναι ξεκαρδιστικό ανέκδοτο. Και αυτό,
γιατί µε το σηµερινό νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση προσπαθεί -και το
επιβεβαίωσε ο κ. Φίλης µε την οµιλία του- να κερδίσει τις εντυ-
πώσεις, ότι σε κλίµα πολιτικού πολιτισµού και συναίνεσης διεξά-
γεται η συζήτηση, ενώ την ίδια ώρα η Κυβέρνηση δείχνει το
πραγµατικό της πρόσωπο, αυτό της καθήλωσής της σε τακτικές
σοβιετίας της δεκαετίας του 1970.

Μετά τη σηµερινή µέρα, κάθε συζήτηση, κάθε ίχνος σύγκλισης
και συναίνεσης θα πνίγεται στην γκρίζα ζώνη του αυταρχισµού
της εκτελεστικής εξουσίας των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Τη σηµερινή µέρα
θα τη θυµόµαστε ως ντροπή της δηµοκρατίας, ντροπή της ελευ-
θερίας του λόγου και της έκφρασης, ντροπή της όποιας Αριστε-
ράς.

Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, είναι
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η αφορµή για να µπορέσει ο αρµόδιος Υπουργός να παρουσιά-
σει το έργο του στο Υπουργείο εν όψει και του επικείµενου ανα-
σχηµατισµού. Γιατί τι άλλο µπορεί να είναι ένα νοµοσχέδιο που
τα µισά του άρθρα είναι ήδη ένας ψηφισµένος, εν ισχύ νόµος του
κράτους; Και αναφέροµαι στον ν.4027/2011, Διαµαντοπούλου-
Γεννηµατά. 

Να θυµίσω απλώς -γιατί λόγω µετάλλαξης, µε τον ΣΥΡΙΖΑ όλα
είναι πιθανά- ότι ως αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ το πολέµησε µε
κάθε τρόπο και σήµερα έρχεται ο ίδιος και το φέρνει ως προϊόν
δικής του έµπνευσης και επινόησης. Θα ψηφίσετε, δηλαδή, µε
χρονοκαθυστέρηση πενταετίας έναν ήδη ψηφισµένο νόµο του
ΠΑΣΟΚ.

Η λογική σας, δε, είναι και προκλητική. Προσχωρείτε στις δικές
µας θέσεις. Θα πρέπει, όµως, να ξεχαστεί ότι αυτός ήταν νόµος
του ΠΑΣΟΚ. Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, πρέπει να αποκτήσει brand
name ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όπως και τα βιβλία της Ιστορίας που πρό-
σφατα έχουµε ακούσει εξαγγελίες ότι θα ξαναγραφούν για να
έχουν τη δική σας κοµµατική σφραγίδα. Πώς θα το κάνετε αυτό,
πατώντας σε τόσες βάρκες, είναι απορίας άξιο.

Το ερώτηµα, λοιπόν, δεν είναι τι θα κάνει η Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη, το αν θα ψηφίσει ή όχι το νόµο. Εµείς καλωσορίζουµε
τον ΣΥΡΙΖΑ που έστω και τόσο καθυστερηµένα και στα µουλω-
χτά, χωρίς θάρρος παραδοχής των λαθών του, έρχεται και προ-
σχωρεί στις δικές µας θέσεις. Αυτό, πράγµατι, είναι µια ιδιότυπη
συναίνεση. Δεν µπορεί, όµως, να σας κάνει ιδιαίτερα χαρούµε-
νους. 

Η δηµιουργία και η προώθηση, λοιπόν, των δίγλωσσων σχο-
λείων, που θα παρέχουν όλα τα εφόδια για τη δυνατότητα πρό-
σβασης στα πανεπιστήµια της χώρας υποδοχής όπως και στα
ελληνικά πανεπιστήµια, είναι εκ των ουκ άνευ. 

Η τοποθέτηση του κ. Φίλη και η προσπάθεια να δώσει έναν
τόνο αισιοδοξίας στα µεγάλα θέµατα της παιδείας, είναι φιλό-
τιµη. Εδώ, όµως, δεν έχουµε καν κατακτήσει τα βασικά ζητήµατα
της παιδείας. 

Και θέλω, κύριε Υπουργέ, εσείς, που είστε ο µόνος ο οποίος
έχετε µείνει στην Αίθουσα -έρχεται τώρα µόλις και η κυρία
Υπουργός- και κυρίως οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ να µας απαν-
τήσετε εάν τα αποτελέσµατα των πανελληνίων εξετάσεων µόνο
στο συµπέρασµα κατάργησής τους σας έχουν οδηγήσει. 

Δεν σας προβληµατίζει, ειδικά εσάς της Αριστεράς, η εκτό-
ξευση των στρατιωτικών και των αστυνοµικών σχολών; Δεν σας
προβληµατίζει η κατακόρυφη πτώση των παιδαγωγικών σχολών; 

Δεν σας προβληµατίζει το γεγονός ότι ενώ έχουµε δύο σχολές
για εκπαιδευτικούς ειδικής αγωγής και µε την τροπολογία σας,
για να έρθω και σε αυτό, τη δουλειά τους θα την αναλάβουν
απλοί εκπαιδευτικοί µόνο και µόνο για να συµπληρώσουν το ωρά-
ριό τους; Με τι τρόπο θα διδάξουν; Πείτε µου, σας παρακαλώ,
σε µια τάξη είκοσι πέντε παιδιών όπου θα υπάρχουν µαθητές µε
ειδικές ανάγκες, προσφυγόπουλα και οι συνήθεις µαθητές, τι θα
κάνει ένας δάσκαλος; Εσείς έτσι εννοείτε την αναβάθµιση της
παιδείας; 

Δεν σας προβληµατίζει, τέλος, η επιλογή των µαθητών όχι µε
γνώµονα το τι θέλουν να σπουδάσουν, αλλά πόσα χιλιόµετρα
απέχει η σχολή από το σπίτι τους; 

Τι συµπεράσµατα, λοιπόν, µπορεί να βγάλει κανείς απ’ όλα
αυτά; Πρώτον, τα παιδιά µας µάς λένε ότι η µόνη λύση για την
Ελλάδα του αύριο είναι µια θέση στο φαλιρισµένο κράτος και
αυτήν επιδιώκουν. Δεν τους επιτρέπουµε να ονειρευτούν, δεν
τους αφήνουµε κανένα περιθώριο επιλογής και ήδη ο εφιάλτης
του brain drain έχει δράσει καταλυτικά στις όποιες επιλογές
έχουν κάνει. Το δηµόσιο σχολείο του αύριο, για το οποίο γίνεται
τόση κουβέντα, θα έχει δασκάλους σηµερινούς εισαχθέντες των
δέκα χιλιάδων µορίων. Τα συµπεράσµατα δικά σας. Με αυτά τα
δεδοµένα ας µην ξαναµιλήσουµε για ανάπτυξη, αλλά µόνο για
το φάντασµά της, που θα πλανιέται πάνω από τη χώρα για πάρα
πολλές δεκαετίες. 

Δεν θα σταθώ στα άρθρα. Έχει γίνει πάρα πολλή κουβέντα,
είναι αλήθεια, στην επιτροπή. Δύο θέλω να σχολιάσω, το 28 που
είναι για την ιδιωτική εκπαίδευση και το 36 που είναι για την εκ-
παίδευση των προσφύγων. 

Και ξεκινάω µε το 28. Ασφαλώς και έχουµε ριζικές διαφορές

µε τον ΣΥΡΙΖΑ στα ζητήµατα της παιδείας. Για εσάς στην πραγ-
µατικότητα η ιδιωτική εκπαίδευση είναι ο ταξικός και ο ιδεολογι-
κός εχθρός. Εµείς θέλουµε, και αυτό σχεδιάζουµε, ένα δηµόσιο
σχολείο που οι γνώσεις που θα προσφέρει και η µαθησιακή δια-
δικασία θα συναγωνίζεται µε αξιώσεις και θα ξεπερνά την παρε-
χόµενη εκπαίδευση του κάθε ιδιωτικού σχολείου. 

Όσον αφορά το άρθρο 36, ο Υπουργός κρατάει τα χαρτιά του
κλειστά, θέλει εν λευκώ εξουσιοδότηση για να αποφασίσει για
τα πάντα. Δεν ξέρω αν είναι προχειρότητα ή αν είναι έλλειψη
οποιουδήποτε σχεδίου. Πάντως, ο συγκεντρωτισµός είναι δεδο-
µένος και θυµίζει άλλες εποχές του «αποφασίζοµεν και διατάσ-
σοµεν». 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλοί, είναι
γεγονός, θα ήθελαν να πιστέψουν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µεταµορφώθηκε,
έγινε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κόµµα της Αριστεράς, που αρ-
θρώνει σαφή πολιτικό λόγο και θέσεις τις οποίες µε επιχειρήµατα
µπορεί να υπερασπιστεί. Εσείς, όµως, δεν αφήνετε κανένα περι-
θώριο. Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι και παραµένει ο ανήλικος και ακαταλόγι-
στος προς το παρόν κυρίαρχος του πολιτικού παιχνιδιού, που τα
θέλει όλα και όλους στο πλάι του για να τον επαινούν, να του χαϊ-
δεύουν τα αυτιά, να του συγχωρούν τις αυταπάτες και τις πολι-
τικές του απάτες, να παρακολουθούν, να πληρώνουν τις αγω-
νιστικές φιέστες του και τέλος όλοι µαζί να περιµένουµε να µε-
γαλώσει και αποφασίσει σε ποια τελικά βάρκα θέλει να βάλει τη
χώρα.

Με αυτό το σχόλιο κλείνω και σας προτείνω να το δείτε ως
case study στο επόµενο συνέδριό σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Θεοχάρης Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε στο καθεστώς ΣΥΡΙΖΑ,

όπου τα ΜΜΕ δεν δικαιούνται να κάνουν κριτική στην Κυβέρ-
νηση, η Αστυνοµία πέφτει θύµα ξυλοδαρµού, η αριστεία είναι ρε-
τσινιά και τελικά η ανικανότητα είναι συνώνυµο της αριστείας. Οι
αγράµµατοι στο Μαξίµου. Έτσι δηλώνει σύµβουλος του Πρωθυ-
πουργού, ο κ. Πολιτίδης, αγράµµατος! Επί δεκαπέντε χρόνια οι
ελληνικές κυβερνήσεις δεν µπόρεσαν να ετοιµάσουν ένα σχολείο
στο Μόναχο, που τώρα µας το παίρνει πίσω ο Δήµος. Είναι δια-
κοµµατική ανικανότητα. 

Το πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι η Κυβέρ-
νηση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση διαλέγουν στρατόπεδα και
µένουν στη στείρα αντιπαράθεση, αντί να προσπαθούν να βρουν
λύσεις.

Το είδαµε στην επιτροπή. Η Κυβέρνηση µιλούσε ως εκπρόσω-
πος των εργαζοµένων, η Νέα Δηµοκρατία υπέρ των ιδιοκτητών
επιχειρηµατιών. Ποιο κόµµα, όµως, θα εκπροσωπήσει το συµφέ-
ρον των γονέων, των µαθητών και εν τέλει της ίδιας της ποιότη-
τας της παρεχόµενης εκπαίδευσης; Χάσαµε από τα µάτια µας το
δηµόσιο αγαθό, χάσαµε εν τέλει τη χώρα. 

Η στάση της ελληνικής πολιτείας διαχρονικά υπήρξε υποκρι-
τική απέναντι στην ιδιωτική εκπαίδευση. Όποτε θέλουν οι κυβερ-
νήσεις να εισπράξουν, θυµούνται πως είναι επιχειρήσεις. Θυµά-
στε όλοι τον τραγέλαφο πέρυσι µε τον ΦΠΑ. Όταν, όµως, θέλουν
να ικανοποιήσουν τα αυτιά των κοµµατικών φίλων, την καταδικά-
ζουν συλλήβδην ως παραπαιδεία και εµπορευµατοποίηση της
γνώσης. 

Τι είναι το ιδιωτικό σχολείο; Αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και
πρόσθετες δραστηριότητες. Τα σκοτώνετε και τα δύο. Καταργή-
στε τα. Θα ήταν εντιµότερο απ’ αυτό που κάνετε τώρα. 

Καταγγέλλω πως σε συνέδριο φροντιστηρίων την περασµένη
Κυριακή τους το παρουσιάσατε ως εκδούλευση. Διαλύουµε τα
ιδιωτικά το απόγευµα, οπότε πού θα πάνε τα παιδιά; Στα φρον-
τιστήρια. Αυτό τους είπατε. 

Πώς διασφαλίζετε, κύριε Υπουργέ, την ποιότητα των ιδιωτικών
σχολείων; Με το να δηµιουργείτε καθεστώς µονιµότητας των ερ-
γαζοµένων; Κατ’ αρχάς, πώς µετράτε την ποιότητα της εκπαί-
δευσης; Έχετε στοιχεία για τις επιδόσεις; Ξέρετε, για παράδειγ-
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µα, πως στις πανελλήνιες, τον µόνο αδιάβλητο στη συνείδηση
του ελληνικού λαού θεσµό, που λέτε ότι θα τον καταργήσετε
τώρα, ο µέσος όρος των µαθητών από τα ιδιωτικά είναι «15», από
τα πειραµατικά «14» και από τα δηµόσια «12»; Καταργήσατε το
«14» της αριστείας των πειραµατικών. Τώρα καταργείτε το «15»
των ιδιωτικών. Όλοι στο επίπεδο του «12»! Αυτό είναι το σχέδιο
του ΣΥΡΙΖΑ.

Κάθε φορά που οι κανόνες είναι αδικαιολόγητα αυστηροί, οδη-
γούν σε αύξηση της «µαύρης» εργασίας. Θα «στραγγαλίσετε»
τον ενσυνείδητο επιχειρηµατία, το µικρό ιδιωτικό σχολείο, θα
αφήσετε στο απυρόβλητο τους ασυνεπείς και στο τέλος οι ερ-
γαζόµενοι θα καταγγέλλουν αύξηση της αδήλωτης εργασίας. 

Διαβάσατε την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βου-
λής; Εκφράζει τον προβληµατισµό για το κατά πόσο µπορεί να
κρίνει την καταχρηστικότητα µιας απόλυσης ένα όργανο στο
οποίο δεν ακούγονται οι απόψεις όλων των µερών. Εσείς βάζετε
ένα όργανο της δηµόσιας διοίκησης να κρίνει. Γιατί; Τι διορθώ-
νετε; Τα τελευταία δύο χρόνια της απελευθέρωσης σε σύνολο
εννέα χιλιάδων υπαλλήλων έχουµε εκατόν τριάντα απολύσεις,
ποσοστό 1,4%, µέσα στην κρίση που τις εξακόσιες πενήντα χι-
λιάδες ανέργους τους έκανε ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιά-
δες. Εκεί είναι το πρόβληµα;

Από την άλλη, βέβαια, εσείς είστε που λειτουργείτε ως ιδιο-
κτήτης που δεν σέβεται τα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζο-
µένων σας. Για εσάς γίνεται αύριο η πορεία των δηµοσίων
εκπαιδευτικών, που διαµαρτύρονται και για τα θέµατα των ωρο-
µισθίων και των αναπληρωτών. 

Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι θα βάζατε είκοσι χιλιάδες αναπλη-
ρωτές στα σχολεία µας. Με τι εργασιακά δικαιώµατα θα απασχο-
λούνται αυτοί; Πρέπει να σας πάρουν τα σχολεία από τα χέρια,
κύριε Φίλη, για χάρη της ποιότητας της εκπαίδευσης. Αυτό είναι
ένα σύνθηµα που θα άξιζε να ακούσουµε: «Κάτω τα χέρια από
τα σχολεία». 

Εδώ και τώρα προχωρήστε σε µια σοβαρή αλλαγή, που θα ικα-
νοποιήσει και τις δύο πλευρές και θα είναι κυρίως προς το συµ-
φέρον των παιδιών και της εκπαίδευσης. Θεσπίστε ανεξάρτητο
όργανο που θα κρίνει τη νοµιµότητα και την καταχρηστικότητα
των απολύσεων. Να ορίζονται οι αξιολογητές από την Αρχή Δια-
σφάλισης Ποιότητας, από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής
και όχι από τον Υπουργό. Κάντε µια πραγµατική αλλαγή, η οποία
θα υπηρετήσει αυτό που υποτίθεται ότι ζητάτε. Να ακούγονται
οι απόψεις όλων των πλευρών, αλλά να κρίνει ανεξάρτητο όρ-
γανο µε µέλη δικαστικούς και καθηγητές παιδαγωγικής. 

Η «µαύρη» εργασία του εκπαιδευτικού είναι εξίσου σηµαντική
µε εκείνη των υπολοίπων εργαζοµένων. Η εκµετάλλευση είναι
πάντα εκµετάλλευση. Η γαλέρα είναι πάντα γαλέρα. Σχεδόν δύο
χρόνια τώρα δεν κάνατε τίποτα και ρυθµίζετε τον κλάδο που ο
ΣΕΠΕ λέει πως έχει τη χαµηλότερη παραβατικότητα: µία παρά-
βαση στους πεντακόσιους ελέγχους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τετρακόσιες είκοσι επτά χι-
λιάδες νέοι άνθρωποι που µετανάστευσαν στο εξωτερικό είναι
απόφοιτοι τόσο των ιδιωτικών όσο και των δηµοσίων σχολείων.
Δεν θα παρασύρετε εσείς τη χώρα προς τα κάτω. Σύντοµα θα
φύγετε και η παιδεία και η χώρα θα πάρουν τη θέση που τους
αξίζει. Αυτό, εξ άλλου, είναι ελληνικός πολιτισµός, παιδεία και
πολιτισµός. 

Σύντοµα, αλλά µέχρι τότε κάποια παιδιά θα έχουν πληρώσει
από τις αβελτηρίες σας. Στο όνοµα αυτών, στο όνοµα των παι-
διών µας, που δεν σας φταίνε σε τίποτα, η δηµοκρατική ευθύνη
θα µάχεται, αναλαµβάνοντας την ευθύνη που εσείς προδίδετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρίδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Ένωσης Κεντρώων.
Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραµένω

όπως είµαι πριν από δέκα µήνες. Δεν έχω αλλάξει. Κυκλοφορώ
στους δρόµους µε τα πόδια, µιλάω µε τους ανθρώπους και ακού-
ω τους ανθρώπους, κυρίως κάνω αυτό. 

Οι συµπολίτες µας το τελευταίο χρονικό διάστηµα πιστεύουν
ότι η χώρα βρίσκεται σε κίνδυνο, ότι η Ελλάδα µας απειλείται.
Κάποιοι από αυτούς πιστεύουν ότι κινδυνεύει από το πλήθος των
προσφύγων, το οποίο βρίσκεται στα µικρασιατικά παράλια,
έτοιµο να διασχίσει το Αιγαίο και να εγκατασταθεί στην Ελλάδα.
Κάποιοι άλλοι πιστεύουν ότι η χώρα απειλείται από την ανεξέ-
λεγκτη και απασφαλισµένη Τουρκία. Κάποιοι άλλοι, λιγότεροι,
από τη δική τους την πλευρά έχουν την πεποίθηση ότι η χώρα
απειλείται από την επιθετική πολιτική του ΝΑΤΟ που ασκεί στη
γειτονιά µας. Οι περισσότεροι από αυτούς πιστεύουν ότι η χώρα
απειλείται από τους φίλους µας στο εξωτερικό, που από σύµµα-
χοι και εταίροι έχουν γίνει οι απαιτητικοί δανειστές, από την ανε-
ξήγητη εµµονή τους στη λιτότητα και στην επιβολή πλήθους
άδικων µέτρων, που δεν κάνουν τίποτε άλλο, δεν οδηγούν που-
θενά, παρά µόνο οδηγούν τον κόσµο πέρα από τα όριά του.

Συνάδελφοι, µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου, όπως κι εσείς,
έτσι κι εγώ, ορκιστήκαµε να αναλάβουµε την ευθύνη στο όνοµα
όλων των Ελλήνων. Και το κάναµε αυτό γνωρίζοντας πολύ καλά
πως είναι ανώτερο δικαίωµα ενός ελεύθερου ανθρώπου να ανα-
λαµβάνει την ευθύνη. 

Ασκώντας το δικαίωµά µου και την υποχρέωσή µου να µιλώ
από αυτό εδώ το Βήµα, οφείλω να προειδοποιήσω πρώτα εσάς
και µετά τους συµπολίτες µας ότι η Ελλάδα δεν κινδυνεύει από
τους πρόσφυγες, δεν κινδυνεύει και από τους γείτονες, πολύ δε
περισσότερο δεν κινδυνεύει από την επιθετική πολιτική του
ΝΑΤΟ στην περιοχή. Δεν φοβάται τις προκλήσεις, τις υποχρεώ-
σεις, έχει συνείδηση. Η Ελλάδα έχει µπέσα. Η Ελλάδα κινδυνεύει
-και µόνο τότε θα κινδυνεύει- γιατί δεν υπάρχει καµµία εγγύηση
πως το ελληνικό σχολείο θα συνεχίσει να είναι σχολείο ελληνικού
πολιτισµού, σχολείο ελληνικής γλώσσας, φάρος του ελληνισµού.
Δεν µπορεί να κοιµάται κανείς ήσυχος έχοντας διαβάσει αυτό
εδώ το σχέδιο νόµου, που µε τις ψήφους κάποιων εδώ µέσα θα
γίνει αύριο ενδεχοµένως και νόµος του κράτους.

Έψαξα αλλά δεν βρήκα κάτι και δεν πήρα από πουθενά µια
διαβεβαίωση πως η συντεταγµένη ελληνική πολιτεία έχει κάνει
ό,τι είναι ανθρωπίνως δυνατόν, ό,τι οφείλει για να θωρακίσει το
ελληνικό σχολείο, να το εξοπλίσει µε τα όσα του είναι απαραί-
τητα για να ανταπεξέλθει στην επίθεση της βαρβαρότητας που
υφίσταται πλέον η ελληνική κοινωνία και η οποία κερδίζει παγκο-
σµίως κάθε µέρα όλο και περισσότερους οπαδούς, όλο και πε-
ρισσότερο έδαφος. Έρχεται όλο και πιο πολύ κοντά µας, στην
πόρτα µας και περνάει το κατώφλι του σπιτιού µας. Ο αρχαίος
εχθρός του ελληνισµού είναι πάλι εδώ, είναι έξω από τα τείχη
µας, τα τείχη που δυστυχώς δεν γκρεµίσαµε για να υποδεχτούµε
τους Ολυµπιονίκες µας. 

Πολύ φοβάµαι πως στείλαµε ένα λάθος µήνυµα στους φίλους
µας και στους εχθρούς µας, αλλά πολύ περισσότερο έχουµε
στείλει ένα λάθος µήνυµα στα παιδιά µας. Το µήνυµα που στέλ-
νουµε γκρεµίζοντας τα τείχη είναι ισχυρό, είναι απλό, είναι
σαφές: Δεν φοβόµαστε κανέναν και ούτε έχουµε ανάγκη από
τείχη, όταν έχουµε ανάµεσά µας Ολυµπιονίκες. Αυτή είναι η καρ-
διά του ελληνικού ιδεώδους, η απόλυτη ελευθερία, το δικαίωµα
να αναλαµβάνεις την ευθύνη του να είσαι απόλυτα ελεύθερος,
αυτή είναι η απόλυτη διδαχή του ελληνισµού, το να διαχειρίζεσαι
την ελευθερία σου. Αυτό µόνο ο ελληνικός πολιτισµός έχει να
στο δώσει. 

Είτε πρόκειται για αµιγώς ελληνικό σχολείο είτε πρόκειται για
δίγλωσσο ελληνικό σχολείο είτε για ιδιωτικό ελληνικό σχολείο
είτε για δηµόσιο ελληνικό σχολείο είτε για πειραµατικό ελληνικό
σχολείο, εµείς µιλάµε για το ελληνικό σχολείο. Το ελληνικό σχο-
λείο είναι ένα, όπως µία είναι και η ελληνική παιδεία. Οφείλω να
επισηµάνω πως δεν υπάρχει ιδιωτική ή δηµόσια παιδεία. Υπάρχει
ιδιωτική ή δηµόσια εκπαίδευση. Ένα είναι το ελληνικό σχολείο
και αυτό που θα έπρεπε να µας απασχολεί είναι πώς αυτό το σχο-
λείο θα πετυχαίνει κάθε χρόνο τους στόχους του. 

Θα πίστευε κανείς πως αφού µια κοινωνία έχει συµφωνήσει για
τους σκοπούς των σχολείων της, για το τι είδους ανθρώπων θέ-
λει να έχει ως µέλη της δηλαδή, τότε πραγµατικά το θέµα της
συζήτησης θα ήταν αποκλειστικά το πώς θα επιτυγχάνονται
αυτοί οι στόχοι κάθε χρόνο και καλύτερα. 

Εµείς, όµως, εδώ στην Ελλάδα δεν έχουµε αποφασίσει, όπως
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αποδεικνύει η σηµερινή συζήτηση, για τους σκοπούς της ελλη-
νικής παιδείας. Πολύ φοβάµαι πως η αδυναµία του πολιτικού συ-
στήµατος να αντιµετωπίσει τα ζητήµατα της παιδείας ως ζητή-
µατα που καθορίζουν την πορεία ενός έθνους µπορεί να επιφέρει
πολύ µεγαλύτερο πλήγµα στον ελληνισµό από οποιαδήποτε
άλλη απειλή. 

Πώς θα καταφέρουµε το ελληνικό σχολείο να είναι σχολείο ελ-
ληνικού πολιτισµού; Ειπώθηκε κάτι σήµερα σχετικό µε αυτό το
ερώτηµα σε αυτή την Αίθουσα; Δυστυχώς, όχι. Είµαστε κατώτε-
ροι των περιστάσεων. Μόνο στα χαρτιά το θέµα της σηµερινής
συζήτηση είναι η παιδεία. Γιατί στην πράξη η συζήτηση είναι µι-
κροκοµµατική και το παρόν νοµοσχέδιο αφορά διαχειριστικά
πράγµατα, που καµµιά σχέση δεν έχουν µε τις ανάγκες της ελ-
ληνικής παιδείας και τους κινδύνους που διατρέχει το ελληνικό
σχολείο. 

Μίλησε κάποιος συνάδελφος της συµπολίτευσης στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων για γόνιµη ασάφεια. Μετά από
τη δηµιουργική ασάφεια που έχουµε στις διαπραγµατεύσεις µας
στην οικονοµία, έχουµε και τη «γόνιµη ασάφεια» στον τοµέα της
παιδείας. 

Γιατί αφήνετε όσα έχουν κάποιο νόηµα, κάποια ουσία, κάποιο
βάρος στα χέρια πάντα ενός Υπουργού; Γιατί µας φέρνετε εδώ
ένα νοµοσχέδιο κατά 50% εξουσιοδότηση; Γιατί απλά δεν µας
λέτε από τώρα το περιεχόµενο αυτών των υπουργικών αποφά-
σεων; Η παιδεία έχει καταστραφεί από αυτές τις υπουργικές
αποφάσεις -και από αυτές που πάρθηκαν σε µια νύχτα µέσα και
από αυτές που δεν πάρθηκαν ποτέ. Πόσα προβλήµατα λέτε σε
αυτό το νοµοσχέδιο πως θα λυθούν µε αποφάσεις του Υπουρ-
γού; 

Κάθεστε και γράφετε ένα κάρο όµορφα λόγια, για να περιγρά-
ψετε το πρόβληµα που άφησαν οι προηγούµενοι, για το οποίο
δεν φταίτε φυσικά εσείς, αλλά οι άλλοι. Μέχρι εδώ καλά. Το δέ-
χεται αυτό σε ένα βαθµό και ο Έλληνας πολίτης, ξέρετε. Ξέρει
πολύ καλά τι έκαναν οι προηγούµενοι. 

Δεν είναι δουλειά σας να ασχολείστε εσείς µε το πολιτικό τους
µέλλον. Αυτό, όπως και το δικό σας, όπως και το δικό µου, όπως
και όλων µέσα σε αυτή την Αίθουσα το κρατάει στα χέρια του και
θα το κρίνει ο ελληνικός λαός. Αντί να µας λέτε, λοιπόν, τι έκαναν
οι προηγούµενοι, κοιτάξτε εσείς τι θα κάνετε. 

Βρήκατε µια άθλια κατάσταση, την οποία πρέπει να διαχειρι-
στείτε. Συµφωνούµε σε αυτό. Εδώ όµως σταµατάει η επαφή σας
µε την ελληνική κοινωνία. Εδώ σταµατά και η ανοχή και η ανεκτι-
κότητα της Ένωσης Κεντρώων. Κάθε µέρα που περνά, που βρί-
σκεστε στην εξουσία, µειώνεται ραγδαία το βάρος των δικαιολο-
γιών σας πως φταίνε οι προηγούµενοι. Κάθε µέρα που περνά γί-
νεστε απολύτως συνυπεύθυνοι σε όσα στραβά κληρονοµήσατε. 

Η µετατροπή των αµιγώς ελληνικών σχολείων σε δίγλωσσα
είναι κάτι σωστό, που θα έπρεπε να έχει γίνει. Δεν το αµφισβητεί
κανείς αυτό. Το ότι αυτό θα γίνει εντός αυθαιρέτων χρονοδια-
γραµµάτων, χωρίς να έχει ερωτηθεί η οµογένεια -η κάθε οµογέ-
νεια- για το τι θέλει και υπό τις οδηγίες του Υπουργού, τις οποίες
θα τις πληροφορηθούµε όµως κατόπιν εορτής, είναι κάτι το
οποίο µας προβληµατίζει. 

Η µετατροπή των διαπολιτισµικών σχολείων σε πειραµατικά
είναι και αυτή σωστή επιλογή, υπό την προϋπόθεση όµως πως
από τα πειραµατικά αυτά σχολεία θα προκύψουν γνώσεις χρή-
σιµες, τα συµπεράσµατα των οποίων θα εφαρµοστούν σε όλα τα
υπόλοιπα σχολεία. Και αυτό, όµως, θα γίνει σύµφωνα µε τις
υπουργικές αποφάσεις του Υπουργού. 

Θέλω να σταθώ λίγο στην υπόθεση του επιµίσθιου. Καλώς η
Κυβέρνηση βάζει ένα τέλος σε αυτό το απαράδεκτο καθεστώς,
όπου κάποιοι στερούσαν θέσεις εργασίας από άλλους, πονηρά
σκεπτόµενοι και αξιοποιώντας πληροφορίες που έπαιρναν από
διάφορα πολιτικά γραφεία. 

Το επιµίσθιο ήταν το οικονοµικό κίνητρο για να δεχθούν να ξε-
νιτευτούν. Και αυτό το δήλωναν ειλικρινώς. Τελικά, όµως, αυτοί
οι άνθρωποι δεν τα κατάφεραν ποτέ, γιατί επελέγησαν κάποιοι
άλλοι, οι οποίοι προτιµήθηκαν, όχι επειδή είχαν παραπάνω προ-
σόντα, αλλά επειδή δήλωναν ότι δεν επιθυµούν να πάρουν το επι-
µίσθιο. Εκείνοι που δεν ζητούσαν στην αίτησή τους το επιµίσθιο
ήταν απλά καλύτερα πληροφορηµένοι από τους άλλους από

τους πολιτικούς τους φίλους ή τα πολιτικά τους γραφεία, καθό-
σον υπάρχουν κράτη που στο πλαίσιο της άσκησης της δικής
τους διαπολιτισµικής κοινωνικής πολιτικής είχαν εντάξει στον
προϋπολογισµό τους κονδύλια για όσους ξένους εκπαιδευτικούς
δίδασκαν στην επικράτειά τους σε σχολεία δίγλωσσα. Έτσι, εκεί-
νοι που δήλωσαν πως δεν επιθυµούν το επιµίσθιο το έκαναν όχι
γιατί µπορούσαν και είχαν τη δυνατότητα, αλλά επειδή προσέ-
βλεπαν στην είσπραξη αυτών των χρηµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρησιµοποιήσω λίγο από τον χρόνο της δευτερολογίας
µου, κύριε Πρόεδρε. 

Θα µπορούσαµε να πούµε πολλά για τα άρθρα. Θα τοποθε-
τηθώ αύριο στη δευτερολογία µου, σε όση µου µείνει από αυτήν.
Είναι σε σωστό δρόµο και το άρθρο 2 και το άρθρο 5 και το 6 και
το 7. Το άρθρο 8 αποτελεί τοµή, δεν µπορώ να πω. Στο άρθρο 9
επικροτούµε το γεγονός πως θα είναι άµισθη η λειτουργία και η
παραγωγή έργου της µόνιµης επιτροπής. Τα άρθρα 11, 12, 13
και 14 είναι σε σωστό δρόµο. Συµφωνούµε στα άρθρο 16 και 17. 

Αυτά τα δύο κεφάλαια αποτελούσαν και τον βασικό κορµό του
νοµοσχεδίου. Εσείς, όµως, µε την προσφιλή σας τακτική µπλέ-
κετε τα πράγµατα. Προσθέσατε ένα τρίτο κεφάλαιο, αποτελού-
µενο µόνο από ένα άρθρο µε σκοπό να εκδικηθείτε και να εξυ-
πηρετήσετε µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

Λέµε «όχι» στο άρθρο 27 και στο αναδροµικό χαράτσι. Δεν
έχετε το δικαίωµα της αναδροµικής νοµοθέτησης ή της αναδρο-
µικής είσπραξης επί φορολογηµένων κερδών από επαγγελµατική
δραστηριότητα, καταπατώντας κάθε έννοια καλής πρακτικής της
αγοράς και κάθε έννοια δικαίου. Προχωρήστε στην απόσυρση ή
στην τροποποίησή του για να το στηρίξει η Ένωση Κεντρώων.
Τα όσα προβλέπονται στο άρθρο 27 ουδεµία σχέση έχουν µε την
παιδεία, µε το Υπουργείο Παιδείας, µε την εκπαίδευση. 

Η Ένωση Κεντρώων καταψηφίζει το Κεφάλαιο Γ’, όπως κατα-
ψηφίζει και το άρθρο 28 του Κεφαλαίου Δ’ για την ιδιωτική παι-
δεία. Σας είπαµε σε κάθε τόνο, µε κάθε ευκαιρία πως συµφω-
νούµε πως η παιδεία δεν είναι εµπορεύσιµο είδος. Σας δηλώσαµε
πως δεν δεχόµαστε τις αδικαιολόγητες απολύσεις πουθενά σε
κανέναν τοµέα, όχι µόνο στην ιδιωτική εκπαίδευση. Πουθενά, σε
κανέναν απολύτως δεν δεχόµαστε τις αδικαιολόγητες απολύ-
σεις.

Στο άρθρο 28 σας προτείνουµε η διετία να γίνει πενταετία ορι-
σµένου χρόνου. Ναι, γιατί όχι. Η απόλυση, όµως, στο πλαίσιο
αυτής της πενταετίας να γίνεται για σπουδαίο λόγο, όποτε κι αν
καταγγελθεί στο χρονικό αυτό διάστηµα, και να το αποφασίζουν
αυτό τα πολιτικά δικαστήρια ή επιτροπές ευρύτερου κύρους και
όχι κοµµατικοί συνδικαλιστές. 

Αποσύρετε το άρθρο 28 ως έχει και να φέρετε όλα τα θέµατα
της ιδιωτικής εκπαίδευσης σε ένα νοµοσχέδιο. Δεν λύνεται κα-
νένα πρόβληµα µε ένα άρθρο, όπως επίσης δεν καταργούνται τα
µνηµόνια µε έναν νόµο. 

Γιατί να µην γίνει µια ειδική συζήτηση εξαντλητική και µε επι-
στηµονικές βάσεις για τα όσα πρέπει να γίνουν σχετικά µε το λει-
τούργηµα των εκπαιδευτικών και την άσκηση των καθηκόντων
τους στο πλαίσιο της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και επιχειρηµατι-
κότητας; Γιατί δεν έρχεστε να συζητήσουµε όλοι µαζί ανοιχτά ως
κοινωνία για το πού βρίσκονται τα όρια των µεν και των δε; Διότι
η παιδεία δεν είναι εµπορεύσιµο προϊόν, αλλά ο τρόπος απόκτη-
σής της είναι. 

Νιώθω την ανάγκη να κάνω και µια ειδική αναφορά σε αυτό
που πάτε να κάνετε στους εκπαιδευτικούς ειδικής αγωγής µε τη
σχετική τροπολογία. Πάτε και εξισώνετε τα τέσσερα χρόνια
σπουδών µε έναν µεταπτυχιακό τίτλο; Κι άντε να ακούσουµε τα
επιχειρήµατά σας για τη συγκεκριµένη εξίσωση κι αν τα δεχ-
θούµε και είναι βάσιµα και µας πείσετε, να το δούµε. 

Αλλά εξισώνετε τον ίδιο κόπο, την ίδια προσπάθεια ανθρώπων
που έχουν λάβει µέρος µε πανελλήνιες εξετάσεις για να αποκτή-
σουν τον συγκεκριµένο τίτλο σπουδών, τη συγκεκριµένη παιδα-
γωγική επάρκεια µε δασκάλους που δεν την έχουν αυτή την
παιδαγωγική επάρκεια απλά και µόνο για εξοικονόµηση πόρων;
Δεν έχετε κανένα λογικό επιχείρηµα. Κι εµείς δεν έχουµε καµµία
λογική σκέψη να στηρίξουµε αυτή σας την απόφαση. Είστε εκτε-
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θειµένοι σε αυτό το θέµα. 
Μοιάζοντας να νοµοθετείτε πιστεύοντας ότι νοµοθετείτε για

την κοµµατική σας πελατεία ή να βοηθήσετε τους επιµορφωτές
σύµβουλους που έχετε. Το εκπαιδευτικό σύστηµα που οδηγεί
στην απόκτηση της παιδείας σύµφωνα µε το Σύνταγµα των Ελ-
λήνων αποτελεί δικαίωµα επιλογής των πολιτών. Όµως, το είδος
του συστήµατος που θα δείξουν εµπιστοσύνη για να προσφέ-
ρουν στα παιδιά τους την ευκαιρία να αποκτήσουν την παιδεία,
αυτό είναι δικαίωµα των γονιών. 

Το ποια πρέπει να είναι αυτή η παιδεία έπρεπε να είναι το θέµα
της συζήτησής µας σήµερα εδώ. Εφόσον δεν είναι το θέµα αυτό,
εµείς σαν Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσουµε «παρών» επί της
αρχής, θα καταψηφίσουµε τα άρθρα όπως αναλύθηκαν από τον
εισηγητή µας και θα ψηφίσουµε αυτά που δείχνουν ότι µπορούν
να συµβάλουν επικουρικά σε ένα καλύτερο αύριο. Δεν σας δί-
νουµε λευκή επιταγή. Δεν µας το επιτρέπει η συνείδησή µας.
Κατά την προσωπική µου άποψη, δεν µας το επιτρέπει η δηµο-
κρατία η ίδια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ιωάννη Σαρίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Στέφος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και

να ετοιµάζεται η κ. Μερόπη Τζούφη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αρ-

χίζει µια νέα σχολική χρονιά και οφείλουµε να ευχηθούµε να είναι
καλή µε υγεία στα παιδιά των ιδιωτικών και των δηµοσίων σχο-
λείων, στους γονείς τους και στις χιλιάδες των εκπαιδευτικών. 

Όλον τον χρόνο που µας πέρασε γίνανε συζητήσεις τόσο στις
Επιτροπές Μορφωτικών Υποθέσεων όσο και στην Ολοµέλεια της
Βουλής και σήµερα όσο καµµιά άλλη φορά έχω καταλάβει πόσο
βαθιά ιδεολογικός χώρος αντιπαράθεσης είναι ο χώρος της παι-
δείας για όλους εµάς. 

Θυµάµαι πριν από λίγες µέρες, στο τέλος του προηγούµενου
µήνα, πριν κλείσουµε για ολιγοήµερες διακοπές, τον ελεγκτή δη-
µόσιας διοίκησης, ο οποίος είπε ότι σε µία µέρα διαπίστωσε δε-
καεπτά παραβάσεις σε ιδιωτικό σχολείο των Αθηνών γνωστό κι
επώνυµο. Δεν το ανέφερε, µας το είπε µετά. Δεν υπάρχει κανέ-
νας λόγος να το κάνω εγώ. Αυτό έγινε µετά από µεγάλη δυσκο-
λία και µάλιστα σε µια µέρα γιορτής για να µην έχουν εµπόδια
από τους ανθρώπους που δεν επέτρεπαν την είσοδο σε αυτό. 

Δεν είναι κάτι το οποίο µας ξενίζει ή µας παραξενεύει ή το
ακούσαµε για πρώτη φορά. Είναι κάτι το οποίο επιχειρούµε µε
αυτό το νοµοσχέδιο να θεραπεύσουµε, να τελειώνουµε µε τον
εργασιακό µεσαίωνα των ανθρώπων που προσφέρουν εκπαί-
δευση σε ένα εκπαιδευτικό ίδρυµα και όχι σε µια επιχείρηση,
γιατί ακριβώς έτσι αντιλαµβανόµαστε ότι είναι τα ιδιωτικά σχο-
λεία. Και οι εργαζόµενοι αυτοί είναι καθηγητές και οι µαθητές,
βεβαίως, δεν είναι πελάτες, αλλά είναι µαθητές. 

Θέλω να πιστεύω ότι αυτή η σχολική χρονιά θα είναι τέτοια
που θα διαψεύσει τις αγωνίες των κοµµάτων και πολλών συνα-
δέλφων της αντιπολίτευσης σε αυτή την Αίθουσα. Θα ξεκινήσει
πολύ καλά για έναν απλό λόγο, γιατί κάποιοι άνθρωποι στο
Υπουργείο δούλεψαν, κάνανε έγκαιρα τις µεταθέσεις, έγκαιρα
τις αποσπάσεις και πολύ γρήγορα θα κάνουν και τις προσλήψεις
των αναπληρωτών. Έτσι, λοιπόν, θα έχουµε την ευκαιρία να χα-
ρούµε όλοι µαζί την έναρξη µιας σχολικής χρονιάς έτσι όπως
ακριβώς πρέπει, στην ώρα της.

Άκουσα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας να λέει -ούτε λίγο
ούτε πολύ- ότι επειδή δεν θα κάνουµε προσλήψεις αναπληρωτών
–οι οποίες ειρήσθω εν παρόδω θα είναι στον αριθµό τον περσινό,
περίπου είκοσι µε είκοσι µία χιλιάδες- αναµορφώνουµε το ωρο-
λόγιο πρόγραµµα µε αποτέλεσµα πάρα πολλοί εκπαιδευτικοί να
περισσεύουν, να µην έχουµε τι να τους κάνουµε και φέρνουµε
την τροπολογία για την ειδική αγωγή, στην οποία θα αναφερθώ
πιο κάτω. 

Βεβαίως, δεν είναι έτσι. Όντως αναµορφώνουµε το ωρολόγιο
πρόγραµµα. Όντως το ολοήµερο σχολείο θα λειτουργήσει κανο-
νικά. Στα νηπιαγωγεία δεν επέρχεται ο πανικός, που από τον Ιού-
νιο τρελαίνουν µερικοί την ελληνική κοινωνία. Σίγουρα δεν σκεφ-
θήκαµε σε καµµία περίπτωση να τους απολύσουµε, κάτι που πριν
από λίγα χρόνια πολύ εύκολα ο κ. Μητσοτάκης το έκανε σε µια

νύχτα.
Αξιοποιούµε, λοιπόν, αυτούς τους εκπαιδευτικούς του δηµό-

σιου σχολείου, τους δηµόσιους εκπαιδευτικούς, τους ανθρώ-
πους, που εµείς τους εµπιστευόµαστε να µορφώσουν τα παιδιά
µας, εξορθολογίζοντας τον τρόπο λειτουργίας του σχολείου.

Θυµάµαι τις αντιδράσεις των συνδικαλιστικών οργανώσεων
πριν από τρεις µήνες. Υπάρχει τώρα απόλυτη σιωπή, λες και φο-
βούνται την επιτυχή έναρξη της σχολικής χρονιάς και ίσως κά-
ποιοι να τη φοβούνται.

Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στο ζήτηµα της ειδικής αγωγής, ένα
ζήτηµα που τα τελευταία χρόνια -επιτρέψτε µου τη λαϊκή έκ-
φραση- έχει πολύ «ψωµί» για πολλούς και πολλοί σπεύδουν να
πάρουν κάποιες ώρες ειδικής αγωγής, να κάνουν κάποια σεµι-
νάρια ειδικής αγωγής µήπως και τους φανούν χρήσιµα το επό-
µενο διάστηµα.

Τι ακριβώς γίνεται µε την ειδική αγωγή και γιατί τις τελευταίες
ηµέρες βοµβαρδίστηκαν τα mail σας µε τις αγωνίες αδιόριστων
συναδέλφων από το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας και από το Πανε-
πιστήµιο Θεσσαλίας; Τι ακριβώς έγινε; 

Έχουµε ανάγκες για εννιά χιλιάδες εκπαιδευτικούς, που θα
προσφέρουν υπηρεσίες στη δηµόσια εκπαίδευση σε δοµές, που
έχουν σχέση µε παιδιά µε ειδικές ανάγκες. Έχουµε στη διάθεσή
µας από τα πανεπιστήµια αυτά δύο χιλιάδες τριακόσιους, δυό-
µισι χιλιάδες. Ακούστηκε πριν από λίγο από προηγούµενο οµι-
λητή «πώς νοµιµοποιείται ένας µεταπτυχιακός κάτοχος διπλώ-
µατος στην ειδική αγωγή να κάνει µάθηµα». Μα, έχει κάνει γενική
αγωγή πριν, έχει πτυχίο δασκάλου. Δεν ήρθε από το πουθενά.
Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού
στην εκπαίδευση και αυτό ακριβώς επιχειρήθηκε και επιχειρείται
µε αυτήν την τροπολογία, η οποία θα ψηφιστεί τις επόµενες ηµέ-
ρες, αύριο προφανώς.

Συνεπώς, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να πω από αυτό το
Βήµα και να κλείσω ότι δεν συντρέχει κανένας λόγος ανησυχίας
για τους συναδέλφους, που έχουν δώσει την ψυχή τους σ’ αυτά
τα παιδιά έως και δεκαέξι χρόνια σ’ ένα άθλιο σύστηµα που οι
προηγούµενες κυβερνήσεις το συντήρησαν, το σύστηµα των
αναπληρωτών, σ’ ένα άθλιο σύστηµα, που πιστεύω και νοµίζω ότι
θα καταφέρουµε το 2017 και το 2018 να το τελειώσουµε ορι-
στικά. Αυτοί οι άνθρωποι θα διοριστούν στις δοµές της ειδικής
αγωγής και οι άλλοι εκπαιδευτικοί στις δύο βαθµίδες εκπαίδευ-
σης, οι οποίοι έχουν πρόσθετα προσόντα στην ειδική αγωγή, θα
αξιοποιηθούν µε τέτοιον τρόπο, έτσι ώστε να καλύψουµε τις
ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας και των µαθητών µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Στέφο.

Η κ. Μερόπη Τζούφη έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το παρόν νοµοσχέδιο πρέπει
να θεωρηθεί µέρος του ευρύτερου σχεδίου µας για τη στήριξη
και αναβάθµιση της εκπαίδευσης γενικά µε επιστροφή, όπως
είπε και ο αρµόδιος Υπουργός, κατ’ αρχήν στην κανονικότητα.

Το στρατηγικό µας σχέδιο βρίσκεται, πράγµατι, στον αντίποδα
της νεοφιλελεύθερης πολιτικής και επιδιώκει την αναµόρφωση
του εκπαιδευτικού συστήµατος µε καινοτόµες πρακτικές στο
πλαίσιο των αξιών της Αριστεράς και των αρχών της για δηµο-
κρατία και ισονοµία, αφού τίποτε δεν είναι πιο άνισο από ένα σχο-
λείο ίσο, αλλά για παιδιά άνισα. 

Πρωταρχικό µέληµά µας, λοιπόν, αποτελεί η άµβλυνση των
κοινωνικών ανισοτήτων. Στο πλαίσιο αυτό και µε το παρόν νοµο-
σχέδιο καταγράφεται η προτεραιότητα –θα µου επιτρέψετε να
πω µε ξεχωριστή έγνοια και φροντίδα- της εκπαιδευτικής έντα-
ξης των ευάλωτων κοινωνικά οµάδων, µεταναστών, προσφύγων,
παιδιών µε ειδικές µαθησιακές δυσκολίες και αναπηρίες. 

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, µε τις διατάξεις, που αφορούν τη διαπο-
λιτισµική εκπαίδευση, της οποίας επείγει η άµεση αναβάθµιση,
καθώς µετά από πέντε ολόκληρα χρόνια ασφυκτικής οικονοµικής
κρίσης υπάρχει –έστω και µειοψηφικά- έξαρση των ρατσιστικών
αντιλήψεων και των ακροδεξιών φωνών στην ελληνική κοινωνία.  

Στο νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό περιλαµβάνονται βασικές ρυθ-
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µίσεις µε στόχο την εµβάθυνση του ισχύοντος θεσµικού πλαι-
σίου, για να γίνει πιο λειτουργικό, πιο αποτελεσµατικό και πιο πα-
ρεµβατικό, µε αλλαγή των ειδικών εκπαιδευτικών και διδακτικών
προγραµµάτων και των διδακτικών εργαλείων και βιβλίων, µε
στόχο την αποµόνωση των αρνητικών διακρίσεων, έτσι ώστε οι
πολιτισµικές, εθνικές, γλωσσικές και θρησκευτικές διαφορές να
αντιµετωπίζονται ενιαία και όµοια. 

Στην κατεύθυνση αυτή τα σχολεία µετατρέπονται σε πειραµα-
τικά διαπολιτισµικά, ώστε να µπορούν να αποτελούν κέντρα πα-
ραγωγής εφαρµοσµένης εκπαιδευτικής πολιτικής µε τη σταδιακή
µετατροπή τους σε δίγλωσσα σχολεία και όχι χώρους παραγω-
γής στείρων ερευνητικών πορισµάτων. 

Στο πνεύµα της διαπολιτισµικής εκπαίδευσης και της ισοτιµίας
των πολιτισµών είναι και το άρθρο 38, µέσω του οποίου χορηγεί-
ται νοµοθετική εξουσιοδότηση στο Υπουργείο για να ρυθµίσει µε
υπουργικές αποφάσεις ζητήµατα που αφορούν την εκπαίδευση
των προσφύγων. Και εδώ υπήρξε αρκετή κριτική γιατί αυτό ανα-
τίθεται στο Υπουργείο Παιδείας και η απάντηση είναι γιατί µόνο
αυτό µπορεί να το πράξει γρήγορα, σωστά και αποτελεσµατικά,
όπως απαιτείται από τις πρωτόγνωρες συνθήκες που αντιµετω-
πίζουµε, µετά όµως από µελέτη και αξιολόγηση πολλών παρα-
µέτρων, αξιοποιώντας τη γνώση και την εµπειρία µιας πλήρως
αντιπροσωπευτικής επιστηµονικής Επιτροπής σε συνεργασία και
µε άλλα αρµόδια Υπουργεία, αλλά και µε το Ινστιτούτο Εκπαι-
δευτικής Πολιτικής. 

Επιδιώκει, λοιπόν, για το σχολικό έτος –και αυτά έχουν εξαγ-
γελθεί και απορώ διότι διάφοροι συνάδελφοι λένε ότι δεν έχουν
ακούσει τι σκεφτόµαστε να κάνουµε- µε τρόπο έγκυρο και παι-
δαγωγικά ορθό να ενταχθούν στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύ-
στηµα τουλάχιστον δεκαοχτώ χιλιάδες προσφυγόπουλα. Μάλι-
στα, έχει εξαγγελθεί και η ένταξη τριών χιλιάδων ασυνόδευτων
εφήβων σε ειδικό πιλοτικό πρόγραµµα στην τεχνική εκπαίδευση
σε συνεργασία µε ΚΑΝΕΠ/ΓΣΕΕ, ενώ ΜΚΟ, εκκλησία, τοπικές
ΕΛΜΕ, σύλλογοι εθνικοτήτων µπορούν να βοηθήσουν στην εκ-
παίδευση στη µητρική γλώσσα, µε την προϋπόθεση της πιστο-
ποίησης και της εγγραφής στο Ινστιτούτο Εθνικής Εκπαιδευτικής
Πολιτικής. 

Από την άλλη µεριά, οι προσλήψεις των εκπαιδευτών θα γίνουν
µε αντικειµενικά κριτήρια από τον πίνακα των αναπληρωτών. 

Και πιο ειδικά, στον νοµό από τον οποίο προέρχοµαι το µέγε-
θος των χώρων φιλοξενίας και ο αριθµός των παιδιών, που φιλο-
ξενούν φαίνεται ότι επιτρέπει τη δηµιουργία τάξεων υποδοχής
σε όµορα σχολεία και τη µετακίνηση των παιδιών σε αυτά. Και
όπου χρειαστεί µπορούν να ανοίξουν και να επαναλειτουργή-
σουν σχολεία, που ήταν κλειστά λόγω έλλειψης µαθητών, πράγ-
µα που ζητούν και οι τοπικές κοινωνίες. 

Και προχωρώ πολύ γρήγορα στο θέµα της ειδικής αγωγής και
εκπαίδευσης, που κατατίθεται µε τροπολογία, η οποία, όπως ει-
πώθηκε ήδη, προωθεί τις αρχές της συνεκπαίδευσης και του
«σχολείου για όλους». Στο πλαίσιο αυτό προσπαθεί να ρυθµίσει
κατ’ αρχάς και µε αντιτιθέµενες απόψεις θέµατα, που αφορούν
το εκπαιδευτικό προσωπικό, αλλά κυρίως αναβαθµίζοντας τις µο-
νάδες επαγγελµατικής εκπαίδευσης, αφού καθιερώνει το ενιαίο
ειδικό επαγγελµατικό γυµνάσιο και λύκειο. 

Δεν µπορεί να αµφισβητηθεί ότι η ειδική αγωγή αποτελεί προ-
τεραιότητα των πολιτικών επιλογών της Κυβέρνησης, αφού ήδη
από την προηγούµενη χρονιά οι προσλήψεις στην ειδική αγωγή
αυξήθηκαν κατά 45% και φέτος -µετά από οχτώ χρόνια- ιδρύθη-
καν πολλά νέα τµήµατα ένταξης στα σχολεία όλης της χώρας,
δηλαδή, σε συνθήκες κρίσης και δηµοσιονοµικών πιέσεων διαπι-
στώνεται αύξηση κατά 20% στα τµήµατα ένταξης και 8% στα ει-
δικά σχολεία, ενώ ιδρύθηκαν κατά αίτηµα και των γονέων και των
ίδιων των παιδιών και δώδεκα ηλικιακές τάξεις στα υπάρχοντα
ειδικά επαγγελµατικά γυµνάσια. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στις ρυθµίσεις για την ιδιωτική
εκπαίδευση και την τροπολογία για τα φροντιστήρια και τα κέν-
τρα ξένων γλωσσών, για τα οποία έγινε πολύ µεγάλη και παρα-
γωγική συζήτηση στις προηγούµενες επιτροπές.

Οι συγκεκριµένες διατάξεις σηµατοδοτούν, πράγµατι, την
προσπάθεια της Κυβέρνησης για την προστασία των κοινωνικών
δικαιωµάτων έναντι των επιθέσεων της αγοράς και την προσπά-

θεια για την κατοχύρωση της δηµοκρατίας. Είναι αυτές ακριβώς,
που ονοµάστηκαν από κάποιους, κοµψά, πολιτικούς µας αντιπά-
λους «ιδεοληψία» ή και «σοβιετοποίηση».

Αλήθεια, εµείς, οι «ύπουλοι Μπολσεβίκοι», τι πάµε να κάνουµε;
Να επαναφέρουµε το αυτονόητο. Δηλαδή τι; Την εποπτεία των
ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων στο Υπουργείο Παιδείας, δηλαδή, να
ρυθµίσουµε τον έλεγχο της ανασφάλιστης και αδήλωτης εργα-
σίας στο χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης, το εκπαιδευτικό ωρά-
ριο στα φροντιστήρια, να ισχύουν οι επίσηµες αργίες και κυρίως,
να υπάρχει επαρκής αιτιολόγηση των απολύσεων των εκπαιδευ-
τικών από τα ιδιωτικά σχολεία. 

Τι προσπαθούν να κάνουν αυτοί οι κανόνες; Φιλοδοξούν να βά-
λουν τέλος σε φαινόµενα –εκεί που υπάρχουν- εργοδοτικής αυ-
θαιρεσίας, «µαύρης» εργασίας, φοροδιαφυγής, παράνοµων
τίτλων σπουδών, νόθευσης βαθµολογιών, όπως επίσης να εξα-
σφαλίσουν συνθήκες ποιότητας, νοµιµότητας, διαφάνειας και δη-
µοκρατίας στο σχολικό περιβάλλον των ιδιωτικών εκπαιδευτη-
ρίων και για τα παιδιά και για τους γονείς τους που τα επιλέγουν.

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι η υλοποίηση του σχεδίου της συ-
νολικής ανασυγκρότησης της εκπαίδευσης είναι βέβαιο ότι απαι-
τεί χρόνο, πρόβλεψη µεταβατικών σταδίων και δοκιµαστικές
εφαρµογές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ο µόνος τρόπος για να περιοριστούν άµεσα οι καταστροφικές

συνέπειες και οι παθογένειες της εκπαιδευτικής πολιτικής του
παρελθόντος, είναι η ψήφιση νόµων –ο παρών είναι ένα πρώτο
βήµα- που θα καλύπτουν κάθε φορά τις ασυνέπειες και τις αντι-
φάσεις των προηγουµένων ετών, αλλά ταυτόχρονα θα εξασφα-
λίζουν την ποιοτική ανασυγκρότηση της δηµόσιας εκπαίδευσης
σε όλες τις βαθµίδες της, ως κοινωνικού αγαθού, που αναπτύσ-
σεται στο δηµόσιο χώρο, προστατεύεται από το Σύνταγµα και
δεν αποτελεί εµπορικό αγαθό που πωλείται και αγοράζεται από
τα άτοµα-καταναλωτές. 

Και στο πεδίο αυτό επιτρέψτε µου να πω ότι οι επεξεργασµέ-
νες θέσεις του χώρου της Αριστεράς γίνονται ευρέως αποδε-
κτές, παρά την αγωνιώδη προσπάθεια σε υψηλούς τόνους µε
σοφιστείες των εκπροσώπων της Νέας Δηµοκρατίας και δυστυ-
χώς και του ΠΑΣΟΚ, να υπερασπιστούν στην ουσία τους σχολάρ-
χες ή και τους µιντιάρχες, σε µία κοινωνική πραγµατικότητα που,
ως συνέπεια της πολύπλευρης κρίσης, είναι ανοιχτή περισσό-
τερο από κάθε άλλη περίοδο στην αποδοχή προτάσεων υπέρβα-
σης του πνιγηρού παρόντος και ένα τέτοιο είναι και το παρόν
νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Τζούφη.

Τον λόγο έχει η κ. Ελένη Αυλωνίτου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ,
για επτά λεπτά.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ση-
µερινό νοµοσχέδιο «Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση, διαπολιτισµική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις», θέλω να
σταθώ ιδιαίτερα στα ζητήµατα της ιδιωτικής εκπαίδευσης και τη
ρύθµιση των εργασιακών σχέσεων των εκπαιδευτικών. 

Τα ιδιωτικά σχολεία παρέχουν εκπαίδευση µέσα στο πλαίσιο
του προγράµµατος του Υπουργείου Παιδείας και δίνουν τίτλους
σπουδών απόλυτα αναγνωρισµένους από το κράτος. Είναι ιδιω-
τικές επιχειρήσεις, όµως δεν παράγουν προϊόν της αρεσκείας
τους. Παρέχουν εκπαίδευση µε τις προδιαγραφές, που ορίζει το
δηµόσιο. Ασκούν µία δηµόσια λειτουργία υπό την εποπτεία του
κράτους, µία λειτουργία που προστατεύεται από το άρθρο 16
του Συντάγµατος.

Στην εκπαίδευση, δηµόσια και ιδιωτική, καθοριστικός είναι ο
ρόλος του εκπαιδευτικού. Οι διδάσκοντες καθορίζουν περισσό-
τερο από κάθε άλλον παράγοντα την ποιότητα της παρεχόµενης
εκπαίδευσης και αυτό δεν το αλλάζουν ούτε τα σχολικά προ-
γράµµατα ούτε τα τεχνικά µέσα ούτε τα ωραία κτίρια. 

«Με όποιον δάσκαλο καθίσεις, τέτοια γράµµατα θα µάθεις».
Από την αρχαιότητα µέχρι σήµερα αυτή είναι µία σταθερά κάθε
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εκπαιδευτικού συστήµατος. 
Ο εκπαιδευτικός πρέπει να έχει το προσόν της γνώσης του αν-

τικειµένου, που διδάσκει, αλλά δεν φτάνει αυτό. Πρέπει ακόµη
να έχει ικανότητα επικοινωνίας, ενδιαφέρον που να φτάνει το
πάθος για τη δουλειά του, ισχυρή προσωπικότητα που να εµπνέει
τους µαθητές. 

Πρέπει ακόµη να µπορεί να αφοσιωθεί απερίσπαστος στο έρ-
γο του, που δεν περιλαµβάνει µόνο τις ώρες διδασκαλίας µέσα
στην αίθουσα, αλλά και τις ώρες προετοιµασίας για το µάθηµα
γενικά και για τον κάθε µαθητή ειδικά.

Πρέπει ακόµη να απολαµβάνει του σεβασµού της κοινωνίας
στην οποία ζει, γιατί χωρίς αυτό δεν µπορεί να κάνει τη δουλειά
του. Δεν γίνεται το πρωί να διδάσκει στο σχολείο και το βράδυ
να µοιράζει πίτσες. Γιατί ο µαθητής αλλιώς θα δει τον καθηγητή
του και αλλιώς θα δει τον πιτσαδόρο.

Πρέπει, λοιπόν, ο εκπαιδευτικός, είτε δουλεύει στη δηµόσια
εκπαίδευση είτε στην ιδιωτική, να απολαµβάνει αξιοπρεπείς ό-
ρους εργασίας. Αυτούς τους αξιοπρεπείς όρους εργασίας θέλει
να εξασφαλίσει το άρθρο 28 του νοµοσχεδίου, για να απαντήσω
σε προλαλήσαντα Βουλευτή, προβλέποντας ότι οι διδάσκοντες
στην ιδιωτική εκπαίδευση, µετά από δοκιµαστική περίο- δο δύο
ετών, θα εργάζονται µε σύµβαση αορίστου χρόνου που δεν µπο-
ρεί να λυθεί χωρίς φανερή, σοβαρή και νόµιµη αιτία. 

Έτσι ο εκπαιδευτικός δεν θα υπόκειται σε εκβιασµούς να µοι-
ράζει χαριστικά βαθµούς ή να δουλεύει µε εικονικό µισθό. Δεν
θα εξαναγκάζεται να συµπράττει σε φοροδιαφυγή της ιδιωτικής
επιχείρησης. Ακούσατε αυτό, κύριοι της Αντιπολίτευσης; 

Δεν θα υποχρεώνεται να ευτελίζει το λειτούργηµά του για να
ζήσει. Και δεν θα κάνει παράλληλα τον πιτσαδόρο, ακόµη και αν
αυτό θα ήταν ανεκτό και ίσως επιθυµητό από όσους εδώ µέσα
θεωρούν υπέρτατη αξία την εξασφάλιση των κερδών του κάθε
τυχάρπαστου, που παριστάνει τον επιχειρηµατία σε οποιονδή-
ποτε τοµέα. 

Μήπως, όµως, έτσι καταργείται το διευθυντικό δικαίωµα των
ιδιοκτητών ιδιωτικών σχολείων; Μήπως οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί
µετατρέπονται σε δηµόσιους υπαλλήλους; Δεν καταργείται κα-
νένα διευθυντικό δικαίωµα, αφού προβλέπεται και επιτρέπεται η
απόλυση για σοβαρούς αντικειµενικούς λόγους. Παραµένει πιο
εύκολη η απόλυση ιδιωτικού εκπαιδευτικού από ό,τι η απόλυση
δηµοσίου υπαλλήλου. Χρειάζεται, όµως, αντικειµενική δικαιολό-
γηση που να µην αποτελεί µέσο εκβιασµού.

Προκαλούν, όµως, εντύπωση οι διαµαρτυρίες όσων επικα-
λούνται το απόλυτο διευθυντικό δικαίωµα στην ιδιωτική εκπαί-
δευση, γιατί αυτές οι επιχειρήσεις δεν παρέχουν κάποιο αυτόνο-
µο προϊόν. Υπάρχει µήπως κανένα ιδιωτικό σχολείο, που θα είχε
έστω και έναν µαθητή-πελάτη αν πουλούσε µόνο τις γνώσεις που
παρέχει, χωρίς το δικαίωµα να παρέχει κρατικά αναγνωρισµέ-
νους τίτλους σπουδών; 

Μήπως θα προτιµούσαν οι επιχειρηµατίες της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης εκείνο το παλιό σύστηµα -θα το θυµούνται οι παλιότεροι-
που ίσχυε πριν από δεκαετίες, όταν οι απόφοιτοί τους έπρεπε να
δίνουν εξετάσεις στο δηµόσιο µετά την αποφοίτησή τους για να
τους αναγνωριστεί το απολυτήριο; Αµφιβάλλω. 

Σε ανάλογη κατεύθυνση κινείται και η τροπολογία για τα φρον-
τιστήρια, που ορίζει σε απλά ελληνικά ότι οι καθηγητές των φρο-
ντιστηρίων δεν θα δουλεύουν τζάµπα. Βέβαια, εδώ µέσα υπάρ-
χουν κόµµατα, που έχουν σχεδόν µοναδικό λόγο ύπαρξης το να
δουλεύουν τζάµπα όλοι σχεδόν οι εργαζόµενοι. Οπότε για λό-
γους αρχής δεν µπορούν αν στηρίξουν µια τέτοια τροπολογία.
Το καταλαβαίνω. Φωνάξτε το, λοιπόν, δυνατά να σας ακούσει ό-
λος ο κόσµος, µην µείνει κανένας που να µην το ξέρει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοι-
πόν, θα µπορούσε να έχει υπότιτλο «Περί του δικαιώµατος των
εργαζοµένων να πληρώνονται όταν δουλεύουν». Και φυσικά, ψη-
φίζω επί της αρχής και επί των άρθρων το σηµερινό νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Αυλωνίτου. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Είναι µια νοµοτεχνική βελτίωση για τη συµµετοχή
ενός εκπροσώπου του Οικουµενικού Πατριαρχείου, ειδικού σε
θέµατα παιδείας και πολιτισµού, στον φορέα που θα έχει την ευ-
θύνη συντονισµού της ξενόγλωσσης εκπαίδευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία. Να κα-
τατεθεί και να µοιραστεί στους κυρίους συναδέλφους.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κόνσολα, έ-
χετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ επιχαίρω

που ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο σήµερα συζητείται στην
Εθνική Αντιπροσωπεία και ειλικρινά θα περίµενα να αδράξει την
ευκαιρία αυτή η Κυβέρνηση και µε αυτό το νοµοσχέδιο να υπάρ-
χει ένα ευρύτερο πνεύµα συνεργασίας και συνεννόησης για τα
θέµατα της παιδείας.

Ήµασταν πολύ έγκαιροι και, πιστεύω, έγκυροι, όταν εµείς φω-
νάζαµε ότι στο πλαίσιο του εθνικού διαλόγου για την παιδεία θα
έπρεπε να συζητηθούν ζητήµατα σοβαρά, όπως αυτό που θέλει
να συζητήσει το νοµοσχέδιο. Όµως, η Κυβέρνηση δεν άδραξε
την ευκαιρία και µονοµερώς κατέθεσε ένα πολύ σηµαντικό νο-
µοσχέδιο, που θα µπορούσε να ήταν αφιερωµένο στην εκπαί-
δευση των Ελλήνων του εξωτερικού και σε αυτό, κύριε Υπουργέ,
έχετε εντάξει διάφορα ζητήµατα που θα µπορούσαν να αποτε-
λέσουν ένα ιδιαίτερο κεφάλαιο για συζήτηση στην Εθνική Αντι-
προσωπεία. Είµαι σίγουρος ότι είναι πέρα από τη θέληση του
κυρίου Υπουργού, του κ. Πελεγρίνη.

Ωστόσο, αυτό το νοµοσχέδιο –και είµαστε υποχρεωµένοι να
εστιάσουµε σε κάποια ζητήµατα- δεν λύνει οριστικά τα προβλή-
µατα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό. Αντιθέ-
τως, µάλιστα, παρατείνει κάποια από αυτά και δηµιουργεί και
πρόσθετα ζητήµατα.

Δεν είναι πρώτη φορά, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, ιδιαίτερα η Κυβέρνηση του κ.
Τσίπρα, αποκαλύπτει τις προθέσεις της για τα φοβικά σύνδροµα,
που τη χαρακτηρίζουν απέναντι στους Έλληνες του εξωτερικού.
Εξάλλου, αν η Κυβέρνηση αυτή ήθελε, πραγµατικά, να εστιάσει
το ενδιαφέρον της σε αυτούς τους συµπατριώτες µας, θα
έπρεπε έγκαιρα να φέρει προς συζήτηση τα θέµατα, που αφο-
ρούν την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού. Δεν το έπραξε
ακόµα. Άρα, στο ίδιο έργο θεατές είµαστε και στα ζητήµατα της
ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης.

Πριν προχωρήσουµε στη µετεξέλιξη των αµιγώς ελληνικών
σχολείων του εξωτερικού σε δίγλωσσα –και βέβαια, πρέπει να
τονίσω από την αρχή ότι σε αυτήν την κατεύθυνση εµείς είµαστε
συναινετικοί και τη θεωρούµε άκρως θετική-, θα έπρεπε να υπάρ-
χει ένα πλαίσιο συνεννόησης είτε µε ειδικές διακρατικές συµφω-
νίες µεταξύ της Ελληνικής Κυβέρνησης και τις κυβερνήσεις του
εξωτερικού όπου υπάρχουν οµογενείς είτε µε σαφείς δεσµεύσεις
για την τύχη ή την µετεξέλιξη των αµιγώς ελληνόγλωσσων σχο-
λείων, τα οποία από το 2018 πολύ φοβάµαι ότι δεν θα είναι στην
προοπτική ανάταξής τους. Αντιθέτως, µάλιστα, φοβάµαι ότι θα
κλείσουν πολλά από αυτά.

Όλοι αντιλαµβανόµαστε πόσο σηµαντική µπορεί να είναι η µε-
τεξέλιξη των αµιγώς ελληνικών σχολείων του εξωτερικού σε δί-
γλωσσα σχολεία, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι αλήθεια. Τι συµβαί-
νει, όµως, µε τα δίγλωσσα σχολεία; Δείτε, για παράδειγµα, στη
Γερµανία, που εκεί, µια προωθηµένη χώρα µε πολύ σηµαντικό
εκπαιδευτικό σύστηµα, τι επιτάσσει; Φοβάµαι ότι επιτάσσει ότι
τα σχολεία αυτά, για τα οποία εµείς σήµερα συζητούµε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, θα τα οδηγήσει σε µαρασµό, αφού οι
απόφοιτοί τους δεν µπορούν να προχωρήσουν σε ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα παρά µόνο σε τεχνικές σχολές ή σχολές µα-
θητείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα, πραγµατικά, αναβαθµι-
σµένο δίγλωσσο σχολείο είναι αυτό που δίνει δυνατότητα πρό-
σβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση όσων σε αυτό φοιτούν.

Δεν υπάρχει µια σειρά προϋποθέσεων, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, που σ’ αυτό εδώ το νοµοσχέδιο τεκµηριώνεται αυτή η
προοπτική. Αντιθέτως, φοβάµαι ότι σε λίγο οι Έλληνες του εξω-
τερικού, ιδιαίτερα για τη Γερµανία, που συζητούµε σήµερα, θα
φοιτήσουν σε γερµανικά και µόνο σχολεία, σε αµιγώς γερµανικά
σχολεία.

Σε κάθε περίπτωση, αυτό δεν είναι κάτι το οποίο ευχόµαστε
και επιδιώκουµε, αλλά θα πρέπει εµείς να συνδέσουµε κλείδες
ασφαλείας, προκειµένου η παιδεία, η εκπαίδευση και ο πολιτι-
σµός, που πολλοί από εσάς από αυτό το Βήµα, συζήτησαν σή-
µερα, να είναι αυτή η προϋπόθεση που θα µπορέσει να συνδέσει

το έθνος-κράτος σε µια ουσιαστική προοπτική βιωσιµότητάς του
και στο εξωτερικό.

Εξάλλου, θέλω να θυµίσω επίσης σε αυτό το σηµείο ότι η Κυ-
βέρνηση φαίνεται πως συνεχίζει ιδεοληπτικές αγκυλώσεις σε
αυτό το νοµοσχέδιο, αφού για παράδειγµα η επιλογή στελεχών
του εξωτερικού κινείται στην ίδια βάση όπως και στο εσωτερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος είναι αδυσώπητος.
Θέλω να σταθώ και στην άλλη παράµετρο του νοµοσχεδίου, που
αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση. Πολλά έχουν συζητηθεί γι’ αυ-
τήν την παράµετρο. Θα ήθελα, όµως, να αναφερθώ ειλικρινά σε
αυτήν τη διάταξη που δηµιουργεί ένα κλίµα αναταραχής στην
ιδιωτική εκπαίδευση, αλλά συνιστά παράλληλα και έναν ακραίο
ιδεοληπτικό χαρακτήρα σε ό,τι αφορά την αλλοίωση της έννοιας
της ιδιωτικής εκπαίδευσης, που βιώσαµε τόσα χρόνια στη χώρα.

Είναι δεδοµένο ότι η Κυβέρνηση έχει αλλεργία απέναντι σε
τρεις, κυρίως, έννοιες που έχουµε συζητήσει και ο εισηγητής µας
έχει πει, δηλαδή, την αριστεία, την αξιοκρατία και την αξιολό-
γηση. Αυτό το έχει δείξει και στο παρελθόν µε άλλα νοµοσχέδια.
Δεν είναι τυχαίο ότι αυτές τις τρεις αξίες προσπαθεί να τις εξα-
φανίσει και να τις εξοβελίσει από τον χώρο της εκπαίδευσης. Αντί
να δηµιουργηθεί ένα κλίµα ευρύτερο σε ό,τι αφορά την αξιολό-
γηση σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθµίδες, η Κυβέρνηση επιχειρεί
µε αυτό το νοµοσχέδιο να ακυρώσει και την έννοια της αξιολό-
γησης και στην ιδιωτική εκπαίδευση. Βέβαια, το χειρότερο είναι
ότι αυτό προσπαθεί να το επιβάλει µε διοικητικά µέτρα στον
χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης.

Όµως, επειδή γνωρίζω πολύ καλά και από συναδέλφους της
Αριστεράς, σε ό,τι αφορά την επιχειρηµατολογία τους, για τη
διαστρέβλωση που επιχειρείται να κάνει το άσπρο µαύρο και να
δαιµονοποιεί την ιδιωτική εκπαίδευση. Θα µου επιτρέψετε να επι-
σηµάνω πως τα εργασιακά δικαιώµατα, που επικαλούνται πολλοί
συνάδελφοι, αλλά και η ηγεσία του Υπουργείου σε ό,τι αφορά
την ιδιωτική εκπαίδευση είναι απολύτως σεβαστά. Τα σεβόµαστε
όλοι και υπάρχουν και νόµοι που προστατεύουν τα εργασιακά δι-
καιώµατα. 

Όµως, στα εργασιακά δικαιώµατα δεν περιλαµβάνεται η κα-
τάργηση της αξιολόγησης. Δεν περιλαµβάνεται η ακύρωση του
δικαιώµατος της διεύθυνσης ενός ιδιωτικού σχολείου να φρον-
τίσει για την αναβάθµιση της ποιότητας της εκπαίδευσης. Αυτό
κάνετε µε τη δήθεν επίκληση των εργασιακών δικαιωµάτων των
εκπαιδευτικών στην ιδιωτική εκπαίδευση.

Ο καλός και ο άριστος εκπαιδευτικός, που εργάζεται σε ιδιω-
τική µονάδα εκπαίδευσης δεν χρειάζεται προστάτες. Αυτό το
γνωρίζουµε όλοι. Είναι περιζήτητος, αφού τα ιδιωτικά σχολεία
αυτούς επιζητούν, τους άριστους εκπαιδευτικούς. Επιδιώκουν
την ενίσχυση της ποιότητας, για να µπορέσουν να προσελκύσουν
µαθητές. Επιδιώκουν να έχουν τέτοιου είδους εκπαιδευτικούς. 

Όµως, εσείς δεν τους επιτρέπετε να προχωρήσουν στην αντι-
κατάσταση ενός εκπαιδευτικού, ο οποίος δεν αποδίδει σύµφωνα
µε τα στάνταρ που οι ίδιοι θέτουν. Σύµφωνα µε το θεσµικό πλαί-
σιο, που ίσχυε µέχρι σήµερα, ένα ιδιωτικό σχολείο µπορούσε να
καταγγείλει τη σύµβαση µε τον εκπαιδευτικό κατά τη διάρκεια
του πρώτου έτους. Μετά την παρέλευση της διετίας, η σύµβαση
µετατρεπόταν σε σύµβαση αορίστου χρόνου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να µιλήσω για ένα λεπτό µόνο. 
Έρχεστε τώρα εσείς µε τη διάταξη που φέρνετε προς ψήφιση

και νοµοθετείτε την απαγόρευση καταγγελίας της σύµβασης
µέσα στη διετία. Δηλαδή, εάν ένας εκπαιδευτικός δεν αποδειχθεί
κατάλληλος στον πρώτο χρόνο ή τους πρώτους µήνες, θα είναι
ακλόνητος στη θέση του. Ουσιαστικά, µε αυτόν τον τρόπο προ-
στατεύεται και νοµιµοποιείται για τη διετία ο ανεπαρκής και ακα-
τάλληλος εκπαιδευτικός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν υπάρξει παραβίαση εργα-
σιακών δικαιωµάτων, υπάρχουν νόµοι να επιβάλουν το δίκαιο.
Όµως, αυτές οι διατάξεις δεν συνιστούν εργασιακό δικαίωµα. Με
µαθηµατική ακρίβεια θα αυξηθεί ο αριθµός των απολύσεων στο
τέλος της διετίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να αναφερθώ επίσης σε µια αναφορά του

ΙΟΒΕ, ο οποίος καταθέτει την άποψη ότι 350 εκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο από τον φορολογούµενο Έλληνα πολίτη αποταµιεύον-
ται χάριν της λειτουργίας των ιδιωτικών σχολείων. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε –και σας ευχαριστώ για την ανοχή
σας- επιτρέψτε µου να αναφερθώ στην παράγραφο 4 της τρο-
πολογίας, που αφορά το δικαίωµα αποφοίτων του Ενιαίου Ειδι-
κού Επαγγελµατικού Λυκείου στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Κύριε Υπουργέ, σε ό,τι αφορά αυτά τα σχολεία θα πρέπει να
δώσουµε µια διασταλτική ερµηνεία για τον αριθµό. Επειδή στις
νησιωτικές περιοχές, όσον αφορά αυτόν τον αριθµό, είναι πολύ
δύσκολο να µετακινηθεί ένα παιδί από ένα νησί σε ένα άλλο, θα
πρέπει να υπάρχει ανοχή και µια ρύθµιση-προσαρµογή όσον
αφορά στους µαθητές, δηλαδή, σε οκτώ το µάξιµουµ και από
δύο έως τέσσερις µαθητές ανά ειδικότητα, προκειµένου να λει-
τουργήσουν αυτά τα σχολεία τη σχολική χρονιά που έρχεται. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτές οι προτάσεις, κύριε Υπουργέ,
θεωρώ ότι είναι ένα πλαίσιο σύγκλισης και συνεννόησης και νο-
µίζω ότι θα βρουν την κατανόηση από την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κόνσολα. 

Ο κ. Αντώνιος Γρέγος έχει τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα από τα µεγαλύτερα ψέµατα, που έχουν πει οι εκπρόσωποι

του ΣΥΡΙΖΑ και εντός και εκτός Βουλής είναι ότι όλοι αυτοί που
εισβάλλουν παράνοµα στην πατρίδα µας καθηµερινά θέλουν να
φύγουν από εδώ και να πάνε σε κάποια άλλη χώρα. Αυτό είναι
µεγάλο ψέµα. Πολύ απλά, πού θα βρουν καλύτερα από εδώ; Η
ελληνική Κυβέρνηση τους έχει υποσχεθεί ασφάλεια, υγεία, παι-
δεία µε το νοµοσχέδιο τώρα, εργασία, κοινωνική ασφάλιση και
ό,τι άλλοι δικαιούται ένας Έλληνας πολίτης. 

Μια που µιλήσαµε για απολύσεις, καλό θα είναι κάποιοι «εκ-
παιδευτικοί» -σε πολλά εισαγωγικά το «εκπαιδευτικοί»- από κά-
ποιες συγκεκριµένες ΕΛΜΕ και ΟΛΜΕ, που δεν έχουν άλλη
δουλειά να κάνουν από το να κατηγορούν τη Χρυσή Αυγή, να
ελεγχθούν πειθαρχικά, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτήν τη συµπεριφο-
ρά. Είναι µια φασιστική συµπεριφορά εκ µέρους αυτών των εκ-
παιδευτικών. Και αυτό το καταγγέλλουµε και από το Βήµα της
Βουλής. 

Δεν µπορώ φυσικά να µην ξεκινήσω µε τον σχολιασµό της οµι-
λίας του Υπουργού Φίλη, από την οποία ξεχώρισα τα εξής τρα-
γελαφικά. Μίλησε για φτωχό δηµόσιο σχολείο. Θα έπρεπε να
ξέρει ότι τα σχολεία γίνονται φτωχά για πολλούς λόγους, όπως
όταν περικόπτονται οι δαπάνες εξαιτίας των µνηµονίων, που
έχετε υπογράψει και εσείς φαρδιά πλατιά, όταν εφαρµόζετε και
εσείς πελατειακές σχέσεις και πολεµάτε την έννοια της αρι-
στείας, όταν κυρίως θεωρείτε ως νεκρή γλώσσα τα αρχαία ελ-
ληνικά, την ώρα που αυτά διδάσκονται σε άλλες χώρες. Φτωχά
γίνονται τα σχολεία, όταν εκτός από γνώση δεν προσφέρουν
εθνικά ιδεώδη στα παιδιά µαθητές και αργότερα πολίτες. 

Ζητούσατε εθνικό διάλογο για την παιδεία. Το σωστό θα ήταν
διάλογος για εθνική παιδεία, κάτι ανήκουστο φυσικά για εσάς.
Και φυσικά δεν θα κάνουµε διάλογο µαζί σας για κάτι τέτοιο.

Ο Υπουργός µίλησε για µνηµονιακές κυβερνήσεις. Μα, εσείς
είστε η πιο µνηµονιακή Κυβέρνηση που εκτελεί απαρέγκλιτα
κάθε εντολή των ξένων τοκογλύφων. 

Σχετικά µε τις εργασιακές συνθήκες, τώρα, που επικρατούν
όχι µόνο στα φροντιστήρια, αλλά και σε κάθε κλάδο εργαζοµέ-
νων, θα ήθελα να πω ότι αυτό έχει άµεση σχέση µε την οικονοµία,
µία οικονοµία που καταρρέει από τις λάθος επιλογές σας. Φυσικά
δεν βλέπουµε να πολεµάτε αποτελεσµατικά την παραοικονοµία
στην εκπαίδευση, αλλά και γενικότερα. Μάλιστα, έχει γίνει και
σχετική καταγγελία στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Όσον αφορά το θέµα των πλαστών πτυχίων, θα αποφασίσει
φυσικά η δικαιοσύνη και οι αρµόδιες αρχές, αλλά αυτό, κύριε
Υπουργέ, είναι και θέµα ηθικό. 

Επίσης, ο Υπουργός µίλησε για αλληλεγγύη που δείχνει η ελ-

ληνική κοινωνία στους πρόσφυγες κατ’ εσάς. Αυτό ήταν το πρώ-
το διάστηµα. Τώρα οι Έλληνες ζητούν προστασία από τις εγκλη-
µατικές τους ενέργειες, οι οποίες είναι καθηµερινές και οι οποίες
µάλιστα έχουν και ρατσιστικό κίνητρο. 

Στην τελευταία οµιλία µου πριν τη διακοπή των εργασιών της
Βουλής είχα πει ότι µέσα στις βάρκες που έρχονται από την
Τουρκία υπάρχουν και παιδιά δώδεκα έως δεκαοκτώ ετών, που
έχουν στρατιωτική εκπαίδευση και είναι αποφασισµένα για όλα.
Είδατε τι συνέβη στην Τουρκία µε τον δωδεκάχρονο τροµοκράτη.
Επίσης, είδατε δωδεκάχρονα παιδιά να εκτελούν οµήρους. Αν
ένα τέτοιο παιδί µπει µέσα σε ένα σχολείο, µπορεί να προκαλέσει
µακελειό, κάτι που είναι αρκετό. Για ό,τι συµβεί µέσα στα σχο-
λεία, θα είστε αποκλειστικά υπεύθυνοι. 

Μιλάτε για εκµάθηση ελληνικών και αγγλικών και αφοµοίωση.
Κανείς τους δεν θέλει να αφοµοιωθεί και να απαρνηθεί τη θρη-
σκεία και τον πολιτισµό του, όσες γενιές κι αν περάσουν. 

Είχα πει επίσης στην τελευταία µου οµιλία –και το λέω, γιατί
εµείς µιλάµε πάντα µε στοιχεία και αποδείξεις- ότι έχουν αυξηθεί
οι ροές των λαθροµεταναστών. Ο Υπουργός Καµµένος φώναζε
τότε ότι είναι µηδενικές, κάτι στο οποίο συνηγορούσαν και οι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Τετρακόσιοι τριάντα µέσα σε µία µόνο
µέρα! 

Λέτε ότι εξοικονοµήσατε κονδύλια για τη µεταφορά τους, τη
σίτιση και την εκπαίδευση. Ακόµα και επισκέψεις σε µουσεία και
βιβλιοθήκες εξαγγέλλετε. Είναι γνωστή η άποψη των περισσοτέ-
ρων από αυτούς για τα µουσεία και τα ιστορικά µνηµεία. Το εί-
δαµε στην Παλµύρα, το βλέπουµε και από τις βεβηλώσεις των
ναών µας.

Βέβαια, ο Υπουργός δεν είπε τίποτα για την άθλια εικόνα των
ελληνικών πανεπιστηµίων, που µία σύγκριση µε τα πανεπιστήµια
του εξωτερικού µάς γεµίζει ντροπή – για τις εγκαταστάσεις και
όχι για το έµψυχο δυναµικό. 

Όσον αφορά τώρα ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, όπως είναι
αυτό της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης, µειώθηκαν εδώ και
πολλά χρόνια πάνω από 50% οι κρατικές δαπάνες για τη στήριξή
της. Το αποτέλεσµα είναι οι τεράστιες ελλείψεις σε εκπαιδευτικό
προσωπικό και υλικοτεχνικά µέσα. Έτσι, ειδικά στη Γερµανία τα
ελληνικά σχολεία θα κλείσουν ή θα συγχωνευθούν. 

Αυτά έχουν επισηµανθεί και στην Επιτροπή Ελληνισµού της
Διασποράς, αλλά τίποτα δεν έγινε. Ακόµα και οι έδρες Ελληνικών
που υπάρχουν σε διάφορα πανεπιστήµια του εξωτερικού χρηµα-
τοδοτούνται πλέον µόνο από χορηγίες Ελλήνων της Διασποράς.

Είναι απαραίτητο και τα παιδιά των Ελλήνων οµογενών να λαµ-
βάνουν την ελληνική παιδεία, να µαθαίνουν την ελληνική ιστορία,
τη γλώσσα, τα ήθη και τα έθιµα της πατρίδας µας. 

Για την ειδική αγωγή ακούσαµε πολλά από τον Υπουργό. Ακού-
σαµε και για προσλήψεις, όπως και για αντιµετώπιση των δικαίων
σε συγκεκριµένους κλάδους. 

Εδώ θα καταθέσω προς ενηµέρωσής σας επιστολή µέρους
του Συλλόγου Αποφοίτων Τµηµάτων Ειδικής Αγωγής, καθώς και
πρόταση του Συλλόγου Αποφοίτων Ειδικής Αγωγής. Έχετε πάρει
και εσείς ανάλογα mail. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Γρέγος καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτές τις ηµέρες όλοι ασχολούνται µε τις άδειες που θα πά-
ρουν ή δεν θα πάρουν τα «βοθροκάναλα». Πέρα από τον κατά-
φωρα παράνοµο ΕΝΦΙΑ, υπάρχουν κι άλλα πράγµατα πολύ χει-
ρότερα, όπως αυτά για τα οποία έχουµε µιλήσει επανειληµµένως
εντός και εκτός Βουλής. 

Αυτά έχουν να κάνουν µε τα νοµοσχέδια που φέρνετε, όπως
αυτό µε τα περιβόητα άρθρα 36 και 38, µε τα οποία επιχειρείτε
µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία, την άµεση ισλαµοποίηση της πατρί-
δας µας µε χρονικό όριο αυτό να γίνει µέχρι το 2019. Είναι ορ-
γανωµένο σχέδιο που έχετε εκπονήσει και εφαρµόζετε. 

Εκφράζοντας τη θέληση όλων σχεδόν των Ελλήνων εµείς πι-
στεύουµε και απαιτούµε να δοθεί έµφαση στο µάθηµα της ελλη-
νικής ιστορίας, της αληθινής ελληνικής ιστορίας, της διδασκα-
λίας της αρχαίας ελληνικής γλώσσας και γραµµατείας σε όλες
τις εκπαιδευτικές βαθµίδες, υποχρεωτική αθλητική παιδεία για
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την ελληνική νεολαία µε την επιλογή ατοµικού ή οµαδικού αθλή-
µατος από τις πρώτες σχολικές τάξεις.

Είµαστε σε συνεχή επαφή µε εκπαιδευτικούς, που υπερασπί-
ζονται τις ιδέες και ευτυχώς είναι πολλοί. Μετέχουµε ενεργά
στους Συλλόγους Γονέων και Κηδεµόνων προκειµένου να ελέγ-
χουµε άµεσα τα όσα συµβαίνουν στα σχολεία. Κυρίως, σαν γο-
νείς ενηµερωνόµαστε από τα παιδιά µας για ό,τι αντεθνικό
µπορεί να ειπωθεί µέσα σε µία σχολική αίθουσα, ελέγχουµε τη
διδακτέα ύλη, ειδικά στις µικρές ηλικίες, προκειµένου να µάθουν
τα παιδιά για την γάγγραινα του πολυπολιτισµού και του διεθνι-
σµού. Δεν εµπιστευόµαστε τη γνώση του παιδιού µας σε κανέναν
Φίλη και σε κανέναν θολοκουλτουριάρη εκπαιδευτικό, γνωρί-
ζουµε πολύ καλά τον σκοπό τους και να ενηµερώνουµε και τα
παιδιά και τους γονείς.

Η έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς θα µας βρει ενωµένους
και αποφασισµένους απέναντι στα σχέδιά σας. Τα ελληνικά σχο-
λεία ανήκουν στον ελληνικό λαό. Σε αυτά πρέπει να ακούγεται η
πρωινή χριστιανική προσευχή, να γίνεται ο αγιασµός και η
έπαρση της σηµαίας. Όποιου δεν του αρέσει µπορεί να φύγει να
πάει στη χώρα του. Εάν δεν του αρέσει να πάει να αγωνιστεί για
µία άλλη χώρα και όχι να απαιτεί να αλλάξουµε εµείς για χάρη
του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα αγωνιστούµε για τα παιδιά µας και για τα παιδιά των παι-
διών µας, όπως έχουµε πράξει µέχρι τώρα. Δίπλα µας, η περή-
φανη ελληνική νεολαία, µας στηρίζει έµπρακτα σε κάθε βήµα
µας, γιατί για το µέλλον µας θα αποφασίσουµε εµείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει τώρα
η Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Παναγιώτα Δριτσέλη, για επτά
λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτού εισέλθω στα ιδιαίτερα

ζητήµατα του νοµοσχεδίου, τα οποία έχουµε αναλύσει αρκετά
και στις αρµόδιες επιτροπές, θα ήθελα πολύ σύντοµα να ανα-
φερθώ και στα ζητήµατα του προγραµµατισµού της έναρξης της
νέας σχολικής χρονιάς, η οποία και ξεκινάει την επόµενη εβδο-
µάδα. 

Προφανώς και όλοι ευελπιστούµε να είναι η πρώτη φορά, που,
τα τελευταία χρόνια, το δηµόσιο σχολείο θα ξεκινήσει µε τα λι-
γότερα δυνατά κενά, µε τα βιβλία ήδη στα σχολεία, όπου και βρί-
σκονται, και χωρίς υποβαθµίσεις και καταργήσεις σχολικών
µονάδων. Αυτή η νέα σχολική χρονιά να ξεκινά µε ποιοτικά ανα-
βαθµισµένη δηµόσια εκπαίδευση και αυτό θα πρέπει όλοι να το
αναγνωρίσουµε, όταν συµβεί. 

Ακούστηκαν αρκετά, κυρίως από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση κατά τη διάρκεια της συζήτησης του νοµοσχεδίου στην
επιτροπή. Ζητήθηκε εφ’ όλης της ύλης συζήτηση για την πορεία
της δηµόσιας εκπαίδευσης. Σήµερα ίσως να είναι και η ευκαιρία
να κάνουµε έναν πρώτο γενικό απολογισµό σε ό,τι αφορά την
οργάνωση και τον προγραµµατισµό του Υπουργείου Παιδείας
για τη νέα σχολική χρονιά.

Έτσι, ίσως να ήταν και χρήσιµο να συγκρίνουµε τη σηµερινή
εικόνα µε την αντίστοιχη των τελευταίων τουλάχιστον τεσσάρων
ετών, όπου καλούµασταν στα Θερινά Τµήµατα να συζητήσουµε
µε εξαιρετικά πιεσµένο χρόνο κρίσιµα ζητήµατα.

Όλοι θυµόµαστε για παράδειγµα πώς συζητήσαµε τις εκπαι-
δευτικές αλλαγές που αφορούσαν το λεγόµενο τότε νέο λύκειο.
Μία ηµέρα πριν από την έναρξη µαθηµάτων οι µαθητές δεν ήξε-
ραν µε ποιο σύστηµα θα εξεταστούν για την εισαγωγή τους στο
πανεπιστήµιο. Αντίστοιχα, όλα τα προηγούµενα χρόνια µέχρι την
τελευταία στιγµή δεν υπήρχαν πιστώσεις για αναπληρωτές, τα
βιβλία δεν ήταν στη θέση τους, ενώ εκατοντάδες σχολεία συγ-
χωνεύονταν και έκλειναν δηµιουργώντας τεράστια προβλήµατα
σε µαθητές και εκπαιδευτικούς.

Όλα αυτά τα θέµατα καθιστούν απολύτως εµφανή την ποι-
οτική διαφορά ανάµεσα στην εκπαιδευτική διακυβέρνηση των
προηγούµενων ετών µε τη σηµερινή. Αυτό θα πρέπει να το τονί-
σουµε.

Αναφορικά µε τα ιδιαίτερα ζητήµατα του παρόντος νοµοσχε-
δίου ρυθµίζονται δύο εξαιρετικά σηµαντικοί και κρίσιµοι εκπαι-
δευτικοί τοµείς: Η ελληνόγλωσση εκπαίδευση του εξωτερικού
και η διαπολιτισµική εκπαίδευση, που αποτελούν και τα κεντρικά
πεδία παρέµβασης της παρούσας νοµοθετικής πρωτοβουλίας.
Στα δύο αυτά πεδία οι ρυθµίσεις είναι εξαιρετικά θετικές, γιατί
συµβάλλουν κυρίως στην αναβάθµιση κρίσιµων πτυχών της δη-
µόσιας εκπαίδευσης µε βάση τις πιο σύγχρονες θεωρήσεις της
παιδαγωγικής επιστήµης. 

Στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση του εξωτερικού, η παρέµ-
βαση του Υπουργείου Παιδείας κινείται κυρίως σε δύο βασικές
κατευθύνσεις, ενσωµατώνει τις πιο σύγχρονες εκπαιδευτικές
εξελίξεις και θεσµοθετεί τη µετάβαση στη δίγλωσση εκπαίδευση
για τα παιδιά της ελληνικής οµογένειας.

Αφ’ ετέρου, διατηρεί και αναβαθµίζει τα ελληνικά σχολεία του
εξωτερικού µε στόχο τη στήριξη των ελληνοπαίδων, των οποίων
οι οικογένειες αναγκάστηκαν να µεταναστεύσουν στο εξωτερικό,
κυρίως τα τελευταία χρόνια, εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης.

Έτσι, εισάγεται ένα πλαίσιο ευελιξίας αλλά και διαφάνειας στη
λειτουργία των ελληνικών σχολείων του εξωτερικού, µε βασικό
στόχο της ισχυροποίηση της ελληνόγνωσης εκπαίδευσης αλλά
και την ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς της.

Σε ό,τι αφορά τη διαπολιτισµική εκπαίδευση θα ήθελα να πω
πως το παρόν νοµοσχέδιο κινείται και στο θέµα αυτό µε αφετη-
ρία τις πιο σύγχρονες παραδοχές της παιδαγωγικής επιστήµης.
Ο θεσµός της διαπολιτισµικής εκπαίδευσης αναβαθµίζεται και
ταυτόχρονα ακολουθεί και τις νέες κοινωνικές εξελίξεις.

Σήµερα τα περισσότερα σχολεία της χώρας, ιδιαίτερα στα µε-
γάλα αστικά κέντρα, είναι πολυπολιτισµικά και στο πλαίσιο αυτό
η διαπολιτισµικότητα είναι απαραίτητο να αποτελεί κατεύθυνση
στο εκπαιδευτικό τους πρόγραµµα. Με τις διατάξεις αυτού του
νοµοσχεδίου όλα τα σχολεία της χώρας θα µπορούν να προ-
άγουν τη διαπολιτισµική εκπαίδευση, διευρύνοντας έτσι έναν επι-
τυχηµένο εκπαιδευτικό θεσµό και συνδυάζοντάς τον µε τις αρχές
της συνεκπαίδευσης και της εκπαιδευτικής ένταξης.

Το νοµοσχέδιο, όµως, παρεµβαίνει και σε ένα ακόµα κρίσιµο
ζήτηµα, για το οποίο έγινε µία πρώτη συζήτηση στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, ενώ βέβαια το θέµα απασχόλησε και
τον δηµόσιο διάλογο. Το Υπουργείο Παιδείας ρυθµίζει µία πολύ
σηµαντική εκκρεµότητα σε σχέση µε την ιδιωτική εκπαίδευση.
Επαναφέρει ένα επαρκές πλαίσιο εποπτείας στη λειτουργία των
ιδιωτικών σχολείων, µε στόχο τον περιορισµό της ασυδοσίας που
είχε θεσµοθετηθεί µε την προηγούµενη κυβέρνηση. Η αξιοπιστία
της ιδιωτικής εκπαίδευσης επιτάσσει την ύπαρξη ενός πλαισίου
δηµοσίου ελέγχου στη λειτουργία της και στις εργασιακές σχέ-
σεις των εκπαιδευτικών που εργάζονται σε αυτήν.

Χωρίς αυτό το πλαίσιο, η εργασιακή ζούγκλα µπορεί να επη-
ρεάσει καταλυτικά την ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης
και να πλήξει το εκπαιδευτικό αγαθό στο σύνολό του. Είναι ακα-
τανόητο, λοιπόν, γιατί ορισµένα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
ακόµη και την ύστατη στιγµή λειτουργούν ως δικηγόροι των σχο-
λαρχών και κάποια στελέχη τους υποστηρίζουν τόσο ανοιχτά τα
συµφέροντα εκείνων που θέλουν την ιδιωτική εκπαίδευση να µεί-
νει για πάντα µία «µαύρη τρύπα» εργασιακών δικαιωµάτων.

Είναι, βέβαια, ακόµα πιο ακατανόητο το γεγονός ότι οι ίδιες
πολιτικές δυνάµεις, που επιδιώκουν την υποτιθέµενη εκπαιδευ-
τική αριστεία, ξιφουλκούν σήµερα ενάντια στον περιορισµό της
ασυδοσίας ορισµένων σχολαρχών, ενάντια στην κατάργηση πρα-
κτικών εκδικητικών απολύσεων εκπαιδευτικών, ενάντια στον
έλεγχο της λειτουργίας των θεσµών της ιδιωτικής εκπαίδευσης
από τα ίδια όργανα που ελέγχουν και τη λειτουργία της δηµό-
σιας.

Η δική µας οπτική βέβαια στο θέµα αυτό είναι ξεκάθαρη και
σταθερή διαχρονικά. Κανένας εκπαιδευτικός θεσµός του ιδιωτι-
κού τοµέα δεν µπορεί να λειτουργεί χωρίς δηµόσια εποπτεία,
χωρίς πλαίσιο για τις εργασιακές σχέσεις και φυσικά χωρίς
έλεγχο της ποιότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Ο έλεγχος
αυτός αποτελεί υποχρέωση του κράτους και καµµία οικονοµική
πίεση δεν µπορεί να υπερτερεί της διασφάλισης του δηµοσίου
συµφέροντος και της αξιοπιστίας της εκπαίδευσης στο σύνολό
της.
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Σε αυτήν την κατεύθυνση θα συνεχίσουµε να πορευόµαστε
όπως ξεκινήσαµε και µε αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία, αλλά
και µε τις επόµενες που θα έρθουν. Η Κυβέρνηση έχει δείξει ότι
είναι αποφασισµένη να ολοκληρώσει µια πολύ µεγάλη προσπά-
θεια ανασυγκρότησης του εκπαιδευτικού αγαθού στο σύνολό
του.

Οι προσπάθειες ορισµένων κύκλων για ανακοπή αυτής της πο-
ρείας είµαστε σίγουροι ότι δεν πρόκειται να ευδοκιµήσουν και οι
πολίτες φυσικά είναι βέβαιοι ότι, µετά από τουλάχιστον µια πεν-
ταετία διάλυσης της δηµόσιας εκπαίδευσης αλλά και απορρύθ-
µιση της ιδιωτικής, η εκπαιδευτική πραγµατικότητα στη χώρα θα
βελτιώνεται καθηµερινά.

Η Κυβέρνηση υλοποιεί ένα µεγάλο πρόγραµµα εκπαιδευτικών
προοδευτικών µεταρρυθµίσεων και τα αποτελέσµατά του είναι
ήδη ορατά. Αυτή η προσπάθεια θα συνεχιστεί µε αµείωτη έν-
ταση, ώστε το εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας να αποκτήσει
µία νέα δυναµική και να συµβάλει καθοριστικά στην οικονοµική
και κοινωνική πρόοδο της χώρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία Δριτσέλη.

Η κ. Γεωργία Γεννιά, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητείται στη
Βουλή το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων µε θέµα: «Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση στο εξωτερικό, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση και άλλες
διατάξεις».

Με το πρώτο κεφάλαιο θεσπίζεται εκ νέου το νοµοθετικό πλαί-
σιο για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό. 

Η ρύθµιση αυτή κρίνεται αναγκαία για δύο κυρίως λόγους.
Πρώτον, το ζήτηµα αποτελεί κοµβικό θέµα για την οργανωµένη
παρουσία της ελληνικής παιδείας, της γλώσσας και του πολιτι-
σµού στο εξωτερικό, καθώς και για την υποστήριξη των Ελλήνων
της Διασποράς και τους δεσµούς τους µε την πατρίδα Ελλάδα.
Δεύτερον, διότι επιβάλλεται να υπάρξει τόνωση και ανάδειξη της
διασύνδεσης της ελληνικής κουλτούρας µε το ανθρωπιστικό και
δηµοκρατικό φρόνηµα των σύγχρονων κοινωνιών. 

Η ελληνική πολιτεία καλείται να συντονιστεί µε τη σύγχρονη
εκπαιδευτική, κοινωνική και οικονοµική πραγµατικότητα. Προκύ-
πτει, λοιπόν, αδήριτη η ανάγκη να σχεδιαστεί εκ νέου η πολιτική
της Ελλάδας στον τοµέα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο
εξωτερικό, υπό το πρίσµα επικαιροποιηµένων και σύγχρονων πα-
ραδοχών σχετικά µε τη στόχευση, τις επιδιώξεις, τα µέσα και τα
προσδοκώµενα αποτελέσµατά της. Αντιµετωπίζονται σοβαρά
προβλήµατα που χρονίζουν και είναι απότοκα προεχόντως της
µακροχρόνιας και κακής χρήσης του θεσµικού πλαισίου που πα-
ρήγαγε φαινόµενα αδιαφάνειας, σπατάλης και κακοδιοίκησης.
Οι πρακτικές διάχυτης και ανεξέλεγκτης διάθεσης πόρων, εκπαι-
δευτικών και χρηµάτων σε φορείς χωρίς σχεδιασµό, έλεγχο και
επιβεβαίωση οποιουδήποτε είδους αποτελεσµάτων, διαπιστώνε-
ται ότι αποτυγχάνει να εκπαιδεύσει τα παιδιά των Ελλήνων του
εξωτερικού και οδηγεί τους Έλληνες της Διασποράς στην απο-
µόνωση. 

Είναι πολύ σηµαντικό το ότι ρυθµίζονται πλέον θέµατα λει-
τουργίας των θεµάτων ελληνικής γλώσσας και πολιτισµού, στα
οποία η διδασκαλία µπορεί να πραγµατοποιείται και εξ αποστά-
σεως µε τη χρήση νέων τεχνολογικών πληροφοριών και επικοι-
νωνιών. 

Μεταξύ άλλων συνιστάται και άµισθη Μόνιµη Επιτροπή Συνερ-
γασίας από συναρµόδια Υπουργεία, για τη διάδοση της ελληνι-
κής γλώσσας και του πολιτισµού στο εξωτερικό. 

Με το δεύτερο Κεφάλαιο εισάγονται ρυθµίσεις για τη διαπολι-
τισµική εκπαίδευση, η οποία αφορά στην άρση των πολιτισµικών
ανισοτήτων.

Συνάδελφοι, την τελευταία πενταετία παρατηρήθηκε ότι η επί-
ταση των οικονοµικών συνεπειών της κρίσης συνοδεύτηκε από
την επανεµφάνιση και την ενίσχυση του ακροδεξιού εξτρεµισµού
και ρατσιστικών αντιλήψεων και πρακτικών στην ελληνική κοινω-
νία. Το φαινόµενο αυτό είχε το ανάλογό του την ίδια χρονική πε-

ρίοδο στην εκπαίδευση, µε χαρακτηριστικό σύµπτωµα την αύ-
ξηση περιστατικών ρατσιστικής βίας, σε περιορισµένο αριθµό
σχολικών µονάδων οφείλω να οµολογήσω, όπως διαπιστώνουν
µεταξύ άλλων και οι ετήσιες εκθέσεις του Συνηγόρου του Παι-
διού.

Έτσι, λοιπόν, µεταξύ άλλων προσδιορίζονται και οι σκοποί της
διαπολιτισµικής εκπαίδευσης και τα µέσα µε τα οποία επιδιώκον-
ται, ενώ τα υφιστάµενα σχολεία διαπολιτισµικής εκπαίδευσης,
σύµφωνα µε τον ν.1566/1985 µετατρέπονται και λειτουργούν
πλέον ως πειραµατικά σχολεία διαπολιτισµικής εκπαίδευσης.

Με το πολυνοµοσχέδιο, επίσης, τροποποιούνται ή συµπληρώ-
νονται οι διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας σχετικά µε την πρω-
τοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Αντιµετωπίζονται έτσι
προβλήµατα στην ιδιωτική εκπαίδευση και ρυθµίζονται οι εργα-
σιακές σχέσεις και οι συνθήκες εργασίας των εκπαιδευτικών. 

Ειδικότερα, µε το άρθρο 28 προβλέπονται ρητά οι όροι και οι
προϋποθέσεις καταγγελίας της σύµβασης ορισµένου χρόνου ή
και αορίστου χρόνου, µεταξύ εκπαιδευτικών και ιδιοκτητών ιδιω-
τικών σχολείων. Εφόσον η παροχή στους εκπαιδευτικούς σταθε-
ρού καθεστώτος απασχόλησης συναρτάται άµεσα µε την ποιό-
τητα του εκπαιδευτικού έργου που παρέχουν, τόσο προς ωφέ-
λεια της εκπαιδευτικής κοινότητας όσο και του κοινωνικού συνό-
λου, οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων δεν µπορούν να
προβαίνουν σε αναιτιολόγητες και χωρίς περιορισµούς καταγγε-
λίες συµβάσεων εργασίας ιδιωτικών εκπαιδευτικών.

Επίσης, απαγορεύεται η χορήγηση άδειας φροντιστηρίου και
άδειας κέντρων ξένων γλωσσών στα ιδιωτικά σχολεία πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Διασφαλίζονται, προστα-
τεύονται και ενισχύονται έτσι οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις,
οι οποίες θα ήταν αδύνατον να µπορέσουν να ανταγωνιστούν µε-
γάλες και οικονοµικά ισχυρότερες επιχειρήσεις. Παράλληλα, το
εβδοµαδιαίο ωράριο πλήρους διδασκαλίας στα φροντιστήρια και
στα κέντρα ξένων γλωσσών καθορίζεται στις είκοσι µία ώρες, µε
απονοµή είκοσι πέντε ενσήµων µηνιαίως. Καταλαβαίνουµε τι ση-
µαίνει αυτό για τα ταµεία.

Όσον αφορά στην τροπολογία για την ειδική αγωγή και εκπαί-
δευση, τα ζητήµατα που την αφορούν -και εδώ θα µιλήσω ως εκ-
παιδευτικός- είναι πολλά και είναι πάρα πολύ ευαίσθητα. Η λύση
που πρέπει να δοθεί σε αυτόν τον τοµέα πρέπει να είναι συνολική
και όχι αποσπασµατική, έχοντας πλήρη συνείδηση του χρέους
µας απέναντι στα παιδιά που φοιτούν στα σχολεία ΕΑΕ. Έχω κα-
ταθέσει ήδη µία αναφορά προς το Υπουργείο Παιδείας. Θεωρώ
δίκαιο το αίτηµα των αποφοίτων τµηµάτων ειδικής αγωγής να
υπηρετούν στα σχολεία ΕΑΕ. Με έχει καλύψει, όµως, ο Υπουργός
µε την οµιλία του και από τη στιγµή που τα τµήµατα αυτά υφί-
στανται, πρέπει να σεβαστούµε και τους αποφοίτους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τον Αδαµάντιο
Κοραή, πολιτεία που δεν έχει βάση την παιδεία είναι οικοδοµή
πάνω στην άµµο. Ως Κυβέρνηση θέλουµε να δηµιουργήσουµε το
σχολείο του µέλλοντος, το σχολείο που θα δηµιουργήσει γέφυ-
ρες επικοινωνίας µεταξύ των ανθρώπων ανεξαρτήτως κοινωνικής
τάξης, εθνολογικής και πολιτισµικής ταυτότητας, σεβόµενο την
ιδιαιτερότητα και τη µοναδικότητα του ανθρώπου, το σχολείο
που θα αναδείξει αρετές και θα υπερβεί τα ελαττώµατα, κατα-
πολεµώντας τον ρατσισµό και προετοιµάζοντας τα παιδιά µας σε
µια κοινωνία ισότητας και ισονοµίας, το σχολείο που θα ευνοεί
την πρωτοβουλία, την έρευνα, που θα ενθαρρύνει τον διάλογο
και τη δηµιουργικότητα. 

Στον εκπαιδευτικό έχουν αναθέσει η κοινωνία και η πολιτεία
µία υψηλή αποστολή, να δηµιουργήσει ολοκληρωµένες προσω-
πικότητες, όµως δυστυχώς –και θα µιλήσω εκ πείρας- υπάρχουν
στιγµές που ο εκπαιδευτικός αισθάνεται µόνος, χωρίς να µπορεί
να µετουσιώσει τα οράµατά του, βρίσκοντας µπροστά του κακές
εκπαιδευτικές πολιτικές. Αυτές ήταν άλλωστε που καθιέρωσαν
µεταξύ άλλων την αναγκαστική αποµνηµόνευση, τις εξαντλητικές
και συνεχείς εξετάσεις –η χαρά της παραπαιδείας!- έναν τερά-
στιο όγκο διδακτέας ύλης, κατώτερα των προσδοκιών αναλυτικά
προγράµµατα και βιβλία προχειρογραµµένα, κάτω του µετρίου. 

Ευτυχώς, όµως, έχουµε να κάνουµε µε ψυχές, µε πρόσωπα
που σου χαµογελούν και διψούν για µάθηση. Τα αγαπάµε τα παι-
διά µας και αυτή η σχέση αγάπης γίνεται αµφίδροµη και αυτή
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είναι η ευτυχία του εκπαιδευτικού. 
Υποχρέωσή µας είναι να αλλάξουµε τα κακώς κείµενα και αυτό

κάνουµε. Υποχρέωσή µας είναι να αγωνιστούµε για τη νέα γενιά
και να µην τους παραδώσουµε ξεθωριασµένα οράµατα. Αποτελεί
χρέος µας. Γι’ αυτούς τους λόγους, επειδή βλέπω ότι κάτι αλλά-
ζει, υπερψηφίζω και επί της αρχής και επί των άρθρων το νοµο-
σχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Γεννιά.

Τελευταίος οµιλητής για σήµερα είναι ο κ. Κώστας Γαβρόγλου,
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το µεγάλο ζητούµενο, όπως επανειληµµένα έχουµε πει, ιδιαί-

τερα στη διαδικασία εξόδου από την κρίση, είναι να µπορέσουµε
να διαµορφώσουµε µία νέα κανονικότητα. Το λέµε, αλλά δεν
είναι σαφές αν γίνεται κατανοητό, διότι µία νέα κανονικότητα δεν
µπορεί να διαµορφωθεί µονάχα µέσα από νόµους ή υπουργικές
αποφάσεις. Η νέα κανονικότητα απαιτεί κοινωνική και πολιτική
συναίνεση, απαιτεί µια σιωπηλή συµφωνία ότι θα σεβαστούµε κα-
νόνες δικαίου και κανόνες συνύπαρξης. 

Κοιτάξτε, όµως, τι έχει γίνει τον τελευταίο καιρό. Τα ιδιωτικά
σχολεία και φροντιστήρια λίγους µήνες πριν, όταν συζητούσαµε
το θέµα του ΦΠΑ, έλεγαν ότι δεν είναι κανονικές επιχειρήσεις,
άρα δεν πρέπει να εφαρµόζεται σ’ αυτούς. Όταν, όµως, σήµερα
θέλουν να έχουν ελευθερία στις απολύσεις, το ξεχνάνε αυτό και
λένε ότι είναι επιχειρήσεις οι οποίες πρέπει να δουν το καλό
τους. Μέχρι τώρα ήταν µε υπεύθυνες δηλώσεις το αν τηρούνται
όλοι οι κανόνες υγιεινής στα σχολεία, οι κανόνες πυρασφάλειας
κ.λπ.. Τώρα πάνε µηχανικοί και ελέγχουν και βρίσκουν µέχρι 80%
των σχολείων να έχουν προβλήµατα και τώρα δεν θέλουν να παί-
ξουν µε τους κανόνες του παιχνιδιού. 

Στα πανεπιστήµια υπάρχει µία µερίδα καθηγητών η οποία έχει
πλουτίσει λόγω του ιδιωτικού επαγγέλµατος που κάνει, αλλά ο
πλουτισµός τους οφείλεται στο γεγονός ότι εξαργυρώνουν το
ότι είναι πανεπιστηµιακοί. Αυτοί οφείλουν µε τον νόµο να κατα-
θέτουν ένα ποσοστό των κερδών τους στα πανεπιστήµια. Δεν το
κάνουν. 

Δεν µπορεί ο κανόνας της νέας κανονικότητας να είναι ο κα-
νόνας που λέει «µονά-ζυγά, κερδίζω». Δεν υπάρχει τέτοιος κανό-
νας. Αυτός ήταν ο κανόνας που µας οδήγησε εδώ που µας οδή-
γησε.

Το νοµοσχέδιο αυτό βάζει µία τάξη, προσπαθεί να «κανονικο-
ποιήσει» πράγµατα, δηλαδή αυτά τα οποία είναι αυτονόητα. Δεν
κάνει τίποτα πέραν τούτου. 

Μ’ αυτήν, λοιπόν, τη λογική δεν θέλουµε να ενοχοποιήσουµε
όλα τα ιδιωτικά σχολεία ούτε όλα τα φροντιστήρια. Όµως είναι
δυνατόν νέα παιδιά –που όλοι κοπτόµαστε για τα νέα παιδιά-
όταν πηγαίνουν στα φροντιστήρια να παίρνουν κάτω από 3 ευρώ
την ώρα, µε το αντίστοιχο στις ασφαλιστικές τους εισφορές; 

Το βασικό, όµως, στοιχείο µιας κοινωνίας στην οποία µπορούν
διαφορετικές πολιτικές και κοινωνικές δυνάµεις να συνυπάρχουν
είναι ότι δεν µπορεί ένα κοµµάτι πολιτικό να υπερασπίζεται το δι-
καίωµα στην απόλυση και όχι το δικαίωµα στην εργασία. Εδώ,
λοιπόν, είµαστε µπροστά σε ένα παράλογο φαινόµενο όπου ένα
τεράστιο φάσµα των πολιτικών δυνάµεων υπερασπίζεται το δι-
καίωµα στην απόλυση και όχι το δικαίωµα στην αξιοπρεπή εργα-
σία. 

Ένα δεύτερο θέµα που πρέπει να θίξουµε µετά το θέµα της
κανονικότητας είναι ο επαναπροσδιορισµός στην κοινωνία µας
δύο πολύ σοβαρών θεµάτων. Το ένα είναι ο επαναπροσδιορι-
σµός του δηµοσίου τοµέα και το δεύτερο ο επαναπροσδιορισµός
του τι συνιστά κοινωνικό λειτούργηµα. Δεν µπορεί η έννοια του
κοινωνικού λειτουργήµατος να ευτελίζεται γραφειοκρατικοποι-
ώντας καθηµερινότητες στα σχολεία, στα πανεπιστήµια ή οπου-
δήποτε αλλού. 

Προφανώς, το νοµοσχέδιο προσπαθεί να βάλει µία τάξη σ’
αυτά που µε µεγάλη ευχέρεια και συστηµατικότητα µίλησαν διά-
φοροι συνάδελφοι. Είναι όλα καλά; Προφανώς και δεν είναι όλα

καλά. Υπάρχουν εξαιρετικά σοβαρά προβλήµατα που υπονο-
µεύουν ακόµη και αυτά τα αυτονόητα. Δεν πρέπει να κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλό µας. Παραδείγµατος χάριν, ο συντεχνια-
σµός που εµφανίζεται είναι ένα παραλυτικό φαινόµενο στην κοι-
νωνία µας. Μην πει κάποιος «ο ΣΥΡΙΖΑ τότε τον καλλιεργούσε»
κ.λπ.. Αν θέλετε να κάνουµε αυτή την ιστορική κουβέντα να την
κάνουµε. Όµως κανείς δεν είναι άµοιρος αυτών των φαινοµένων. 

Δεύτερον, το θέµα της αδράνειας των κεκτηµένων. Εγώ προ-
σωπικά είµαι πολύ υπέρ σε κεκτηµένα που γίνονται µε µαζικούς
όρους, σε κεκτηµένα που έχουν περιεχόµενο κ.λπ., αλλά πάντα
αυτά σε ένα νέο κοινωνικό και ιστορικό πλαίσιο. Η αδράνεια των
κεκτηµένων και αυτή είναι ένα πράγµα που δεν µας πάει πολύ
µπροστά. 

Θέλω να αναφερθώ για πολύ λίγο, κύριε Πρόεδρε, σε ένα θέµα
το οποίο γίνεται ένα «µπαλάκι» σ’ αυτή την Αίθουσα. Υπάρχουν
πολιτικές δυνάµεις που θεωρούν ότι είναι ιδιοκτήτες της έννοιας
της αξιολόγησης και δυνάµεις που θεωρούνται ότι φοβούνται να
πουν αυτή τη λέξη. Δεν υπάρχει αυτό το θέµα. Η αξιολόγηση
είναι σίγουρο ότι πρέπει να γίνει. Το ερώτηµα είναι µε ποιους
όρους πρέπει να γίνει. Γιατί όταν αξιολογούνται οι σχολικές µο-
νάδες θα πρέπει να αξιολογούνται και οι υποχρεώσεις της Κυ-
βέρνησης, αν τυχόν η Κυβέρνηση έχει δώσει αυτά που πρέπει να
έχει δώσει στα σχολεία, αν έχει κάνει τις αντίστοιχες επιµορφώ-
σεις κ.λπ.. Άρα δεν µπορεί η αξιολόγηση να είναι µονοσήµαντη.
Ας συζητήσουµε την αξιολόγηση, αλλά ας µην θεωρούµε ότι κά-
ποιοι φοβόµαστε την αξιολόγηση και κάποιοι είναι ιδιοκτήτες
αυτής της αξιολόγησης. 

Τελειώνω, απαντώντας στον κ. Χαρακόπουλο, ο οποίος συνή-
θως είναι πάρα πολύ προσεκτικός. Δυστυχώς, στο θέµα των Ει-
σαγωγικών πέσατε έξω. Τι γίνεται µε τις Εισαγωγικές; Έχουµε
µία παγκόσµια πρωτοτυπία. Το σύστηµα των Εισαγωγικών έχει
ακυρώσει τις τελευταίες δύο τάξεις του σχολείου. Αυτό δεν
υπάρχει πουθενά στον κόσµο. Αυτό, λοιπόν, που λέµε είναι ότι
αναβαθµίζουµε τις τελευταίες δύο τάξεις του λυκείου. Οι εξετά-
σεις, πια, πανελλαδικού χαρακτήρα γίνονται µέσα στο σχολείο
και άρα δεν υπάρχει λόγος για εισαγωγικές εξετάσεις.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Με τράπεζα θεµάτων, κύριε Κα-
θηγητά; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Υπάρχουν άπειροι τρόποι. Η
τράπεζα θεµάτων είναι ένας απ’ αυτούς. Εγώ προσωπικά θεωρώ
ότι υπάρχουν και πολλοί άλλοι. Η τράπεζα θεµάτων, αν θυµάστε,
οδήγησε σε µία περίεργη κωδικοποίηση της παρεχόµενης γνώ-
σης.

Άρα δεν ήταν µία λύση η τράπεζα θεµάτων. 
Σε αυτό που πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι -κι εγώ είµαι σί-

γουρος ότι θα συµφωνήσετε- είναι το εξής: Πρώτον, ότι δεν
υπάρχουν οι τελευταίες δύο τάξεις του λυκείου. Είναι ακυρωµέ-
νες αυτές. Άρα να βρούµε τρόπο να τις αναβαθµίσουµε και να
τις αναβαθµίσουµε µε έναν τρόπο ώστε οι παθογένειες αυτές
των εισαγωγικών εξετάσεων να σταµατήσουν και επί της ουσίας
τα παιδιά να αξιολογούνται µέσα στο σχολείο σε πανελλαδικό
επίπεδο. Είναι συστήµατα πολυδοκιµασµένα και στην Ευρώπη
και σε αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να πάµε.

Κάτι τελευταίο και κλείνω, πραγµατικά: Υπάρχει ένα θέµα και
λέχθηκε ότι µε αυτά που πάµε να κάνουµε, µε τα φροντιστήρια
και τα ιδιωτικά κ.λπ., θα ανθήσει η «µαύρη εργασία» διαφόρων
που δίνουν µαθήµατα στις οικογένειες και πάνε και δεν κόβουν
αποδείξεις κ.λπ.. Κοιτάξτε, η κοινωνία πρέπει να αυτοστοχαστεί.
Δηλαδή, αν η κοινωνία στο σύνολό της είναι συνυπεύθυνη στο
να κάνει κοµπίνες, δεν µπορείς σε κάθε σπίτι να έχεις έναν αστυ-
νοµικό έξω για να δεις αν θα έρθει ο καθηγητής να κάνει µάθηµα
στα παιδιά χωρίς απόδειξη. 

Κάνουµε, λοιπόν, µία έκκληση: Ο κόσµος να βασιστεί στους
δηµόσιους εκπαιδευτικούς, στους εκπαιδευτικούς συνολικά,
συµπεριλαµβανοµένων και αυτών που κάνουν εκπαιδευτικό έργο
στα φροντιστήρια σε αυτήν τη φάση και να µην προσπαθεί µε τις
όποιες κοµπίνες να ακυρώνει µε αυτήν την συνενοχή το σχολείο
σήµερα στην Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
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κ. Γαβρόγλου, τελευταίο οµιλητή για σήµερα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την ελλη-
νόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση και άλλες
διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων:
«Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική
εκπαίδευση και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά
πλειοψηφία. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Παρα-

σκευής 3 Ιουνίου 2016, της Δευτέρας 6 Ιουνίου 2016, της Πέµ-
πτης 9 Ιουνίου 2016 και της Παρασκευής 10 Ιουνίου 2016 και
ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Παρασκευής 3 Ιουνίου 2016, της Δευτέρας 6 Ιουνίου
2016, της Πέµπτης 9 Ιουνίου 2016 και της Παρασκευής 10 Ιου-
νίου 2016 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 0.02’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Τε-
τάρτη 31 Αυγούστου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Συνέχιση της συζήτησης
επί των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου και ψήφιση
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη
διαπολιτισµική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

14702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


